
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙ∆ΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7031
2. ‘Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Νάκου, σελ. 7073
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ζωγράφειον και Ζάπειον Λύκειον Κωνσταντι-
νούπολης, το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Θήβας Βοιωτίας, το 8ο
∆ηµοτικό Σχολείο Τρίπολης Αρκαδίας, το 21ο ∆ηµοτικό Σχο-
λείο Πάτρας Αχαΐας και το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Σπάρτης Λα-
κωνίας, σελ. 7039, 7047, 7062, 7069

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7034, 7035, 7050
5. Ανακοινώνεται η διακοπή της παροχής των δώρων Χρι-

στουγέννων, Πάσχα και επιδόµατος διακοπών για τους Βου-
λευτές, σελ. 7047

6. Ανακοινώνεται η περαιτέρω µείωση κατά 8% των δαπα-
νών οργανώσεως και λειτουργίας γραφείου των Βουλευτών,
σελ. 7047

7. Ανακοινώνεται η µείωση κατά 8% του επιδόµατος εξό-
δων κίνησης των Βουλευτών, σελ. 7050

8. Ανακοινώνεται η περικοπή των δώρων Χριστουγέννων,
Πάσχα και επιδόµατος αδείας των Υπαλλήλων της Βουλής,
σελ. 7053

9. Ανακοινώνεται η περαιτέρω µείωση κατά 8% όλων των
επιδοµάτων των Υπαλλήλων της Βουλής, σελ. 7053

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέ-

µπτης 13 Μαΐου 2010, σελ. 7031

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Συζήτηση επί των άρθρων του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων: «Τροποποίηση του ν. 3213/2003, διατάξεων του
Ποινικού Κώδικα που αφορούν εγκλήµατα σχετικά µε την
Υπηρεσία και άλλες διατάξεις», σελ. 7032

2. Κατάθεση Σχεδίων Νόµων.
α) Οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-

τιλίας, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαι-
ωµάτων και Προστασίας του Πολίτη κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής
Οµοσπονδίας για την Εµπορική Ναυτιλία», σελ. 7071

β) Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών, Εθνικής
Άµυνας, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Παιδείας,
∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και ∆ικτύων, Εργασίας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-
νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη,
Πολιτισµού και Τουρισµού και Επικρατείας κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Σταθεροποίησης και Σύν-
δεσης µεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των κρατών
µελών τους αφ’ ενός και της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης αφ’ ετέ-
ρου, µετά των Παραρτηµάτων, Πρωτοκόλλων της τελικής
Πράξης και ∆ηλώσεων αυτής», σελ. 7071

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΖΗΣΗ Ρ. σελ. 7034, 7035
ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ Α., σελ. 7034, 7035
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ. 7050
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α., σελ. 7050

Β. Επί των Ανακοινώσεων:
ΑΛΕΥΡΑΣ Α., σελ. 7063
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ., σελ. 7064
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ., σελ. 7062
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α., σελ. 7065, 7066
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7060
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β., σελ. 7066
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 7063
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ Α., σελ. 7062
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 7060
ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ. σελ. 7059, 7061, 7062,

7063, 7064, 7066
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α. σελ. 7060
ΣΤΑΜΑΤΗΣ ∆., σελ. 7064
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ. 7061
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν., σελ. 7061

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων:

ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 7071, 7072
ΑΡΓΥΡΗΣ Ε., σελ. 7070
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε., σελ. 7043
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ., σελ. 7032, 7075, 7076
ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ Η., σελ. 7072
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ., σελ. 7044, 7045, 7046
ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ Χ., σελ 7034, 7035, 7036,

7045, 7046, 7070,
7077

ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ Α., σελ. 7042, 7043
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ., σελ. 7074
ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ Α., σελ. 7073
ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ Α., σελ. 7033, 7034, 7035
ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ Χ., σελ. 7045, 7068, 7070,

7071
ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π., σελ. 7040, 7041
ΠΛΕΥΡΗΣ Α., σελ. 7036, 7037, 7076
ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ Μ., σελ. 7041
ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ Α., σελ. 7035, 7036, 7069,

7070
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ., σελ. 7066, 7068
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 7039
ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ Ν., σελ. 7038

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’

Τετάρτη 12 Μαΐου 2010
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’

Τετάρτη 12 Μαϊου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 12 Μαΐου 2010, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.23’ συνήλθε στην Αίθουσα συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία της
Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11.05.2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΙΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 11
Μαΐου 2010, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού – καθιέρωση
κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση και λοι-
πές διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 13 Μαΐου
2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού Βουλής)

1. Η µε αριθµό 768/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Έξαρ-
χου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχε-
τικά µε τη λήψη µέτρων για τη στήριξη της ελληνικής
κτηνοτροφίας κ.λπ.

2. Η µε αριθµό 766/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την κα-
τασκευή του αυτοκινητόδροµου Πύργου-Καλού Νερού του
Νοµού Μεσσηνίας κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 776/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου
προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την πρόσβαση όλων των
παιδιών µεταναστών στη δηµόσια εκπαίδευση κ.λπ. .

4. Η µε αριθµό 772/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού
και Τουρισµού, σχετικά µε την ανάγκη για αύξηση της επισκεψι-
µότητας στα µουσεία και τους αρχαιολογικούς χώρους της
χώρας µας κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 774/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Φωτίου Κουβέλη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για τη στήριξη και αναβάθµιση της λειτουρ-
γίας του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας (ΣΕΠΕ) κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 765/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Φραγκίσκου Πα-
ρασύρη προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρω-
πίνων ∆ικαιωµάτων, σχετικά µε τη λειτουργία της ασφαλιστικής
εταιρείας «ΑΣΠΙΣ ΠΡΟΝΟΙΑ» κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 767/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μάριου Σαλµά προς την Υπουργό Οι-
κονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
εφαρµογή της ισχύουσας νοµοθεσίας για την τιµολόγηση των
φαρµάκων κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 777/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Απόστολου Νάνου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για την αποτροπή απολύσεων των εργαζό-
µενων στην εταιρεία «ΜΕΤΚΑ» στο Βόλο κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 773/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής ‘Αµυνας, σχετικά µε την επιθυµία πο-
λιτών για επίσκεψη στη νήσο Ζουράφα κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 775/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηρούς ∆ιώτη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε τις πε-
ρικοπές στο πρόγραµµα «ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ ΓΙΑ ΟΛΟΥΣ» του έτους
2010-2011 του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού κ.λπ..



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων «Τροποποίηση του ν.3213/2003, διατά-
ξεων του Ποινικού Κώδικα που αφορούν εγκλήµατα σχετικά µε
την Υπηρεσία και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε επί της αρχής στη χθεσινή συνε-
δρίαση. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και
οι τροπολογίες ως µία ενότητα.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας, κ. Νάντια Γιαννα-
κοπούλου.

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαιρία της συζήτησης

επί των άρθρων πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι οι διατάξεις αυτού
του νοµοσχεδίου είναι πολύ συγκεκριµένες. Βεβαίως, και αυτό
το σχέδιο νόµου δεν είναι η απάντηση της Κυβέρνησης για την
αντιµετώπιση της διαφθοράς στο σύνολό της. ‘Αλλωστε, πρωτο-
βουλίες στο διαχρονικό και στο πολυεπίπεδο πρόβληµα της δια-
φθοράς στην Ελλάδα λαµβάνονται από όλα τα Υπουργεία.
Μάλιστα, δεν έχει υπάρξει ούτε ένα σχέδιο νόµου που να έχει
κατατεθεί στη Βουλή τους τελευταίους επτά µήνες, το οποίο να
µην στοχεύει -στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του- µεταξύ άλλων
και στην καταπολέµηση της διαφθοράς και της αδιαφάνειας.
Είναι όµως αυτό το νοµοσχέδιο ένα πρώτο, αποφασιστικό, γεν-
ναίο, συγκροτηµένο και ολοκληρωµένο βήµα για την αντιµετώ-
πιση του αθέµιτου πλουτισµού των πολιτικών και των κρατικών
αξιωµατούχων. Σε αυτό το πλαίσιο η Κυβέρνηση έχει θέσει τέσ-
σερις ξεκάθαρους επιµέρους στόχους:

Με τον πρώτο στόχο η Κυβέρνηση επιδιώκει ένα αυστηρότερο
«πόθεν έσχες». Επιδιώκει τη διεύρυνση των τεκµηρίων απόκτη-
σης περιουσιακών στοιχείων. Επιζητά ένα αυστηρότερο σύστηµα
ελέγχου και αποσκοπεί στη συµµετοχή του κρατικού λειτουργού
στην πάταξη της διαφθοράς. Γνωρίζουµε ότι ο πολύ µεγάλος
αριθµός δηλώσεων και η έλλειψη ελεγκτικών µηχανισµών είναι
σηµαντικά εµπόδια σ’ αυτή την κατεύθυνση. Εµπόδια, τα οποία
µε τις διατάξεις του άρθρου 1 επιχειρείται να ξεπεραστούν µε
την ηλεκτρονική επεξεργασία των δηλώσεων, τους δειγµατολη-
πτικούς ελέγχους και την εξονυχιστική έρευνα σε περιπτώσεις
όπου παρουσιάζεται αναντιστοιχία δεδοµένων. Βεβαίως, όλα
αυτά µικρή αξία θα έχουν –και είναι εν γνώσει του Υπουργείου
αυτό- εάν δεν εστιάσουµε στη διενέργεια ουσιαστικών ελέγχων,
ένα δεδοµένο, το οποίο µε την επίτευξή του θα ξεχωρίσει αυτό
το νοµοσχέδιο από τα πολλά που έχουν µπει στο χρονοντούλαπο
της ιστορίας ως ανεπαρκή και εν τέλει αναποτελεσµατικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δεύτερος στόχος είναι η αυ-
στηροποίηση των ποινών στο σύνολο των παραβάσεων. Με τα
άρθρα 2, 3 και 4 προβλέπεται η επιβολή µεγαλύτερων οικονοµι-
κών, διοικητικών και ποινικών κυρώσεων για τα αδικήµατα του
παράνοµου πλουτισµού, της προσφοράς άσκησης επιρροής και
της µη υποβολής ή υποβολής ανακριβούς δήλωσης «πόθεν
έσχες» από τους υπόχρεους. Μέχρι σήµερα ήταν καταφανής η
άδικη διάκριση µεταξύ ίδιας κατηγορίας εγκληµάτων, όταν αυτά
τελούνταν από τους απλούς πολίτες και όταν τελούνταν από δη-
µόσιους λειτουργούς. Έτσι, όταν, παραδείγµατος χάρηιν, µία
απάτη τελούνταν από οποιονδήποτε άλλο πολίτη και υπερέβαινε
τις 73.000 ευρώ, αποτελούσε κακούργηµα, σε αντίθεση µε την
περίπτωση που τελούνταν από ένα δηµόσιο λειτουργό.

Με την ισχύ των παραπάνω άρθρων αποκαθίσταται το καθε-
στώς ισονοµίας και δικαιοσύνης σε όλο το φάσµα της ελληνικής
κοινωνίας, καθώς και η αρχή της αναλογικότητας µεταξύ έκνο-
µης πράξης και ποινής. Είναι άλλωστε οµόφωνα κατακριτέο και
χειρότερο αυτός, στον οποίον η έννοµη τάξη έχει εκχωρήσει την
εξουσία, την οποίαν έχει, να την εκµεταλλεύεται, προκειµένου να
βλάψει το δηµόσιο συµφέρον προς ίδιον όφελος ή όφελος τρί-
του. Σε αυτή την περίπτωση, η δήµευση των προϊόντων του πα-

ράνοµου πλουτισµού, κατά το άρθρο 12, η στέρηση των πολιτι-
κών δικαιωµάτων και η έκπτωση από το αξίωµα, κατά το άρθρο
14, καθώς και οι αστικής φύσεως κυρώσεις σε πρόσωπα που
υπάγονται σε καθεστώς ειδικού ελέγχου, κατά το άρθρο 10, είναι
κάτι παραπάνω από επιβεβληµένα. Μάλιστα, η επέκταση ισχύος
αυτών των διατάξεων και σε εµµέσως εµπλεκόµενα πρόσωπα
προσδίδει µία εξέχουσα σηµασία στην περάτωση του στόχου της
αντιµετώπισης της διαπλοκής, Αρχικά, απαντά στο αίτηµα που
εκφράζει σύσσωµος ο ελληνικός λαός για το ξερίζωµα ρουσφε-
τολογικών δικτύων, πελατειακών διακλαδώσεων και σχέσεων αλ-
ληλεξάρτησης. Ωστόσο, η εµπειρία µας έχει διδάξει ότι τα
πελατειακά δίκτυα και η διαφθορά στο δηµόσιο βασίζονται σε
κάτι παραπάνω από µία παράνοµη δοσοληψία µεταξύ δύο προ-
σώπων. Εµπεριέχει πολλές φορές την εσκεµµένη αµέλεια των
ελεγκτικών µηχανισµών. Εµπεριέχει την κατάχρηση της υπαλλη-
λικής ιδιότητας. Ακόµη σηµαντικότερα δε, εµπεριέχει την απο-
σιώπηση ή συγκάλυψη περιπτώσεων χρηµατισµού από ένα
λειτουργό, προσβλέποντας σε µελλοντική ευνοϊκή συµπεριφορά
ή και στην κάλυψη σ’ ένα πλαίσιο ανταπόδοσης, όταν βρεθεί σε
ανάλογη περίπτωση.

Με άλλα λόγια, οι διατάξεις αυτές επιχειρούν την ανατροπή
ενός καθεστώτος αυθαιρεσίας από τα πολύ ψηλά µέχρι και τα
χαµηλά, σπάζοντας τις γραµµές ενός άτυπου εσωτερικού κώδικα
συγκάλυψης, όπως είχε καθιερωθεί σε πολλές περιπτώσεις. Η
ανάπτυξη αυτών ακριβώς των σχέσεων και η διάδοσή τους σε
πολύ µεγάλο βαθµό στο ελληνικό δηµόσιο δηµιουργούσε το
πέπλο αδιαφάνειας, για το οποίο είχε κάνει πολλές φορές λόγο
ο Πρωθυπουργός.

Επιπλέον, αν και ήδη από το 2003 θεσπίστηκε το αδίκηµα της
συµµετοχής κρατικών λειτουργών σε εξωχώριες εταιρείες, προ-
έκυψαν εκκρεµότητες, οι οποίες διαφάνηκαν µέσα από την εφαρ-
µογή του νόµου. Έτσι, µε το άρθρο 6 απαγορεύεται πλέον
κατηγορηµατικά η συµµετοχή πολιτικών και κρατικών λειτουρ-
γών είτε άµεσα είτε µε παρένθετα πρόσωπα σε offshore εται-
ρείες, κλείνοντας άλλο ένα νοµικό παραθυράκι διαφθοράς,
αδιαφάνειας και φοροδιαφυγής, ένα εργαλείο το οποίο, βεβαίως,
χρησιµοποιούνταν κατά κόρον και για το ξέπλυµα βρώµικου χρή-
µατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τρίτος στόχος είναι άλλη µια
τοµή που εισάγεται σε αυτό το νοµοσχέδιο, µε την ένταξη των
ίδιων των κρατικών λειτουργών στην πάταξη της διαφθοράς στο
δηµόσιο τοµέα. Πρέπει να γίνει αντιληπτό, άλλωστε, ότι η δια-
φθορά και η παραβίαση του δηµόσιου συλλογικού συµφέροντος
συνιστά και βλάβη στο ατοµικό συµφέρον του κάθε Έλληνα πο-
λίτη, προσωπικά.

Σε αυτό το πλαίσιο και µε το άρθρο 15 η καθιέρωση µέτρων
προστασίας και επιείκειας, για όσους συµβάλλουν στην αποκά-
λυψη πράξεων διαφθοράς στο δηµόσιο, αποτελεί ένα άνοιγµα
προς τον καθαρό, διαφανή και έντιµο δηµόσιο λειτουργό. Γιατί η
διαφθορά της ελληνικής κοινωνίας δεν εδράζεται, παρά σ’ ένα
µόνο κοµµάτι της. Έτσι, λοιπόν, οπλίζουµε τον γνήσιο Έλληνα,
τον τοποτηρητή της έννοµης τάξης και τον καταλυτικό συντελε-
στή για µια δίκαιη, ευνοµούµενη κοινωνία µε το κατάλληλο νο-
µοθετικό εργαλείο, ώστε να κάνει την πεποίθησή του και την
αγάπη του για την πατρίδα πράξη. Και πιστεύουµε ότι η χώρα
είναι γεµάτη από τέτοιους ανθρώπους.

Για τη συγκεκριµένη διάταξη, µάλιστα, και στην περίπτωση
που ένας διαπλεκόµενος κρατικός λειτουργός ενοχοποιεί έναν
άλλον, έχει ακουστεί κατά κόρον από την Αντιπολίτευση και το
επιχείρηµα ότι ένοχος ένοχο ου ποιεί. Με άλλα λόγια, ότι κάποιος
ένοχος δεν µπορεί να ενοχοποιήσει κάποιον άλλον. Και θα συµ-
φωνήσω, όπως και η Κυβέρνηση θα συµφωνούσε, εάν συνέτρεχε
ένας πολύ καθοριστικός παράγοντας, εάν το στάδιο της οµολο-
γίας και της ενοχοποίησης σήµαινε και την αυτόµατη καταδίκη,
εάν δεν µιλούσαµε για διαδροµές χρηµάτων, για µεταβιβάσεις
ακινήτων, για ύπαρξη τραπεζικών λογαριασµών και άλλες µορ-
φές χρηµατισµού που µπορούν να ελεγχθούν. Εδώ, ωστόσο, µι-
λάµε για καταστάσεις που µπορούν να ελεγχθούν, για υποθέσεις
διαπλοκής που είναι αποδείξιµες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τέταρτος στόχος είναι η τα-
χεία δικαστική περαίωση των υποθέσεων διαφθοράς στη δηµό-
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σια διοίκηση που προβλέπεται από το άρθρο 16, προτεραιότητα
τόσο σηµαντική για το ζήτηµα της αντιµετώπισης της διαφθο-
ράς, όσο και ουσιαστική για την άµεση εκδίκαση αυτών των υπο-
θέσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ειλικρινά
ότι το ζήτηµα της διαφθοράς είναι πρωτίστως θέµα προτύπων,
νοοτροπίας και αντίληψης για τη λειτουργία του Κράτους, µία
επιλογή ανάµεσα στο συλλογικό και το ατοµικό συµφέρον, όπου
η επιλογή της εξυπηρέτησης του συλλογικού συµφέροντος πε-
ριλαµβάνει και το ατοµικό συµφέρον του κάθε Έλληνα πολίτη,
ενώ η επιλογή του ατοµικού συµφέροντος προϋποθέτει τη βά-
ναυση ζηµίωση του συλλογικού.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, οι ποινικές και οι λοιπές κυρώσεις
είναι απαραίτητο να αξιοποιηθούν στο µέγιστο δυνατό βαθµό.
Είναι απαραίτητο να χρησιµοποιήσουµε ένα βαρύ ποινικό οπλο-
στάσιο, κυρίως όταν αναφερόµαστε σε εµάς τους ίδιους, τους
πολιτικούς και τους κρατικούς λειτουργούς, ορισµένοι εκ των
οποίων µε τη συµπεριφορά τους έχουν πληγώσει βαθύτατα τη
δηµοκρατική ευαισθησία του έθνους, που γέννησε τη δηµοκρα-
τία. Ο πέλεκυς της δικαιοσύνης πρέπει να είναι δύο φορές πιο
βαρύς για όποιον καταχράται την εµπιστοσύνη του Κράτους και
τη δηµοκρατική λειτουργία του και δρα, εξ ονόµατός του, ενα-
ντίον του. Εκεί πρέπει να δείξουµε ότι είµαστε αυστηρότεροι και
να αποδείξουµε και έµπρακτα ότι είµαστε αυστηρότεροι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι βέβαιη ότι το νοµοσχέδιο
αυτό θα συµβάλλει αποφασιστικά στην πάταξη ή έστω τη µείωση
της διαφθοράς. Ωστόσο, ακόµη και στον πιο δύσπιστο έχω να
αντιτάξω δύο επιλογές, καθώς περί αυτού πρόκειται. Να διατη-
ρηθεί το υπάρχον νοµικό πλαίσιο, το οποίο δεν κατάφερε, όχι
µόνο να απαλείψει, αλλά ούτε καν να µειώσει τη διαφθορά και
την αδιαφάνεια ή να υιοθετήσουµε µια βελτιωµένη, αναθεωρη-
µένη νοµοθεσία, που απαντά στις νέες προκλήσεις, που γεννά η
διαφθορά στη χώρα µας, όπως είναι και το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο;

Θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο θωρακίζει το νοµικό µας πλαί-
σιο, δεν έχει ασάφειες και δεν αφήνει περιθώρια για παρερµη-
νείες από κανέναν. Ο καθένας µας ας αναλάβει τις ευθύνες του.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Γιαν-
νακοπούλου.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αναστά-
σιος Νεράντζης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µου δόθηκε χθες
η ευκαιρία, κατά τη συζήτηση επί της αρχής, να διατυπώσω µια
βασικότατη επιφύλαξή µας, η οποία έγκειται στο ότι νοµοθε-
τούµε, µε βάση εξαγγελθείσα πρόθεση του Υπουργού, της
οποίας δεν αµφισβητούµε την ειλικρίνεια, αλλά εδώ συζητούµε
και αποφασίζουµε, επί κειµένων και όχι επί προθέσεων. Εξέθεσα,
λοιπόν, και στήριξα σε αυτό το αυτονόητο σηµείο τη δική µας
επιφύλαξη-αντίρρηση στην αρχή αυτού του νοµοσχεδίου.

Προχωρούµε στις επιµέρους ρυθµίσεις. Αναφερόµαστε πρώτα
στο κοµµάτι εκείνο που σχετίζεται µε την τροποποίηση του νόµου
«πόθεν έσχες», η οποία απ’ όλους οµολογείται ότι έπρεπε να
συµβεί και η οποία έτσι όπως ήρθε, τουλάχιστον αρχικά το σχέ-
διο νόµου και εξακολουθεί να υπάρχει, θεωρούµε αποδεδειγµένα
ότι δεν οδεύει, δεν στοχεύει προς αυτόν το στόχο. Εµείς υπο-
δεικνύουµε, όπως είπαµε, αυτό ακριβώς το νοµοθετικό πλαίσιο
να είναι αµιγές. Σ’ ένα θεσµικό νόµο δεν µπορούµε να ανακα-
τεύουµε µέσα ούτε Συµβούλια Μεταγωγών, ούτε Ελεγκτικά Συ-
νέδρια, ούτε τίποτα άλλο. Το νοµοθετικό πλαίσιο πρέπει να είναι
αµιγές, αποτελεσµατικό, διαυγές, αυστηρότατο και δικαιότατο.
Θα δούµε τι διατάξεις που θα φέρει συµπληρωµατικά ο κύριος
Υπουργός, για να µπορέσουµε να αποτιµήσουµε αυτές τις δια-
τάξεις και αν αυτές οι διατάξεις έχουν αυτά τα προσόντα, που η
πρακτική έχει υποδείξει, αλλά και εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να
εµφανίζουν.

Πάµε τώρα στα επιµέρους άρθρα. Εκείνο που δεν καταλα-
βαίνω, κυρία Πρόεδρε –µε όλη την αγάπη που σας έχω- είναι: για

ποιο λόγο αυτή η σπουδή. Η καηµένη η συνάδελφός µου, η ει-
σηγήτρια, δεν προλάβαινε να πει αυτά που έπρεπε να πει. Είναι
δυνατόν είκοσι άρθρα να τα τελειώσει σε οκτώ λεπτά; ∆εν είναι
δυνατόν. Θα µπορούσαµε να το κάνουµε σε δύο ενότητες, να µι-
λήσουµε οκτώ λεπτά για την πρώτη και τα υπόλοιπα οκτώ για τη
δεύτερη, για να µπορούµε να είµαστε ουσιαστικοί. Εκτός αν συ-
ζητούµε για να συζητούµε, να παρατηρούµε µόνο για την παρα-
τήρηση και όχι για την ουσία.

Λοιπόν, άρθρο 1, έχουµε ήδη ψηφίσει στην επιτροπή την επέ-
κταση και επί των µελών του Νοµικού Συµβουλίου. Μιλώ για το
άρθρο 1, παράγραφος 1. Εποµένως, λέµε ναι.

Πάµε για το 2ο εδάφιο της περιπτώσεως γ’ της παραγράφου 1
του άρθρου 2. Ασφαλώς και η δήλωση πρέπει να συνοδεύεται
και από το Ε9 που υποβλήθηκε στην αρµόδια ∆ΟΥ, ρύθµιση η
οποία ισχύει ήδη και εφαρµόζεται –το ξέρετε, κυρία Πρόεδρε-
προκειµένου περί των δηλώσεων των Βουλευτών για το «πόθεν
έσχες». Το ψηφίζουµε επίσης και το 2ο εδάφιο της περιπτώσεως
γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2. Οι γενικές επιφυλάξεις µας
και οι αντιρρήσεις µας ισχύουν απαραµείωτες και απαράλλακτες,
όπως ελέχθησαν εχθές και υπεµνήσθησαν σήµερα.

Πάµε στην περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2, µι-
λάµε πάντα για το ν.3213/2003. Λέµε, ναι, στην αντικατάσταση
και στην ηλεκτρονική επεξεργασία.

Την περίπτωση β1 της παραγράφου 2 ο κύριος Υπουργός
εχθές την άλλαξε –εάν κατάλαβα καλά- και εποµένως δεν συζη-
τάµε περί αυτής. Μάλλον, την απέσυρε, εάν κατάλαβα. Εν πάση
περιπτώσει, συµφωνούµε, δεν έχουµε καµµία διαφωνία.

Πάµε στο άρθρο 3 του ν.3213/2003, τονοποίο προσθέτει το δι-
καίωµα του Υπουργού. Θεωρούµε ότι αυτή η διάταξη είναι πε-
ριττή, διότι και µε την κείµενη νοµοθεσία το δικαίωµα αυτό το
είχε ο Υπουργός, ως αποδέκτης µιας καταγγελίας ή ως λαµβά-
νων γνώση ενός δηµοσιεύµατος, που αναφέρεται σε τέρατα και
σηµεία ή µόνο τέρατα ή µόνο σηµεία προσώπων υποχρέων προς
υποβολή δηλώσεως. Θα µπορούσε τότε ο Υπουργός -και µπορεί
σήµερα και το έχει ασκήσει κατά το παρελθόν αυτό το δικαίωµα-
να απευθυνθεί στην αρµόδια Επιτροπή, να απευθυνθεί στο Συ-
νήγορο, να απευθυνθεί στον ίδιο τον Εισαγγελέα και να ζητήσει
έλεγχο. Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι µια κλασσική απόδειξη του ότι
εισάγουµε ως νέες, ρυθµίσεις που ήδη υφίστανται. Θεωρώ το
άρθρο αυτό περιττό και δεν βρίσκω σκόπιµο να περιληφθεί.

Άρθρα 8 έως 12. Αναριθµούνται. Είναι τυπικό και προφανώς
δεν µπορεί να έχει κανείς αντίρρηση.

Οι ίδιες παρατηρήσεις ισχύουν και για το άρθρο 14 πρώην
άρθρο 8.

Όσον αφορά τον παράνοµο πλουτισµό, στην επιστηµονική έκ-
θεση –µιλάµε για το άρθρο 2- έχουν διατυπωθεί ορισµένες πα-
ρατηρήσεις τις οποίες βρίσκω εύστοχες. ∆εν ξέρω αν ήδη τις
έχει ενστερνιστεί και υιοθετήσει ο κύριος Υπουργός. Κρίνονται
νοµοτεχνικά σκοπιµότερες και από πλευράς ουσίας πιο καίριες,
οι αντικαταστάσεις «ο επωφελούµενος από την ιδιότητά του» και
«αθέµιτο περιουσιακό όφελος» δι’ εκείνων οι οποίοι χρησιµοποι-
ούνται στα άρθρα 235 και 236 του Ποινικού Κώδικα, για ενεργη-
τική και παθητική δωροδοκία, για την ενότητα της ρυθµίσεως και
για τη διάσωση του κύρους των νοµολογιακών δεδοµένων, τα
οποία επί χρόνια έχουν σχηµατισθεί µε βάση αυτές τις διατυπώ-
σεις, που τις θεωρώ σαφώς πιο καίριες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Τι προτείνετε δηλαδή;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Προτείνω στη θέση του «παρα-
νόµου οφέλους» και στη θέση του «αθέµιτο περιουσιακό όφε-
λος» να χρησιµοποιηθούν οι ορολογίες που έχουν τα άρθρα 235
και 236, για ενεργητική και παθητική δωροδοκία. Έχετε τον Ποι-
νικό Κώδικα. ∆είτε τον. Γίνεται αντικείµενο παρατηρήσεως και εκ
µέρους της εκθέσεως της επιστηµονικής επιτροπής της Βουλής.
∆είτε το. ∆εν έχει άλλο λόγο. Απλώς, µας διασφαλίζει καλύτερα.

Στο άρθρο 2 του σχεδίου νόµου, δηλαδή το προστιθέµενο
άρθρο 4, µια κωδικοποίηση, κύριε Υπουργέ, πιο ριζική και στην
τελική µορφή του νοµίζω ότι θα ήταν πολύ πιο χρήσιµη και χρη-
στική. ∆είτε το. Γιατί κοιτάξτε τι γίνεται: «Άρθρο 2, προστίθεται
άρθρο 4 ως εξής». Ο εφαρµοστής του δικαίου ή ο δικηγόρος ή
ο δικαστής ή ο οποιοσδήποτε θα έχει δυσκολίες στο άρθρο 2 να
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προσθέτει το άρθρο 4. Παρακάτω κάνετε µια κωδικοποίηση,
αλλά θα πρότεινα ίσως να γίνει ριζικότερη.

Θεωρώ ότι η παράγραφος του άρθρο 1 του νέου άρθρου 4
ρυθµίζεται ήδη. Το µόνο πράγµα που θα µπορούσαµε να πούµε
είναι να τροποποιήσουµε τις ποινές, µε τις οποίες δεν έχουµε
καµµία αντίρρηση. Όπου έχετε αυστηροποίηση των ποινών,
όπου έχετε επέκταση των επιπτώσεων και σε άλλα πρόσωπα, θα
µας βρείτε σύµφωνους. Όπου έχετε απαγγελία παρεποµένων
ποινών, υπό την προϋπόθεση ότι δεν υπάρχουν συνταγµατικές
επιφυλάξεις (και υπάρχουν στη δήµευση και σε άλλες παρεπό-
µενες ποινές, από µέρους µας, µερικές συνταγµατικές επιφυλά-
ξεις), εκεί λέµε «ναι». Είναι γενική η τοποθέτησή µας και δεν
χρειάζεται να επανέρχοµαι, τρώγοντας το χρόνο, ο οποίος ούτως
ή άλλως είναι ήδη λίγος.

Λέµε «ναι» στην παράγραφο 2 του άρθρου 4. Λέµε «ναι» στις
περιπτώσεις α’ και β’. Η παράγραφος 3 είναι κι αυτή µε την ίδια
διατύπωση όπως και η παράγραφος 4. Εποµένως, δεν θεωρούµε
ότι πρέπει να µπουν καινούργιες διατάξεις. Θα µπορούσαν να
τροποποιηθούν οι αντίστοιχες.

Στο άρθρο 3 θα µπορούσαµε, αντί της εισαγωγής νέας διατά-
ξεως, όταν η επιρροή αφορά υποχρέους σε δήλωση περιουσια-
κής κατάστασης, να αναµορφωθούν οι διατάξεις του ν. 5227/31,
ώστε να καλύπτονται όλες οι µορφές των υπόχρεων σε δήλωση
και η ενεργητική µορφή της σχετικής συµπεριφοράς.

Όσον αφορά το άρθρο 2, η παρέµβασή σας ενδιάµεσα µε την
απάλειψη της λέξεως «κατάχρηση», ορθά λειτούργησε και µας
βρίσκει απολύτως σύµφωνους.

Στο άρθρο 6 χρησιµοποιείτε τους όρους «εξωχώρια εταιρεία»
και «παρένθετα πρόσωπα». ∆εν λαµβάνει χώρα για πρώτη φορά
η χρήση αυτών των όρων. Αλλά η έννοια αυτών των όρων δεν
προκύπτει από την ίδια τη διάταξη αυτή. Θα µου πείτε ότι στο
άρθρο 14 παράγραφος 9 του Συντάγµατος και στο άρθρο 2 πα-
ράγραφος 9 του ν. 3310/05 περιλαµβάνεται ο όρος «παρένθετα
πρόσωπα» και ο όρος «εξωχώρια εταιρεία» ορίζεται στο άρθρο 5
του ν.3091/02. Αλλά αυτές οι νοµοθετικές διατάξεις περιέχουν
ορισµούς, που αφορούν ρητώς µόνο την εφαρµογή των αντί-
στοιχων νόµων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήταν, λοιπόν, εντελώς σύµφωνο µε την αρχή της νοµιµό-
τητας να προσδιοριστεί και εν προκειµένω η έννοια των όρων
«εξωχώρια εταιρεία» και «παρένθετα πρόσωπα» ή αν θέλετε, για
λόγους συντµήσεως, θα µπορείτε να πείτε «οι όροι εκλαµβάνο-
νται υπό την έννοια που αυτοί ορίζονται στα τάδε νοµοθετικά κεί-
µενα», ούτως ώστε να µη θεωρηθεί ότι για κάτι άλλο πρόκειται.
∆εν είναι δηλαδή γενικής εµβέλειας η χρήση των όρων αυτών
στα προηγούµενα νοµοθετικά κείµενα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ποια νοµοθετικά κεί-
µενα προκρίνετε;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Προκρίνω να µπουν οι ίδιες ερ-
µηνείες. Να πούµε ότι η έννοια των εξωχώριων εταιρειών λαµ-
βάνεται ως ορίζεται στο άρθρο 5 παράγραφος 7 του ν.3091 ή να
πάρουµε αυτούσιο αντίγραφο εκείνης της έννοιας και να τη φέ-
ρουµε εδώ. Αντί να περιοριστούµε στη φραστική διατύπωση
«εξωχώριες εταιρείες», να βάλουµε τον ορισµό που δίνει εκείνος
ο νόµος ας πούµε ο αναγνωριστικός, να τον µεταµοσχεύσουµε
δηλαδή εδώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Και για τα παρένθετα
πρόσωπα;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Και για τα παρένθετα πρόσωπα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆ηλαδή θα κάνουµε
αναφορά στο ν.3091.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ή αναφορά ή «µεταµόσχευση»
της ίδιας αυτής περιγραφής. ∆ηλαδή έχετε, κατά τη γνώµη µου,
δύο επιλογές: Η µία επιλογή είναι να κάνετε αριθµητική µνεία
«όπως ορίζεται στο νόµο τάδε», η άλλη επιλογή είναι να πάρετε
τον ορισµό τον οποίο δίδουν αυτές οι διατάξεις και να τον µετα-
φέρετε εδώ ούτως ώστε να µην υπάρχει η παραµικρή αµφιβολία

ή θεωρήσει κανείς ότι είναι διαφορετική ερµηνεία εκείνη. Αυτά
όσον αφορά το άρθρο 6.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Νεράντζη, θα πά-
ρετε και τη δευτερολογία σας;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: ∆εν ξέρω, εσείς κρίνετε. Ό,τι µου
πείτε. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι έχω υπερβεί το χρόνο. ∆εν επι-
µένω καθόλου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Προσπαθήστε, παρα-
καλώ, να συντοµεύσετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Θέλετε να διακόψω και να πάω
στη δευτερολογία µου; ∆εν έχω καµµία αντίρρηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Όχι, ολοκληρώστε όλη
την ενότητα. Απλώς, αν συζητάµε ένα-ένα τα άρθρα, δεν θα φθά-
σει ο χρόνος των οκτώ λεπτών.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ασφαλώς δεν φθάνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ήδη έχετε µιλήσει δώ-

δεκα λεπτά. Εγώ απλώς σας έδωσα χρόνο και σας δίνω χρόνο,
αλλά προσπαθήστε να ολοκληρώσετε, όσο είναι δυνατόν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν θέλω να δο-
κιµάζω την ανοχή σας. Ξέρω τα αισθήµατά σας. Είπα από την
αρχή ότι ο χρόνος του Κανονισµού είναι ανεπαρκέστατος, προ-
κειµένου για ένα σχέδιο νόµου, το οποίο έχει είκοσι άρθρα και
είναι τόσο τεράστιο. Αισθάνοµαι κι εγώ άσχηµα να κάνω κατά-
χρηση της καλοσύνης σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν είναι θέµα καλοσύ-
νης…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Θα πρότεινα -και το θέτω υπόψη
και του Προεδρείου αλλά και του Σώµατος- να διπλασιαστεί του-
λάχιστον ο χρόνος της πρωτολογίας αφού εδώ είναι είκοσι
άρθρα. ∆ιότι, όταν φθάσουµε στα µέτρα επιείκειας, που έχουµε
σοβαρές αντιρρήσεις, δεν θα υπάρχει παρά µόνο ένα δευτερό-
λεπτο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Νεράντζη, έχετε το
λόγο. Συνεχίστε όσο µπορείτε. Αυτό τον Κανονισµό ψηφίσαµε
όλοι µαζί.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Ο Κανονισµός δεν λέει ότι ένα νο-
µοσχέδιο πρέπει να συζητείται και να ψηφίζεται ως µια ενότητα.
Θα µπορούσαµε να το συζητήσουµε σε τρεις ενότητες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Αυτό αποφασίστηκε όµως
και ήταν σε γνώση όλων µας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κύριε Τσούκαλη, εσείς τι λέτε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Συµφωνούµε απολύτως.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Πάρτε όσο χρόνο θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν κάνουµε συζήτηση,

κύριοι συνάδελφοι. Παρακαλώ σεβασµό στον Κανονισµό που
εµείς ψηφίσαµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: ∆εν είναι θέµα Κανονισµού. Οι
ενότητες επιλέγονται από το Προεδρείο σε συνεννόηση µε την
Κυβέρνηση και τα κόµµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Εµείς προσέχουµε την
ουσία των όσων λέτε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Αν δεν µιλήσω περί άρθρων, περί
τίνος άλλου να µιλήσω;

Και το άρθρο 6 θεωρώ ότι δεν θα είχε ανάγκη αυτοτελούς ρυθ-
µίσεως, νέας ρυθµίσεως. Θα µπορούσε να υπάρξει και να εκδη-
λωθεί η νοµοθετική σας πρωτοβουλία στο θέµα των ποινών,
αύξηση, µείωση. Με την παράγραφο 2 του άρθρου 6 δεν έχω
αντίρρηση. Μιλάω για τα άρθρα του σχεδίου νόµου.

Πάµε στο άρθρο 7. Η παρακώλυση ελέγχου είναι απολύτως
ίδιο αδίκηµα µε το ήδη υπάρχον, µε το ήδη υφιστάµενο. Θεωρώ,
λοιπόν, ότι δεν θα είχε ανάγκη µίας εκ νέου ρυθµίσεως η σχέση
αυτή, παρά µόνον όπου υπάρχει αλλαγή των ποινών.

Για το άρθρο 8 δεν έχουµε τίποτα.
Επίσης, είναι γνωστό ότι και µε το ήδη υφιστάµενο καθεστώς

απαγορεύονταν -και ορθώς- στους Βουλευτές να µετέχουν σε
εξωχώριες εταιρείες.

Ορθά κατ’ εµέ, κύριε Υπουργέ, επεκτείνετε αυτήν την απαγό-
ρευση και επεκτείνετε προς δύο κατευθύνσεις προς τους συγ-
γενείς τους και προς τις συζύγους τους.

Εκείνο που δεν καταλαβαίνω και καθιστά ανώφελη τη διάταξη,
είναι πώς θα ελέγξετε και πως θα διαπιστώσετε τη συµµετοχή
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κάποιου Βουλευτού σε µία εξωχώρια εταιρεία, δια παρένθετων
προσώπων. Το παρένθετο πρόσωπο από που θα διαπιστωθεί,
πώς και µε τί τρόπο; Εάν µου πείτε ότι είναι παιδαγωγική η αξία
αυτής της ρυθµίσεως, θα το δεχτώ, ότι θέλουµε να δείξουµε
προς τα έξω ότι ακόµα και µε «αχυράνθρωπους», αν προσπαθεί
κανείς να «περιγράψει» το νόµο, ακόµα και αυτό απαγορεύεται.
Αλλά µόνο από παιδαγωγικής πλευράς. Θεωρώ, δηλαδή, ροµα-
ντισµό να πιστεύει κανείς ότι µπορεί να πιάσει το παρένθετο πρό-
σωπο. Θεωρώ ότι δεν υφίσταται µηχανισµός, ούτε από πλευράς
τεχνικής, αλλά ούτε και από πλευράς θεωρητικής να συλλη-
φθούν αυτά τα πρόσωπα. ∆εν θα έλεγα, όµως, να την απαλεί-
ψετε, παρά τις επιφυλάξεις που έχω, διότι τότε θα µας λένε,
µόλις στριµωχτήκατε λιγάκι, απαλείψατε τα παρένθετα, για να
κάνετε έτσι τη δουλειά σας.

Πάντως, θέλω να είµαστε εν απολύτου γνώση ότι δεν επιτυγ-
χάνεται ο επιδιωκόµενος σκοπός δια της διατάξεως, µε τη µνεία
των παρένθετων προσώπων και µε τη χρήση των παρένθετων
προσώπων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε Νερά-
ντζη, ολοκληρώστε ή αφήστε χρόνο για τη δευτερολογία σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώνω
εδώ και σταµατάω. ∆εν µπορώ να προχωρήσω παρακάτω. ∆εν
µπορώ να τελώ υπό αυτό το άγχος. Σταµατώ εδώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Νεράντζη.

Σας θυµίζω ότι ήσασταν σε αυτήν την Έδρα και ξέρετε τις ευ-
θύνες της στην τήρηση του Κανονισµού.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: ∆εν έγινα αντιληπτός. ∆εν σας
λέω να µου δώσετε χρόνο, σας λέω να κατατµηθεί η συζήτηση
κατ’ άρθρον.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μα, έχει αποφασιστεί.
Έχει παρθεί µία απόφαση, µε την οποία συµφωνήσαµε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Αλλάζει η ρύθµιση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν µπορούµε να την αλ-

λάξουµε τώρα, καταστρατηγώντας τον Κανονισµό.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ κ. Αντώνης Σκυλ-

λάκος έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Πριν µπω στα άρθρα θα κάνω πολύ

σύντοµα µερικές γενικές παρατηρήσεις από αυτά που ειπώθη-
καν χθες.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κατά κάποιο
τρόπο µας έψεξε και µας περιέπαιξε γιατί τάχα να θέλαµε να πά-
ρουµε µέρος ή ρωτάµε για το Συµβούλιο Αρχηγών. Εµείς συνει-
δητά δεν πήγαµε στο Συµβούλιο των Αρχηγών, διότι την ώρα που
µας διαβεβαιώνει ο Πρωθυπουργός ότι θα υπάρχει ενηµέρωση,
εδώ στη Βουλή γίνεται πραξικόπηµα και τυπικά και ουσιαστικά
και µάλιστα να έχουµε καινούργια µέτρα, τα οποία θα περνούν
µόνο µε υπογραφή του Υπουργού Οικονοµικών και χωρίς να έχει
λόγο η Βουλή. Και κατά τα άλλα, κοπτόµαστε για το Σύνταγµα
και για τους νόµους. Επαναλαµβάνω ότι αυτό το Σύνταγµα και
πολλούς από τους νόµους τους υποστηρίζουµε εµείς σαν ΚΚΕ,
διότι δεν τηρούνται, παρ’ όλο που έχουµε γενικά διαφορετική
άποψη για το τι είδους Σύνταγµα χρειάζεται και τι είδους νοµο-
θεσία χρειάζεται στη χώρα. Μία παρατήρηση είναι αυτή.

∆εύτερον, συνεχίζεται ο πολιτικός αποπροσανατολισµός συ-
νειδητά από τα δύο κυρίως µεγαλύτερα κόµµατα, διότι γίνονται
συνεχώς προτάσεις τις τελευταίες ηµέρες για την αντιµετώπιση
της διαφθοράς, λες και αυτό θα είναι το φάρµακο για να αντιµε-
τωπίσουµε την οικονοµική κρίση. Για να µην συζητά ο κόσµος το
τι θα πληρώσει, τι θα γίνει µε τη σύνταξη και να συζητάµε για το
«πόθεν έσχες» και για µία σειρά άλλα ζητήµατα. Όχι ότι δεν πρέ-
πει να αντιµετωπιστούν. Να αντιµετωπιστούν, αλλά δεν είναι το
κύριο ζήτηµα που θα µας λύσει το οικονοµικό πρόβληµα της
χώρας.

Θέλω να επισηµάνω, επίσης, ότι έξω από την οπτική γωνία του-
λάχιστον των δύο µεγαλύτερων κοµµάτων είναι και οι επιχειρη-
µατίες. ∆ιαφθορά; ∆ιαφθορά. Ποιοι λαδώνουν; Μόνο οι δηµόσιοι
υπάλληλοι φταίνε ή τα πολιτικά πρόσωπα; Οι επιχειρηµατίες; Γι’
αυτό λέµε να καταργηθεί το επιχειρηµατικό απόρρητο, για να
µπορούµε να βρίσκουµε τι κάνει η «SIEMENS» και τι κάνει ο κα-
θένας για να πάρει τις δουλειές του δηµοσίου. Και κανένα µέτρο

δεν υπάρχει επαύξησης ποινών για τους επιχειρηµατίες, γι’ αυ-
τούς που λαδώνουν.

Το νοµοσχέδιο είναι πράγµατι αποσπασµατικό, αυστηροποιεί
τις ποινές, ορισµένα αδικήµατα, από πληµµελήµατα τα κάνει κα-
κουργήµατα και προχωρεί σε δήµευση και σε έκπτωση από αξιώ-
µατα. Έχουµε µία γενική αυστηροποίηση.

Υπάρχει ένα ερώτηµα: Με τις αυστηροποιήσεις και µε τις συ-
νεχείς αλλαγές αντιµετωπίζεται το πρόβληµα; Είπαν ορισµένοι
συνάδελφοι ότι η ισχύουσα νοµοθεσία είναι αρκετή. Για να µιλή-
σουµε µε ειλικρίνεια, δεν είναι αρκετή ούτε η ισχύουσα νοµοθε-
σία, αλλά ούτε απαντά στο πρόβληµα αυτή η νοµοθεσία. Όποιος
κλέβει, κρύβει επιµελώς τις κλεψιές του. Και µε την ελεύθερη δια-
κίνηση κεφαλαίων και µε την ανωνυµία στις µετοχές και στους
τίτλους δεν µπορεί καµµία επιτροπή και κανένας νόµος να αντι-
µετωπίσει το πρόβληµα.

Προσθέτετε στην Επιτροπή περισσότερους δικαστές, να είναι
η πλειοψηφία. ∆ηλαδή, κύριε Υπουργέ, όλα αυτά τα χρόνια που
ισχύει αυτή η επιτροπή, έχετε κάποιο στοιχείο ότι δεν κάνει καλά
τη δουλειά της; Τι σηµαίνει «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει»;
Απλώς επικοινωνιακά το αξιοποιείτε. Αν υπάρχει η παραµικρή ευ-
θύνη για µας που είµαστε τόσα χρόνια σε αυτήν την επιτροπή,
πείτε µας σε ποιο «πόθεν έσχες» και ποιανού Βουλευτή έκανε τα
στραβά µάτια αυτή η επιτροπή; ∆εν φταίει, λοιπόν, η επιτροπή
αλλά φταίει ότι εµείς δεν µπορούµε να ελέγξουµε τους λογα-
ριασµούς στο εξωτερικό, ότι δεν ξέρουµε ποιοι είναι πίσω από τις
µετοχές. Αλλά όταν τα λέµε αυτά, µας λέτε ότι δεν γίνονται αυτά
στο σύστηµα που ζούµε, ότι είναι ελεύθερη αγορά και να µην ζη-
τάµε τέτοια πράγµατα.

Έρχοµαι τώρα στα άρθρα. Θα επαναλάβω ορισµένα πράγµατα
πολύ σύντοµα, τα οποία τα είπα και στην πρωτολογία µου.

∆εν συµφωνούµε µε το άρθρο 1, µε το οποίο ο Υπουργός ∆ι-
καιοσύνης µπορεί επιλεκτικά µετά από καταγγελίες, έστω επώ-
νυµες και µετά από δηµοσιεύµατα να επιλέγει σε ποιες
περιπτώσες θα ερευνηθούν. Μπορεί να υπάρξει στοχοποίηση και
να συνεχιστεί η αντιπαράθεση των δύο κοµµάτων µε σηµαία την
κάθαρση και ρίχνοντας τα βάρη στους πολιτικούς µας αντιπά-
λους και η πολιτική µας ζωή αντί να ασχολείται µε ουσιαστικά ζη-
τήµατα, να ασχολείται µόνο µε εξεταστικές επιτροπές και
προανακριτικές επιτροπές. Να τις κάνουµε, αν υπάρχει πρό-
βληµα, δεν έχω αντίρρηση, αλλά όχι τέτοιες διατάξεις.

Το δεύτερο θέµα αφορά τους υπαλλήλους στο Πρωθυπουρ-
γικό γραφείο και τους Υπουργούς. Για οποιαδήποτε πληροφο-
ρία που θα φθάσει στον Τύπο ή θα διαδοθεί του παίρνουµε το
κεφάλι! Και παίρνουµε το κεφάλι και από αυτόν που αναµετά-
δωσε την πληροφορία, τον δηµοσιογράφο δηλαδή! Σε ποια
εποχή ζούµε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρώπινων ∆ικαιωµάτων): ∆εν είναι έτσι.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Πώς δεν είναι; Στο άρθρο 13.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρώπινων ∆ικαιωµάτων): Μπορώ να κάνω µία
παρέµβαση;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρώπινων ∆ικαιωµάτων): Πρώτον σε ό,τι αφορά
το τελευταίο σκέλος της παρατήρησής σας, χθες, όπως είχα
προαναγγείλει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, διένειµα κείµενο
µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις, µεταξύ των οποίων και αυτή που
ορίζει ρητά ότι όταν από τον τρίτο η χρήση του εγγράφου ή της
πληροφορίας γίνεται για το δικαιολογηµένο ενδιαφέρον της ενη-
µέρωσης της κοινής γνώµης, δεν υπάρχει άδικη πράξη. Και αυτό
αφορά τους δηµοσιογράφους.

∆εύτερον, γνωρίζουµε όλοι οι νοµικοί ότι η νοµολογία και η
επιστήµη δέχεται ότι η πληροφορία, η οποία είναι εµπιστευµένη
σε υπάλληλο -στην προκειµένη περίπτωση σε πρόσωπο που βρί-
σκεται σε πολιτικό γραφείο- ή η πληροφορία την οποία ο υπάλ-
ληλος γνωρίζει εκ της θέσεως του, είναι µόνο η απόρρητη
πληροφορία. Όχι, η κοινή πληροφορία.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εγώ θα εξετάσω τις αλλαγές που
έγιναν, όµως, βλέπω ότι στο άρθρο 13 η αλλαγή που γίνεται είναι
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πράγµα το οποίο γνωρίζει µόνο λόγω της υπηρεσίας του ή έγ-
γραφο που είναι εµπιστευτικό ή προσιτό, δηλαδή από την µια τα
εµπιστευτικά και από την άλλη τα προσιτά. Άρα, είναι για κάθε
έγγραφο και για κάθε πληροφορία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Πού είναι αυτό;

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Στο άρθρο 13 «άρθρο 252, παρα-
βίαση υπηρεσιακού απορρήτου. Ο υπάλληλος που εκτός τις πε-
ριπτώσεις των άρθρων 248, 249, 250 και 251, παραβαίνοντας τα
καθήκοντά του, γνωστοποιεί σε άλλον: α) πράγµα, το οποίο γνω-
ρίζει µόνο λόγω της υπηρεσίας του», οτιδήποτε γνωρίζει δηλαδή,
και «β) εµπιστευτικό ή προσιτό λόγω της υπηρεσίας του, αν τέ-
λεσε κάποια από τις πράξεις αυτές µε σκοπό να ωφεληθεί ο ίδιος
ή να βλάψει το κράτος ή κάποιον άλλο.»

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε συνάδελφε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Υπήρξαν τροποποιήσεις
χθες.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Όχι, µε συγχωρείτε,
κύρια Πρόεδρε…

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Το έχετε αλλάξει αυτό;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μισό λεπτό.
Η πρώτη παράγραφος του άρθρου 252, όπως εισάγεται µε το

άρθρο 13, είναι το ισχύον άρθρο του Ποινικού µας Κώδικα.
∆ηµιουργούµε επιβαρυντική περίπτωση γι’ αυτούς οι οποίοι

βρίσκονται σε πολιτικά γραφεία. Όταν, όµως, και το ισχύον
άρθρο 252 του Ποινικού Κώδικα αναφέρεται σε πληροφορία που
γνωρίζει κάποιος µόνο λόγω της υπηρεσίας στην οποία υπηρετεί,
η πληροφορία µόνο ως απόρρητη εννοείται. Νοµολογιακά και
επιστηµονικά έτσι κρίνεται. Η ρύθµιση δεν αφορά οποιαδήποτε
πληροφορία.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Εν πάση περιπτώσει, εάν η νοµολο-
γία και το ισχύον δίκαιο είναι έτσι, όπως εγώ δεν είµαι πρόχειρος
αυτή τη στιγµή να γνωρίζω, θα µπορούσαµε να παραµείνουµε
εκεί και να µην κάνουµε επιβαρυντική περίπτωση για τα γραφεία
των Υπουργών και το γραφείο του Πρωθυπουργού. Γιατί εκεί
πέρα µπορεί να ελαφρύνετε λίγο την ευθύνη, να περιορίζετε τις
πιθανότητες να καταδικαστεί κάποιος δηµοσιογράφος µε αυτό
που βάλατε, αλλά για τον υπάλληλο παραµένει ως έχει και είµα-
στε αντίθετοι.

Το τρίτο έχει να κάνει µε την απαλλαγή ή τη µείωση της ποινής
σε κάθε στάδιο, εκείνων οι οποίοι καταγγέλλουν συνεργούς, ηθι-
κούς αυτουργούς κ.λπ. εφόσον µαρτυρήσουν, δηλαδή.

Σε αυτό σας είπα, ότι ήµασταν αντίθετοι και όταν µπήκαν τέ-
τοιες διατάξεις σχετικά µε την τροµοκρατία και µε τα ναρκωτικά.
Όχι γιατί είµαστε µε την τροµοκρατία ή θεωρούµε ότι πρέπει να
είναι ασύδοτοι οι έµποροι ναρκωτικών, αλλά διότι αποδεικνύεται
ότι βήµα το βήµα αλλάζει το δικαιϊκό µας σύστηµα σε αυτή την
πλευρά και πάµε στην αγγλοσαξονική λογική. Η Ευρώπη γενικά
σέρνεται προς αυτήν την κατεύθυνση, που είναι ξένη µε το δικό
µας νοµικό πολιτισµό. Ξέρετε πολύ καλά ότι µπορούν και οι
αρχές να παίξουν κάποιο ρόλο και ότι µπορεί για τα ποινικά αδι-
κήµατα να πεις, «δε βαριέσαι», αλλά υπάρχει και πολική δράση.
Ήδη, άρχισαν ορισµένοι δηµοσιογράφοι, ιδιαίτερα από το συ-
γκρότηµα Λαµπράκη, να λένε, «οι κουκουλοφόροι του ΠΑΜΕ,
που κάνουν καταλήψεις». Μπερδεύουν τους αναρχικούς και τους
αντιεξουσιαστές µε το ΚΚΕ. Για να µας φοβίσουν; Για προβοκά-
τσιες; Λοιπόν, δεν πρέπει να είµαστε προσεκτικοί τι δρόµους
ανοίγουµε; Είµαστε εντελώς αντίθετοι.

Μία άλλη παρατήρηση. Στο άρθρο 17 που λέει «προσωρινή
διαταγή δεν χορηγείται, όταν η άµεση εκτέλεση της προσβαλ-
λοµένης πράξης επιβάλλεται για λόγους δηµοσίου συµφέρο-
ντος», γέρνει η πλάστιγγα υπέρ του δηµοσίου πλέον, γιατί θα
επικαλείται πάντα το δηµόσιο συµφέρον. Ποια είναι η έννοια του
δηµοσίου, συµφέροντος; Θα µου πείτε ότι είναι η κρίση του δι-
καστή. Εµείς, θεωρώντας ότι µπορεί να είναι σε βάρος των πο-
λιτών και υπέρ του κράτους, που θα επικαλείται το δηµόσιο
συµφέρον, είµαστε αντίθετοι. Ας παραµείνει το καθεστώς τους
ως είχε µέχρι σήµερα.

Τις άλλες διατάξεις θα τις ψηφίσουµε, αν και θεωρούµε ότι σε
πολλές από αυτές δεν θα υπάρξει το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Σκυλλάκο. Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής τους Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού, κ. Αθανάσιος Πλεύρης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, να πάµε απευθείας στα άρθρα, για να µη

χρονοτριβούµε.
Στο άρθρο 1, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά είναι σωστό το ότι

επεκτείνεται το «πόθεν έσχες» και για τα µέλη του Νοµικού Συµ-
βουλίου του Κράτους. Ειδικά όσοι ήταν στις εξεταστικές επιτρο-
πές αντιλαµβάνονται αυτή την αναγκαιότητα.

Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ στην παράγραφο 6, κύριε
Υπουργέ. Στην παράγραφο 6 λέτε, αν υπάρχει µια επώνυµη κα-
ταγγελία στον Υπουργό, όπου τηρείται η ανωνυµία της. Σας θέτω
τον εξής προβληµατισµό. Σας γίνεται, λοιπόν, µια επώνυµη κα-
ταγγελία ότι ο Βουλευτής Θάνος Πλεύρης, συµµετέχει σε πέντε
εξωχώριες εταιρείες, έχει «πόθεν έσχες» δηλωµένα άλλα, έχει
άλλα ακίνητα και εσείς κινείτε µια διαδικασία να ψαχθεί το θέµα.
Και δεν υπάρχει τίποτα.

Εγώ, εναντίον ποιού θα στραφώ για να προστατέψω την προ-
σωπικότητά µου, κύριε Υπουργέ; Εναντίον σας ή εναντίον αυτού
που έχει κάνει την επώνυµη καταγγελία; Και αν αυτή η επώνυµη
καταγγελία, που διατηρείτε την ανωνυµία της, τρέχει στα blogs
ότι γίνεται έλεγχος στο «πόθεν έσχες» του τάδε Βουλευτή, διότι
συµµετέχει σε πέντε εξωχώριες εταιρείες -αυτά λέει η καταγγε-
λία- και γιατί έχει δύο σπίτια που τα κρύβει και αυτά µπαίνουν και
στον Τύπο, εγώ από πού θα προστατευτώ; ∆εν θα προστατευτώ
από τη στιγµή που τηρείται η ανωνυµία. ∆εν θα προστατευτώ,
κύριε Υπουργέ.

Εγώ θεωρώ ότι σε µια υπεύθυνη πολιτεία οι καταγγελίες δεν
πρέπει να είναι απλώς επώνυµες, αλλά να µην τηρείται και η ανω-
νυµία τους. Εάν κάποιος ξέρει για κάποιον, να βγαίνει και να το
πει. Προφανώς, άµα φτάσει σε εσάς µια ανώνυµη πληροφορία,
πρέπει να την ελέγξετε, αλλά αν έχετε επώνυµη καταγγελία και
κρατάτε την ανωνυµία της, µπορώ εγώ να κάνω µήνυση εναντίον
κάποιου για συκοφαντική δυσφήµιση που δεν θα ξέρω; Μπορώ
να κάνω αγωγή προσβολής της προσωπικότητάς µου;

Προφανώς, δεν µπορώ. Θα έχω διασυρθεί, θα έχουν βγει σε
όλα τα blog στο όνοµα µιας διαφάνειας, η οποία δεν θα έχει κα-
νένα αποτέλεσµα και δεν θα µπορώ να προστατευτώ από κανέ-
ναν. Είναι ένα πάρα πολύ µεγάλο πρόβληµα.

Στο άρθρο 3, για την άσκηση επιρροής, κύριε Υπουργέ, αντι-
λαµβάνοµαι το σκεπτικό, θεωρώ όµως ότι όπως είναι αυτή η δια-
τύπωση, ακόµα και ένας νοµικός σύµβουλος που παίρνει
χρήµατα και πηγαίνει να πείσει σ’ ένα Υπουργείο ότι οι εντολείς
του έχουν δίκιο, πηγαίνει σε αυτήν την κατηγορία, όπως είναι δια-
τυπωµένο. Πρέπει να πει ότι η επιρροή θα πρέπει να συνδυαστεί
µε µια παράνοµη πράξη. Παραδείγµατος χάριν σε περίπτωση
που έχει γίνει αναδασµός, εγώ έχω πενήντα οικογένειες, µε πλη-
ρώνουν, πηγαίνω να δείξω ότι λάθος κάνετε που δεν τους δίνετε
τις εκτάσεις, ο Υπουργός πείθεται από αυτά που θα πω, προβαί-
νει στην πράξη. ∆εν έχω πάρει οικονοµικό αντάλλαγµα; Προφα-
νώς έχω πάρει. ∆εν έχω ασκήσει επιρροή; Προφανώς έχω
ασκήσει επιρροή και ο Υπουργός έκανε µια νόµιµη πράξη.
Θεωρώ ότι η διατύπωση, όπως είναι, είναι αρκετά επικίνδυνη.

Στο άρθρο 4, το οποίο είναι απλώς µια αυστηροποίηση, εµείς
σας είπαµε ότι δεν λύσαµε κανένα πρόβληµα µε τις ελαφριές ποι-
νές. Επειδή τώρα θα γίνουν αυστηρές οι ποινές, δεν σηµαίνει ότι
θα βρούµε το πρόβληµα. Σας έθεσα ένα πρόβληµα, το οποίο
προκάλεσε γέλιο στο Κοινοβούλιο, αλλά είναι µια πραγµατικό-
τητα. Υπάρχουν αυτή τη στιγµή συγγενείς που πρέπει να δηλώ-
σει ο υπόχρεος τα περιουσιακά τους στοιχεία και δεν θέλουν να
τα δηλώσει. Θα έπρεπε κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ, να είναι
διαφορετικό το «πόθεν έσχες». Οι σύζυγοι των Βουλευτών, να δί-
νουν διαφορετικό «πόθεν έσχες», διότι υπάρχει κίνδυνος πάντα
να αποκρύπτονται στοιχεία.

Για το άρθρο 5, δεν έχω να κάνω κάποια παρατήρηση.
Το άρθρο 6, αναφέρεστε στη συµµετοχή σε εξωχώριες εται-

ρείες. Το πρώτο πράγµα που πρέπει να απαντήσουµε είναι: οι
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εξωχώριες εταιρείες είναι κάτι νόµιµο ή κάτι παράνοµο; Να ξέ-
ρουµε αν είναι νόµιµο ή παράνοµο. Αν είναι παράνοµο, εδώ πέρα
να πούµε ότι είναι παράνοµες. Από τη στιγµή που τις αποδέχε-
στε, πρέπει να πείτε και ένα λόγο, γιατί να µη συµµετέχουν τα
συγκεκριµένα άτοµα. Εγώ να συµφωνήσω να µη συµµετέχουν,
αν θέλετε, σε µια ηθική διάσταση του θέµατος. Όµως -σας το
έθεσε ο κ. Νεράτζης- όπως το έχετε και διατυπωµένο «άµεση ή
έµµεση συµµετοχή», είναι πολύ διευρυµένο. Έστω ότι το κάνετε
«παρένθετα πρόσωπα», πού θα βρεθούν τα παρένθετα πρό-
σωπα; ∆εν πρέπει η νοµοθεσία να έχει και ένα ρεαλισµό;

Εγώ θα θεωρούσα πιο υπεύθυνο, κύριοι συνάδελφοι, από τη
στιγµή που καλώς ή κακώς -και κατά την άποψή µου κακώς - έχει
εφαρµοστεί έτσι αυτό το θέµα -αλλά είναι ένα θέµα διεθνούς διε-
ρευνήσεως, δεν µπορούµε εµείς να το λύσουµε, υπάρχουν εξω-
χώριες εταιρείες και λειτουργούν µε αυτόν τον τρόπο- να πούµε
ότι απαιτώ από τους Βουλευτές και όλους αυτούς που αναφέ-
ρεστε, εάν συµµετέχουν σε εξωχώρια εταιρεία να το δηλώνουν
και να ξέρουµε ότι ο τάδε έχει αυτήν την εξωχώρια εταιρεία. Και
να κριθεί και από το λαό µια τέτοια συµµετοχή και αντίστοιχα,
εάν προκύπτουν ποινικές κυρώσεις, να υπάρξουν.

Αυτό θα ήταν πιο υπεύθυνο. Μπορεί να µην αρέσει στα αυτιά
µιας µάζας, γιατί θέλει απαγόρευση σε εξωχώριες, αλλά δεν τολ-
µάτε να πείτε ότι εξωχώριες υπάρχουν και θα υπάρχουν και λει-
τουργούν, όχι απλώς µε την ανοχή, αλλά µε την πλήρη
νοµιµοποίηση της πολιτείας.

Άρα, πηγαίνετε στην ορθή κατεύθυνση, που είναι ότι, οποιο-
δήποτε από αυτά τα πρόσωπα εµπλέκεται, να δηλώνεται και να
ξέρουµε, ποια είναι η συµµετοχή του. ∆ιαφορετικά, δεν πρόκει-
ται να το ελέγξετε.

Έρχοµαι στο άρθρο 7, κύριε Υπουργέ. Εσείς είστε οπαδός -
και το έχουµε δει και σε άλλες συζητήσεις- της άποψης, στο Ποι-
νικό ∆ίκαιο να µην υπάρχουν αντινοµίες. Σας ερωτώ, λοιπόν:
Όταν λέτε «εάν προβλέπεται αθροιστικά ποινή, στερητική της
ελευθερίας και χρηµατική, δεν εφαρµόζεται το άρθρο 83, περί-
πτωση ε’» αυτό δεν είναι µια αντινοµία;

Όταν συζητούσαµε εδώ για τους µεγαλέµπορους ναρκωτικών
–µάλλον γι’ αυτούς που είχαν καταδικαστεί ότι καθ’ επάγγελµα
ασκούν την εµπορία ναρκωτικών- εσείς είχατε πει «τα 4/5 τα κά-
νουµε 3/5, γιατί δεν µου αρέσει να υπάρχουν αντινοµίες στο Ποι-
νικό ∆ίκαιο». Εδώ δεν εισάγεται µία αντινοµία; Ή θα είστε
οπαδός, λοιπόν, της άποψης ότι υπάρχουν αντινοµίες στο Ποι-
νικό ∆ίκαιο και τις αποδεχόµαστε, ανάλογα τη βαρύτητα των αδι-
κηµάτων ή διαφορετικά δεν µπορείτε να βάλετε αντινοµίες.

Με το άρθρο 8 δεν έχουµε κανένα πρόβληµα.
Έρχοµαι στο άρθρο 9. Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά

πώς είναι η ελληνική δικαιοσύνη. Το σκεπτικό το αντιλαµβάνο-
µαι. Με µια απόφαση όµως, εισαγγελέα και ανακριτή δεσµεύεται
ένα πλήθος λογαριασµών. Πότε θα αποδεσµευτούν αυτοί οι λο-
γαριασµοί; Όταν θα έχουµε αθωωτική απόφαση.

Είµαστε µήπως στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής ώστε να
έχουµε εκδίκαση υποθέσεων σε τρεις, σε τέσσερις, σε πέντε, σε
έξι µήνες; Είµαστε µήπως Ευρώπη να λύνονται οι υποθέσεις σε
οχτώ, εννιά µήνες ή σε ένα χρόνο; Εδώ µιλάτε για µια διαδικασία,
που ξέρετε πολύ καλά πόσο εύκολα ο εισαγγελέας και ο ανα-
κριτής -όπως αντίστοιχα πολύ εύκολα προφυλακίζουν κόσµο,
έτσι αντίστοιχα και εδώ- θα πουν «έχω µια υπόνοια, βάλε τώρα
µια δέσµευση να ξεµπερδεύουµε» και να ακολουθεί αυτή η δέ-
σµευση µέχρι να υπάρξει απόφαση. Αυτά είναι πρακτικά προ-
βλήµατα που θα κληθούµε να τα αντιµετωπίσουµε, κυρίως από
τη νοµική µας ιδιότητα.

Για το άρθρο 10 δεν έχουµε να πούµε κάτι.
Για το άρθρο 11, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά αντιλαµβάνοµαι

το σκεπτικό σας, αλλά θεωρείται ότι οι Βουλευτές έχουν µια πρό-
σβαση και πρέπει να έχουν µια περιορισµένη δράση στις χρηµα-
τιστηριακές συναλλαγές.

Εγώ θα σας πω και άλλα πρόσωπα: Οι Πρόεδροι των τραπεζών
δεν έχουν καλύτερη ενηµέρωση από τους Βουλευτές; Βάλτε
τους και αυτούς να µη µπορούν να παίζουν στο χρηµατιστήριο.
Τους Πρόεδρους των Ανεξαρτήτων Αρχών -για κάποιο αδικαιο-
λόγητο λόγο– και τα µέλη των Ανεξαρτήτων Αρχών τούς προ-
στατεύετε από όλες αυτές τις διατάξεις. Βάλτε τους και αυτούς

µέσα.
Σας πληροφορώ ότι πολύ πιο σηµαντική είναι µια θέση στην

Επιτροπή Αθέµιτου Ανταγωνισµού, για τον έλεγχο του αθέµιτου
ανταγωνισµού. Και πολύ µεγαλύτερη επιρροή µπορεί να υπάρξει
σε αυτές τις θέσεις, παρά σε αυτά εδώ τα έδρανα.

Θα ήθελα να αναφερθώ τώρα στο µείζον θέµα του άρθρου 15,
κύριε Υπουργέ. Έχουµε µια εισαγωγή –όπως είπε ο κ. Σκυλλά-
κος- του αµερικάνικου δικονοµικού συστήµατος, ουσιαστικά.
Είναι η διαπραγµάτευση της ποινής –αυτό που βλέπουµε και στις
αµερικάνικες ταινίες- «δώσε µου τον παραπάνω, τα βρίσκουµε,
πας τόσο µέσα». Εγώ θεωρώ ότι στη φιλοσοφία αυτό είναι τε-
λείως λανθασµένο. Είναι πραγµατικά τελείως λανθασµένο. ∆εν
υπάρχει τέτοιου τύπου διαπραγµάτευση µε τους εγκληµατίες.

Κύριε Υπουργέ, όµως, όπως είναι διατυπωµένο, ακούστε προ-
βλήµατα που θα υπάρξουν και θα τα συναντήσουµε από τον επό-
µενο µήνα. ∆εν σας λέω στα επόµενα χρόνια. Στον επόµενο
µήνα!

Εδώ έχουµε µια σύµπλευση της Βουλής, η οποία ασκεί τις
προκαταρκτικές διαδικασίες για τους Υπουργούς, και της δικαι-
οσύνης. Με την εµπειρία µου που έχω σε δυο Επιτροπές, µία
προκαταρτική και µία εξεταστική, κύριε Υπουργέ, σας πληρο-
φορώ ότι παρακαλάνε αυτή τη στιγµή οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ
ή οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας. Γιατί; Φανταστείτε
αύριο το πρωί κάποιος από αυτούς που είναι κατηγορούµενος –
και επικαλούµαι τον κ. Σκυλλάκο και τον κ. Τσούκαλη που βλέ-
πουµε τι γίνεται στην Επιτροπή- και για να µιλήσουµε µε
ονόµατα, η κ. Μαντέλη ή ο κ. Μπότσιος, κάνοντας χρήση αυτής
της διάταξης να πει: «∆εν πετώ ότι µε πήρε και τηλέφωνο ο Ρου-
σόπουλος, µπας και γλυτώσουµε;».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Αυτά, όµως δεν είναι
προσφορά επαρκών στοιχείων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και ποιος θα το κρίνει αυτό, κύριε
Υπουργέ;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ο εισαγγελέας, ο
οποίος ορίζεται. ∆ιαβάστε λίγο!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, διαβάζω και έχω δια-
βάσει και σας παρακαλώ, µη µε προσβάλλετε.

Όταν όµως, εδώ θα έρθει για προκαταρκτική εξέταση και όταν
εσείς στο πόρισµά σας, στην προηγούµενη εξεταστική, κύριε
Υπουργέ, λέγατε ότι υπάρχει ευθύνη του κ. Αγγέλου, γιατί είπε
κάποιος- ο κ. Μπότσιος- «µπροστά µου πήραν και είπαν: Έλα
Γιάννη, άρα, ο Γιάννης ήταν ο κ. Αγγέλου» και µε βάση αυτό θε-
ωρήσατε ότι έπρεπε να παραπεµφθεί σε δίκη ο κ. Ρουσόπουλος
-εσείς τα λέγατε στην εξεταστική- σας πληροφορώ ότι σε µια
προκαταρτική, αυτό το στοιχείο εσείς θα το κρίνετε επαρκές. Θα
παραπέµψετε έναν Υπουργό και επειδή θα παραπεµφθεί ο
Υπουργός, θα ανασταλεί για το συγκεκριµένο η ποινική δίωξη.
Και αν υπάρχει µια περιρρέουσα ατµόσφαιρα, θα υπάρξει και κα-
ταδίκη και θα έχει λήξει το θέµα.

Αυτά τα ζούµε, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, σας πα-

ρακαλώ, κύριε Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και επειδή τα ζούµε µέσα από τις εξε-

ταστικές, σας τα λέµε.
∆είτε το πόρισµά σας στην εξεταστική, κύριε Υπουργέ και

πείτε µου, αν υπήρχε νοµική κατεύθυνση, για άτοµα, τα οποία
θεωρήσατε ότι είναι υπεύθυνα και ότι έπρεπε να πάνε σε ποινική
εκτίµηση. ∆ιαβάστε το! Μόνο για ένα τηλέφωνο. Εσείς λοιπόν,
που θα έχετε την πλειοψηφία, θα κρίνετε ποια είναι τα επαρκή
στοιχεία.

∆εν θέλω να κάνω άλλη κατάχρηση του χρόνου, κυρία Πρόε-
δρε. ∆εν έχουµε ουσιαστικά και άλλη παρατήρηση στα επόµενα
άρθρα, τα οποία τα ψηφίζουµε.

Απλώς θα ήθελα να πω µια τελευταία κουβέντα, κυρία Πρόε-
δρε. Έχουµε φέρει µια τροπολογία. Στη δευτερολογία µου θα
την αναπτύξω, γιατί θεωρώ ότι πρέπει να γίνει δεκτή στο
ν.3811/2009.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Νικόλαος Τσούκαλης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
∆εν θα µακρηγορήσω επί των άρθρων. Η τοποθέτησή µου

στην επιτροπή ήταν σαφής. Είπαµε ότι δεν ψηφίζουµε µόνο δύο
άρθρα, το 1 και το 15, για τους λόγους που εκτενώς ανέλυσα και
εγώ και ο Φώτης Κουβέλης κατά τη χθεσινή συνεδρίαση. Τα δύο
άρθρα δηλαδή, που περιέχουν τη δυνατότητα του Υπουργού κατ’
επιλογή και κατά προτεραιότητα να κινεί καταγγελίες που φτά-
νουν στο γραφείο του και το δεύτερο που αναφέρεται στους λό-
γους επιείκειας.

Και λέω και εγώ από την πλευρά µου, εάν χρησιµοποιηθεί,
κύριε Υπουργέ, το άρθρο αυτό, προκειµένου στο Βατοπέδι -παρ’
όλο που άκουσα τις αναφορές του κυρίου Υπουργού- να στοχο-
ποιηθούν πολιτικά πρόσωπα, τότε πραγµατικά δεν θα νιώσουµε
οι ευτυχέστεροι των µελών αυτής της Αίθουσας.

Η συνέχεια της οµιλίας µου, κυρία Πρόεδρε, θα εστιαστεί σ’
ένα άλλο ζήτηµα σοβαρό, το οποίο νοµίζω ότι από χθες απα-
σχολεί όλη τη χώρα και είναι συνέχεια όσων αναφέρθηκαν χθες
και από το Φώτη Κουβέλη και από τον πρώην Πρόεδρο τον κ. Κα-
κλαµάνη και από άλλους συναδέλφους.

Αναφέροµαι ευθέως στη λαµπρά τελετή που έγινε χθες στο
Μέγαρο Μουσικής στη Γενική Συνέλευση του ΣΕΒ ή ΣΕΕ, όπως
λέγεται τώρα, και στην οµιλία του Προέδρου της, του κ. ∆ασκα-
λόπουλου.

Αυτό το οποίο προέκυψε χθες, κυρία Πρόεδρε, είναι ότι πλέον
γεννήθηκε σε αυτήν εδώ τη χώρα, εµφανίστηκε ο σωτήρας.

Εµφανίστηκε πλέον αυτός ο οποίος θα βγάλει τη χώρα από
την πολιτική κρίση. Θα σώσει το λαό από τη φαυλοκρατία. Θα
γλυτώσει το Έθνος από την κατάρρευσή του. Είναι µία οµιλία η
οποία είναι απόλυτο πολιτικό µανιφέστο, είναι η εξαγγελία του
νέου πολιτικού φορέα του υγιούς επιχειρείν. Περί αυτού ακρι-
βώς πρόκειται και αν συνειρµικά η οµιλία αυτή, µας φέρνει στο
µυαλό παλιές, αλήστου εποχής, περιόδους και συνθήκες, είναι
καθήκον κάποιων από τον πολιτικό κόσµο να αναλάβουν τις ευ-
θύνες τους.

Χθες ο Φώτης ο Κουβέλης στην οµιλία του κατήγγειλε ουσια-
στικά ότι και από το χώρο τούτο κάποιοι επιδιώκουν την απο-
σύνθεση, την αποσάθρωση του πολιτικού σκηνικού, προκειµένου
να το ανασυνθέσουν µε όρους µη πολιτικούς, µε όρους επιχει-
ρηµατικούς, εκδοτικούς, οικονοµικούς, όχι όµως, πολιτικούς. Θα
µου πείτε, είναι άµοιρο ευθυνών το πολιτικό σύστηµα για αυτά τα
χαρακτηριστικά που του καταλογίζουν; Προφανώς όχι. Πανθο-
µολογούµενο. Το γνωρίζουν και οι πέτρες σε αυτή εδώ τη χώρα.
Επίσης γνωρίζουν οι πάντες ότι οι υπεύθυνοι είναι συγκεκριµένοι.
Εννοώ οι υπεύθυνοι για τη φαυλοκρατία, οι υπεύθυνοι για τις πα-
θογένειες, όχι γενικώς για την πολιτική κατάσταση έτσι όπως έχει
διαµορφωθεί, όπου εκεί πραγµατικά οι ευθύνες µπορούν να κα-
ταµεριστούν ανάλογα µε το ποσοστό συµµετοχής του καθενός.

Έτσι, λοιπόν, λέµε ότι η ιστορία για άλλη µια φορά επαναλαµ-
βάνεται, ως φάρσα και µάλιστα πολύ κακόγουστη φάρσα, την
οποία ο πολιτικός κόσµος πρέπει να την αντιµετωπίσει συντονι-
σµένα, αλλά κυρίως, αφού προσδιορίσει ποιο είναι το ποσοστό
της ευθύνης του καθενός και όχι µε γενικεύσεις.

Παρακολουθούµε, λοιπόν και µέσα από τα Μέσα Ενηµέρωσης,
δυστυχώς, µια τέτοιου είδους εκστρατεία, γενίκευσης των ευθυ-
νών, απαξίωσης των θεσµών, την αντίληψη του ανεµιστήρα και
της λάσπης, όπου διασκορπίζεται προς όλες τις κατευθύνσεις
και µας λερώνει όλους. ∆εν ξέρω αν αυτά θυµίζουν την εποχή
εκείνη -αν θυµάστε όσοι από εµάς είναι παλαιότεροι ή όσοι έχουν
µελετήσει την περίοδο πριν την δικτατορία- όπου επικρατούσε η
φαυλοκρατία, το γενικό σύνθηµα «κάτω οι κλέφτες», όπου οι πά-
ντες ήταν ίδιοι, όπου οι θεσµοί ήταν καταρρακωµένοι και αφυ-
δατωµένοι και οδηγηθήκαµε στους συνταγµατάρχες. Τώρα η
περίοδος είναι τέτοια που αν δεν αναλάβουν τις ευθύνες τους οι
υγιείς πολιτικές δυνάµεις, θα οδηγηθούµε στους επιχειρηµατίες.

Χθες, λοιπόν, οι Πρόεδροι των δύο κυβερνητικών κοµµάτων,

ο κ. Παπανδρέου και ο κ. Σαµαράς, σύσσωµο σχεδόν από ό,τι
πληροφορήθηκα το Υπουργικό Συµβούλιο και πάρα πολλοί Βου-
λευτές, υπέστησαν ένα µαρτύριο. Επί µισή τουλάχιστον ώρα, για
να µην πω τρία τέταρτα, παρακολουθούσαν σιωπηλοί, -όχι όλοι-
από τον Πρόεδρο του Συνδέσµου Ελληνικών Βιοµηχανιών το πο-
λιτικό αυτό µανιφέστο, το οποίο περνούσε γενεές δεκατέσσερις,
µε άκρως απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς, όλο το πολιτικό σύ-
στηµα, τους παρόντες και όσους ήταν και απόντες, εισπράττο-
ντας ουσιαστικά αυτό το πολιτικό προσωπικό, τα επίχερα των
πολιτικών ανοµιών τους. Ήταν µία τιµωρία, πάρα πολύ σοβαρή
τιµωρία. Όµως πρέπει να εξάρω τη στάση κάποιων Βουλευτών,
οι οποίοι επιδεικτικά αποχώρησαν από την αίθουσα, αλλά κάποιοι
άλλοι έµειναν. Όµως, κυρία Πρόεδρε, οι καιροί και οι συνθήκες
είναι τέτοιες, είναι έκτακτες και δεν µπορεί να επικρατεί ο καθω-
σπρεπισµός σήµερα. Και λέω, έστω και αν κακοχαρακτηριστώ,
ότι ο κύριος Πρωθυπουργός και ο κ. Σάµαρας έπρεπε να απο-
χωρήσουν προκλητικά, επιδεικτικά µέσα από την αίθουσα, κατά
τη στιγµή που εκφωνείτο αυτή η οµιλία, προκειµένου να γίνει κα-
τανοητό το τι επιδιώκει το νέο σχήµα.

Χθες, λοιπόν, πληροφορηθήκαµε από τον κ. ∆ασκαλόπουλο –
παρεµπιπτόντως δεν γνωρίζω αν η οµιλία του έχει εγκριθεί από
το ∆ιοικητικό Συµβούλιο του ΣΕΒ- ότι ο ιδιωτικός τοµέας χρηµα-
τοδοτούσε το πάρτι των δηµοσίων οικονοµικών. Πληροφορηθή-
καµε ότι έχει επιβληθεί στην ελληνική κοινωνία εργασιακός
µεσαίωνας, ότι ο κρατικός παρεµβατισµός κρατά ψηλά τις τιµές,
ότι τα κρατικοδίαιτα συµφέροντα –άκουσον άκουσον, το λέει ο
Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµηχανιών- αντιπαλεύονται λυσσωδώς
την ιδιωτική επιχειρηµατικότητα και επιπλέον µάθαµε ότι υπάρχει
µια Ελλάδα που διεκδικεί δουλεύοντας, αντί να απαιτεί κατ’ επάγ-
γελµα διαδηλώνοντας.

Έτσι ο κ. ∆ασκαλόπουλος και ο Σύνδεσµος Ελληνικών Βιοµη-
χανιών λέει ουσιαστικά ότι οι πεντακόσιες χιλιάδες που διαδή-
λωναν προσφάτως σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της χώρας είναι
κατ’ επάγγελµα διαδηλωτές, σε αντίθεση µε αυτούς που δεν
απήργησαν, οι οποίοι είναι η υγιής Ελλάδα και αυτοί που θα σώ-
σουν τη χώρα. Αλλά δεν φτάνει µόνο εκεί, κυρία Πρόεδρε. Μπρο-
στά στα έκπληκτα φαντάζοµαι µάτια και αυτιά του κ. Σαµαρά και
του κ. Παπανδρέου, ο κ. ∆ασκαλόπουλος προτείνει στο πολιτικό
δυναµικό, τα εξής: Είναι απαραίτητη η νέα διοικητική αρχιτεκτο-
νική του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Είναι απαραίτητος ο νέος εκλογικός
νόµος, ο νέος κανονισµός της Βουλής. Άκουσον, άκουσον, Σύν-
δεσµος Ελληνικών Βιοµηχανιών, ο νέος κανονισµός της Βουλής!
Και συνεχίζει µε τονισµένα γράµµατα. «Παραδειγµατίστε την κοι-
νωνία, περιορίζοντας τον αριθµό, τις απολαβές και τις ασυλίες
πολιτικού προσωπικού. ∆ώστε πειστικά τη µάχη για να διωχθεί
το µαύρο πολιτικό χρήµα που είναι στη ρίζα της διαφθοράς. Το
πολιτικό σύστηµα πρέπει να ξαναβάλει στην πολιτική ατζέντα την
αναθεώρηση του Συντάγµατος». Έτσι, λοιπόν, πληροφορηθή-
καµε ότι η υγιής επιχειρηµατική τάξη της χώρας διαθέτει πλήρες
πολιτικό µανιφέστο για τη διέξοδο της κρίσης. Και κατέληξε µε
το εκπληκτικό, το οποίο θα αναφέρω περιληπτικά, για να µην τα-
λαιπωρήσω, ότι υπάρχει η νέα µεταπολίτευση, λίγο πολύ θα
έλεγε η νέα µετανεωτερικότητα. «Μπορεί να πυροδοτηθεί µόνο
από την πραγµατική οικονοµία για να µεταγγίσει µια νέα ιδεολο-
γική και θεσµική βάση στην κοινωνία και στο ίδιο το πολιτικό σύ-
στηµα. Η επιχειρηµατική γνώση και τόλµη, το δηµιουργικό
φαινόµενο του Έλληνα…κ.λπ.». Και καταλήγει «Κυρίες και Κύ-
ριοι, κύριε Πρωθυπουργέ, πιστεύω ότι και πολιτικά αυτό είναι το
µοναδικό βιώσιµο στοίχηµα µε τις εξελίξεις που εγκυµονεί το
µέλλον»

Έτσι, λοιπόν, πληροφορηθήκαµε ότι η υγιής επιχειρηµατική
τάξη της χώρας δεν είχε καµµία σχέση µε το Χρηµατιστήριο,
αφού όσα δισεκατοµµύρια αποκόµισε από το Χρηµατιστήριο τα
επένδυσε και δεν τα εξήγε σε offshore επιχειρήσεις.

Πληροφορηθήκαµε ξαφνικά ότι κουµπάροι και µπατζανάκηδες
δεν είχαν καµµία σχέση µε τον ιδιωτικό τοµέα και το αλισβερίσι
τους µε το δηµόσιο, ότι τα καρτέλ και οι τιµές, η σχέση αυτών
των δύο, αφορούν µόνο το δηµόσιο και δεν αφορούν τον ιδιωτικό
τοµέα. Πληροφορηθήκαµε ότι δεν υπάρχει κρατικοδίαιτος καπι-
ταλισµός στη χώρα, κρατικοδίαιτη επιχείρηση, όλοι λειτουργούν
κάτω από την µπότα του στυγνού ελληνικού δηµοσίου. Πληρο-
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φορηθήκαµε ότι κανένας επιχειρηµατίας δεν διαπλέκεται, µέσω
Μαζικών Μέσων Επικοινωνίας, ούτως ώστε να πετύχει τις ιδιοτε-
λείς επιδιώξεις του. Οι εργοληπτικές εταιρείες βεβαίως κατα-
σκευάζουν τα ∆ηµόσια Έργα µε ευρωπαϊκές τιµές και µε την
ποιότητα που έχει σχέση µε τις προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και άλλως έγκριτων φορέων.

Επίσης, πληροφορηθήκαµε: ότι οι φαρµακευτικές εταιρείες
λειτουργούν πραγµατικά µε τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές, ότι ο
εργασιακός Μεσαίωνας υπάρχει µόνο στον δηµόσιο, δεν υπάρ-
χει στον ιδιωτικό τοµέα, ότι κανένα είδος φοροδιαφυγής ή ει-
σφοροδιαφυγής δεν υπάρχει, ότι το περιβάλλον της χώρας
προστατεύεται πλήρως από τις επιχειρήσεις αυτές, οι οποίες δεν
µπορούν να λειτουργήσουν επειδή το πλαίσιο δεν είναι σωστό
και ότι η στυγνή παραβίαση όλων των µελετών περιβαλλοντικών
επιπτώσεων γίνεται επειδή µόνο και µόνο δεν ελέγχονται από τις
αρµόδιες αρχές. ∆εν χρειάζεται να διαβάσω περισσότερα για να
καταστεί σαφές σε ποια περίοδο έχουµε εισέλθει.

Καλούµε και τον κύριο Πρωθυπουργό και τον κ. Σαµαρά να
αναλογιστούν και ν’ αναλάβουν τις ευθύνες τους για το πού οδη-
γείται η χώρα. ∆εν αναφέροµαι στα φυσικά πρόσωπα, αλλά στο
τι αυτοί εκπροσωπούν. Να καταλάβουν ότι πλέον το νέο που εµ-
φανίστηκε χθες έχει δυστυχώς τη στήριξη ισχυρών συµφερόντων
και ισχυρών Μέσων Ενηµέρωσης και να αναλάβουν µία προσπά-
θεια κινητοποίησης όλης της κοινωνίας και να προκαλέσουν την
κάθαρση, µε την παλιά αρχαιοελληνική έννοια.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ τον

κ. Τσούκαλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και οχτώ
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Ζωγράφειον και Ζάππειον Λύκειον
Κωνσταντινούπολης, φιλοξενούµενοι από το Μουσείο της πόλης
των Αθηνών, καθώς και το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Θήβας Βοιωτίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αχαΐας του ΠΑΣΟΚ, κ. Τριανταφυλ-

λόπουλος.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινή πεποίθηση όλων των

Ελλήνων ότι ένα από τα σηµαντικότερα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζει η χώρα µας είναι αυτό της διαφθοράς, της διαπλοκής,
της αδιαφάνειας, της µη χρηστής διαχείρισης του δηµοσίου χρή-
µατος. Πρόκειται για ένα διαχρονικό πρόβληµα, που οι Έλληνες
πολίτες το έχουν χρεώσει σε όλο το πολιτικό σύστηµα, εξ ού και
η κρίση εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στους πολιτικούς
και στην πολιτική, µε προεκτάσεις πολιτικές, οικονοµικές, κοινω-
νικές και ηθικές.

Στο πολιτικό επίπεδο, εκτός από το πρόβληµα της αξιοπιστίας,
οι πολίτες θεωρούν ότι όλοι οι πολιτικοί είναι ίδιοι. ∆υστυχώς για
µας, κύριοι συνάδελφοι, εδώ ισχύει η αρχή της οµοιοµορφίας.
Οι πολίτες θεωρούν ότι οι πολιτικοί τα έχουν βρει ή καλύπτονται
µεταξύ τους. Είναι συµπέρασµα τραγικό για εµάς το ότι καταντά
µειονέκτηµα και είναι ύποπτη η ενασχόληση σοβαρών ανθρώπων
µε κοινωνική, επαγγελµατική και επιστηµονική καταξίωση µε τα
κοινά. Αυτό είναι τραγικό. Επίσης, είναι τραγικό και βασανιστικό
να αποδεικνύουµε ότι είµαστε έντιµοι, ηθικοί, άξιοι της εµπιστο-
σύνης, που µας έδωσε ο ελληνικός λαός να τον εκπροσωπούµε
στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Είναι τραγικό, επίσης, διάφοροι που κάνουν τους δηµοσιο-
γράφους και τους βαθυστόχαστους αναλυτές να µας απειλούν
να µην πάµε στις εκλογικές µας περιφέρειες. Εµείς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα πάµε. Ήµουν µάρτυς ενός τέτοιου περι-
στατικού την προηγούµενη εβδοµάδα προσωπικά. Εµείς, λοιπόν,
θα πάµε στις περιφέρειές µας γιατί δεν έχουµε να κρύψουµε τί-
ποτα, γιατί οι τοπικές κοινωνίες µας γνωρίζουν και έχουµε δώσει

εξετάσεις από µικρά παιδιά και δεν ανεχόµαστε από όλους αυ-
τούς, να απειλούµεθα εµµέσως. Αυτοί οι κύριοι θα πρέπει να µας
πουν, ποιες είναι οι αµοιβές τους, σε πόσα µέσα δουλεύουν, διότι
δουλεύουν στην τηλεόραση, στο ραδιόφωνο, στις εφηµερίδες
και µπορεί να έχουν και κάποια σύµβαση µε κάποιο δηµόσιο ορ-
γανισµό, εις βάρος συναδέρφων τους, που είναι άνεργοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πρέπει να επιτρέψουµε να
συνεχιστεί αυτό το φαινόµενο. Είναι θέµα τιµής για όλους εµάς,
για όλο το πολιτικό σύστηµα. Είναι ένα στοίχηµα που καλούµα-
στε να κερδίσουµε.

Στο οικονοµικό επίπεδο, µελέτες διεθνών οργανισµών κατα-
λήγουν στο συµπέρασµα ότι η δωροδοκία, οι πελατειακές σχέ-
σεις και η διαφθορά, κοστίζουν στη χώρα µας σε µείωση εσόδων
ανάλογη µε το 8% του ΑΕΠ ετησίως, δηλαδή περίπου
20.000.000.000 ευρώ, ενώ, το έλλειµµα της χώρας θα ήταν µι-
κρότερο τουλάχιστον κατά 4% τα τελευταία πέντε χρόνια, αν ο
έλεγχος της διαφθοράς ήταν, όχι στα σουηδικά στάνταρ, αλλά
τουλάχιστον στα επίπεδα της Ισπανίας. Επίσης, ενδεικτικά είναι
τα συµπεράσµατα των Εκθέσεων του Γενικού Επιθεωρητή ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης και του Συνηγόρου του Πολίτη για τα φαινό-
µενα διαφθοράς στα νοσοκοµεία, στις εφορίες, στις πολεοδοµίες
και αλλού.

Στο κοινωνικό και ηθικό επίπεδο, οι πολίτες ταλαιπωρούνται
στις συναλλαγές τους µε το δηµόσιο. Απελπισµένοι και παραδο-
µένοι ψάχνουν διέξοδο µέσω του χρηµατισµού, γιατί έτσι νοµί-
ζουν ότι θα εξυπηρετηθούν. Κι αυτοί µε τη σειρά τους θα
χρηµατιστούν αν τους δοθεί η ευκαιρία. Έτσι, αυτός ο φαύλος
κύκλος συνεχίζεται.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ θέλουµε να δώσουµε τέλος στην ανοµία, τη
διαφθορά και το µαύρο χρήµα. Προεκλογικά είπαµε: «Καθαρές
κουβέντες, καθαρά χέρια». Το παρόν νοµοσχέδιο εντάσσεται αρ-
µονικά, τόσο στις προεκλογικές δεσµεύσεις του ΠΑΣΟΚ, όσο και
στη δέσµη µέτρων του Πρωθυπουργού που πριν από µήνες
έκανε µε τις ανάλογες εξαγγελίες για την πάταξη της διαφθο-
ράς. Πρόκειται για µία ολοκληρωµένη νοµοθετική πρωτοβουλία
που στόχο έχει να καταπολεµήσει την αδιαφάνεια, τη συναλλαγή,
τον παράνοµο πλουτισµό κρατικών λειτουργών, πολιτικών και
προσώπων του περιβάλλοντός τους.

Παράλληλα, επιδιώκουµε την παραδειγµατική τιµωρία όλων
όσων εµπλέκονται στη διακίνηση του µαύρου χρήµατος, µε δή-
µευση περιουσιών, µε στέρηση πολιτικών δικαιωµάτων, µε αυ-
στηροποίηση των παρεπόµενων ποινών στο πλαίσιο της
αναλογικότητας µε τους απλούς πολίτες.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, µεγάλη σηµασία θα πρέπει να δώ-
σουµε στους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Αυτό απαιτεί συνεν-
νόηση, οργάνωση του κράτους για αυστηρούς ελεγκτικούς
µηχανισµούς και βεβαίως ταχύτητα στην απονοµή της δικαιοσύ-
νης. Το έχω ξαναπεί. Έτυχε το 2000, όταν ήµουν Πρόεδρος στο
Νοσοκοµείο της Πάτρας, να αποκαλυφθεί ένα µεγάλο σκάνδαλο.
Για να τελεσιδικήσει αυτή η ιστορία πέρασαν πέντε ολόκληρα
χρόνια. Φτύσαµε αίµα όλοι όσοι είχαµε εµπλακεί στη διαδικασία
και πρώτος εγώ ως Πρόεδρος, διότι έπεσαν όλοι πάνω µου να
µε φάνε. Έφτασε να µη µπορεί να λειτουργήσει το νοσοκοµείο,
γιατί τολµήσαµε να αποκαλύψουµε ένα τέτοιο σκάνδαλο.

Επίσης, σηµαντική είναι η µέριµνα στο παρόν νοµοσχεδίου σε
ό,τι αφορά τις εξωχώριες εταιρείες, που τα τελευταία χρόνια ενε-
πλάκησαν σε σωρεία σκανδάλων. Με τις νέες διατάξεις εξειδι-
κεύεται η ισχύουσα νοµοθεσία και αυστηροποιείται. Επίσης, στο
πλαίσιο του δευτέρου κεφαλαίου του νοµοσχεδίου διευκρινίζο-
νται οι παρεπόµενες ποινές της δήµευσης και της αποστέρησης
των πολιτικών δικαιωµάτων, αλλά προσδιορίζονται και µέτρα επι-
είκειας για όσους καταγγέλλουν πράξεις διαφθοράς, στις οποίες
εµπλέκονται φορείς του δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ΠΑΣΟΚ αυτά δεσµευτήκαµε
προεκλογικά. Είναι κεντρική πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης
και του Πρωθυπουργού της χώρας να δράσουµε µε γνώµονα την
ισονοµία, την ισοπολιτεία, την κοινωνική δικαιοσύνη και τη δη-
µοκρατία. Σε αυτές τις κατευθύνσεις οδηγούµαστε µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Σήµερα ειδικά, που ζητάµε από τους πολίτες που
πλήττονται να σφίξουν ακόµα περισσότερο το ζωνάρι, να βάλουν
πλάτη -κατά το κοινώς λεγόµενο- για να βγούµε από την κρίση,
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το παρόν νοµοσχέδιο θα πρέπει να αποτελέσει το εφαλτήριο για
την κάθαρση του δηµόσιου τοµέα.

Πρέπει να αποφασίσουµε, πρέπει να συµφωνήσουµε και όλοι
µαζί να δώσουµε τον αγώνα έτσι ώστε να σπάσουµε το από-
στηµα της διαπλοκής και της διαφθοράς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Ήρθε η ώρα της λύτρωσης όλου του πολιτικού συστήµατος.
Ήρθε η ώρα να επαναφέρουµε την ηθική στην πολιτική. Ήρθε η
ώρα της τιµωρίας. Ας το τολµήσουµε, είναι στο χέρι µας να το
κάνουµε.

Σας ευχαριστώ, πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Προκό-

πης Παυλόπουλος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ορισµένα ζητήµατα, τα οποία

αφορούν τα επιµέρους άρθρα αναφέρθηκε και ο εισηγητής µας
ο κ. Νεράντζης. Τις περισσότερες από τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου, όπως δηλώθηκε και χθες, τις ψηφίζουµε. Και κυρίως
εκείνες που κατατείνουν στην αποτελεσµατική θωράκιση της δια-
φάνειας και της τιµής του πολιτικού κόσµου και, κατ’ επέκταση,
στη θωράκιση της ίδιας της ∆ηµοκρατίας.

Επιτρέψτε µου -και δεν είναι εµµονή κύριε Υπουργέ- να µείνω
στη ρύθµιση του άρθρου 15 η οποία αφορά τα µέτρα επιείκειας.
Θα έπρεπε να σας προβληµατίσει, ύστερα από τη συζήτηση που
έχει προηγηθεί και στην επιτροπή αλλά και εδώ, το γεγονός ότι
όλες οι πολιτικές δυνάµεις της Αντιπολίτευσης έχουν σφοδρές
αντιρρήσεις όχι σε αυτό καθ’ αυτό το θεσµό, αλλά στον τρόπο µε
τον οποίο αυτός ο θεσµός εισάγεται µε το σχέδιο νόµου και στο
τι θα αποδώσει µελλοντικά.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, για να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγ-
µατα στη ρύθµιση την οποία φέρνετε. Η ρύθµιση αυτή, σε σχέση
µε τα διεθνώς παραδεδεγµένα, έχει µια σηµαντική διαφορά η
οποία νοµίζω ότι είναι εις βάρος και της διαφάνειας και του πο-
λιτικού συστήµατος. Η βασική αυτή διαφορά είναι ότι –το το-
νίζω- ενώ η πιο πρόσφατη νοµοθεσία η οποία στο σηµείο αυτό
είναι η πιο αυστηρή και η πιο εξελιγµένη, δηλαδή η γερµανική, ει-
σάγει τα µέτρα επιείκειας -και τα εισάγει γενικά, στο γενικό
µέρος του Ποινικού Κώδικα, γιατί δεν µπορεί να γίνεται διαφο-
ροποίηση στην περίπτωση αυτή- εκεί ορίζει ότι ο µηχανισµός των
µέτρων επιείκειας λειτουργεί µόνο µέχρι του σηµείου που εκεί-
νος ο οποίος έχει εµπλακεί σε ένα οποιοδήποτε ποινικό αδίκηµα
δεν έχει ακόµα καταστεί κατηγορούµενος, δηλαδή δεν έχει ασκη-
θεί εναντίον του ποινική δίωξη. Και αυτό, έχει µια σηµαντική λο-
γική, διότι προηγουµένως, όταν δεν ξέρει ότι θα καταστεί
κατηγορούµενος –αν πράγµατι έχει τέτοια στοιχεία- ο λόγος του
είναι περισσότερο αξιόπιστος. Αντιθέτως, αν έχει καταστεί κα-
τηγορούµενος, κατά τη βασική αρχή του Ποινικού ∆ικαίου –και,
το τονίζω, που δεν την έχει παραβιάσει ποτέ και καµµία νοµοθε-
σία, ότι δεν µπορεί ένας ένοχος να καταστήσει έναν άλλον ένοχο-
εκεί πλέον κάποιος µπορεί να µεταχειριστεί τα πάντα. Πολύ πε-
ρισσότερο, κύριε Υπουργέ, όταν πρόκειται για πολιτικό πρό-
σωπο. Γιατί είναι γνωστό ότι στον κόσµο που ζούµε –και δεν
αφορά µόνο τον τόπο µας, αλλά ισχύει ιδίως στον τόπο µας- και
µόνο η αναφορά σε ένα πολιτικό πρόσωπο, για έναν άνθρωπο ο
οποίος δεν έχει να χάσει τίποτα, έχει καθίσει στο σκαµνί του κα-
τηγορηµένου και µόνο η αναφορά -άσχετα αν θα τελειώσει ή όχι
αυτή η διαδικασία και φανεί ότι ο άνθρωπος αυτός δεν έφταιγε
σε τίποτε- στο πολιτικό πρόσωπο, να θυµάστε, ότι θα έχει αφή-
σει ανεξίτηλο το σηµάδι που θα τον ακολουθεί σε ολόκληρη τη
ζωή του.

Γιατί, έτσι όπως είναι η κοινωνία, έτσι όπως είναι τα µέσα, να
είστε βέβαιος ότι και αν ακόµα δικαιωθεί αυτός ο πολιτικός, όλοι
θα λένε: «Κουκουλώθηκε». Αυτό θα λένε, να είστε βέβαιοι γι’
αυτό. Και να θυµάστε ότι ό,τι νοµοθετούµε εδώ, το νοµοθετούµε
για µεγάλο χρονικό διάστηµα και από κει και πέρα αυτό µας ακο-
λουθεί όλους.

Τονίζω, λοιπόν, ότι είναι λάθος το να ισχύουν τα µέτρα αυτά
και µετά τη στιγµή κατά την οποία ασκήθηκε η ποινική δίωξη ενα-

ντίον του συγκεκριµένου κατηγορηµένου.
Θα µου αναφέρετε το παράδειγµα το οποίο αφορά την τρο-

µοκρατία και το οργανωµένο έγκληµα και θα µου πείτε ότι εκεί
δεν ισχύει αυτό το πράγµα. ∆εν είµαι ποινικολόγος. ∆εν ξέρω
πως έχει εφαρµοστεί η σχετική διάταξη και αν έχει εφαρµοστεί.
Αλλά, τα µεγέθη είναι εντελώς διαφορετικά.

Όσο βαρύ και αν είναι το αδίκηµα ενός πολιτικού ο οποίος
µπορεί να έχει εγκληµατήσει προς την κατεύθυνση της παρα-
βίασης της διαφάνειας, όπως και να το κάνουµε και αν δεν θέ-
λουµε να λαϊκίζουµε, είναι αδιανόητο να συγκρίνουµε τη
συγκεκριµένη µεταχείριση µε το έγκληµα που αφορά τα ναρκω-
τικά ή µε το έγκληµα που αφορά την τροµοκρατία. Πολλώ µάλ-
λον -σας το λέω- όταν είναι γνωστό ότι σε τέτοιες δίκες, το να
καταδώσει κάποιος, κάποιον λίγο απασχολεί πολλές φορές την
κοινή γνώµη.

Εάν όµως, είναι εσκεµµένη η κατηγορία κατά πολιτικού προ-
σώπου –το τονίζω- αν είναι υποβολιµαία και να αθωωθεί το πολι-
τικό πρόσωπο –θυµηθείτε- ότι θα τον ακολουθεί για πάντα. Ποτέ
δεν θα βγει η «ρετσινιά». Μην το υποτιµάτε αυτό. Είναι δύσκο-
λες στιγµές για τον Τόπο, οφείλουµε να υπηρετήσουµε πιστά τη
διαφάνεια, αλλά µε όρους ποιότητας της δηµοκρατίας και να µά-
θουµε να υπερασπιζόµαστε και ένα πολιτικό κόσµο, ο οποίος, το
τονίζω, ότι βάλλεται αδίκως πολλές φορές. ∆ικαίως σε άλλες πε-
ριπτώσεις, αδίκως σε άλλες. Η γενίκευση όµως, δεν κάνει ποτέ
καλό. Αυτή είναι η πρώτη µου παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά τη µετέπειτα φάση δηλαδή τη
φάση η οποία σχετίζεται πλέον, µε τις εξεταστικές επιτροπές, τη
διαδικασία της εξεταστικής επιτροπής.

Να είστε βέβαιοι για κάτι. Από τη στιγµή κατά την οποίαν κάτι
θα πάει στη Βουλή για να συσταθεί εξεταστική επιτροπή και βε-
βαίως από κει και πέρα να πάρει το δρόµο της, αν χρειάζεται και
Προανακριτική και πάλι στις περισσότερες των περιπτώσεων –
το τονίζω, να µε θυµάστε- κάτω από την πίεση των γεγονότων,
κάτω από την πίεση που απαιτεί, όπως σας είπα και πάλι, κάποιος
αφού ακούστηκε κάτι θα τον ακολουθεί, οι περισσότερες από τις
εξεταστικές, αν όχι όλες, θα καταλήγουν σε προανακριτικές.

Θα είναι πάρα πολύ δύσκολο για οποιαδήποτε Κυβέρνηση, για
οποιαδήποτε πλειοψηφία, να µην ακολουθήσει αυτό το δρόµο.
Και όσο θα χρονίσει αυτό το πράγµα και όταν φτάσει η Προανα-
κριτική και αθωωθεί αυτός ο άνθρωπος, σας είπα και πάλι, να θυ-
µάστε ότι το στίγµα θα τον ακολουθεί για πάντα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Επί παραγεγραµµένων
ευθυνών; Γιατί στις εξεταστικές αναφέρεστε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, θα σας πω γιατί.
Έχουµε εδώ δύο είδη της εξεταστικής. Η µία είναι επί µη πα-

ραγεγραµµένου, η οποία θα αποφανθεί από εδώ και πέρα για να
δούµε αν θα γίνει προανακριτική και η δεύτερη, όταν έχει παρα-
γραφεί.

Και σε αυτή έρχοµαι τώρα, κύριε Υπουργέ, σε εκείνη η οποία
σχετίζεται µε το παραγεγραµµένο, εκεί που λέτε ότι πρέπει να
γίνει Εξεταστική, στην περίπτωση αυτή η οποία αποφαίνεται ότι
δεν µπορεί να πάµε και σε Προανακριτική αν έχει παραγραφεί το
αδίκηµα.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆εν λέω πρέπει. Αν συ-
σταθεί µε απόφαση της Βουλής.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό σας λέω, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Αυτό το «αν» που βάζετε τώρα -και ξέρω ότι το βάζετε καλό-

πιστα- να θυµάστε ότι θα γίνει «θα συσταθεί». Έχετε εσείς την
εντύπωση ότι όποια υπόθεση και αν έρθει έτσι και παραγεγραµ-
µένη, δεν θα είστε υποχρεωµένοι εσείς, η όποια πλειοψηφία εδώ,
να το φέρει σε Εξεταστική Επιτροπή; Θα το φέρει, κύριε
Υπουργέ. Γιατί αλλιώς, σας είπα, η κοινή γνώµη, στον κόσµο που
ζούµε και όχι µόνο στην Ελλάδα, είπα και έξω, θα το απαιτεί αυτό
το πράγµα. Και από τη στιγµή που θα το απαιτεί, αυτό θα γίνει.
Και αν αποφανθεί και πάλι η Εξεταστική Επιτροπή ότι δεν έτρεχε
και τίποτα, πάλι θα πει, το στίγµα θα µείνει.

Αλλά εδώ, ιδίως σε παραγεγραµµένα, συµβαίνει το εξής,
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κύριε Υπουργέ. Πρώτα απ’ όλα αλλάζετε µε ένα νόµο όλη τη
δοµή της εξεταστικής, όπως η εξεταστική αυτή ορίζεται στο
άρθρο 147. Το άρθρο 147 λέει τι είναι εξεταστική επιτροπή, λέει
πότε συνιστάται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προσθέτετε και µια άλλη περίπτωση που είναι οιονεί προανα-

κριτική, η οποία όµως δεν έχει αυτή την αρµοδιότητα γιατί δεν
µπορεί να την έχει, αφού υπάρχει παραγραφή. ∆εν έχει την αρ-
µοδιότητα του καταλογισµού ποινής ή αν θέλετε ποινικής συνέ-
πειας για να είµαι σαφής, για να στείλει έναν άνθρωπο παραπέρα
σε ένα δικαστήριο. Αυτή δεν την έχει γιατί έχει παραγραφεί. Αλλά
καθ’ όλα τα υπόλοιπα, ισοδυναµεί µε µία επιτροπή η οποία
ερευνά ενοχή. Τέτοια εξεταστική δεν προβλέπει ο Κανονισµός
της Βουλής. ∆εν είναι ο ρόλος της ούτε κατά το Σύνταγµα, ούτε
κατά τον Κανονισµό.

∆εν το βλέπετε ότι µε τον τρόπο αυτό –και πάλι σας το τονίζω-
αλλάζουµε εντελώς την µορφή την οποία έχουν οι εξεταστικές
επιτροπές; Και δεν βλέπετε, κύριε Υπουργέ, αυτό που σας τό-
νισα όταν το κουβεντιάσαµε στην επιτροπή; Με όλη αυτή τη δια-
δικασία, ιδίως από τη στιγµή µάλιστα που υπερβαίνουµε τα
εσκαµµένα της άσκησης της κατηγορίας και προχωράµε µετά σε
ό,τι αφορά τη λειτουργία του µηχανισµού αυτού, να θυµηθείτε
ένα πράγµα µε την εύκολη δυνατότητα καθενός κατηγορουµέ-
νου να µπορεί να λέει ό,τι θέλει: Θα φτάσουµε στο σηµείο να
έχουµε πάµπολλες εξεταστικές ,που δεν θα είναι µάλιστα πραγ-
µατικές εξεταστικές, αλλά οιονεί προανακριτικές.

Θα φτάσουµε στο σηµείο η Βουλή να ασχολείται περισσότερο
µε αυτού του είδους τα πράγµατα, µε τις εξεταστικές επιτροπές
από ό,τι µε το νοµοθετικό και το κοινοβουλευτικό της έργο.

Ξαναγυρνάµε στις ρίζες του κοινοβουλευτισµού. Το θυµάστε,
το ξέρετε και οι δυο σας και ο Υπουργός και ο Υφυπουργός. Ο
κοινοβουλευτισµός ξεκίνησε από την ποινική ρίζα από το αγγλικό
πολίτευµα. Και η µεγάλη πρόοδος, χωρίς να υποστείλει κανείς
τη σηµαία της διαφάνειας, είναι ότι εξελίχθηκε σε κοινοβουλευ-
τισµό, όπου η Βουλή απέκτησε πρωτίστως το νοµοθετικό της και
τον κοινοβουλευτικό της ρόλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ ολοκληρώ-
στε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
∆εν θα ήθελα, το λέω ευθέως κύριε Υπουργέ, να φτάσουµε

στο σηµείο αντί να κάνουµε βήµατα προς τα εµπρός στο επίπεδο
του κοινοβουλευτισµού, να κάνουµε βήµατα προς τα πίσω. Γι’
αυτό το λόγο σας λέω ξαναδείτε, και πάλι, όλο το µηχανισµό του
άρθρου 15. Ιδίως τουλάχιστον θα ήταν σηµαντικό, αν διαφορο-
ποιήσετε τη ρύθµιση που έχετε και σταµατήσουµε στη δυνατό-
τητα λειτουργίας του πριν από την άσκηση κατηγορίας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Μαρία Σκραφνάκη.
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα µε-

γαλύτερα προβλήµατα σήµερα στο σύγχρονο ελληνικό κράτος
είναι η διαφθορά. Η διαφθορά σήµερα στη χώρα µας ξεπερνά
κάθε όριο. Αυτό αποδεικνύουν τα επίσηµα στατιστικά στοιχεία
της διεθνούς διαφάνειας, σύµφωνα µε την οποία η χώρα µας βρί-
σκεται στην τελευταία θέση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Η εθιµική πρακτική της διαφθοράς διαπερνά όλα τα στρώµατα
της ελληνικής κοινωνίας, συντηρεί ένα φαύλο κύκλο διαπλοκής
αφού κανείς δεν τιµωρείται. Και ο µέσος πολίτης παραµένει
εγκλωβισµένος και αποδέχεται και αυτός τις πρακτικές διαιώνι-
σης του συστήµατος αυτού.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, εγκαθιστά κανόνες
διαφάνειας στο κέντρο της πολιτικής µας ζωής για τους πολιτι-
κούς και όλους όσους στελεχώνουν καίριες θέσεις του κρατικού
µηχανισµού. Το νοµοσχέδιο αυτό υλοποιεί προγραµµατικές δε-

σµεύσεις του κόµµατός µας από τότε που ήµαστε Αντιπολίτευση,
όπου για πρώτη φορά ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και σηµερινός
Πρωθυπουργός εισήγαγε στη δηµόσια συζήτηση την ανάγκη να
υπάρξουν ρυθµίσεις για να γίνει πιο αποτελεσµατική η δίωξη
όσων εµπλέκονται σε µεγάλα σκάνδαλα, σε εγκλήµατα διαφθο-
ράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας σήµερα και ειδικό-
τερα η οικονοµία µας βρίσκεται σε πολύ κρίσιµο σηµείο. Όλοι
αντιλαµβανόµαστε ότι πρωτίστως το πολιτικό σύστηµα ευθύνεται
για αυτήν την κατάσταση. Θα πρέπει, λοιπόν, όλοι µας να κατα-
λάβουµε ότι ο ελληνικός λαός ζητά καταλογισµό ευθυνών. Πέρα
από την πολιτική ευθύνη πρέπει να βρούµε τους ενόχους και να
τους τιµωρήσουµε. Το αίτηµα για κάθαρση µέσα στην ελληνική
κοινωνία είναι «να πληρώσουν, αυτοί που τα πήραν». Εάν υπάρ-
χουν εξατοµικευµένες ευθύνες, πρέπει να υπάρξει και τιµωρία. Ο
λαός δεν αρκείται πλέον σε λεκτικές καταδίκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ζητούµε από τους πο-
λίτες να συµπράξουν σε ένα εθνικό σχέδιο δράσης κατά της δια-
φθοράς. Στο σχέδιο δράσης αυτό πρέπει πρώτα απ’ όλα εµείς
να λειτουργούµε παραδειγµατικά, να αποδεχθούµε αυστηρούς
κανόνες διαχείρισης των δηµοσίων πόρων και να εγκαταστή-
σουµε αυστηρούς κανόνες διαφάνειας πρώτα για εµάς τους ίδι-
ους.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι ένα πρώτο βήµα, είναι το
πρώτο ισχυρό µήνυµα που στέλνουµε προς κάθε κατεύθυνση,
ότι εγκαθιστούµε κανόνες διαφάνειας στη λειτουργία του πολι-
τικού συστήµατος και του κράτους. Βέβαια, πρέπει να γίνουν
πολλά και στον τοµέα των µελετών των έργων και στον τοµέα
της εκτέλεσης των έργων και στον τοµέα της αυτοδιοίκησης και
σε άλλους τοµείς κ.λπ..

Επίσης, αυτό που πρέπει να κάνουµε, κύριε Υπουργέ, είναι να
αλλάξουµε το νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Πρέπει επιτέλους,
να σταµατήσει η ατιµωρησία των διεφθαρµένων πολιτικών, γιατί
δεν είµαστε όλοι οι πολιτικοί διεφθαρµένοι. Βέβαια, για να γίνει
πλήρης αλλαγή του νόµου, χρειάζεται συνταγµατική αναθεώ-
ρηση. Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, που τις επόµενες µέρες θα ανα-
λάβετε πρωτοβουλία και µε νοµοθετική ρύθµιση θα επιδιώξετε
να βελτιώσετε τη σηµερινή κατάσταση.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δηµιουργεί προϋποθέσεις και
εξασφαλίζει τους αναγκαίους όρους, ώστε ο θεσµός του «πόθεν
έσχες» να δίνει πλήρη εικόνα της προέλευσης των δηλουµένων
περιουσιακών στοιχείων και να διευκολύνει την τιµωρία όσων
αποφεύγουν αυτό. Όσο αυξάνουν οι αντικειµενικές πιθανότητες
εντοπισµού του παράνοµου οφέλους και όσο πιο δυσµενείς είναι
οι αναµενόµενες συνέπειες της πράξης αυτής, τόσο περισσό-
τερο µειώνεται η προθυµία συµµετοχής και εµπλοκής του πολι-
τικού, του κρατικού λειτουργού ή ανθρώπων του περιβάλλοντός
του σε πράξεις διαφθοράς.

Οι ρυθµίσεις που εισάγονται για το «πόθεν έσχες», είναι σω-
στές. Αλλά θα πρέπει να γίνεται και ουσιαστικός έλεγχος µε τη
διασταύρωση των στοιχείων που δηλώνει κάθε υπόχρεος στη
βάση δεδοµένων, την οποία σωστά δηµιουργείτε.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, όσοι κατεβαίνουν στην πολιτική είτε
είναι για Βουλευτές, είτε για δήµαρχοι, είτε για περιφερειάρχες,
είτε αυτοί που αναλαµβάνουν κρατικές θέσεις -γενικοί γραµµα-
τείς, έφοροι- πρέπει να δηλώνουν από τότε που θα είναι υποψή-
φιοι, αν είναι πολιτικά πρόσωπα, τα περιουσιακά στοιχεία αυτών
και των οικογενειών τους, τα οποία, εάν εκλεγούν, θα παρακο-
λουθούνται ανελλιπώς µέχρι το τέλος της ζωής τους.

Επίσης, ο έλεγχος του «πόθεν έσχες» των πολιτικών θα πρέπει
να γίνεται από ανθρώπους µη ελεγχόµενους από Βουλευτές. Για
όλους εµάς τους Βουλευτές υπάρχουν σήµερα στοιχεία δηλώ-
σεων, «πόθεν έσχες», αφού τα στοιχεία αυτά έχουν κατατεθεί
από όλους µας. Είναι, λοιπόν, ευκαιρία να εφαρµοστεί ο νόµος
αυτός και στην υπάρχουσα κοινοβουλευτική σύνθεση και αφού
τελειώσει να πάει προς τα πίσω, αφού όλα τα στοιχεία υπάρχουν
και έχουν κατατεθεί εδώ στη Βουλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βασική µορφή του νοµοσχε-
δίου έχει διαπλαστεί νοµοθετικά µε βάση το άρθρο 19 της Σύµ-
βασης των Ηνωµένων Εθνών του 2003 κατά της διαφθοράς. Έτσι
τυποποιούνται και θεσπίζονται σαν αδικήµατα η προσφορά για
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άσκηση επιρροής όπου το αντάλλαγµα προσφέρεται, ζητείται ή
λαµβάνεται για την άσκηση επιρροής σε δηµόσιο πρόσωπο που
φέρει υποχρεωτική δήλωση «πόθεν έσχες», η µη υποβολή ή η
ανακριβής υποβολή στοιχείων «πόθεν έσχες», η συµµετοχή σε
εξωχώρια εταιρεία όπου προκύπτει χωρίς αµφιβολία κάθε µορφή
συµµετοχής είτε στο κεφάλαιο, είτε στη διοίκηση, είτε γίνεται
άµεσα από τον ίδιο το δηµόσιο λειτουργό, είτε µε παρένθετα
πρόσωπα.

Προβλέπεται ακόµα και η στέρηση των πολιτικών δικαιωµά-
των. Είναι υποχρεωτική σε κάθε περίπτωση καταδίκης για όλα τα
πιο πάνω αδικήµατα που τελούνται µε δόλο. Η έκπτωση από το
αξίωµα ή την κατεχόµενη θέση, επέρχεται αυτοδίκαια µε τη δη-
µοσίευση της αµετάκλητης καταδικαστικής απόφασης. Επεκτεί-
νεται επίσης, η ποινή της δήµευσης σε αδικήµατα όταν τελούνται
µε δόλο, ενώ διευκρινίζεται ότι η δήµευση καλύπτει όχι µόνο τα
αµέσως αλλά και τα εµµέσως κτηθέντα.

Κύριε Υπουργέ, το σχέδιο νόµου που σήµερα ψηφίζουµε, ενι-
σχύει τη διαφάνεια, απονέµει εξατοµικευµένες ευθύνες σε πολι-
τικά πρόσωπα και διασφαλίζει την παραδειγµατική τιµωρία. Σας
συγχαίρω για αυτή σας την πρωτοβουλία. Και πρέπει να πούµε
ότι είναι ουσιώδης σηµασίας και σηµαντικής ευθύνης η κατά-
δειξη µε όλους τους τρόπους, σε όλους τους πολίτες ότι όλοι εί-
µαστε ίσοι, αλλά ότι δεν είµαστε όλοι οι πολιτικοί ίδιοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων, κ. Κατσιφάρας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, η Κυβέρνηση και το κοινοβουλευτικό
σύστηµα, σήµερα, κάνει ένα µεγάλο βήµα.

∆εν περιοριζόµαστε να είµαστε απλοί παρατηρητές γεγονό-
των και πρακτικών, που προσβάλλουν το σύνολο της ελληνικής
κοινωνίας, που αδικούν εµάς, απαξιούν µε µηχανισµούς και ου-
σιαστικά συµπεριφορές, που «τρώνε τη σάρκα» του δηµοκρατι-
κού µας συστήµατος. Κάνουµε ένα µεγάλο βήµα για την πάταξη
της διαφθοράς στο δηµόσιο, για την εξυγίανση του δηµόσιου
βίου, για τον περιορισµό της σπατάλης και της λεηλασίας του
δηµόσιου πλούτου, για τη διαφάνεια, για να σταµατήσουµε κά-
ποτε να δίνουµε τη µάχη για το αυτονόητο, να πάµε πιο µπρο-
στά, να τραβήξουµε την κοινωνία πιο µπροστά.

Σε αυτές τις µεγάλες αλλαγές, σύσσωµος ο πολιτικός κόσµος,
αλλά και οι συντεταµένες πολιτικές παρατάξεις πρέπει να απα-
ντήσουν µε την ενότητά τους, τη δηµιουργικότητά τους, την κρι-
τική τους µεν, αλλά την συντεταγµένη πορεία σε ζητήµατα κοινά.

Έχουµε συνείδηση του χρέους µας και µπαίνουµε µπροστά.
Τολµάµε. Ως Αντιπολίτευση, πριν από δύο χρόνια, είχαµε βάλει
πολύ ψηλά στην ατζέντα και τις προτεραιότητές µας την εξυ-
γίανση του δηµόσιου βίου και τη διαφάνεια στη χώρα µας. Και
σήµερα, πράγµατι, µε συγκεκριµένες νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες, αλλά και ανάληψη πολιτικών πρωτοβουλιών, υλοποιούµε τις
συγκεκριµένες πολιτικές δεσµεύσεις µας.

Κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας σήµερα βιώνει µια βαθιά οι-
κονοµική κρίση. Αλλά, η οικονοµική κρίση είναι αποτέλεσµα κά-
ποιων πραγµάτων που προηγήθηκαν. Κατέρρευσε το αξιακό
µέρος, λεηλατήθηκε ο πλούτος, αδυνάτισαν, περιορίστηκαν ή
υπονοµεύθηκαν από τα µέσα οι µηχανισµοί και ταυτόχρονα,
υπήρχε κατάρρευση του παραγωγικού ιστού της χώρας µας.

Αν δούµε λίγο το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και το
εµπορικό ισοζύγιο, θα καταλάβουµε ποιος είναι ο παραγωγικός
ιστός της χώρας µας, τι παράγουµε σ’ αυτή τη χώρα και αν η πα-
ραγωγή εξαρτάται κυρίως από το ίδιο το κράτος.

Άρα, λοιπόν, αν θέλουµε να απαντήσουµε στο µέλλον, να
βγούµε από την οικονοµική κρίση, πρέπει να αντιµετωπίσουµε τα
αίτια που µας οδήγησαν στην κρίση. Και απαντούµε στα αίτια µε
συγκεκριµένες θεσµικές και νοµοθετικές πρωτοβουλίες.

Τι κάνουµε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Παρεµβαίνουµε
σε κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν το σύνολο της ελληνικής κοι-
νωνίας και το σύνολο του πολιτικού βίου. «Πόθεν έσχες»: ∆εν

είναι σήµερα µία κυρίαρχη συζήτηση παντού; Ο πολιτικός κό-
σµος δεν πρέπει και δεν οφείλει να ενισχύσει τη διαφάνεια; Γιατί
µέσα από εκεί ενισχύει και τη δικιά του αξιοπρέπεια. Όταν κρύ-
βεις πράγµατα, αφήνεις σκιές. Όταν µπαίνεις µπροστά και λες
«εγώ αυτός είµαι», δεν φοβάσαι τίποτα και δεν φοβάται και το
πολιτικό σύστηµα.

Άρα, πάµε ένα βήµα µπροστά. Η κοινωνία έχει κριτήριο για να
δει αν είσαι «λευκός». Το αντιλαµβάνεται. Εµείς, λοιπόν, σε
σχέση µε το «πόθεν έσχες», παρεµβαίνουµε σε δύο κρίσιµα ζη-
τήµατα. Το πρώτο είναι ο εξατοµικευµένος έλεγχος.

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν γίνεται σήµερα συζήτηση για µε-
γάλο χρονικό διάστηµα, για πάρα πολλά γεγονότα που έχουν
διαδραµατιστεί; Έχει γίνει ένας συγκεκριµένος έλεγχος; Όχι. Η
δυνατότητα που δίνει το νοµοσχέδιο στην πολιτική ηγεσία του
τόπου είναι να ζητά, είτε από επώνυµη καταγγελία, είτε από δη-
µόσια καταγγελία, το αυτονόητο. Ουσιαστικά, το αυτονόητο ψη-
φίζουµε. Αλλά, δίνει αυτή τη δυνατότητα.

Το δεύτερο που βάζει είναι να µετατρέπεται σε κακούργηµα ο
παράνοµος πλουτισµός. Και ουσιαστικά, στην απόκρυψη στοι-
χείων, υπάρχει λόγος κανείς να αποκρύψει στοιχεία; Εκτός κι αν
φοβάσαι κάτι. Αν φοβάσαι κάτι, ξέρεις ότι έχεις παρανοµήσει.
Και εφόσον έχεις παρανοµήσει, πρέπει να υποστείς και τις συ-
νέπειες του νόµου. Γι’ αυτό εδώ υπάρχει νοµοθετική θωράκιση.

Βεβαίως, σε ό,τι αφορά τους µηχανισµούς ελέγχου του «πόθεν
έσχες», αµέσως µετά την ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου, µε την µεγαλύτερη δυνατή διαβούλευση των πολιτικών κοµ-
µάτων και του Υπουργείου, αλλά και ενός ευρύτερου δυναµικού
στη χώρα µας, να πάµε και να έχουµε µία συγκεκριµένη στάση,
ένα µηχανισµό αποτελεσµατικού ελέγχου. Γιατί σήµερα, ουσια-
στικά, όλοι που ασκούν είτε κρατική, είτε πολιτική εξουσία, είναι
υπόχρεοι «πόθεν έσχες». Έλεγχος, όµως, δεν υπάρχει.

Όσον αφορά τη συµµετοχή σε offshore εταιρείες ή αυτό που
λέµε «αχυράνθρωποι», πρώτη φορά το ακούµε; Είναι στην κοινή,
καθηµερινή συζήτηση της κοινωνίας. Πάµε ένα βήµα παραπέρα
και λέµε ότι όλα τα πολιτικά πρόσωπα -Βουλευτές, Υπουργοί, ∆ή-
µαρχοι, αλλά και όσοι ασκούν σε πολύ υψηλό επίπεδο κρατική
ευθύνη- δεν έχουν το δικαίωµα να συµµετέχουν. Και, όχι µόνο
αυτό -δεν περιοριζόµαστε εκεί- αλλά βάζουµε και το δεύτερο
σκέλος, που το περιµένει η κοινωνία και είναι και στοιχείο κοινω-
νικής δικαιοσύνης, δηλαδή να υπάρχει η δήµευση του µεριδίου
συµµετοχής σε offshore εταιρείες. Όλοι λέµε «αυτή η χώρα έχει
πλούτο». Καλά, που είναι αυτός ο πλούτος; Τον βλέπουµε, αλλά
να τον ελέγξουµε δεν µπορούµε. Εµείς πρέπει να πάµε στον
έλεγχο.

Και βεβαίως –για να µην κουράζω παραπάνω- θέτουµε και δύο
µεγάλα ζητήµατα που αφορούν την απιστία και τα εγκλήµατα στο
δηµόσιο. Κάποτε πρέπει να τιµωρηθούν οι επίορκοι κρατικοί λει-
τουργοί, να απονεµηθεί η δικαιοσύνη, να µην αδικηθεί κανένας,
ούτε να αφήσουµε σκιά σε κανένα πρόσωπο. ∆εν είναι εύκολο
πράγµα. ∆εν το αντέχει ο άλλος. ∆εν το αντέχει και συνειδη-
σιακά. Γι’ αυτό το θωρακίζουµε µε λειτουργικές παρεµβάσεις και
τροπολογίες, ούτως ώστε να τιµωρείται εκεί που πρέπει, αλλά
ταυτόχρονα και να δικαιώνεται για να µπορεί πραγµατικά να συ-
νεχίσει αξιόπιστα το λειτουργικό του καθήκον. Και βεβαίως, εδώ
βάζουµε για πρώτη φορά και την έκπτωση από την υπαλληλική
ιδιότητα -όταν τιµωρηθεί, πρέπει κατευθείαν να εκπέσει- και την
προσηµείωση και τη δήµευση, µέχρι να τελεσιδικίσει η απόφαση,
όταν πραγµατικά φανεί ότι όντως έχει ευθύνη.

Κύριοι συνάδελφοι, κάνουµε ένα µεγάλο βήµα σήµερα. Θα
ακολουθήσουν και επόµενες πολιτικές πρωτοβουλίες, τις οποίες
ανακοίνωσε ο κ. Καστανίδης. Όµως, ό,τι και να κάνουµε, όσα νο-
µοθετικά πλαίσια και να φέρουµε, αν υποστείλουµε τη σηµαία
της πολιτικής βούλησης, εξυγίανση στον τόπο δε θα υπάρχει. Η
πολιτική βούληση είναι τόσο ισχυρή και πρέπει απ’ όλα τα επί-
πεδα του κοινοβουλευτικού µας συστήµατος να εκφραστεί, να
κατατεθεί και να είναι αρωγός σε όλες τις πολιτικές πρωτοβου-
λίες που θα παίρνουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Υφυπουργέ.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΤΣΙΦΑΡΑΣ (Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θεσµοί υπάρχουν. Το
νοµοθετικό πλαίσιο ενισχύεται σήµερα ακόµη περαιτέρω και κα-
λούµαστε όλοι να αναµετρηθούµε µε την ιστορία, τις ευθύνες,
τη συνείδησή µας και να ανταποκριθούµε στο ιστορικό χρέος
που έχουµε.

Υπάρχει µέλλον στη χώρα µας, µπορεί να υπάρξει µέλλον στη
χώρα µας. Είναι ευθύνη, εµείς να ανοίξουµε το παράθυρο της
ελπίδας, και αν ανοίξουµε το παράθυρο της ελπίδας η κοινωνία
θα είναι µαζί µας.

∆εν µπορεί να συµβιβαστούµε µε την αδράνεια, την παρακµή,
την ατιµωρησία. ∆εν µπορεί να συµβιβαστούµε µε την αντίληψη
της «οµερτά», όπου όλοι γνωρίζουν, αλλά κανείς δε µιλάει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει τώρα ο
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Ελευθέριος Αυγενάκης.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ενός
Υπουργείου που θα έπρεπε να έχει κυρίαρχο ρόλο στις τρέχου-
σες εξελίξεις, ίσως και ισότιµο µε αυτόν του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, ειδικά αυτήν την περίοδο.

Κανείς δεν αµφισβητεί, ότι η παρούσα κατάσταση είναι κρίσιµη
έως ιδιαιτέρως κρίσιµη και τούτο όχι µόνο γιατί βρισκόµαστε σε
µια οριακή οικονοµική συγκυρία και βαδίζουµε σε επικίνδυνα µο-
νοπάτια, αλλά και γιατί βιώνουµε µια πρωτοφανή πολιτική απα-
ξίωση και κυρίως µια κλίµακα ευρείας κοινωνικής κρίσης. Στο
χέρι µας είναι να µετατρέψουµε αυτό το οριακό σηµείο, σε µια
ευκαιρία.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η ώρα να προσ-
διορίσουµε το ρόλο όλων µας και όχι µόνο εµείς οι πολιτικοί,
αλλά και το σύνολο της κοινωνίας, ο κάθε πολίτης ξεχωριστά.
Γιατί, πρέπει να πάψουµε ως λαός, ως κοινωνία, να µεταθέτουµε
την αποκλειστική ευθύνη σε κάποιους ή σε ορισµένους, αλλά πά-
ντοτε σε άλλους. Να πάψουµε να ψάχνουµε για εξιλαστήρια θύ-
µατα και αποδιοποµπαίους τράγους και να θεωρούµε ότι για όλα
τα δεινά φταίνε πάντα οι ολίγοι.

Όλοι µας συµφωνούµε για την κρίση των θεσµών και των
αξιών του οικονοµικού, του πολιτικού, αλλά και του κοινωνικού γί-
γνεσθαι. Όµως, εµείς δε ρίχνουµε άγκυρα στη διαπίστωση. ∆εν
φτάνει η οµολογία του κακού. Αφ’ ής στιγµής το διαπιστώσεις,
οφείλεις να το ερευνήσεις, να το αντιµετωπίσεις, να αναζητήσεις
τη ρίζα του κακού.

Ως εκ τούτου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δε συνειδητο-
ποιήσουµε όλοι µας, το πραγµατικό πρόβληµα και περιοριστούµε
µόνο στον αφορισµό και σε µια γενικευµένη στοχοποίηση της πο-
λιτικής, των πολιτικών ανεξαιρέτως, τότε το πηγάδι δεν έχει
πάτο. Αντίθετα, οφείλουµε να σταθµίσουµε εκ νέου τα πράγµατα
και ο καθένας από εµάς να αναλογιστεί την ευθύνη, που του ανα-
λογεί.

Το πρόβληµα µας δεν είναι απλό, είναι σύνθετο. Πολιτική και
πολίτες, είµαστε όλοι µέρος του ίδιου συστήµατος και ευθυνό-
µαστε όλοι, άλλοι λιγότερο και άλλοι περισσότερο για την πα-
ρούσα κατάσταση, γιατί όλοι µαζί κάνουµε την Ελλάδα ή έχουµε
µετατρέψει την Ελλάδα σε αντιπαραγωγική. Γιατί όλοι µαζί, ανα-
θρέψαµε το παρόν σύστηµα και όλοι µαζί φέρουµε ευθύνη για
την ανατροφοδότηση και ανακύκλωση ενός φαύλου συστήµατος
δανεικών, ατιµωρησίας, πελατοκρατίας, φιλαυτίας και διαφθο-
ράς. Ένα σύστηµα εξοντωτικό και αντιπαραγωγικό που έχει φτά-
σει, κατά την άποψη µου, στο τέλος της ζωής του.

Συµφωνώ µε την πρόταση του Προέδρου της παράταξης µας,
να προχωρήσουµε στην αλλαγή του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών. Επισηµαίνω και εγώ την ανάγκη λήψης µέτρων, που αφο-
ρούν τη διαφάνεια στη χρήση των δηµοσίων πόρων, τη γενίκευση
του «πόθεν έσχες» στους δηµόσιους λειτουργούς, αλλά και το
ασυµβίβαστο ανάµεσα στην ιδιότητα του κοµµατικού στελέχους
και του επικεφαλής ενός δηµοσίου οργανισµού.

Λέµε «ναι», στον αυστηρό και αποτελεσµατικό έλεγχο των οι-
κονοµικών των κοµµάτων. Ιδού η Ρόδος, κύριοι της Κυβέρνησης.
Ας προχωρήσουµε λοιπόν πρώτοι, σε γενναίες πρωτοβουλίες για

την αποκατάσταση της αξιοπιστίας και ας αποτελέσουµε πρώτοι
θεµατοφύλακες της αξίας των θεσµών και του δηµοκρατικού µας
συστήµατος. ∆εν χρειάζονται νέα και πολύπλοκα µέτρα, όπως
ακούω αυτές τις µέρες και διαβάζω στις εφηµερίδες. Χρειάζεται
να κάνουµε αυτό που λέει ο απλός νους. Ας αποκαταστήσουµε
λοιπόν, την τάξη όχι µόνο µε συγκεκριµένες νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες, αλλά και µε την αλλαγή µιας λογικής, αντίληψης αλλά
και νοοτροπίας.

Ας επωµιστούµε εµείς πρώτοι το βάρος, έστω και πρόχειρα,
το βαρύ πολιτικό κόστος και ας απορρίψουµε ριζωµένες αντιλή-
ψεις και πρακτικές ενός πελατοκεντρικού πολιτικού συστήµατος,
ενός συστήµατος που για δεκαετίες ολόκληρες διαµόρφωσε
κρατικοδίαιτες αντιπαραγωγικές δοµές και λειτουργικές, µε δα-
νεικά, όχι µε στόχο την άσκηση πολιτικών προς όφελος του κοι-
νωνικού συνόλου, αλλά για την ικανοποίηση συντεχνιακών
αιτηµάτων και φυσικά, για την ψηφοθηρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοσηρό φαινόµενο της δια-
φθοράς, που αποσκοπούν να περιορίσουν οι διατάξεις του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου έχει σηµαντικές αρνητικές επιπτώσεις, όχι
µόνο στην οικονοµία αλλά και στην ίδια την κοινωνία, στις αξίες
και στην ποιότητα ζωής των ανθρώπων και δεν αντιµετωπίζεται
εύκολα, καθώς είναι πολύπλοκο και σύνθετο. Βασική παράµε-
τρός του όµως, είναι και το γεγονός ότι είναι κοινωνικά αποδε-
κτή. Στηρίχθηκε και στηρίζεται σε αντιλήψεις µε τις οποίες οι
δηµόσιοι λειτουργοί µπορούσαν να δέχονται δωράκια. Στις
µέρες µας, τροφοδοτείται από τη διαιώνιση βαθιά ριζωµένων
αντιλήψεων και νοοτροπιών. Παράλληλα όµως, ευνοείται από
γραφειοκρατικές διαδικασίες, από αδυναµίες στις δοµές και στις
υποδοµές του κράτους, από την απουσία αυστηρών, ελεγκτικών
και φυσικά κυρωτικών διαδικασιών.

Πρόκειται για ένα καρκίνωµα της κοινωνίας που απαιτεί πο-
λυεπίπεδη και συστηµατική αντιµετώπιση, απ’ όλους µας εδώ
µέσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, η χώρα µας βρίσκε-
ται αρκετά υψηλά -και το λέω µετά λύπης µου- στη διεθνή κατά-
ταξη των χωρών µε φαινόµενα διαφθοράς. Η προηγούµενη
κυβέρνηση, η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας έκανε αρκετές
προσπάθειες για τον έλεγχο της καταστολής της διαφθοράς. ∆εν
έφτασαν και δεν φτάνουν µόνο αυτές.

Ενδεικτικά αναφέρω µόνο, ότι στο πλαίσιο της αναθεώρησης
του Συντάγµατος, προτείναµε ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των
δηµοκρατικών θεσµών, τον έλεγχο του πολιτικού χρήµατος, τον
έλεγχο των οικονοµικών των κοµµάτων και των πολιτικών, καθώς
και την ενδυνάµωση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης.

∆υστυχώς, η προσπάθεια αυτή δεν στηρίχθηκε από το ΠΑΣΟΚ,
όπως θα έπρεπε και όπως ο κάθε ‘Ελληνας πολίτης, ειδικά εκείνη
την περίοδο, περίµενε. Ωστόσο ενισχύθηκε το αποτρεπτικό και
κατασταλτικό νοµικό πλαίσιο, καθώς µετατρέψαµε την απιστία
περί την υπηρεσία από πληµµέληµα σε κακούργηµα, ψηφίσαµε
σχέδιο νόµου για την ταχύτερη απονοµή δικαιοσύνης, θεσπίσαµε
αυστηρά µέτρα για το αδίκηµα της δωροδοκίας και την αυτοτελή
ευθύνη των νοµικών προσώπων.

Όµως, οι θεσµοί και οι νόµοι, όσο καλοί και αν είναι, δεν αρ-
κούν από µόνοι τους, για τη θεραπεία του νοσηρού αυτού φαι-
νοµένου της διαφθοράς. Χρειάζεται έµψυχο υλικό για να
λειτουργήσουν όλα αυτά και εδώ είναι που πρέπει να σταθούµε
όλοι µας, ανεξαρτήτως πολιτικών πεποιθήσεων, κοµµατικών δια-
φορών, ιδιότητας ή θέσης και να κόψουµε το γόρδιο δεσµό της
διαφθοράς. Και είµαι σίγουρος ότι µπορούµε να το κάνουµε, αν
πραγµατικά το θελήσουµε, κύριοι της Κυβέρνησης και όλοι εµείς
εδώ µέσα και όλοι όσοι µας παρακολουθούν. Και είναι καιρός,
να επιβραβεύσουµε το καθαρό, να επιβραβεύσουµε το έντιµο,
το αξιοκρατικό και όχι το σκοτεινό, το διεφθαρµένο, το πονηρό,
που βεβαίως, τις περισσότερες φορές επικρατεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία
που συµβάλλει ή αισιοδοξεί να συµβάλει στην πάταξη και στον
περιορισµό της διαφθοράς και του αθέµιτου πλουτισµού, µε βρί-
σκει απόλυτα σύµφωνο, όπως σύµµαχο θα µε βρείτε και θα µας
βρείτε και όλους τους νέους ειδικά, Βουλευτές, στην προσπά-
θεια να βρεθούν αυτοί που έφταιξαν, όποιοι και αν είναι. Γιατί,
δεν έχω και δεν έχουµε, κανένας από τους συναδέλφους εδώ
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µέσα, καµµία διάθεση να υποθάλψουµε κανέναν, κύριε Υπουργέ.
Σας προσκαλώ λοιπόν, να δράσετε άµεσα. Και επειδή η πολι-

τική δεν είναι επάγγελµα, είναι λειτούργηµα, εάν δεν το πράξετε,
δικαίως θα υποθέσουν οι πολίτες ότι κάποιος καλύπτεται ή κά-
ποιοι ή όλοι εµείς καλύπτουµε κάποιους άλλους. Είναι καιρός να
αποδείξουµε το αντίθετο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, κ. Καρατζαφέρης έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι
όλο αυτό το νοµοθέτηµα, γίνεται εν θερµώ, κάτω από ένα πλαί-
σιο που επιτρέψαµε εν πολλοίς, οι περισσότεροι ή κάποιοι εξ’
ηµών µε τη διαγωγή µας. Έχει επιφέρει µια ιδιαιτέρα αναστά-
τωση εις την κοινωνία, πολλαπλασιάστηκε αυτή από τα Μέσα
Ενηµέρωσης και εσείς, φέρατε αυτό το νοµοθέτηµα το οποίο
πολύ φοβούµαι, θα ανοίξει τον ασκό του Αιόλου εναντίον του πο-
λιτικού κόσµου.

∆εν φροντίζετε και δεν προστατεύετε τον πολιτικό κόσµο από
µία πολύ δύσκολη πτυχή, τους ανώνυµους µπλόκερς. Ο οποιοσ-
δήποτε γράφει ό,τι θέλει για τον οποιονδήποτε. Να πείτε ότι επι-
τρέπεται να γράφει ό, τι θέλει –δηµοκρατία έχουµε- αλλά
επωνύµως. Φέρτε το στη Βουλή να σώσουµε κόσµο. Όλοι µας
έχουµε δεχθεί βολές. ∆εν υπάρχει κανένας Βουλευτής µέσα στην
Αίθουσα που να µη δέχεται βολές. Ο οποιοσδήποτε δεν τον συ-
µπαθεί πηγαίνει σε µια σελίδα, λέει τα µύρια όσα και δεν µπο-
ρείς να τον βρεις, είναι ανώνυµος. Πηγαίνεις, δηλαδή, στην
αρµόδια υπηρεσία τον κ. Σφακιανάκη, για παράδειγµα, και δεν
µπορεί να τον βρει γιατί πρέπει να υπάρξει κακούργηµα, δηλαδή
εκβιασµός. Και λέει τα µύρια όσα. Και πρέπει εσύ να απολογη-
θείς ότι δεν είσαι ελέφαντας.

∆εν προστατεύετε λοιπόν τον πολίτη από αυτήν τη σειρά,
αυτήν την καταιγίδα. Υπήρξαν εδώ Βουλευτές που παραλίγο να
µην εκλεγούν από αυτές τις αήθεις επιθέσεις. Όπως για µια εφη-
µερίδα υπάρχει υπεύθυνος για το νόµο, έτσι και στα µπλοκς. Μια
εφηµερίδα είναι κι αυτή.

Παρακαλώ πολύ να το κοιτάξετε, κύριε Υπουργέ.
Αντί λοιπόν να θεσπίσουµε αυτό, φέρνουµε εδώ και δίνουµε

λόγο στον ανώνυµο ρουφιάνο. ∆εν συµπαθώ εγώ ένα Βουλευτή,
βάζω κάποιον, του κάνει µια ανώνυµη καταγγελία και ακούστε τη
συνέχεια, κύριε Υπουργέ. Είστε ευφυής άνθρωπος και θα το κα-
ταλάβετε. Με το που θα γίνει καταγγελία κι εσείς υποχρεούστε
εκ του νόµου αυτού να ξεκινήσετε µια διαδικασία, θα είναι όλες
οι ζωντανές συνδέσεις έξω από το γραφείο ή το σπίτι του πολι-
τικού. Τελείωσε ο πολιτικός. Θα κάνετε µία έρευνα, θα πάει η
έρευνα ένα, δύο, τρεις µήνες, ίσως και χρόνο, αλλά όλο αυτό το
χρονικό διάστηµα αυτός έχει κανιβαλιστεί. Να γίνεται λοιπόν
αυτό µε επώνυµη καταγγελία. Να υπάρχει ευθύνη. Πιστεύω λοι-
πόν ότι αυτός δεν είναι σωστός. Είναι µατσαράγκας…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Επώνυµη καταγγελία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Όχι, εδώ λέτε «µε ανώνυµη». Λέει: «Όταν η
διεξαγωγή του ελέγχου στηρίζεται σε προηγούµενη καταγγελία,
τηρείται η ανωνυµία του καταγγέλλοντος».

Πρέπει λοιπόν να προστατεύσουµε λίγο τον πολιτικό. Ο καθέ-
νας θα αρχίσει από αύριο το πρωί να λέει για τον τάδε. «Έχει
τρεις offshore ο κ. Νεράντζης, ο κ. Κοραντής». Τελείωσε. Πρέπει
να αποδείξει µετά…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Άσε, µην το πιστέψουν, κύριε
Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): ∆εν έχετε, το ξέρω. Εσείς δεν έχετε σπίτι,
κύριε Νεράντζη. Απλώς πήρα σαν παράδειγµα τους ευγενέστε-
ρους που βλέπω µε µία µατιά µπροστά µου.

Θα βρίσκεται ο πολιτικός σε µία διαρκή απολογία. Θα πρέπει
να τρέχει από το ένα κανάλι στο άλλο για να αποδείξει ότι δεν
είναι ελέφαντας.

Υπάρχουν επίσης κάποιες λεπτοµέρειες, οι οποίες είναι προ-
βληµατικές. Έχει χωρίσει, για παράδειγµα, κάποιος µε τη γυ-
ναίκα του, είναι σε διάσταση και δεν ξέρει το λογαριασµό της
γυναίκας του. Εάν δεν βάλει µέσα το λογαριασµό της γυναίκας
του, έχει απειλή για φυλάκιση. Μία περίπτωση ξέρετε; ∆ύο περι-
πτώσεις; Τρεις περιπτώσεις; Τέσσερις περιπτώσεις ξέρετε τέ-
τοιες; Θα πρέπει να κυνηγάς την κυρία, µε την οποίαν έχεις
παρεξηγηθεί, να την παρακαλάς να σου δώσει τους λογαρια-
σµούς της. Και δεν σου δίνει το λογαριασµό της. Ή εν πάση πε-
ριπτώσει, έχει ανοίξει έναν κοινό λογαριασµό µε αυτόν που συζεί
τώρα κι εσύ δεν τον ξέρεις. Πάει µέσα. Το καταλαβαίνετε; Είσαι
εν διαστάσει, συζεί η κυρία µε κάποιον, αυτός ανοίγει ένα λογα-
ριασµό και βάζει και τη σύντροφό του µέσα. Εσύ πού να το ξέ-
ρεις; ∆εν το βάζεις στο «πόθεν έσχες»; Κάτσε δυο χρόνια
φυλακή. Να µην φθάσουµε, λοιπόν, από το ένα άκρο στο άλλο.

Εγώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µου πείτε όλα αυτά τα χρό-
νια ότι υπάρχει αυτό το πλαίσιο, ένα πλαίσιο. Εγώ δεν σας λέω
ότι είναι το αυστηρότερο. Πείτε µου έναν που να πήγε µέσα, έναν
που να κατηγορήθηκε. ∆εν είναι λοιπόν θέµα πλαισίου. Είναι
θέµα αποφασιστικότητας της οποιασδήποτε κυβερνήσεως ή πο-
λιτείας να εφαρµόσει το νόµο. Πολύ φοβούµαι ότι πηγαίνουµε
σε ακραίες περιπτώσεις.

Αφήστε δε, κύριε Υπουργέ –είστε νοµικός και ξέρετε- ότι αυτό
µε τις offshore εταιρείες θα εκπέσει στον πρώτο που θα πάει στα
ευρωπαϊκά δικαστήρια. ∆εν κάνει διάκριση το ευρωπαϊκό δικα-
στήριο τι ρόλο έχεις, εάν µπορείς ή όχι. Εάν ήταν παράνοµος,
θα µπορούσε να κατηγορηθεί ότι συµµετέχει σε µια παράνοµη
εταιρεία. Από τη στιγµή που δεν είναι παράνοµη, θα εκπέσει. Και
θα γίνουµε για άλλη µια φορά ρεζίλι.

Πέραν δε τούτου, εκτός από τις offshore εταιρείες, να έχετε
υπ’ όψιν σας ότι το σύστηµα έχει προχωρήσει και σε άλλες τέ-
τοιου είδους εταιρείες, που δεν τις βάζετε µέσα είναι δαιδαλώ-
δες το σύστηµα. Υπάρχει µια ατέλεια εδώ. ∆εν µπορώ να
καταλάβω λοιπόν. Να πείτε ότι εάν δεν έχει δηλώσει, είναι υπαί-
τιος. Το καταλαβαίνω. Να δηλώσει ο οποιοσδήποτε, εάν είναι σε
offshore εταιρεία. Να είναι απαραίτητη προϋπόθεση. Και η άρ-
νησή του ή η ψευδής δήλωση να έχει συνέπειες. Αυτό το κατα-
λαβαίνω. Εφόσον όµως δεν είναι παράνοµη η offshore εταιρεία,
πώς είναι παράνοµος εκείνος, ο οποίος συµµετέχει; ∆εν κατα-
λαβαίνω αυτή τη λογική. ∆εν αντέχει. Θα εκπέσει και θα είναι
πρόβληµα.

∆εν χωράει καµµία αµφισβήτηση ότι η αρένα θέλει αίµα. Και
πρέπει να σας πω ότι κατά τη Σύνοδο των πολιτικών Αρχηγών το
θέµα µας απασχόλησε αρκετά. ∆εν το ξεπεράσαµε σε ένα, δύο
λεπτά. Ψάξαµε να βρούµε και τρόπους. Φοβούµαι όµως ότι σε
αυτή την προσπάθεια να δώσουµε αίµα στην αρένα, µήπως
έχουµε πογκρόµ και συµβεί αυτό που έγινε µε τη Μαρία Αντου-
ανέτα: Κόψανε το πρώτο κεφάλι, το δεύτερο κεφάλι και µετά δεν
ήξεραν πού να σταµατήσουν. Και κόβανε κεφάλια επί εκατό ηµέ-
ρες. Πρέπει λοιπόν να µπει ένα πλαίσιο.

Το άρθρο 15 είναι πονηρό, κύριε Υπουργέ. ∆εν χωράει καµµία
αµφιβολία. Και νοµίζω ότι είναι ad hoc. Και δεν ξέρω κατά πόσο
οι εισηγητές της Νέας ∆ηµοκρατίας ασχολήθηκαν µε το άρθρο
15.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Κατά
κόρον.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Άρα, έχετε αντιληφθεί ότι αυτό σηµατοδο-
τεί κάποια πράγµατα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Αρκεί να το αντιληφθούµε όλοι
µας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Εγώ φοβούµαι ότι ανοίγουµε και εδώ έναν
ασκό. Ο οποιοσδήποτε µάρτυρας θέλει να τη γλυτώσει, «δώσε
µου έναν Υπουργό» και βεβαίως αµέσως µετά ή συγχωρείσαι τε-
λείως ή πας στο 50%. Όταν λοιπόν αυτό γίνεται εν µέσω των εξε-
ταστικών επιτροπών, που έχουµε, τότε είναι ένα πρόβληµα.

Κι έρχοµαι τώρα στο άλλο θέµα των εξεταστικών επιτροπών.
Κύριε Υπουργέ, ανοίξτε τις Επιτροπές, ανοίξτε την Επιτροπή

Υποκλοπών κατ’ αρχάς, για να µάθουµε την αλήθεια, να µάθουµε
τι έχει συµβεί εκεί µέσα, ποιος κρατάει ποιον. Ανοίξτε την Υπο-
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κλοπών. Και να σας πω και κάτι; Σήµερα που µιλάµε παρακο-
λουθείται ο πολιτικός κόσµος. Και κάτι πρέπει να γίνει πάνω στην
Κατεχάκη. Παρακολουθούνται. Έπιασα εγώ παρένθετο τηλέ-
φωνο σε µία συνοµιλία που είχα µε το Λονδίνο. Βγήκε άλλο νού-
µερο. Και ήταν αυτό, το οποίο παρακολουθεί. Αυτά τα βλέπουµε,
τα ξέρουµε, τα διαβάζουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Πήγατε στον αρµόδιο Υπουργό,
κύριε Πρόεδρε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Πήγα στον Πρόεδρο της Βουλής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Και τι έγινε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ήταν επί εποχή Σιούφα. Έδωσα την κα-
ταγγελία µου, περίµενα να γίνει κάτι, αλλά δεν έγινε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆ηλαδή, ο αρµόδιος Υπουργός δεν
έχει απαντήσει µέχρι στιγµής;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): ∆εν έγινε. Εγώ πήγα στον Πρόεδρο της
Βουλής και κατέθεσα ότι παρακολουθούµαι από το τάδε τηλέ-
φωνο, κύριε Παπουτσή. Και εσείς, εάν δείτε το τηλέφωνό σας,
θα δείτε αντηχήσεις µέσα. Αυτές οι αντηχήσεις δεν είναι τυχαίες.
Κάποια στιγµή πρέπει να βρούµε τρόπο, γιατί έχει παραγίνει στην
ΕΥΠ! Πολύ εύκολα ανοίγουν το «βαλιτσάκι». Πάρα πολύ εύκολα!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Άλλο οι τεχνικές δυσκολίες, κύριε
Πρόεδρε, και άλλο η µοµφή προς την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε Παπουτσή, σας
παρακαλώ. Ζητήστε το λόγο τουλάχιστον.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Πιστεύω λοιπόν ότι σήµερα γίνονται παρα-
κολουθήσεις πολιτικών προσώπων. Αυτό πιστεύω κι έχω
δικαίωµα να το πιστεύω. Θα ήθελα από την Κυβέρνηση βεβαίως
να υπάρξει πιο συντονισµένος έλεγχος. Είναι τα πράγµατα πάνω
στην Κατεχάκη λίγο ξέφραγο αµπέλι. ∆ιαβάσατε και στην εφη-
µερίδα «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» συγκεκριµένα πράγµατα. Επαναλαµ-
βάνω άλλη µία φορά ότι παρακολουθούνται τηλεφωνήµατα. Και
αυτό είναι σηµαντικό. Να ανοίξει λοιπόν η επιτροπή των Υπο-
κλοπών. Και θα ήθελα να έχω και την ενηµέρωσή σας, κύριε
Υπουργέ.

Είχα κάνει µία µήνυση το Φεβρουάριο για την οικονοµία. ∆εν
ξέρω την εξέλιξη. ∆εν µε κάλεσε κανείς. Νοµίζω ότι είναι ένα
θέµα που πρέπει να ξεκαθαρίσουµε. Και σε κάποια θέµατα θα
έλεγα ότι πρέπει να προχωρήσετε απευθείας σε ανακριτική επι-
τροπή, όπως για τα οµόλογα. ∆εν χρειάζεται Εξεταστική Επι-
τροπή, όταν έχουµε τις περιπτώσεις, οι οποίες είναι
καραµπινάτες. Αρκεί να τελειώσουµε µε αυτή την ιστορία, να
αντιληφθεί ο ελληνικός λαός ότι δεν έχουµε καµµία όρεξη να κα-
λύψουµε κανέναν κι επιτέλους να προχωρήσουµε προς τα
εµπρός, γιατί τα πράγµατα είναι και κοπιαστικά και εξαιρετικά
επικίνδυνα για την πατρίδα µας. ∆εν είναι τόσο απλά. Πρέπει όλοι
να αντλήσουµε τα τελευταία περιθώρια σοβαρότητας που δια-
θέτει ο καθένας, γιατί –επαναλαµβάνω- οι καιροί ου µενετοί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ.
Χαράλαµπος Καστανίδης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εκφράζω τη βαθειά µου ικανοποίηση, γιατί η
Κυβέρνηση εισηγείται νοµοσχέδιο που εγκαθιστά στο κέντρο της
δηµόσιας ζωής κανόνες διαφάνειας. Όσο περισσότερο ενισχύ-
ουµε τη διαφάνεια, τόσο περισσότερο προστατεύεται ο πολιτι-
κός κόσµος και η τιµή του πολιτικού συστήµατος. Τώρα και σε
κάθε εποχή, ιδιαίτερα στις περιόδους κρίσης, όσο ο πολιτικός
κόσµος θωρακίζει τη δηµόσια ζωή µε κανόνες διαφάνειας, τόσο
λιγότερες πιθανότητες αντιµετωπίζει κατηγορίες να στραφούν
σε βάρος του. Θα πρέπει να µείνουµε σταθεροί στην αρχή αυτή.

Στην αρχή της οµιλίας µου θέλω να παράσχω µερικές διευ-
κρινίσεις, σχετικές µε παρατηρήσεις που διατύπωσαν κυρίως για
δύο θέµατα συνάδελφοι Βουλευτές.

Η πρώτη παρατήρηση επικεντρώθηκε στη δυνατότητα που δί-

δουµε στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης όταν γίνεται επώνυµη καταγ-
γελία, είτε στον ίδιο είτε µέσω Ανεξάρτητης Αρχής, να ζητά από
την επιτροπή της παραγράφου 2 συγκεκριµένο έλεγχο, δηλαδή
για συγκεκριµένα πρόσωπα. Ειπώθηκε ότι αυτό µπορεί να θίξει
την τιµή του πολιτικού κόσµου και να θέσει πολιτικά πρόσωπα
υπό την οµηρία ανθρώπων, που ναι µεν επωνύµως καταγγέλ-
λουν, αλλά διαφυλάσσεται η ανωνυµία τους.

Θα ήθελα –και γι’ αυτό έκανα λόγο προηγουµένως για προσε-
κτική ανάγνωση- να υπενθυµίσω δύο πράγµατα.

Όταν ένας πολίτης αναλαµβάνει να δώσει στοιχεία για πιθα-
νόν αποκρυπτόµενα στοιχεία του «πόθεν έσχες» ενός προσώπου
και παραδώσουµε στη δηµοσιότητα την καταγγελία αυτή, είναι
βέβαιο ότι φέρνουµε σε σύγκρουση έναν αδύναµο απέναντι σ’
έναν ισχυρό.

∆εύτερον, όταν λέµε ότι δίδει την εντολή ο Υπουργός ∆ικαιο-
σύνης, δεν τη δίδει στην επιτροπή της Βουλής, αλλά τη δίδει
στην Επιτροπή υπό τον Αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου που
ελέγχει όλα τα άλλα πρόσωπα, πλην των πολιτειακών και κοινο-
βουλευτικών. ∆ιότι δεν έχει δικαίωµα ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης
να δώσει εντολή στην Αντιπρόεδρο της Βουλής.

∆ηλαδή την εντολή, κύριε Πρόεδρε, θα δώσει ο Υπουργός ∆ι-
καιοσύνης ή ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη για πρόσωπα,
όπως παραδείγµατος χάριν είναι ο δήµαρχος, ο νοµάρχης, οι ει-
δικοί γραµµατείς των υπουργείων και οι γενικοί γραµµατείς των
υπουργείων, οι δικαστικοί λειτουργοί. Θα δώσει την εντολή για
τους ιδιοκτήτες των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης ή τους δηµο-
σιογράφους, για τους διοικητές των τραπεζών, για τους διευθύ-
νοντες συµβούλους οργανισµών και επιχειρήσεων, για τους
επικεφαλής επιτροπών προµηθειών. ∆εν θα δώσει ποτέ την
εντολή για Βουλευτή ή για Αρχηγό κόµµατος ή για τον Πρόεδρο
της ∆ηµοκρατίας. ∆εν δικαιούται κατά το Σύνταγµα να το κάνει.
Άρα, δεν υπάρχει πολιτικό πρόσωπο µε την έννοια που εσείς ορί-
σατε, το οποίο µπορεί να τεθεί υπό την οµηρία επωνύµως κα-
ταγγέλλοντος.

Παρακαλώ να αναλογιστείτε ότι ένας πολίτης που θα αναλάβει
να καταγγείλει ένα διοικητή τραπέζης, για παράδειγµα, για το
«πόθεν έσχες», ο διοικητής της τραπέζης διαθέτει πολύ µεγαλύ-
τερη ισχύ από ό,τι ο επωνύµως καταγγέλλων.

Ας ζυγίσουµε τα συµφέροντα που προστατεύουµε, ας ζυγί-
σουµε πώς εφαρµόζεται στην προκειµένη περίπτωση η αρχή της
αναλογίας, ποιο είναι υπέρτερο συµφέρον.

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά το άρθρο 263 Β’ του Ποινικού
Κώδικα, όπως εισάγεται µε το άρθρο 15 του παρόντος νοµοσχε-
δίου. Πρόκειται για την ευνοϊκή ποινική µεταχείριση ιδιωτών σε
ορισµένες περιπτώσεις, υπαλλήλων στις περισσότερες περι-
πτώσεις, που θα συνεργαστούν µε τη δικαιοσύνη για την αποκά-
λυψη πράξεων διαφθοράς υψηλών κρατικών αξιωµατούχων ή και
πολιτικών παραγόντων.

∆εν καταλαβαίνω γιατί υπάρχει αυτή η ανησυχία.
Ας µιλήσουµε λίγο για τα πολιτικά πρόσωπα, τα οποία, θεω-

ρείται από ορισµένους εκ των συναδέλφων, ότι µπορούν να βρε-
θούν προ ωµών εκβιασµών. Η διαδικασία ελέγχου δεν αλλάζει σε
τίποτα. Και σήµερα, αν στο πλαίσιο µιας προκαταρκτικής εξέτα-
σης οποιοσδήποτε πολίτης αναφέρει το όνοµα Υπουργού, ο σχε-
τικός φάκελος στέλνεται αµελλητί από τον έχοντα την ευθύνη
της προκαταρκτικής εξέτασης στη Βουλή και η Βουλή αποφασί-
ζει κατά το άρθρο 86 του Συντάγµατος. Το ίδιο θα συµβεί και
τώρα.

Αν κατά τη διάρκεια µιας προκαταρκτικής εξέτασης, προανά-
κρισης, ανάκρισης ή και στην επ’ ακροατηρίω διαδικασία κάποιος
προσφέρει στοιχεία, η υπόθεση αµελλητί θα φτάσει στη Βουλή
και η Βουλή θα κρίνει αν τα στοιχεία που προσφέρονται –αλλά
στοιχεία, όχι απλές δηλώσεις είναι επαρκή. ∆εν θα το κρίνει
άλλος. Σε τι έγκειται, λοιπόν, η φοβία; Προτιµάτε κάποιος πολί-
της να δηλώνει δηµόσια ή κάποιες εφηµερίδες να διαρρέουν
υπόνοιες και να µην κρίνεται οριστικά αν αυτές οι υπόνοιες έχουν
βάση ή όχι; Η Βουλή θα το αξιολογήσει. Γιατί το φοβόµαστε;

Όµως, ακόµα και αν έχουµε πιθανόν παραγεγραµµένες ποινι-
κές ευθύνες, υπό ορισµένες προϋποθέσεις θα γίνεται η διερεύ-
νηση ποινικής ευθύνης, η οποία θα αναγνωριστεί, αλλά δεν θα
µπορεί να καταλογιστεί, διότι είναι παραγεγραµµένη.
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Η πρώτη προϋπόθεση είναι ότι θα συσταθεί εξεταστική επι-
τροπή και η δεύτερη προϋπόθεση, ότι την επάρκεια των στοι-
χείων θα κρίνουν οι εξεταστικές επιτροπές, αφού προηγουµένως
εφαρµοσθεί το άρθρο 147 του Κανονισµού της Βουλής και πα-
ρασχεθεί σε Εισαγγελέα Εφετών µετά από κλήρωση η εξουσιο-
δότηση να κρίνει αν είναι επαρκή τα στοιχεία ή όχι.

∆ηλαδή, προ της κρίσεως της εξεταστικής επιτροπής, µεσο-
λαβεί κλήρωση του Εισαγγελέως Εφετών, ο οποίος θα αναλάβει
κατά το άρθρο 147 του Κανονισµού της Βουλής να κρίνει αν είναι
επαρκή τα στοιχεία. Γιατί τα φοβόµαστε αυτά; Γιατί δεν προ-
σφέρουµε πλήρη διαφάνεια, ώστε να µην έχει ο καχύποπτος πο-
λίτης στα χείλη του, στο έρκος των οδόντων την αιτίαση ότι
κάποιοι, εκεί, εκ των πολιτικών προσώπων θέλουν να κρύψουν
δεδοµένα; Γιατί;

Οι διατάξεις για την ευνοϊκή ποινική µεταχείριση είναι διατά-
ξεις που χρησιµοποιούνται συχνά σε άλλες χώρες, υπάρχουν
στην ευρωπαϊκή νοµοθεσία, υπάρχουν και στο ελληνικό ποινικό
σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κυρία Πρόεδρε, δεδοµένου ότι δεν έχω µιλήσει καθόλου, θα
σας παρακαλέσω να µου δώσετε λίγο χρόνο. Άλλωστε, σε ειση-
γητές δόθηκαν και είκοσι λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Όχι, κύριε Υπουργέ,
δεν δόθηκε τόσο πολύς χρόνος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρία Πρόεδρε, πρέ-
πει να σας πω ότι δόθηκαν και είκοσι λεπτά. Εγώ δεν ζητώ τόσο,
αλλά σας παρακαλώ να µου δώσετε λίγα λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ίσως να δόθηκαν πριν
από µένα, κύριε Υπουργέ. Προχωρήστε, σας παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εµείς πρέπει να προσφέρουµε όλες τις εγγυήσεις
προστασίας του πολιτικού κόσµου, επειδή καθιστούµε διαφανές
το πολιτικό σύστηµα στη λειτουργία του.

Όσα προτείνουµε µπορούν να οδηγήσουν σε άρση των επι-
φυλάξεων των πολιτών προς την πολιτική και το πολιτικό σύ-
στηµα. Ας το επιχειρήσουµε όλοι µαζί. ∆εν ισχυρίστηκα ποτέ και
δεν το ισχυρίζοµαι και τώρα ότι όσα σήµερα νοµοθετούµε είναι
η αρχή και το τέλος των πολιτικών και νοµοθετικών πρωτοβου-
λιών. Θα υπάρξει συνέχεια.

Κατά τούτο, λοιπόν, θεωρώ χρήσιµη τη συζήτηση που έγινε
υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας µεταξύ των Αρχηγών των πο-
λιτικών κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιφέρουµε µεταβολή στις
ποινές καθιστώντάς τες πιο αυστηρές, για να αντιµετωπίσουµε
το πολιτικό πρόβληµα της διαφθοράς. Ουσιαστικά αυτό που ει-
σηγούµαι είναι η εναρµόνιση των ποινών και η άρση των αντινο-
µιών. Για να δώσω ένα παράδειγµα, εάν κάποιος υπάλληλος
δωροδοκηθεί µε ποσό πάνω από τις 73.000 ευρώ, αυτό είναι κα-
κούργηµα.

Αλλά αν κάποιος έχων υποχρέωση υποβολής της δήλωσης του
«πόθεν έσχες» παράνοµα πλουτίσει µε περιουσιακά στοιχεία
αξίας πάνω από 73.000 ευρώ, αυτό θα είναι πληµµέληµα; Ου-
σιαστικά, λοιπόν, αίρουµε τις αντινοµίες για τον κύκλο των θε-
µάτων που ρυθµίζουµε, αίρουµε τις αντινοµίες µεταξύ διατάξεων
της ποινικής νοµοθεσίας.

Με τις προτάσεις µας, όµως, επεκτείνουµε και κυρώσεις που
είναι χρήσιµες. Μέχρι χθες, λόγου χάριν, η συµµετοχή πολιτικού
σε εξωχώρια εταιρεία ετιµωρείτο µε ποινή φυλακίσεως ενός
έτους. Αλλά αυτό είναι το µείζον για έναν πολιτικό; Υπάρχουν
πολλοί που µπορούν να ασχοληθούν και να συµµετέχουν σε εξω-
χώριες εταιρείες. Εάν κάποιος θέλει να εισέλθει στην πολιτική,
γιατί πρέπει να παραµείνει µέτοχος, να έχει µερίδιο σε εξωχώ-
ρια εταιρεία; Έλειψαν τα στελέχη της ελληνικής κοινωνίας, που
χωρίς να συµµετέχουν σε εξωχώριες εταιρείες επιθυµούν να
ασχοληθούν µε την πολιτική; Ή έστω και αν κάποιος συµµετέχει
σε εξωχώρια εταιρεία, βλάπτει την τιµή του πολιτικού κόσµου,
εάν παραιτηθεί της συµµετοχής του και εισέλθει έτσι στην πολι-
τική ζωή; Ποιά πρέπει να είναι η επίπτωση; Όχι η φυλάκιση που

απειλείται, αλλά η έκπτωση από το πολιτικό αξίωµα που κατέχει
είτε είναι Βουλευτής είτε είναι Υπουργός είτε είναι επικεφαλής
της Νοµαρχιακής τώρα, αύριο της Περιφερειακής, Αυτοδιοίκη-
σης είτε ∆ήµαρχος. Να εκπίπτει του πολιτικού του αξιώµατος.
Αυτή είναι η πραγµατική ποινή.

Αθροιζόµενα όλα και η δήµευση των περιουσιακών στοιχείων
που δεν δηλώνονται από τον έχοντα την υποχρέωση να τα δη-
λώσει, είναι µέτρα που ενισχύουν και θωρακίζουν τη διαφάνεια.

Θα κλείσω την οµιλία µου µε µία πληροφορία πρώτα, την
οποία θέλω να δώσω στον κ. Πρόεδρο του ΛΑΟΣ. Μετά θα κάνω
µία γενικότερη πολιτική παρατήρηση. Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε,
το Φεβρουάριο εάν θυµάµαι καλά- απευθυνθήκατε στην αρµό-
δια εισαγγελική αρχή, γνωστοποιώντας τα στοιχεία περί την οι-
κονοµία που έφερε στην επιφάνεια η αρµοδία κοινοβουλευτική
επιτροπή και ζητήσατε τις νόµιµες ενέργειες της εισαγγελικής
αρχής.

Πρέπει να σας πω, κύριε Πρόεδρε, ότι επειδή ακριβώς είχα το
ίδιο ερώτηµα µε εσάς, ζήτησα να µάθω τι έχει γίνει. Με δική µου
πρωτοβουλία, λοιπόν, επικοινώνησα µε τις αρµόδιες εισαγγελι-
κές αρχές και πληροφορήθηκα ότι, µέχρι τη στιγµή του δικού
µου ερωτήµατος, ουδείς είχε χρεωθεί τη συγκεκριµένη υπόθεση.
Να καµµιά φορά που και ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης αναλαµβάνων
ατοµική πρωτοβουλία είναι χρήσιµος!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας διέρχεται οξύτατη,
πολύπλευρη κρίση, κρίση οικονοµική, κρίση πολιτική, κρίση
αξιακή. Η κρίση είναι αξιακή γιατί δεν βρήκαµε ακόµη τον τρόπο
να αφηγηθούµε το κοινό µας µέλλον, δεν επινοήσαµε την ευτυ-
χία του κοινού µας µέλλοντος, λειτουργούµε εν κενώ. Το πολιτικό
σύστηµα δεν έχει εφεύρει µέχρι στιγµής και η κοινωνία συνεπώς
δεν ακολουθεί, τη λαµπρή ιδέα γύρω από την οποία µπορούµε να
οργανώσουµε µία νέα µεγάλη αφήγηση για τη σύγχρονη δηµι-
ουργική περιπέτεια του Ελληνισµού στον κόσµο. Ταυτόχρονα µε
την οξεία οικονοµική κρίση, ο ελληνικός λαός ανέλαβε φορτίο
µεγάλο να φέρει στους ώµους του. Και όταν οξύνεται η οικονο-
µική κρίση, παρατηρείται συχνά, όπως η ιστορία έχει αποδείξει,
το φαινόµενο να αµφισβητούνται πολιτικές αξίες και το πολιτικό
σύστηµα στη λειτουργία του.

Όσο ο ελληνικός λαός αναλαµβάνει το µεγάλο άχθος, το µε-
γάλο βάρος να πληρώσει για την κρίση, ας αναλάβουµε εµείς
τουλάχιστον το πολιτικό καθήκον να επινοήσουµε ξανά την πο-
λιτική, να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη του πολίτη προς
το πολιτικό σύστηµα και τους πολιτικούς. Να υποδείξουµε µία
πολιτική που δεν είναι η σύγκρουση στυγνών, σκληρών µηχανι-
σµών για την κατάληψη ή την αναπαραγωγή στην εξουσία, αλλά
το µόνο µέσο που υπερασπίζεται τον άνθρωπο και τις καθηµε-
ρινές του ελπίδες.

Υπερασπιζόµενοι το πολιτικό σύστηµα, πρέπει να το αλλά-
ξουµε εµείς. ∆εν µπορεί να το αλλάξει κάποιος άλλος. Όσοι
αυτές τις ηµέρες βρήκαν τη λαµπρή ευκαιρία να σηκώνουν το
δάκτυλο προς τον πολιτικό κόσµο και να ζητούν την αντικατά-
στασή του από κάποιον άλλον εφευρέτη, που µπορεί να κάνει τα
πράγµατα καλύτερα για τη ζωή των Ελλήνων, προσβάλουν την
ίδια τη δηµοκρατία. ∆εν υπάρχει άλλος εκτός από την πολιτική
που µπορεί να ορίσει µε συντεταγµένο τρόπο το µέλλον του
Έθνους και των πολιτών.

Και επειδή άκουσα χθες, εκπρόσωπο των επιχειρηµατιών
grosso modo να υπερασπίζεται την άποψη ότι το πολιτικό σύ-
στηµα δεν µπορεί να προσφέρει τίποτα, οι νέες επιχειρήσεις θα
το κάνουν, του απαντώ µε τη λαϊκή σοφία: «Χόρτασε η ψείρα και
βγήκε στο γιακά»! Να έχουµε συνείδηση ότι την πολιτική δεν µπο-
ρούν να την κρίνουν οι διανοούµενοι που σιωπούν και µιλούν
µόνο όταν έχουν συµφέρον, άρα δεν υπάρχουν. Την πολιτική δεν
µπορούν να την κρίνουν και να την αλλάξουν επιχειρηµατίες βου-
τηγµένοι στη διαπλοκή, που αφού επί χρόνια κατασπατάλησαν
κρατικούς πόρους, προστατευόµενοι από κρατικές ρυθµίσεις,
τώρα ανακάλυψαν ότι η ελεύθερη οικονοµία µόνη της µπορεί να
δώσει τη λύση του προβλήµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Η πολιτική πρέπει να αλλάξει, επειδή θα την αλλάξουµε εµείς.
Το πολιτικό σύστηµα πρέπει να γίνει ξανά γοητευτικό, επειδή
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όµως θα το κάνουµε εµείς. Και σας καλώ αυτό να το κάνουµε,
πρώτα απ’ όλα, εγκαθιδρύοντας κανόνες διαφάνειας για εµάς,
πριν ζητήσουµε κανόνες διαφάνειας από τους πολίτες. Αυτή είναι
η αρχή που πρέπει να διακηρύξουµε και αυτό πρέπει να επιχει-
ρήσουµε όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): To λόγο έχει ζητήσει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος
Καρατζαφέρης.

Κύριε Πρόεδρε, τρία λεπτά σας αρκούν;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Είναι αρκετά, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επιβεβαιώσω αυτό που είπατε.

Με πήρατε 4 του µηνός για να µου πείτε πότε κατέθεσα αυτή τη
µήνυση. Στις 4 του µηνός, λοιπόν, εσείς προφανώς κάνατε τις κι-
νήσεις που έπρεπε να κάνετε και 6 του µηνός µου ήρθε η κλήση.

Τρεις µήνες ουδείς ασχολήθηκε για το τι είναι αυτό. Αβλεψία
ή δόλος; Μήπως έχουµε συνέχεια των φαινοµένων της περιόδου
Σανιδά; Μήπως ακόµα η δικαιοσύνη ελέγχεται από παράκεντρα;
Μία σηµαντική µήνυση που κάνει ο Αρχηγός ενός κόµµατος, δεν
µπορεί να µπαίνει έτσι εύκολα κάτω από ένα συρτάρι και να πρέ-
πει να παρέµβει η ευαισθησία ενός Υπουργού για να ανασυρθεί
και να µε καλούν ύστερα από τρεις µήνες να πάω να καταθέσω
για ένα θέµα, το οποίο ταλανίζει τη χώρα. ∆εν ταλανίζει µόνο το
Ελληνικό Κοινοβούλιο, κύριε Υπουργέ. Όλα τα κοινοβούλια της
Ευρώπης ήρθαν να µιλήσουν, να ψηφίσουν και να αποφασίσουν
γι’ αυτό το θέµα. Και αυτό ήταν κλεισµένο σ’ ένα φάκελο; Αυτά
τα στοιχεία µας οδήγησαν σ’ αυτή την κρίση. Επιτέλους, δεν µπο-
ρεί να κυβερνάει ο οποιοσδήποτε Αντιεισαγγελέας πληµµελειο-
δικών ή οποιοσδήποτε ανακριτής. Και νοµίζω ότι είναι δική σας
ευθύνη να επαναφέρετε τα πράγµατα στην ευταξία που πρέπει
να ανήκουν, τουλάχιστον στον ευαίσθητο χώρο της ∆ικαιοσύνης
ας φροντίσουµε να υπάρχει τάξη και νόµος.

Όσον αφορά το θέµα το οποίο είπατε, εκείνοι οι οποίοι κατα-
λήστεψαν τα ασφαλιστικά ταµεία, µέχρι τα µέσα της δεκαετίας
του 1980, βγάζοντας στις Ελβετίες τα κεφάλαια του Έλληνα πο-
λίτη, αυτοί έρχονται σήµερα να είναι οι τιµωροί και οι εισαγγε-
λείς. Καλά θα κάνουν, λοιπόν, όλοι αυτοί οι κεφαλαιοκράτες να
προσέξουν πάρα πολύ, γιατί η επιείκεια µε την οποία τους έχει
συµπεριφερθεί ο πολιτικός κόσµος νοµίζω ότι τους δηµιουργεί
περισσότερη αναίδεια και γίνονται θρασύτεροι απ’ ότι πρέπει. Ας
προσέξουν!

Οι πολιτικοί εδώ είµαστε ταγµένοι, έχουµε ορκιστεί στο Σύ-
νταγµα να προστατεύσουµε µε τον καλύτερο τρόπο αστική δη-
µοκρατία. Αυτοί έχουν ταχθεί να προστατεύσουν το πορτοφόλι
τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί-
συνοδοί τους από το 8ο ∆ηµοτικό Σχολείο Τρίπολης Αρκαδίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα µου επι-
τρέψετε να προβώ σε µία σειρά ανακοινώσεων στο Σώµα και θα
σας παρακαλέσω να πάρουµε ορισµένες αποφάσεις.

Όπως όλοι έχουµε συµφωνήσει, είναι αδήριτη ανάγκη η συµ-
βολή όλων µας, ιδιαίτερα της Βουλής, στη συνολική προσπάθεια
για την περιστολή δαπανών και την αντιµετώπιση της δηµοσιο-
νοµικής κατάστασης της χώρας.

Τον περασµένο Μάρτιο είχαµε πάρει µια σειρά αποφάσεων.
Αποφάσεων περικοπών της Βουλευτικής αποζηµίωσης, καθώς
και επιδοµάτων των Βουλευτών καθώς και περικοπής επιδοµά-
των των εργαζοµένων στη Βουλή, στην προσπάθεια συµβολής
στην περιστολή δαπανών για την αντιµετώπιση του τεράστιου
δηµοσιονοµικού προβλήµατος της χώρας. Οι αποφάσεις εκείνες
είχαν ληφθεί στο πλαίσιο της εισοδηµατικής πολιτικής που είχε
αποφασιστεί τότε για όλο το δηµόσιο τοµέα.

Πρόσφατα, την Κυριακή 2 Μαΐου, µετά τις ανακοινώσεις της
Κυβέρνησης για τα νέα µέτρα περιστολής δαπανών του δηµο-
σίου, είχα δηλώσει ότι τόσο οι Βουλευτές όσο και οι εργαζόµε-
νοι στη Βουλή των Ελλήνων, θα συµβάλουµε έτι περαιτέρω στην
προσπάθεια αυτή για τη µείωση των δαπανών.

Επειδή κατά το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής οι
αποφάσεις αυτές πρέπει να ληφθούν από αυτή την ειδική διαδι-
κασία που κάνουµε τώρα, µε αποφάσεις της Ολοµέλειας της
Βουλής ή αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής, σας ανακοι-
νώνω τα επιπρόσθετα µέτρα, τα οποία χθες εισηγήθηκα και απο-
δέχτηκε η ∆ιάσκεψη των Προέδρων και τώρα καλείται να
αποδεχτεί το Σώµα.

Σε ό,τι αφορά τους Βουλευτές:
Πρώτον, τη διακοπή της παροχής των δώρων Χριστουγέννων

και Πάσχα, καθώς και του επιδόµατος, δηλαδή του δώρου, δια-
κοπών.

∆εύτερον, περαιτέρω µείωση κατά 8% του προβλεπόµενου
επιδόµατος για τη µερική αντιµετώπιση των δαπανών οργανώ-
σεως και λειτουργίας του γραφείου, πέραν της κατά 12% περι-
κοπής στην οποία είχαµε προβεί το Μάρτιο. ∆ηλαδή 12% τότε
συν 8% τώρα.

Καταθέτω τις αποφάσεις για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πε-

τσάλνικος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες απο-
φάσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Βουλή εγκρίνει αυτές
τις εισηγήσεις…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, πείτε το νούµερο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Λέω, 12% συν 8%, σύ-

νολο 20%.
Η Βουλή εγκρίνει αυτές τις εισηγήσεις, τις οποίες απεδέχθη

οµόφωνα χθες η ∆ιάσκεψη των Προέδρων;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σκυλλάκο, δια-

φωνείτε για τις περικοπές των Βουλευτών;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να µιλήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο τέλος θα µιλήσετε.

∆εν θα διακόψετε τον Πρόεδρο της Βουλής. Έχω να ανακοινώσω
και άλλα και να πάρουµε και άλλες αποφάσεις.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Μας ζητήσατε την έγκριση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, καθίστε

κάτω και θα µιλήσετε στο τέλος.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Να µας ζητάτε την έγκριση στο

τέλος. Όχι να παίρνουµε την έγκριση και µετά να µιλάµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Για τις περικοπές των

Βουλευτών; Είχα την αίσθηση ότι χθες, γιατί ήταν οµόφωνη στο
σηµείο αυτό η αποδοχή της πρότασής µου για την κατάργηση
των δώρων…

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Γιατί σχολιάζετε χωρίς να έχω πει τι
θέλω;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Σκυλλάκο, ενη-
µερώνω.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Μη βάζετε σε ψηφοφορία ζητήµατα
πριν µιλήσουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Επαναλαµβάνω, αυτά
που ανακοίνωσα νωρίτερα στο Σώµα και ζήτησα και τη δική σας
έγκριση σε ό,τι αφορά τη διακοπή της παροχής των δώρων Χρι-
στουγέννων, Πάσχα, καθώς και του επιδόµατος, δηλαδή του
δώρου των διακοπών για τους Βουλευτές, καθώς επίσης και την
περαιτέρω µείωση κατά 8% του προβλεπόµενου επιδόµατος για
τη µερική αντιµετώπιση των δαπανών οργανώσεως και λειτουρ-
γίας του γραφείου πέραν της κατά 12% περικοπής στην οποία
είχαµε προβεί το Μάρτιο, δηλαδή 12% τότε συν 8% τώρα, σύ-
νολο 20%. Αυτή ήταν η εισήγησή µου στη ∆ιάσκεψη των Προέ-
δρων την οποία απεδέχθη οµοφώνως η ∆ιάσκεψη των
Προέδρων.

Ερωτώ, λοιπόν, το Σώµα: Η Βουλή εγκρίνει αυτές τις εισηγή-
σεις, τις οποίες απεδέχθη οµόφωνα χθες η ∆ιάσκεψη των Προέ-
δρων;

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: ∆εν µπορούµε να µιλήσουµε πριν
γίνει η ψηφοφορία;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο σηµείο αυτό;
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Βεβαίως, αν…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αν θέλετε να διαφορο-

ποιηθείτε, βεβαίως. Αν δηλαδή δεν συµφωνείτε µε τις περικοπές
αυτές, θα σας δώσω το λόγο πριν γίνει η ψηφοφορία.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µου δώσετε
το λόγο εάν διαφωνώ. Θα µου δώσετε το λόγο…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε
Σκυλλάκο. Επειδή χθες συµµετείχε στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων
και εκπρόσωπος του κόµµατός σας και ήταν οµόφωνη η από-
φαση, γι’ αυτό θεωρώ δεδοµένο ότι και εδώ είναι οµόφωνη. Το
Κοµµουνιστικό Κόµµα και ο ΣΥΡΙΖΑ διαφοροποιήθηκαν χθες πιο
κάτω, σε µια άλλη απόφασή µας. Θα έρθω σε εκείνην.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Θέλω παρ’ όλα αυτά να µιλήσω, ανε-
ξαρτήτως αν έχω…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Στο ερώτηµά µου
πρώτα απ’ όλα:

Ερωτάται το Σώµα: Η Βουλή εγκρίνει αυτές τις εισηγήσεις, τις
οποίες απεδέχθη οµόφωνα χθες η ∆ιάσκεψη των Προέδρων;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τις εισηγήσεις αυτές, τις οποίες απεδέχθη οµόφωνα χθες
η ∆ιάσκεψη των Προέδρων, οµοφώνως.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω
τώρα;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα έρθουµε και στα
άλλα θέµατα και θα σας παρακαλέσω στο τέλος να τοποθετη-
θείτε. Αλλά έχω την αίσθηση ότι οµοφώνως η Βουλή απεδέχθη
τις περικοπές αυτές.

Σας γνωρίζω επίσης ότι αποφάσισε ακόµη την περαιτέρω µεί-
ωση κατά 8% των εξόδων κινήσεως των Βουλευτών πέραν της
µειώσεως κατά 12% που είχα αποφασίσει το Μάρτιο. ∆ηλαδή µεί-
ωση τότε 12%, µείωση τώρα περαιτέρω 8%, συνολική µείωση
20% και γι’ αυτό το επίδοµα εξόδων κινήσεως.

Για τη µείωση αυτή δεν χρειάζεται απόφαση της Ολοµέλειας,
αλλά αρκεί η απόφασή µου ως Προέδρου της Βουλής, για την
οποία ενηµέρωσα χθες τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, η οποία
οµοφώνως συµφώνησε και µε τη µείωση αυτή. Το κείµενο αυτής
της απόφασής µου και γι’ αυτή τη µείωση, το καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πε-
τσάλνικος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες απο-
φάσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Αυτό σηµαίνει ότι οι συ-
νολικές περικοπές στις αποδοχές των Βουλευτών ετησίως θα
είναι τουλάχιστον 18.000 ευρώ, δηλαδή οι µηνιαίες περικοπές
για τους Βουλευτές φθάνουν τουλάχιστον στα 1.500 ευρώ. Κι αν
θέλει κανείς ποσοστιαία να υπολογίσει, είναι κατά τι πάνω από
20%.

Σε ό,τι αφορά τους υπαλλήλους της Βουλής, θα ήθελα να σας
γνωρίσω ότι πέραν των µειώσεων των επιδοµάτων, που είναι
κοινά για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους και τις περικοπές
των δώρων Χριστουγέννων και Πάσχα, καθώς και του επιδόµα-
τος αδείας –και οι οποίες περικοπές και µειώσεις για όλα τα επι-
δόµατα είναι κοινά στους άλλους δηµοσίους υπαλλήλους και
άρα και για τους υπαλλήλους της Βουλής- πέραν λοιπόν, αυτών
των περικοπών, οι οποίες επήλθαν µε τον πρόσφατο νόµο που
ψηφίσαµε την περασµένη εβδοµάδα εδώ για όλο το δηµόσιο
τοµέα, σας ενηµερώνω ότι επίσης µε απόφασή µου περικόπτεται
το επίδοµα υπερωριακής απασχόλησης καθώς και το επίδοµα
δαπανών κίνησης περαιτέρω για τους υπαλλήλους της Βουλής
κατά 8% πέραν της µείωσης κατά 12%, που είχαµε αποφασίσει
τον περασµένο Μάρτιο. ∆ηλαδή και εδώ έχουµε περικοπή 12%
τότε συν 8% τώρα.

Σε ό,τι αφορά το ειδικό επίδοµα που καταβάλετε στους υπαλ-
λήλους της Βουλής –ξανά θυµίζω ότι καταβάλλεται από το 1929
ως έκτακτη αποζηµίωση, αυτός είναι ο επίσηµος τίτλος- και το
οποίο τον περασµένο Μάρτιο είχαµε περικόψει µε απόφαση του
Προέδρου της Βουλής κατά 12% για το ποσό που αναλογιζόµενο
ανά µήνα ανέρχεται έως τα 1.000 ευρώ και κατά 17% για το ποσό
που αναλογιζόµενο ανά µήνα υπερβαίνει τα 1.000 ευρώ, τώρα
αυτό το ειδικό επίδοµα µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής
περικόπτεται περαιτέρω κατά 8%. ∆ηλαδή 20% όταν αναλογιζό-
µενο ανά µήνα φθάνει µέχρι τα 1.000 ευρώ και 25% όταν υπερ-
βαίνει τα 1.000 ευρώ το µήνα.

Θυµίζω ότι το επίδοµα αυτό που ως τώρα ήταν αφορολόγητο,
θα φορολογείται πλέον σύµφωνα µε την απόφαση που πήραµε
εδώ, στην Ολοµέλεια της Βουλής –γιατί έπρεπε να τροποποιη-
θεί ο Κανονισµός της Βουλής- στις 14 Απριλίου. Είναι το µονα-
δικό ειδικό επίδοµα που έχουν οι εργαζόµενοι στη Βουλή όλες τις
προηγούµενες δεκαετίες. Περικόπτεται κατά τα ποσοστά που
ανέφερα νωρίτερα και ενώ ήταν αφορολόγητο, κι αυτό φορολο-
γείται.

Μετά τις περικοπές αυτές και τη φορολόγησή του, το ειδικό
αυτό επίδοµα µειώνεται κατά 39% για τους χαµηλόµισθους -18ο
µισθολογικό κλιµάκιο- και φθάνει η µείωσή του από τις περικοπές
και τη φορολόγησή του, έως και το 50% για τα υψηλότερα κλι-
µάκια των υπαλλήλων.

Για παράδειγµα, πριν από τις περικοπές και τη φορολόγηση
ανήρχετο µηνιαίως υπολογιζόµενο από 642 ευρώ έως και 1212
περίπου ευρώ. Τώρα θα ανέρχεται αντίστοιχα από 394 ευρώ έως
και 630 περίπου ευρώ.

Θεωρώ ότι έχω υποχρέωση για µία ακόµα φορά εγώ να κατα-
θέσω στην Ολοµέλεια και να γίνει ακόµα µία φορά γνωστό –το
έχω πει πολλές φορές και το επαναλαµβάνω- ότι το επίδοµα
αυτό, όπως είπα, είναι το µοναδικό ειδικό επίδοµα που καταβάλ-
λεται στους υπαλλήλους της Βουλής επί δεκαετίες λόγω των ιδι-
αίτερων συνθηκών εργασίας και κυρίως λειτουργίας της Βουλής.
∆ηλαδή, συχνά, πολύ συχνά, σχεδόν κάθε µέρα υπάρχει υπο-
χρέωση όχι απλά παραµονής κάποιων ωρών επιπλέον των υπαλ-
λήλων εδώ πέραν του κανονικού ωραρίου αλλά παραµονής και
εργασίας για πολλές ώρες, γιατί έχουµε πολύ συχνά ολοήµερες
συνεδριάσεις της Βουλής ως γνωστόν, έχουµε τουλάχιστον δύο
φορές την εβδοµάδα νυχτερινές συνεδριάσεις, έχουµε πολύ
συχνά -διαχρονικά συµβαίνει αυτό- εµβόλιµες συνεδριάσεις της
Ολοµέλειας. Χρειάζεται επίσης επί πολλές ώρες την ηµέρα, όχι
µόνο το πρωί, αλλά και το απόγευµα και το βράδυ, να γίνεται
υποστήριξη από τους υπαλλήλους των συνεδριάσεων των Επι-
τροπών της Βουλής. Υπάρχει ανάγκη γρήγορων και άµεσων –θα
έλεγα- ενεργειών, όπως η έκδοση και διόρθωση των Πρακτικών.
Αυτά τα χαρακτηριστικά δεν υπάρχουν σε άλλη δηµόσια υπηρε-
σία, γι’ αυτό άλλωστε είχε δοθεί ως ειδικό επίδοµα µε όποια
µορφή, εδώ και πολλές δεκαετίες.

∆εν αποτελούσε και δεν αποτελεί 15ο και 16ο µισθό, όπως µε

µία πρωτοφανή επιµονή κάποιοι ήθελαν να το χαρακτηρίζουν, µε
αποτέλεσµα να δηµιουργείται σύγχυση και παραπληροφόρηση
στους πολίτες. Ήταν ένα ειδικό επίδοµα, ήταν ένα καλό επίδοµα,
ήταν ένα αφορολόγητο επίδοµα, αλλά όχι 15ος και 16ος µισθός.
Ούτε στη σύνταξη συνυπολογίζεται, ούτε συµπαρασύρει άλλα
επιδόµατααυτό το επίδοµα, όπως συµβαίνει µε το βασικό µισθό.
Ήταν ένα ειδικό επίδοµα. Όπως είπα, το επίδοµα αυτό µειώνεται
ως και 50% µετά και τη φορολόγησή του και προκειµένου να στα-
µατήσει η σύγχυση που προκαλείται στην κοινή γνώµη, καταρ-
γείται ο µέχρι τώρα υπολογισµός και τρόπος καταβολής του. Το
επίδοµα αυτό δεν θα καταβάλλεται πλέον δύο φορές το χρόνο –
συνήθως καταβαλλόταν Ιούνιο και Οκτώβριο- αλλά θα καταβάλ-
λεται πλέον µειωµένο στα ποσοστά που είπα και
φορολογούµενο, ανά µήνα, για να µην υπάρχουν πλέον καθόλου
συγχύσεις.

Για τα µέτρα αυτά που αφορούν στους υπαλλήλους ενηµέ-
ρωσα χθες τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, όπου συµφώνησαν µε
την εισήγησή µου όλα τα κόµµατα, εκτός από το ΚΚΕ και το ΣΥ-
ΡΙΖΑ που διαφώνησαν για τις µειώσεις των επιδοµάτων των
υπαλλήλων. Εκεί υπήρξε διαφωνία και θα σας δώσω µετά το
λόγο για να αιτιολογήσετε και την άποψή σας. Τα άλλα κόµµατα
συµφώνησαν µε τις περικοπές που προανέφερα και για τα επι-
δόµατα των εργαζοµένων στη Βουλή και για την δραστική µεί-
ωση αυτού του ειδικού επιδόµατος.

Τέλος, µε την ευκαιρία της συζήτησης αυτής θα ήθελα να γνω-
ρίζετε και να γνωρίζει και η κοινή γνώµη ότι ο συνολικός Προϋ-
πολογισµός της Βουλής για το τρέχον έτος µετά και τις
περικοπές που κάναµε το εξάµηνο αυτό, όχι µόνο σε ό,τι αφορά
τις δαπάνες, τα επιδόµατα, τους Βουλευτές, τους υπαλλήλους,
αλλά και τις περικοπές που είναι γνωστό ότι έχω κάνει και κάνω
συνεχώς και σε όλα τα άλλα έξοδα που προβλέπει ο Προϋπολο-
γισµός της Βουλής, µέχρι στιγµής έχουµε φθάσει σε περικοπές
της τάξης των 25.000.000 ευρώ από το µειωµένο Προϋπολογι-
σµό, σε σύγκριση µε την περασµένη χρονιά, που είχαµε ψηφίσει
το Νοέµβριο. ∆ηλαδή, ο Προϋπολογισµός του 2010 ήταν ήδη µει-
ωµένος -αυτόν που εισηγήθηκα εδώ και ψηφίσαµε το Νοέµβριο-
σε σύγκριση µε τον Προϋπολογισµό του 2009. Αλλά πέρα από
αυτό συνεχίζουµε τις περικοπές, τις µειώσεις και την οικονοµία
και µέχρι στιγµής εκτιµώ κατά 25.000.000 περίπου έχουµε έτι πε-
ραιτέρω µειώσει τον Προϋπολογισµό για το τρέχον έτος.

Ο συνολικός Προϋπολογισµός της Βουλής αποτελεί το 3,5‰
του συνολικού κρατικού προϋπολογισµού. Οι δε δαπάνες που
αφορούν τη συνολική αποζηµίωση των Βουλευτών, την καθ’ αυτό
βουλευτική αποζηµίωση, τα επιδόµατα κίνησης κλπ., που περι-
κόψαµε νωρίτερα, τις τηλεφωνικές ατέλειες, το σύνολο –ας το
πούµε έτσι- της βουλευτικής αποζηµίωσης αποτελούν το 1‰
του συνολικού κρατικού προϋπολογισµού. ∆ηλαδή, τι σηµαίνουν
όλα αυτά; Σηµαίνουν ότι συνολικά το κόστος της λειτουργίας της
δηµοκρατίας µας, της κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας είναι
3,5‰ ξαναλέω τοις χιλίοις του συνολικού κρατικού προϋπολο-
γισµού και από αυτό το κόστος, το κόστος που αφορά την
άσκηση του λειτουργήµατος του Βουλευτή και την αποστολή του
που του αναθέτουν οι πολίτες είναι µόλις το 1‰ του συνολικού
κρατικού προϋπολογισµού. Αυτό, επαναλαµβάνω, είναι το συνο-
λικό κόστος της λειτουργίας της Κοινοβουλευτικής µας ∆ηµο-
κρατίας.

Και επειδή τον τελευταίο καιρό διατυπώνονται διάφορες από-
ψεις, διαβάζω, διαβάζετε, ακούµε, αρθρογραφούν διάφοροι, για
την ανάγκη µείωσης του αριθµού των Βουλευτών προκειµένου,
όπως υποστηρίζεται από κάποιους, να υπάρξει σηµαντική εξοι-
κονόµηση κονδυλίων από αυτό το 1‰ που είπα νωρίτερα, θα
ήθελα να παραθέσω µερικά συγκριτικά στοιχεία για τον αριθµό
των Βουλευτών σε άλλες Ευρωπαϊκές χώρες. Γιατί συχνά ακούω,
ιδιαίτερα το τελευταίο διάστηµα, ότι η Ελλάδα έχει πολλούς εθνι-
κούς αντιπροσώπους, πολλούς Βουλευτές, τι τους θέλει τόσους
Βουλευτές και ότι οι άλλες χώρες έχουν πολύ λιγότερους Βου-
λευτές.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που αναζητήσαµε -σας έχω διανείµει
και ένα ενηµερωτικό- θα µου επιτρέψετε να αναφέρω µερικά συ-
γκεκριµένα παραδείγµατα ως προς τον αριθµό των Βουλευτών.
Ο αριθµός συνολικά των Βουλευτών στις άλλες Ευρωπαϊκές
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χώρες και σε κάθε µία από αυτές, είναι υψηλότερος από ό,τι στην
Ελλάδα, γιατί σχεδόν όλες οι άλλες χώρες της Ευρώπης έχουν
εκτός της Βουλής και Γερουσία ή Άνω Βουλή. Μάλιστα, πολλές
από αυτές, εκτός από τη Βουλή, έχουν και τα Κοινοβούλια των
κρατιδίων ή των περιοχών. Σας φέρνω µερικά παραδείγµατα:

Γαλλία: Βουλή και Γερουσία σύνολο 920 µέλη.
Ιταλία: Βουλή και Γερουσία σύνολο 945 µέλη.
Ισπανία: Βουλή, Γερουσία και τα Κοινοβούλια των περιοχών,

Καταλανίας, περιοχής Βάσκων κ.λπ., σύνολο 1820 Βουλευτές.
Γερµανία: Βουλή, Άνω Βουλή και τα Κοινοβούλια των επιµέ-

ρους κρατιδίων, σύνολο 2550 Βουλευτές.
Ηνωµένο Βασίλειο: Βουλή των Κοινοτήτων, Βουλή των Λόρ-

δων και τα Κοινοβούλια Βόρειας Ιρλανδίας, Σκωτίας και Ουαλίας
σύνολο 1680 Βουλευτές.

Αλλά ακόµα και σε χώρες µε αντίστοιχα πληθυσµιακά µεγέθη
µε την Ελλάδα κι εκεί βλέπουµε τα εξής:

Βέλγιο: Βουλή, Γερουσία και Κοινοβούλια περιοχών, σύνολο
596 µέλη.

Πορτογαλία: Βουλή και τα Κοινοβούλια Αζόρων και Μαδέρα,
σύνολο 343 µέλη.

Αυστρία: Βουλή, Άνω Βουλή και τα Κοινοβούλια των κρατιδίων,
σύνολο 695 µέλη.

Ολλανδία: Βουλή, Άνω Βουλή και τα Κοινοβούλια των επιµέ-
ρους περιοχών, σύνολο 789 µέλη.

Σουηδία: Βουλή συν το Κοινοβούλιο Σάµι, σύνολο 380 µέλη.
Η Ουγγαρία που δεν έχει κρατίδια, δεν έχει Άνω Βουλή και έχει

ένα Κοινοβούλιο, έχει µία Βουλή µε 386 Βουλευτές.
Καταθέτω στα Πρακτικά και αυτά τα στοιχεία, για να είναι στη

διάθεση όλων των συναδέλφων, για όποιον θέλει να ενηµερωθεί.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Φίλιππος Πε-

τσάλνικος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα τα οποία έχουν ως εξής:

7054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Γιατί τα είπα όλα αυτά;
Γιατί θεωρώ ότι η πρωτοφανής πράγµατι κρίση, στην οποία βρί-
σκεται η χώρα µας και τα επώδυνα για τους πολίτες µέτρα, αλλά
ταυτόχρονα και αναγκαία για τη διάσωση της χώρας και για την
υπέρβαση της κρίσης, διαµορφώνουν κατά την άποψή µου ιδιαί-
τερα το τελευταίο διάστηµα ένα εύφορο κλίµα για όσους επιχει-
ρούν, να ασκήσουν όχι τεκµηριωµένη κριτική. Γιατί η
τεκµηριωµένη κριτική όσο σκληρή και αν είναι, πάντα είναι πολύ
χρήσιµη, αλλά εδώ δεν έχουµε µόνο φαινόµενα τεκµηριωµένης
κριτικής.

∆υστυχώς, έχουµε και φαινόµενα πολλών που επιδιώκουν συ-
νολικά την απαξίωση, συλλήβδην την απαξίωση της πολιτικής και
όλων των προσώπων. Αδιαφορούν, κατά την άποψη µου, όσοι
διαµορφώνουν στην κοινή γνώµη ένα γενικευµένο κλίµα απόρρι-
ψης µέσα από γενικεύσεις, αναλήθειες, διαστρεβλώσεις και έναν
άκρατο λαϊκισµό για τους κινδύνους που γεννιούνται για τη λει-
τουργία των θεσµών σε αυτή τη χώρα, για την ποιότητα της λει-
τουργίας της δηµοκρατίας µας, σε τελευταία ανάλυση για την
ίδια τη δηµοκρατία στη χώρα µας. Οδηγούν έτσι ηθεληµένα ή
αθέλητα στον κίνδυνο διάλυσης, θα έλεγα, της ίδιας της κοινω-
νίας, µετατρέποντας ηθεληµένα ή αθέλητα το λαό σε µια µάζα
και τον σκεπτόµενο πολίτη σε ένα απλά αγανακτισµένο άτοµο.

Πολύ πρόσφατα γίναµε µάρτυρες πολιτών που, ανυποψίαστοι,
υποδαυλιζόµενοι, ζαλισµένοι, παραπληροφορηµένοι από διά-
φορα που λέγονται, έξω από Κοινοβούλιο, φώναζαν το σύνθηµα:
« Κάψτε τη Βουλή». Θυµίζω ότι στην Ευρώπη είχαµε το κάψιµο
της Βουλής στη Γερµανία, του Ράιχσταγκ και όλοι ξέρουµε τότε
γιατί έγινε, µε ποιές επιδιώξεις έγινε και τι είχε προηγηθεί εκεί-
νης της πράξης, δηλαδή της πυράς στο Ράιχσταγκ, και από ποι-
ους είχε σχεδιαστεί εκείνη η πράξη και τι συνέπειες και
αποτελέσµατα είχε µετά για τη ∆ηµοκρατία της Βαϊµάρης στη
Γερµανία και για όλα όσα ακολούθησαν.

Σαφώς πρέπει να αλλάξουν πολλά. Σαφώς πρέπει εµείς πρώτα
από όλα, όλοι όσοι συµµετέχουµε στα κοινά, στη λειτουργία της
∆ηµοκρατίας, στο Κοινοβούλιο και όχι µόνο, όσοι έχουµε την ευ-
θύνη αποφάσεων θα πρέπει να αλλάξουµε πολλά. Πιστεύω ότι
πρώτα από όλα πρέπει να αλλάξουµε πολλά στην κατεύθυνση
της διαφάνειας, διαφάνειας παντού, διαφάνειας για όλους και
για όλα, διαφάνειας στην διαχείριση του δηµόσιου χρήµατος σε
όλα τα επίπεδα, στην κατεύθυνση ενίσχυσης και αποτελεσµατι-
κότητας των ελεγκτικών µηχανισµών για εντοπισµό των επίορ-
κων σε όποιο χώρο, σε όποιο επίπεδο, σε όποιο πεδίο και αν
βρίσκονται και στην κεντρική πολιτική σκηνή, αλλά και στην Το-
πική Αυτοδιοίκηση, στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, στη δικαιοσύνη, πα-
ντού, διαφάνεια για όλους και για όλα και για τον καθένα, για τα
πάντα.

Χρειάζεται, πιστεύω, όχι µόνο η θέσπιση κανόνων λειτουργίας
της συγκροτηµένης κοινωνίας, αλλά πάνω από όλα έχει ανάγκη
ο τόπος, η χώρα, η κοινωνία, οι θεσµοί, την εφαρµογή, την τή-
ρηση των κανόνων που πρέπει να ισχύουν για όλους. Η τήρηση
θα πρέπει να αφορά όλους. Η τήρηση των κανόνων πρέπει να γί-
νεται από όλους.

Έχω πει πολλές φορές –και µε αυτό θα κλείσω- και το επανα-
λαµβάνω σε ό,τι αφορά για παράδειγµα το «πόθεν έσχες» -γιατί
και η συζήτηση του νοµοσχεδίου σήµερα εδώ αφορά κυρίως
αυτό το θέµα- και µάλιστα µετά την ανάληψη των καθηκόντων
µου, µε τη δική σας ψήφο στις 15 Οκτωβρίου του 2009, ότι το
«πόθεν έσχες» πρέπει να το κάνουµε ουσιαστική διαδικασία. Μια
προϋπόθεση -που πολλές φορές δηµόσια έχω διατυπώσει- είναι
οι ελεγχόµενοι να µην είναι και ελέγχοντες για να µην υπάρχει η
παραµικρή υποψία, δικαίως ή αδίκως, όταν οι ελεγχόµενοι είναι
κατά κάποιο τρόπο και οι ελέγχοντες.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι θα πρέπει να αλλάξει η Επιτροπή
Ελέγχου του «πόθεν έσχες» των πολιτικών και των οικονοµικών
των κοµµάτων. Άκουσα ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, Θεσµών,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων ήδη έχει διατυπώσει
την άποψή του, έχουµε µιλήσει για αυτό, συνεργαζόµαστε σε
σχέση µε αυτό το θέµα για το πώς θα πρέπει να αλλάξει η σύν-
θεση της επιτροπής, που µέχρι τώρα όπως είναι γνωστό αποτε-
λείται από τους εκπροσώπους των κοµµάτων του Κοινοβουλίου,
προεδρεύεται από Αντιπρόεδρο της Βουλής και συµµετέχουν

εδώ και µερικά χρόνια και τρεις ανώτατοι δικαστικοί, ένας από
τον Άρειο Πάγο, άλλος από το Συµβούλιο της Επικρατείας και ο
τρίτος από το Ελεγκτικό Συνέδριο.

Πρέπει εποµένως να αλλάξει η επιτροπή που ελέγχει το
«πόθεν έσχες» και τα οικονοµικά των κοµµάτων, ώστε να µην
υπάρχει σε καµµία περίπτωση πλειοψηφία των Βουλευτών για να
µην υπάρχει και η παραµικρή υποψία

Πέρα από αυτό, όµως, θα πρέπει να γίνει ουσιαστικός ο ίδιος
ο θεσµός του «πόθεν έσχες». Πρέπει να γίνει ουσιαστικός και για
τους πολιτικούς. Σαφώς να υπάρχει η δυνατότητα της σύγκρι-
σης από έτος σε έτος, της αναδροµής ακόµα και στο παρελθόν.
Αλλά, επαναλαµβάνω αυτό που επίσης έχω πει, θα πρέπει να
γίνει ουσιαστικός ο θεσµός του «πόθεν έσχες» και για τους µη
πολιτικούς, για όλους όσους κατά την κείµενη νοµοθεσία έχουν
την υποχρέωση να υποβάλλουν τις δηλώσεις του «πόθεν έσχες»,
για δικαστικούς λειτουργούς, για δηµόσιους λειτουργούς, για
δηµοσιογράφους, για τα στελέχη της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
κ.λ.π.

Πρέπει να υπάρχει δηµοσιότητα και σε αυτό το «πόθεν έσχες»
των µη πολιτικών, γιατί αυτή είναι ο καλύτερος έλεγχος. Η δη-
µοσιότητα σε ότι αφορά το «πόθεν έσχες» των πολιτικών γίνεται
µια φορά το χρόνο. Είπα ότι θα πρέπει να βελτιωθεί και για τους
πολιτικούς. Ακόµη περισσότερη, πλήρης, απόλυτη διαφάνεια και
για τους πολιτικούς. Αλλά, δηµοσιότητα και για όσους άλλους
υποβάλλουν τη δήλωση του «πόθεν έσχες», αλλά κανείς δεν
παίρνει είδηση τι γίνεται. Εννοώ την περίπτωση των µη πολιτι-
κών.

(Χειροκροτήµατα)
Γιατί η δηµοσιότητα ενισχύει σηµαντικότητα τη διαφάνεια,

πέρα από τις επί µέρους διαδικασίες που προβλέπουν οι κάθε
φορά νοµοθετικές ρυθµίσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Και ανάρτηση στο διαδίκτυο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ναι, και ανάρτηση στο

διαδίκτυο. Γνωρίζετε την πρότασή µου, την έχω πει δηµόσια,
αλλά την έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν. Και για τη φορολογική
δήλωση και τη δική µας, των πολιτικών και όσων έχουν από το
νόµο την υποχρέωση να υποβάλλουν «πόθεν έσχες», δηµοσί-
ευση, ανάρτηση στο διαδίκτυο κάθε χρόνο.

(Χειροκροτήµατα)
Θα πρέπει όλοι να αντιληφθούν ότι σε αυτήν τη χώρα θα πρέ-

πει να κινούµαστε σε µια κρυστάλλινη ατµόσφαιρα, σε ένα κρυ-
στάλλινο σπίτι για να µην υπάρχει δυνατότητα απόκρυψης
οτιδήποτε από οποιονδήποτε και να υπάρχει και η δυνατότητα
του απλού πολίτη ανά πάσα στιγµή να ανατρέχει.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Και για τους δηµοσιογράφους.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΧΡΗΣΤΟΣ: Και για τους δηµοσιογράφους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είπα για όλους. Επειδή

αναφέρεστε στα κανάλια και µε προκαλείτε γι’ αυτό, θα πω ότι
εγώ δεν µιλώ έχοντας καµµία αντιπαλότητα απέναντι σε κανέναν.
Καταθέτω τις απόψεις µου, µοιράζοµαι µαζί σας αυτές τις από-
ψεις. Σε ό,τι αφορά και τις επιχειρήσεις ενηµέρωσης, όπως είναι
και οι τηλεοπτικές επιχειρήσεις, τα κανάλια όπως λέµε, θεωρώ
εκτός όλων των άλλων ότι θα πρέπει και αυτές οι επιχειρήσεις
να συµβάλλουν στην ανάγκη αντιµετώπισης του δηµοσιονοµικού
προβλήµατος της χώρας.

Η πρόταση µου -θα σας την επαναλάβω και εδώ- είναι το δη-
µόσιο αγαθό που λέγεται «χρήση των συχνοτήτων» να µη δίδεται
δωρεάν, όπως γίνεται επί πάρα πολλά χρόνια, για να υπάρχει
συµβολή και από αυτήν τη πλευρά στην προσπάθεια αντιµετώ-
πισης των δηµοσιονοµικών προβληµάτων της χώρας.

(Χειροκροτήµατα)
Η κρίση, αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είναι

όντως και µια µεγάλη ευκαιρία, όπως είπα, για να κάνουµε πα-
ντού τις µεγάλες αλλαγές που έχει ανάγκη ο τόπος, που έχει
ανάγκη η κοινωνία. Αλλά χρειάζεται να συζητήσουµε µε ειλικρί-
νεια και να αποφασίσουµε, να προσεγγίσουµε τα θέµατα µε σο-
βαρότητα, µε σωφροσύνη και µε νηφαλιότητα. Πάνω από όλα,
όταν παίρνουµε τις αποφάσεις, θα πρέπει αυτές τις αποφάσεις
να τις υλοποιήσουµε µε αποφασιστικότητα. Το χρωστάµε, όχι
στον εαυτό µας, το χρωστάµε στον τόπο, στην κοινωνία και κυ-
ρίως το χρωστάµε όλοι µας- και οι πολιτικοί και όλοι οι παράγο-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΘ’ - 12 ΜΑΪΟΥ 2010 7059



ντες του δηµόσιου βίου στη νέα γενιά της πατρίδας µας.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα)
Ο κ. Σκυλλάκος έχει ζητήσει το λόγο και ορισµένοι συνάδελφοι

ακόµη.
Θέλω να κάνω όµως, µια παράκληση: Επειδή η διαδικασία

αυτή ήταν εµβόλιµη, θα σας παρακαλέσω να ολοκληρώσουµε
µέσα σε σύντοµο χρόνο, για να συνεχιστεί η συζήτηση επί του
νοµοσχεδίου.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αντώνιος Σκυλλάκος έχει το λόγο για τρία
λεπτά.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Οφείλω να διευκρινίσω, πρώτον, ότι
εµείς έχουµε αποδεχθεί τις περικοπές στους Βουλευτές στη ∆ιά-
σκεψη των Προέδρων και παλιότερα και τώρα. Αυτή, όµως, η
συµφωνία µας δεν εντάσσεται στην καµπάνια που γίνεται, να
είναι παράδειγµα η Βουλή, ώστε να δεχθεί ο κόσµος να βάζει συ-
νέχεια το χέρι στην τσέπη του.

∆εν συµµετέχουµε και είµαστε εντελώς αντίθετοι στην καµπά-
νια να γίνονται αποδεκτά τα µέτρα.

Σε ανύποπτο χρόνο εµείς έχουµε ζητήσει µείωση του εισοδή-
µατος των Βουλευτών, να µην πληρώνονται οι επιτροπές κατά
τις συνεδριάσεις και έχουµε καταθέσει και πρόταση νόµου, για
τις συντάξεις των Βουλευτών ότι δεν χρειάζονται δύο συντάξεις
αλλά η πλήρης σύνταξη να εξασφαλίζεται από το επάγγελµα που
έχει ο καθένας.

Τέλος, για τους υπαλλήλους της Βουλής, εµείς είµαστε αρνη-
τικοί στην απόφαση που πάρθηκε, διότι αυτή η απόφαση κινείται
στο πλαίσιο «όλα τα βάρη στους εργαζόµενους και στους συ-
νταξιούχους». Εξάλλου, τα επιδόµατα αυτά που ονοµάζονταν δέ-
κατος πέµπτος και δέκατος έκτος µισθός, στην ουσία
λειτουργούσαν σαν πληρωµή υπερωριών ή νυκτερινών, διότι
προσέφεραν επιπλέον εργασία.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε, σας παρακαλώ;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Γιακουµάτο,
έχουν ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του ΛΑΟΣ κ. Καρατζαφέρης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ, κ. Τσούκαλης και αµέσως µετά θα δώσω και σε
εσάς το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Θέλουµε και εµείς να µιλήσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, παρακαλώ.
Έκανα νωρίτερα την έκκληση, εάν κάποιοι συνάδελφοι θέλουν

να πάρουν το λόγο γι’ αυτά τα θέµατα, στα οποία αναφέρθηκα
και στις αποφάσεις που πήραµε –µε ένα δίλεπτο όµως σας πα-
ρακαλώ- να δηλώσουν τώρα το όνοµά τους, για να συνεχίσουµε
µετά επί του νοµοσχεδίου.

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Καρατζαφέρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να διευκρινισθεί,
µε τις σηµερινές αποφάσεις του ελληνικού Κοινοβουλίου ότι µει-
ώνονται οι αµοιβές των Βουλευτών από περίπου εξίµισι χιλιάδες
σε τέσσερις χιλιάδες. Πρέπει να γίνει απολύτως κατανοητό στον
κόσµο ότι γίνεται και εκ µέρους των Βουλευτών µία σηµαντικό-
τατη θυσία, µεγαλύτερη από αυτή η οποία γίνεται για τους
απλούς πολίτες. Αυτό είναι ένα θέµα.

Το δεύτερο θέµα είναι ότι καλό θα ήταν αυτό το οποίο απο-
φασίζουµε τώρα κάτω από την πίεση της κρίσης, να το είχαµε
αποφασίσει κατά τον προϋπολογισµό, όταν το είχα εισηγηθεί το
∆εκέµβριο µήνα.

Ένα άλλο θέµα, κύριε Πρόεδρε, που θεωρώ εξέχον σοβαρό
είναι να καλέσετε, κάτω από το σοβαρότατο θεσµικό σας ρόλο –
κάνω µία πρόταση σοβαρή, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω- τους κα-
ναλάρχες των καναλιών πανελλήνιας εµβέλειας, αλλά και την
Ένωση ∆ιευθυντών Ηµερησίων Εφηµερίδων. Πιστεύω, εάν τους
καλέσετε σε ένα γεύµα εργασίας, θα µπορούν να εξαχθούν χρη-
σιµότατα αποτελέσµατα.

∆ιότι, παρατηρούµε τον τελευταίο καιρό ότι δηµιουργείται µια
πρόσθετη πρόκληση από το ρόλο γραφίδων και µικροφώνων.
Νοµίζω ότι σε αυτό το πλαίσιο της ευθύνης που καταδεικνύουν

τα πολιτικά κόµµατα, πρέπει να συµµετέχει και ο Τύπος. Μία συ-
ζήτηση δεν θα έβλαπτε.

Πρέπει να σας πω ότι το συζητήσαµε και στο Συµβούλιο των
Πολιτικών Αρχηγών και είπα και στον Πρωθυπουργό να κάνει το
ίδιο και δεν το απέκρουσε. Νοµίζω ότι και εκείνοι έχουν και τη
διάθεση, αλλά και την υποχρέωση να µπουν σε µια διαδικασία
µιας ευρύτερης, αλλά –θα έλεγα- και σοβαρότερης αντιµετώπι-
σης των πραγµάτων, που σήµερα κατακλύζουν και ταλανίζουν
τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ, κύριε Κα-

ρατζαφέρη.
Το λόγο έχει ο κ. Παπουτσής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ

µπορώ να έχω και εγώ το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχω σηµειώσει και

εσάς, κύριε Τζαβάρα, αµέσως µετά τον κ. Παπουτσή.
Ορίστε, κύριε Παπουτσή, έχετε το λόγο για ένα δίλεπτο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ που

µου δίνετε το λόγο.
Πρώτα απ’ όλα θέλω να συµφωνήσω απολύτως σε όλα όσα

εξαγγείλατε µόλις προηγουµένως, όχι µόνο για τα µέτρα, τα
οποία αφορούν τη συνεισφορά των Βουλευτών και την περικοπή
των εισοδηµάτων αλλά κυρίως για το αξιακό πλαίσιο, το οποίο
υπενθυµίσατε σε όλους µας.

Επίσης θα ήθελα να συµφωνήσω και µε όλους τους συναδέλ-
φους οι οποίοι µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο –όπως ο κ. Κα-
ρατζαφέρης είπε µόλις προηγουµένως- αναφέρθηκαν στη
συµµετοχή σε αυτήν την πανεθνική προσπάθεια για τη διαφά-
νεια, όλων όσων, µε τον ένα ή µε τον άλλον τρόπο, συµµετέχουν
στη διαµόρφωση της κοινωνικής και πολιτικής συνείδησης των
πολιτών.

Θέλω όµως, κύριε Πρόεδρε, να επαναλάβω αυτό, το οποίο
χθες ανέφερα στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων, ότι είναι ανάγκη για
όλους -και είναι νοµίζω η στιγµή- είναι εθνική ανάγκη για όλα τα
πολιτικά κόµµατα, για όλες τις πολιτικές δυνάµεις να φροντί-
σουµε µε τη στάση µας και το λόγο µας, ούτως ώστε να απε-
µπλακεί η Βουλή και ο πολιτικός κόσµος από αυτό το απίστευτο
γαϊτανάκι λαϊκισµού, το οποίο παρακολουθούµε όλοι αυτήν την
περίοδο, ένα γαϊτανάκι λαϊκισµού, το οποίο αναφέρεται κυρίως
τελικά στο status, στο καθεστώς, στο ρόλο και στην αξία της κοι-
νοβουλευτικής ιδιότητας και του κοινοβουλευτισµού.

Για το λόγο αυτόν στρέφοµαι προς τους συναδέλφους του
ΚΚΕ -λυπάµαι που ο αγαπητός συνάδελφος κ. Σκυλλάκος λείπει
αυτήν τη στιγµή- για να πω ότι είναι απολύτως σεβαστές οι από-
ψεις όλων των κοµµάτων, όπως αυτές τις οποίες διατύπωσε
µόλις προηγουµένως ο κύριος συνάδελφος. Όλα αυτά όµως
έχουν σχέση µε το ρόλο και την κατεύθυνση που θέλουµε να έχει
η Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία στη χώρα µας.

Η Ελλάδα δεν µπορεί να αποδεχθεί Βουλευτές, οι οποίοι είναι
είτε δηµόσιοι υπάλληλοι είτε υπάλληλοι των κοµµάτων ή των δια-
φόρων επιχειρηµατιών και των επιχειρήσεων. Αυτό είναι απολύ-
τως σαφές!

(Χειροκροτήµατα)
Επιπλέον, η δική µας Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία, το αξιακό

µας πλαίσιο, αυτό στο οποίο όλοι µας εδώ, ενώπιον του Προέ-
δρου της Βουλής, της πολιτειακής ηγεσίας και της Εκκλησίας
της χώρας µας δίνουµε όρκο την ηµέρα που ορκιζόµαστε, είναι
να τηρούµε την ανεξαρτησία του Βουλευτή. Και η ανεξαρτησία
του Βουλευτή δεν είναι απλώς λόγια. Είναι πράξεις, είναι έργα,
είναι αποφάσεις, είναι πλαίσιο λειτουργίας και είναι στάση ζωής.
Και αυτή τη στάση ζωής, οφείλει η πολιτεία και ο νοµικός µας
πολιτισµός, τον οποίο εµείς διαµορφώνουµε να τη διατηρούν, να
την υποστηρίζουν µε κάθε τρόπο.

Γι’ αυτό επανέρχοµαι στις προτάσεις, τις οποίες αναφέρει συ-
νεχώς το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και το οποίο -επανα-
λαµβάνω- σέβοµαι, αλλά σε κάθε περίπτωση οι απόψεις του, θα
πρέπει να συνάδουν και µε το Σύνταγµα της χώρας και µε το
αξιακό πλαίσιο, το οποίο εµείς εδώ υπηρετούµε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα πράγµατι να συγχαρώ την πρωτοβουλία που πήρατε

και να δηλώσω ότι συµφωνούµε σε όλα όσα αναφέρατε και συµ-
φωνήσατε στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων.

Επιπλέον, θα ήθελα να τονίσω ότι προσωπικά χαιρετίζω και
αυτή τη συνεδρίαση της Ολοµέλειας και θεωρώ ότι επιτέλους
από σήµερα αρχίζει ένας αγώνας αναστήλωσης του κύρους του
Κοινοβουλίου, του κύρους της πολιτικής, του κύρους της αντι-
προσωπευτικής δηµοκρατίας, που τις τελευταίες ηµέρες διαπι-
στώνουµε να πλήττεται από επιθέσεις ανοίκειες και αήθεις που
πράγµατι, όπως ορθά είπατε, εκπορεύονται από ποµπούς µηνυ-
µάτων που χρησιµοποιούν δηµόσια αγαθά.

Θα πρέπει οπωσδήποτε –και είναι ένα αίτηµα που απευθύνω
και προς εσάς προσωπικά- µέσα από τα κανάλια της τηλεοπτι-
κής επικοινωνίας να κυκλοφορούν µηνύµατα, τα οποία είναι σύµ-
φωνα µε τις αρχές που πρέπει να υπηρετεί η ιδιωτική τηλεόραση
και η οποία ακριβώς εφαρµογή αυτών των συγκεκριµένων δια-
τάξεων έχει αφεθεί στην ανεξάρτητη αρχή που λέγεται Ραδιοτη-
λεοπτικό Συµβούλιο.

Θα πρέπει –και το ζητώ από την πλευρά µου- να γίνει ένα διά-
βηµα προς την ανεξάρτητη αυτή διοικητική αρχή, γιατί είναι µέσα
στα καθήκοντά της να επιβάλει το σωστό τόνο των µηνυµάτων
και των εκποµπών, οι οποίες µάλιστα σε εποχές που είναι κρίσι-
µες –και όλοι το παραδεχόµαστε ότι είναι κρίσιµες- θα πρέπει να
επωµίζονται και τη σοβαρότητα και την αξιοπιστία και την αξιο-
πρέπεια που επιβάλλουν αυτοί οι καιροί.

∆ύο σηµεία επίσης θα αναφέρω. Το πρώτο είναι ότι µιλώντας
και για λογαριασµό είκοσι πέντε συναδέλφων που συµµετέχουµε
στις δύο εξεταστικές επιτροπές, θα ήθελα να τονίσω ιδιαιτέρως
το γεγονός ότι έχουµε παραιτηθεί από την αποζηµίωση που δι-
καιούµεθα, κατά τον Κανονισµό της Βουλής και δυστυχώς, θλί-
βοµαι, όταν διαπιστώνω ότι αυτό δεν έχει γίνει γνωστό, αντίθετα
µάλιστα, όταν αυτό γίνεται αντικείµενο λαϊκισµού και εκµετάλ-
λευσης, εναντίον της συµµετοχής µας σ’ αυτές τις επιτροπές που
υπηρετούν ύψιστους κοινοβουλευτικούς σκοπούς, την ανεύρεση
της αλήθειας σε υποθέσεις, οι οποίες έχουν αγγίξει και τον τε-
λευταίο πολίτη αυτής της χώρας.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι και προς αυτήν την κατεύθυνση θα πρέπει
να υπάρξει µια σχετική ανακοίνωση του Προεδρείου της Βουλής.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τζαβάρα, το
έχουµε πει επανειληµµένα. Το είχα πει από τότε ότι οι πολύωρες,
οι καθηµερινές…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το ξέρω, εσείς
πήρατε την πρωτοβουλία, πλην όµως, κάποιοι συστηµατικά εξα-
κολουθούν να µην καταλαβαίνουν ότι είκοσι πέντε Βουλευτές του
Κοινοβουλίου, από τις δέκα το πρωί, µέχρι τις έξι το βράδυ κάθε
µέρα, παράλληλα µε τ’ άλλα καθήκοντά τους που είναι υποχρε-
ωµένοι να ασκούν, συνεισφέρουν προς αυτήν την κατεύθυνση,
υπηρετώντας τον ελληνικό λαό. Αυτά, δυστυχώς, κανένας δεν
είναι σε θέση να τα αντιληφθεί µε τον τρόπο που οφείλει να τ’
αντιλαµβάνεται.

Τέλος, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω και τη θέση µας απέναντι
στους υπαλλήλους της Βουλής. Είµαστε πράγµατι γνώστες κι
έχουµε συνείδηση και της ποσότητας και της ποιότητας της ερ-
γασίας που προσφέρεται από τους υπαλλήλους της Βουλής,
χωρίς µάλιστα κανένα χρονικό περιορισµό. Εκεί, λοιπόν, στις επι-
τροπές αυτές, κατά τη διάρκεια ωρών, εικοσιτετραώρων, αγωνι-
ζόµαστε όλοι µαζί µε συνεργάτες τους υπαλλήλους της Βουλής
και θλιβόµαστε που γι’ αυτούς τους ανθρώπους δεν υπάρχει ανά-
λογη ανταµοιβή. Θα πρέπει, λοιπόν, και γι’ αυτή ακόµη τη συ-
γκεκριµένη περίπτωση το Προεδρείο της Βουλής να εκφράσει ή
τουλάχιστον να διαδώσει, όπως είµαστε υποχρεωµένοι όλοι να
κάνουµε, την αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και οι συνεργάτες µας,

οι υπάλληλοι της Βουλής, πράγµατι και στις εξεταστικές επιτρο-
πές, αλλά και σε όλες τις άλλες λειτουργίες της Βουλής και στις
συνεδριάσεις των επιτροπών, δεν έχουν ούτε οχτάωρο ούτε δε-

κάωρο εδώ, όπως γνωρίζουµε. Έχουν πολύ περισσότερες ώρες
και µάλιστα σε καθηµερινή βάση, χωρίς κανένα ιδιαίτερο οικο-
νοµικό κίνητρο ή οικονοµική επιβράβευση.

Ο κ. Τσούκαλης έχει το λόγο κι αµέσως µετά ο κ. Γιακουµά-
τος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στη σηµερινή µου τοποθέτηση, όπως και ο Φώτης Κουβέλης

εχθές, περιγράψαµε µε αδρές εκφράσεις, µε αδρούς λόγους την
περιπέτεια που εισέρχεται το πολιτικό σύστηµα, µετά από τη χθε-
σινή οµιλία του Προέδρου Βιοµηχάνων στο Μέγαρο Μουσικής.

Ήρθε η δική σας η τοποθέτηση και η κριτική µας είναι έγινε
καθυστερηµένα, γιατί θεωρούµε ότι έπρεπε εγκαίρως να έχουµε
προλάβει κάποια πράγµατα µέσα σ’ αυτόν εδώ το χώρο, γιατί ξέ-
ρετε ότι πάρα πολλοί λοιδορήθηκαν και κακοποιήθηκαν από τα
µέσα ενηµέρωσης όλο αυτό το χρονικό διάστηµα.

Κύριε Πρόεδρε, οι πιο γλυκές αποφάσεις που λαµβάνονται
εδώ είναι αυτές οι οποίες προκαλούνται από το λαό, από τους
Έλληνες πολίτες. Και πρέπει να οµολογήσουµε όλοι, γιατί θα
πρέπει να το συνδέσουµε και µε κάτι άλλο, ότι αυτές τις αποφά-
σεις που ανακοινώσατε σήµερα που δεν λαµβάνονται εν κενώ,
αλλά µέσα σε µία κρίσιµη περίοδο, τις επέβαλε ο ελληνικός λαός
µε τις κινητοποιήσεις του κι αν θέλετε, µε τις ακραίες εκφράσεις,
τις οποίες χρησιµοποιεί και χρησιµοποίησε έξω από τη Βουλή και
οι οποίες δεν τιµούν κανέναν.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα µου επιτρέψετε να
κάνω µία διακοπή για ενηµέρωσή σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Και στην τοποθέτησή

µου νωρίτερα θύµισα ότι αυτά τα µέτρα που πρέπει να φέρουµε
µε τη διαδικασία που προβλέπει το Σύνταγµα κι ο Κανονισµός,
δηλαδή πρώτα η συνεδρίαση της ∆ιάσκεψης των Προέδρων και
µετά εδώ η Ολοµέλεια, είναι ακριβώς αυτά τα µέτρα που στις 2
Μαΐου, πριν ξεκινήσουν οι όποιες κινητοποιήσεις, είχα ανακοι-
νώσει ότι θα εισηγηθώ για να πάρουµε. Αυτό γι’ αποκατάσταση
της αλήθειας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι τιµή για τη
Βουλή το να παίρνουµε αποφάσεις κάτω από την πίεση των Ελ-
λήνων πολιτών και του λαού. Γιατί πρέπει να γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά ότι οι πιέσεις δεν εκδηλώθηκαν τω πρώτω µε τις κι-
νητοποιήσεις αυτές. Ξέρετε ποιο είναι το κλίµα σε όλη την Ελ-
λάδα, σε όλη την περιφέρεια -µεταφέρεται από όλους τους
Βουλευτές, το ξέρουµε πάρα πολύ καλά- κι ότι η πίεση ήταν
αυτό, το οποίο µας έκανε να φτάσουµε στον πάτο του βαρελιού
και µας ανάγκασε να πάρουµε αυτές τις αποφάσεις.

Ένα άλλο θέµα πάρα πολύ κρίσιµο. Πρέπει να µάθει ο Έλλη-
νας πολίτης ποιο είναι το κόστος της δηµοκρατίας, γιατί περί
αυτού συζητάµε. Να είστε βέβαιος, κύριε Πρόεδρε, ότι ο Έλλη-
νας πολίτης αποδέχεται ν’ αναλάβει το κόστος της δηµοκρατίας,
το διαφανές κόστος της δηµοκρατίας. Όχι, όµως, το αδιαφανές
κόστος, εκείνο το οποίο τον έχει οδηγήσει µαζικά έξω από τη
Βουλή να χρησιµοποιεί αυτές τις εκφράσεις. Και απ’ ό,τι προέ-
κυψε από τα στοιχεία και πολύ καλά το αναφέρατε, είναι πάρα,
µα πάρα πολύ µικρό το κόστος αυτό της δηµοκρατίας.

Τέταρτον. Φάνηκε γι’ άλλη µία φορά η κακοδαιµονία αυτού
εδώ του τόπου, όπου από το 1929 λειτουργεί µε την επιδοµατική
πολιτική, γιατί κανένας δεν τόλµησε πραγµατικά να ενσωµατώσει
αυτά τα επιδόµατα στους µισθούς. Και βεβαίως, κύριε Πρόεδρε,
θα πρέπει να στείλουµε ένα µήνυµα σε όλους και στα µέσα ενη-
µέρωσης. Υπάρχει µία εµφανής αδικία για τους υπαλλήλους της
Βουλής, οι οποίοι δεν έχουν δυνατότητα αντιλόγου στα µέσα
ενηµέρωσης. Αντιλόγου! Αλήθεια, είναι οι µοναδικοί υπάλληλοι οι
οποίοι αµείβονται υπερβολικά στο δηµόσιο; Οι ετήσιες αποδο-
χές τους είναι µεγαλύτερες από άλλων υπαλλήλων άλλων
Υπουργείων; Είµαι βέβαιος ότι όχι και το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Εάν οι περικο-
πές στις αµοιβές των Βουλευτών ήταν το τέλος, σε σχέση µε τις
αµοιβές και τα εισοδήµατα των υπαλλήλων, τότε πάρα πολλά
πράγµατα θα µπορούσαν να έχουν λυθεί. Όµως ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι οι περικοπές και των Βουλευτών χρησιµοποιού-
νται για να εξαπλωθεί η περικοπή σε όλους τους υπαλλήλους.
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Οι Βουλευτές δικαίως πληρώνουν, γιατί αποτελούν τον πόλο, τον
ένα πόλο της δηµοκρατίας, που παίρνουν αποφάσεις. Όχι, όµως,
οι υπάλληλοι και γι’ αυτό ακριβώς ταχθήκαµε κατά της περικο-
πής. Μήπως θα έπρεπε αυτός εδώ ο χώρος ν’ αποτελέσει βήµα
µιας ολοκληρωµένης συζήτησης για την πολιτική κατάσταση που
επικρατεί; ∆ηλαδή, µια γενικευµένη συζήτηση µε Αρχηγούς κοµ-
µάτων και βεβαίως να πάρουν το λόγο κι οι Βουλευτές και ν’ ανα-
πτύξουµε αυτόν τον προβληµατισµό που µε πολύ καλό και ώριµο
τρόπο αναπτύξαµε χθες το βράδυ, κατά τη συζήτηση αυτού του
νοµοσχεδίου στη Βουλή; Σκεφτείτε το.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κ. Γιακουµάτος έχει

το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν είκοσι χρό-

νια -δυστυχώς, ανάθεµα την ώρα που εγκατέλειψα την ιατρική
µου καριέρα, ακριβά πληρωµένη- ήρθα στο Κοινοβούλιο και το
κριτήριό µου δεν ήταν ούτε η αµοιβή ούτε οτιδήποτε άλλο, παρά
ένα και µόνο: Να µπω, να υπηρετήσω τον τόπο, µε όνειρα και
οράµατα που είχα γι’ αυτήν την πατρίδα.

Είχα πει πριν είκοσι χρόνια, όταν πρωτοµπήκα Βουλευτής,
µήπως χρειάζεται κύριε Πρόεδρε να κάνουµε δύο Βουλές, κατά
τ’ αγγλικά πρότυπα, την Άνω και Κάτω Βουλή, να κάνουµε τη
Βουλή των λόρδων και τη Βουλή των πληβείων; Και γιατί το λέω
αυτό. Από τότε που βγήκα πρώτη φορά Βουλευτής δεν είχα αυτή
τη δυνατότητα. Γιατί να µην έρχονται οι πέντε Αρχηγοί, οι πέντε
εκπρόσωποι να ψηφίζουν, γιατί αλλιώς διαγράφοµαι. Αυτή είναι
η κοινοβουλευτική δηµοκρατία που έχουµε σήµερα. Και γιατί να
κάθοµαι εδώ πέρα να παριστάνω πεντέµισι χρόνια τη Νέα ∆ηµο-
κρατία, ν’ απολογούµαι, κύριε Πρόεδρε, όταν δεν έκανε ένα
Υπουργικό Συµβούλιο, όταν δεν µ’ ενηµέρωσε κανείς στη Βουλή,
ποιο ήταν το χρέος της χώρας. Κανείς. Γιατί ν’ απολογούµαι;
Είχα πει τότε αυτό.

∆εύτερο, κύριε Πρόεδρε. Γιατί µιλάτε για περικοπές; Σας είπα
και πριν τρεις µήνες και δηµόσια και κατ’ ιδίαν: Γιατί δεν ικανο-
ποιούµε το λαό, κατά το ΣΥΡΙΖΑ, να δώσουµε κουπόνια, λαϊκό
συσσίτιο και να πηγαίνουν στο εστιατόριο της Βουλής να τρώνε
οι Βουλευτές;

Αυτό θέλουµε; Έτσι πρέπει να αντιµετωπίζεται ο Βουλευτής;
Αυτό είναι σήµερα το κριτήριο;

Τρίτον, κύριε Πρόεδρε. Είναι κι αυτοί οι κακόµοιροι οι υπάλ-
ληλοι της Βουλής, που τους έχετε κάνει σάκο του µποξ. Γιατί δεν
εφαρµόζετε την εργασιακή νοµοθεσία; Αν ήταν στο εργοτάξιο, ο
Συνασπισµός και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα µιλάγανε όταν πληρώνονταν
τις υπερωρίες. Τι ζητάµε από τους υπαλλήλους της Βουλής; Ζη-
τάµε τις οκτώ και δέκα ώρες που κάνουν υπερωρίες να µην τις
πληρώνονται. ∆ηλαδή, καταργήστε αυτό τον αναθεµατισµένο δέ-
κατο πέµπτο και δέκατο έκτο µισθό και να πληρώνετε στους
υπάλληλους τις υπερωρίες, όπως λέει ο νόµος. Θα πάρουν τα
διπλάσια από όσα παίρνουν τώρα.

Αφήστε, λοιπόν, τη σπέκουλα για τους υπαλλήλους και δίνετε
βορά στους δηµοσιογράφους µε 40.000 και 50.000 ευρώ µισθό
το µήνα, σήµερα που µιλάµε, µε τεράστια σπίτια, µε βίλες, µε
Grand Cherokee και Cayenne. Και λέει, πέντε Βουλευτές ήταν
στη Μύκονο προχθές –ουδέν ψευδέστερο- έλεγαν «Όλι Ρεν, Όλι
Ρεν, φέρε πίσω τα Cayenne». Αυτή είναι η απαξία. Φωνάζουν οι
κλέφτες για να φοβηθούν οι νοικοκυραίοι εδώ µέσα! Εκεί κατα-
ντήσαµε!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν το αντέχω άλλο. Και πέρα από

αυτό…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Εγώ κύριε Πρόεδρε, σας

εκτιµώ προσωπικά και γιατί είστε απ’ την Καστοριά και γενικά ως
πολιτικό άντρα. Επτά µήνες είστε Πρόεδρος, παραλάβατε αµαρ-
τίες, αλλά η γυναίκα του Καίσαρος πρέπει να είναι τίµια αλλά να
το δείχνει κιόλας.

Φέρτε ένα χαρτί, για το τι περικοπές έχετε κάνει. Ένα παρά-
δειγµα: µη δίνετε αφορµή. Εγώ γυµνάζοµαι ποικιλοτρόπως, κα-
θένας µε το δικό του τρόπο, αλλά ξενοικιάστε το γυµναστήριο
και κάντε περικοπές στο Κοινοβούλιο, σε πράγµατα, σε γιορτές

κλπ. Και το λέω µε την καλή έννοια, φέρτε µας τι βρήκατε και τι
κόψατε από δαπάνες του Κοινοβουλίου. Έχει πολύ µεγάλη ση-
µασία αυτό να γίνει. Σας εξουσιοδοτούµε όλοι. Κάντε επιτέλους
µήνυση σε έναν ο οποίος βάλλει κατά του Κοινοβουλίου, κατά
της δηµοκρατίας. Η γενιά του «1-1-4» και όλοι αυτοί που αγωνι-
στήκαν, γιατί αγωνίστηκαν; Για να έρχονται σήµερα και να λένε
«ρίξτε γιαούρτια»; Για να λοιδορούν πολιτικούς µε µεγάλο ανά-
στηµα; Γιατί; Κάντε κι εσείς µία µήνυση –σας εξουσιοδοτούµε
όλοι- εναντίον κάποιων, οι οποίοι συνειδητά διαβάλουν τους Βου-
λευτές, το Κοινοβούλιο, τη δηµοκρατία, την πατρίδα. Επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Πολύ σύντοµα θα σας

δώσω ενηµερωτικό για τις οικονοµίες, τις περικοπές και –ας µου
επιτραπεί η έκφραση- το νοικοκύρεµα, που κάνουµε στη Βουλή,
χωρίς αυτό να έχει καµµία αιχµή για το παρελθόν. Αλλά ο καθέ-
νας στη θέση µου φαντάζοµαι ότι το ίδιο θα έπραττε, θα προχω-
ρούσε σε περικοπές, σε οικονοµίες και σε νοικοκύρεµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίασή µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 21ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Πάτρας Αχαΐας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο είχε ζητήσει προηγουµένως η κ. Μερεντίτη.
Ορίστε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ θετικά όσα ακούστηκαν εδώ µέσα και συµφωνώ

απόλυτα µε τους συναδέλφους που µίλησαν και ιδιαίτερα µε
αυτό που ειπώθηκε από τον κ. Γιακουµάτο ότι επιτέλους όλοι
πρέπει να σταθούµε απέναντι σε αυτούς που µας λοιδορούν και
το χρωστάµε στη δηµοκρατία πρώτα και µετά σε εµάς.

Γιατί όταν, κύριε Πρόεδρε, επιτρέπουµε, όπως λέει ο λαός
µας, να καίγονται τα χλωρά µαζί µε τα ξερά, αυτό που µένει είναι
στάχτη. Και η δηµοκρατία µας κινδυνεύει από τη στάχτη. Εµείς
πρέπει βέβαια να καθαρίσουµε το δάσος αλλά πρέπει επίσης και
να το συντηρήσουµε.

Θέλω εδώ, επειδή πολλά γράφονται, πολλά λέγονται και εµείς
ίσως έχουµε ένα µερίδιο ευθύνης που δεν έχουµε µια ενιαία
φωνή, να δείχνουµε τι και πού χρειάζεται, αν χρειάζεται, να γί-
νουν περικοπές, και όχι να απαξιώνουµε, δεχόµενοι όλα όσα γρά-
φονται και λέγονται, το ρόλο µας.

Κλείνοντας θέλω να σας παρακαλέσω να πάρετε µία πρωτο-
βουλία, να εξηγήσετε, να δικαιολογήσετε τις προεκλογικές προ-
σλήψεις που έγιναν εδώ, στο κτήριο της Βουλής, διότι, κύριε
Πρόεδρε, και γι’ αυτό ακούγονται πολλά και γι’ αυτό µας εγκα-
λούν στις εκλογικές µας περιφέρειες και πρέπει να έχουµε τη δύ-
ναµη, αλλά και τη δυνατότητα να απαντάµε σε όλα µε στοιχεία
και µε ντοκουµέντα. ∆ιότι εγώ προσωπικά -και νοµίζω ότι εκ-
φράζω τους συναδέλφους µου εδώ µέσα- δεν µπορώ να ηρε-
µήσω ακόµα και σήµερα και δεν ξέρω πότε θα µπορέσω να
ξεχάσω τις φωνές από τους συγκεντρωµένους: «Έξω οι κλέ-
φτες».

Μπήκα και µπήκαµε όλοι εδώ µε όνειρα για να προσφέρουµε.
∆εν επιτρέπω, δεν θέλω και θα αγωνιστώ να µην ξανακουστεί
αυτή η φράση. Εδώ υπηρετούµε τη δηµοκρατία, προασπίζουµε
τη δηµοκρατία αλλά προασπίζουµε και τους εαυτούς µας και το
κύρος µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Μερεντίτη.

Μία επανάληψη-ενηµέρωση, το έχω πει πολλές φορές θα µου
επιτρέψετε να το επαναλάβω. Ήταν λίγες µέρες µετά την ανά-
ληψη των καθηκόντων µου εδώ, όπου έκανα δηµόσια δήλωση -
και από τότε την έχω πει πολλές φορές- ότι, θα µου επιτρέψετε
την έκφραση, όσο είµαι Πρόεδρος της Βουλής δεν θα έρθει στη
Βουλή πρόταση για να ληφθεί απόφαση που θα επιτρέπει τη µε-
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τατροπή της σχέσης εργασίας ή θα δίνει το δικαίωµα σε εργα-
ζόµενους µε τη σχέση εργασίας του µετακλητού, δηλαδή σε µε-
τακλητούς υπαλλήλους ή σε αποσπασµένους από άλλες
υπηρεσίες στη Βουλή υπαλλήλους, σε σχέση µόνιµης εργασίας.
Γιατί αυτό συνέβη µε την απόφαση του καλοκαιριού του 2008.

Είχα πει ότι το σύστηµα της στελέχωσης της Βουλής, όπως
ίσχυε επί πάρα πολλά χρόνια στο παρελθόν θα αλλάξει. Έχει αλ-
λάξει άρδην. Καµµία πρόσληψη, πάρα µόνο όταν έχει ανάγκη συ-
γκεκριµένων ειδικοτήτων η Βουλή, τότε θα γίνονται προσλήψεις
µε προκήρυξη µε τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ. Αυτό το τηρώ και θα
το τηρώ κατά γράµµα. Και στις αλλαγές του Κανονισµού που
επεξεργάζοµαι µε τους συνεργάτες µου και πολύ σύντοµα θα
έχουµε τη δυνατότητα εδώ να συζητήσουµε, θα φέρω και ρητή
διάταξη µέσα στον Κανονισµό που θα λέει: απαγορεύεται η µε-
τατροπή σχέσης εργασίας µετακλητού, συµβούλου ή αποσπα-
σµένου σε σχέση µονίµου. Γιατί αυτό συνέβη, όπως γνωρίζετε
µε την απόφαση του 2008, όπου οι µετακλητοί ή οι αποσπασµέ-
νοι είχαν το δικαίωµα και έκαναν χρήση του δικαιώµατος αυτού.
∆εν φταίνε οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι δικιές µας αποφάσεις είναι
εκείνες που φέρουν την ευθύνη.

Σε σχέση µε τον αριθµό των υπαλλήλων της Βουλής, Επειδή
διαβάζω κι εγώ, διαβάζετε κι εσείς, ακούτε διάφορα, µιλάνε για
1700, 1800 κλπ, ότι υπάρχει συνεχής αύξηση, θα ήθελα να σας
πω ότι δεν είναι έτσι. Επειδή, επαναλαµβάνω, από την ανάληψη
των καθηκόντων µου, δεν έκανα χρήση κανενός άρθρου του Κα-
νονισµού που θα µου έδινε τη δυνατότητα να προσλάβω µόνιµο
προσωπικό και επειδή είχα δηλώσει ότι όποιος συνταξιοδοτείται
και εκκενούται η θέση, δεν θα αναπληρώνεται η θέση αυτή, έχει
αρχίσει ήδη τον τελευταίο καιρό η µείωση του αριθµού των υπαλ-
λήλων της Βουλής.

Μόνιµοι υπάλληλοι της Βουλής και ιδιωτικού δικαίου συνολικά
είναι γύρω στους 1.350 και µειώνεται ο αριθµός, επαναλαµβάνω,
γιατί κάθε συνταξιοδότηση που συµβαίνει, δεν αναπληρώνεται.
Το είχα πει αυτό. Εάν στον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα για κάθε
πέντε θέσεις που κενούνται λόγω συνταξιοδοτήσεως, µία θα ανα-
πληρώνεται, όπως έχει δηλώσει και δεσµευτεί η Κυβέρνηση, εδώ,
στη Βουλή, θεωρώ ότι θα πρέπει να είµαστε ακόµη πιο µπροστά,
ακόµη πιο αυστηροί, ακόµη πιο απόλυτοι –αν θέλετε- και γι’ αυτό
είχα πει: ότι για κάθε δέκα θέσεις που θα εκκενώνονται θα πρέ-
πει να δούµε αν χρειάζεται η κάλυψη µιας θέσης. Και αν είναι
ανάγκη να γίνει κάτι τέτοιο, όπως για παράδειγµα για στενογρά-
φους, για δακτυλογράφους ή για άλλες ειδικότητες, τότε θα γί-
νεται µόνο µε απόλυτα διαφανείς διαδικασίες.

Αυτή είναι η δέσµευσή µου και αυτή τη δέσµευσή µου θα την
τηρήσω και απέναντι σας και απέναντι στον ελληνικό λαό και
πάνω από όλα απέναντι στη συνείδησή µου, γιατί εκείνος που
µας ελέγχει και δεν µπορούµε να κρυφτούµε σίγουρα, καθόλου
δεν µπορούµε να του κρυφτούµε, είναι ο εαυτός µας, η συνεί-
δησή µας. Αυτά και σε ό,τι αφορά τον τρόπο στελέχωσης της
Βουλής.

Θα µιλήσει τώρα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Νάσος Αλευ-
ράς, για δύο λεπτά. Στη συνέχεια θα µιλήσουν ο κ. Μητσοτάκης,
ο κ. Βαγιωνάς και ο κ. Σταµάτης.

Θα σας παρακαλούσα, όµως, να κλείσουµε αυτή τη διαδικασία
εδώ, για να συνεχίσουµε τη συζήτηση επί του νοµοσχεδίου.

Ορίστε, κύριε Αλευρά, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πήρα το λόγο κατ’ αρχάς για να σας συγχαρώ γι’ αυτά τα

οποία είπατε και, δεύτερον, για να σας συγχαρώ -επειδή τη γνω-
ρίζω- για την προσπάθεια την οποία καταβάλετε καθηµερινά και
είναι πίσω από τα φώτα της δηµοσιότητας, για µια ουσιαστική
περικοπή των δαπανών λειτουργίας του Κοινοβουλίου, προσπά-
θεια που κάνετε µε αφοσίωση τόσο εσείς όσο και οι συνεργάτες
σας όπως ο παριστάµενος Γενικός Γραµµατέας της Βουλής.

Θέλω όµως µε τη µικρή µου εµπειρία, κύριε Πρόεδρε, να επι-
σηµάνω δυο τρία ζητήµατα τα οποία έχει σηµασία να ακουστούν.

Το πρώτο είναι ότι αυτή τη στιγµή η χώρα πράγµατι αντιµετω-
πίζει µια βαθιά οικονοµική κρίση για την οποία το πολιτικό σύ-
στηµα έχει ευθύνες. Όµως οι ευθύνες του πολιτικού συστήµατος
δεν είναι αυτές οι οποίες αναδεικνύονται στις ηµέρες µας µε τον
τρόπο που αναδεικνύονται, ευθύνες που αναδεικνύουν πνεύµα

λαϊκισµού. Η µεγαλύτερη ευθύνη του πολιτικού συστήµατος για
την οικονοµική κρίση είναι ασφαλώς η συνθηκολόγησή του µε το
πνεύµα του λαϊκισµού, το οποίο σήµερα υποδεικνύει στους Βου-
λευτές τι πρέπει να κάνουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω ότι θα είχε πολύ µεγάλη σηµασία στο πρώτο θέµα των
οικονοµικών να τονιστεί τι έχει γίνει όλα αυτά τα χρόνια µε απο-
φάσεις του ίδιου του Κοινοβουλίου. Οι Βουλευτές έχουν παραι-
τηθεί των προνοµίων που τους δίνει το ίδιο το Σύνταγµα και το
έβδοµο ψήφισµα για τις αµοιβές τους. Ενώ υπήρξε αναπροσαρ-
µογή των αµοιβών των δικαστών, οι Βουλευτές παραιτήθησαν
του δικαιώµατος να διεκδικήσουν αυτή την αναπροσαρµογή και
αυτό δεν είναι γνωστό στον πολίτη. Και το έκαναν µε ίδια από-
φαση χωρίς το υποδείξει κανένα µέσο ενηµέρωσης και κανένας
δηµοσιογράφος. ∆εν είναι γνωστό –φοβάµαι- στους πολίτες ότι
οι ίδιοι οι Βουλευτές αποφάσισαν µε δικές τους αποφάσεις, αντί-
θετα από το Σύνταγµα και το Ζ’ ψήφισµα, να καταργήσουν το
αφορολόγητο της αµοιβής τους. Όπως, επίσης, δεν είναι ευρέως
γνωστή η περικοπή την οποία έχετε αποφασίσει τους τελευταί-
ους µήνες και η οποία είναι ουσιαστική για να µην υπάρχει δυ-
σαρµονία ανάµεσα στις αποδοχές Βουλευτών και πολιτών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως χρειάζεται δηµοσιότητα και δηµοσίοποίηση στο ζή-

τηµα των οικονοµικών απολαβών.
Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέλω να θίξω έχει να κάνει µε τις

δραστικές αναγκαίες στο πολιτικό σύστηµα. Υπήρξε πολιτικός
Αρχηγός ο οποίος πρότεινε τη µείωση των Βουλευτών σε διακό-
σιους. Εγώ θεωρώ ότι αν υπάρχει ένα θέµα µείωσης του αριθ-
µού των Βουλευτών ή οποιασδήποτε άλλης αλλαγής, αυτό θα
πρέπει να συζητηθεί κατ’ εξοχήν µε τους Βουλευτές, σε έναν ει-
λικρινή και έντιµο διάλογο, όπου να µετρηθούν τα υπέρ και τα
κατά κάθε λύσης και κάθε πρότασης, για να αποφασίσουµε αν
πρέπει να γίνει το άλφα ή το βήτα. ∆εν νοµίζω ότι είναι λύση πο-
λιτικά υπεύθυνη να προσχωρούµε στο λαϊκισµό, λες και οι εκατό
Βουλευτές παραπάνω είναι η αιτία της οικονοµικής και πολιτικής
κρίσης που αντιµετωπίζουµε σήµερα στη χώρα.

Το τρίτο ζήτηµα. Υπάρχει το ζήτηµα του «πόθεν έσχες». Ακούω
και εσάς και προηγούµενους Προέδρους ότι χρειάζεται ένας ου-
σιαστικότερος έλεγχος. Ως υπεύθυνος πολίτης και πολιτικός θα
έλεγα, θεωρώ ότι θα πρέπει να γίνει µια αποτίµηση του συστή-
µατος του γε νυν έχον. Πού πάσχει; Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί
θα πρέπει να πληρώνουµε ένα σύστηµα ελέγχου του «πόθεν
έσχες» των Βουλευτών αν είναι αναποτελεσµατικό; Και αν είναι
αναποτελεσµατικό να συζητηθεί στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ια-
φάνειας, να επισηµανθούν τα σηµεία στα οποία είναι αναποτε-
λεσµατικός ο έλεγχος, για να µην υπάρχει αυτή η κατάσταση η
οποία από καιρό σε καιρό δίνει το δικαίωµα σε οποιονδήποτε
θέλει να µιλάει γενικεύοντας κατά τρόπο προκλητικό και αυθάδη
για τον τρόπο πλουτισµού των Βουλευτών.

Το 2004 έγινε αναδροµικός έλεγχος της δεκαετίας των Βου-
λευτών. Ποια ήταν τα αποτελέσµατα; Γιατί δεν ενηµερώθηκε η
κοινή γνώµη ότι υπήρξε ένας ενδελεχής έλεγχος; Γιατί αφήνεται
ο πολιτικός κόσµος κατ’ αυτό τον τρόπο έρµαιο στις διαθέσεις
µιας κοινής γνώµης η οποία διαπαιδαγωγείται µε τρόπο που να
αναζητά θύµατα εκεί που θα έπρεπε να βρει συµµάχους για την
αλλαγή της κατάστασης.

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Αλευρά.

Πολλές από τις απόψεις σας που έχετε διατυπώσει, µε ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον όχι µόνο τις άκουσα αλλά τις σηµείωσα κιόλας,
για να αξιοποιηθούν στην κατεύθυνση που είπαµε, για αναβάθ-
µιση της λειτουργίας των θεσµών και της απόδοσης της δηµο-
κρατίας µας για τον λαό και τους πολίτες.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης επίσης για δύο
λεπτά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι τέτοια η αµ-
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φισβήτηση των πολιτών απέναντι στο πολιτικό σύστηµα, που
πρέπει να προβούµε σε κινήσεις οι οποίες να έχουν έντονο συµ-
βολικό χαρακτήρα. ∆εν συζητάµε εδώ πέρα για το οικονοµικό
αποτύπωµα των προτάσεων, τις οποίες καταθέσατε, ούτε προ-
σπαθούµε να εξειδικεύσουµε το σύνολο των πόρων που θα εξοι-
κονοµηθούν από τον ενδεχόµενο περιορισµό των απολαβών των
Βουλευτών.

Αλλά αυτές οι κινήσεις έχουν µια ιδιαίτερη συµβολική αξία, για
να µπορούµε πραγµατικά να βγαίνουµε στο δρόµο και να λέµε
ότι πρώτοι εµείς βάζουµε σε τάξη τα του οίκου µας. Αλλά, για να
µπορέσουµε, κύριε Πρόεδρε, να αντικρούσουµε την κατηγορία
στην οποία αναφέρθηκε η κ. Μερεντίτη, ότι και οι τριακόσιοι σε
αυτήν την Αίθουσα είµαστε κλέφτες, ένας τρόπος υπάρχει µόνο:
Η πλήρης δηµοσίευση των περιουσιακών µας στοιχείων από τη
µέρα, κύριε Πρόεδρε, που µπήκαµε στην πολιτική µέχρι σήµερα.
Και αφήστε τον έλεγχο να τον κάνουν οι πολίτες. Και όχι κάποια
ανεξάρτητη υπηρεσία της οποίας η αποτελεσµατικότητα πάντα
θα αµφισβητείται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εάν προβείτε σε αυτήν την πολύ απλή κίνηση, µέσω του δια-
δικτύου να αναρτήσετε τα «πόθεν έσχες» των Βουλευτών από
την ηµέρα που µπήκαν στην πολιτική µέχρι σήµερα, ο κάθε πο-
λίτης θα µπορεί να ρωτά και στη συνέχεια το Υπουργείο, η Βουλή
να διερευνά εάν υπάρχει αύξηση της περιουσίας η οποία δεν δι-
καιολογείται.

Κύριε Πρόεδρε, εάν δεν το κάνουµε αυτό και αν συνεχίσουµε
να συντηρούµε ένα καθεστώς, όπου αν έρθει ένας απλός πολίτης
στη Βουλή να ζητήσει το «πόθεν έσχες», δεν θα του το δώσουν
οι υπηρεσίες της Βουλής, τότε δικαίως οι πολίτες θα εξακολου-
θούν να είναι καχύποπτοι. Αφήστε στους ίδιους τους πολίτες τη
δυνατότητα να κάνουν τον έλεγχο και µόνο µε αυτόν τον τρόπο
θα µπορέσουµε και εµείς -όλοι µας το πιστεύουµε για τον εαυτό
µας- να το αποδείξουµε, να ισχυριστούµε ότι δεν είµαστε όλοι
το ίδιο. ∆ιότι δεν αρκεί εδώ πέρα να χύνουµε κροκοδείλια δά-
κρυα και να διαρρηγνύουµε τα ιµάτιά µας για την εντιµότητά µας,
αυτό θα πρέπει να το αποδεικνύουµε µε πράξεις. Και καλύτερη
πράξη από τη διαφάνεια στα περιουσιακά στοιχεία δεν υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πολύ εύκολο -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- για τις
υπηρεσίες της Βουλής να προχωρήσουν σε µια τέτοια κίνηση, ο
κάθε πολίτης να µπορεί να ελέγχει την πορεία των περιουσιακών
µας στοιχείων από τότε που µπήκαµε στη Βουλή -το τονίζω- από
τότε που µπήκαµε στην πολιτική, µε σηµείο αφετηρίας την πρώτη
µας χρονιά που µπαίνουµε στην πολιτική µέχρι σήµερα. Και αν
υπάρχουν ερωτηµατικά και αν προκύψουν ερωτηµατικά, εδώ
πέρα είναι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, εδώ πέρα είναι η Βουλή να
τα διερευνήσει. Και όσοι δεν µπορούν να δικαιολογήσουν αυτά
τα περιουσιακά στοιχεία, να απαντήσουν και να λογοδοτήσουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Μητσοτάκη,
αυτό ακριβώς είπα και εγώ για µια ακόµα φορά στην τοποθέτησή
µου νωρίτερα. Πλήρης διαφάνεια, ανάρτηση στο διαδίκτυο και
το «πόθεν έσχες» και της φορολογικής δήλωσης, όχι µόνο τώρα
αλλά και αναδροµικά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αναδροµικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα πρέπει µόνο να σας

θυµίσω πως σε ό,τι αφορά το ποιος είναι επισπεύδων για να δη-
µιουργηθεί αυτό το θεσµικό πλαίσιο, δεν είναι τυπικά η Βουλή,
δηλαδή δεν µπορούµε να φέρουµε εµείς το νοµοσχέδιο. Αυτήν
την πρόταση την καταθέτω επισήµως, δηµοσίως, την έχω πει και
στην Κυβέρνηση. Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης είναι εδώ. Είναι συ-
ναρµοδιότητάς ο σχετικός νόµος των Υπουργείων ∆ικαιοσύνης
και Εσωτερικών. Εκτιµώ ότι πολύ γρήγορα θα φέρουν το θεσµικό
πλαίσιο στις γραµµές που βλέπω ότι όλο συγκλίνουµε και συµ-
φωνούµε για τις ανάγκες της πλήρους διαφάνειας και για τώρα
και για το µέλλον και για το παρελθόν.

Θα µιλήσει τώρα ο κ. Βαγιωνάς. Θα µιλήσουν ακόµη ο κ. Στα-
µάτης και ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Κακλαµάνης.

Κύριε Κεγκέρογλου, θέλετε και εσείς το λόγο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μάλιστα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η παράκληση όµως και

του Υπουργού είναι να ολοκληρώσουµε αυτό το µέρος της συ-
ζήτησης.

Κύριε Κεγκέρογλου, θα µου θυµώσετε αν δεν σας δώσω το
λόγο; Αν είναι να µου θυµώσετε θα σας δώσω το λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα σας στείλω γραπτό το λόγο!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα έχετε µετά ένα δί-

λεπτο και εσείς, κύριε συνάδελφε.
Κλείνουµε εδώ τον κατάλογο, ας µου επιτραπεί η έκφραση.
Ο κ. Βαγιωνάς έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε όλη την αγάπη που

έχω στο πρόσωπό σας και σεβασµό στο θεσµό του Προέδρου,
δεν µπορεί να διαφωνήσει κανείς µα κανείς.

Αλλά εγώ θα είµαι πολύ επιφυλακτικός γιατί υπό την πίεση του
λαϊκισµού παίρνονται τα µέτρα αυτά και σας οµολογώ ότι πολλοί
των υπαρχόντων Βουλευτών είναι σκεπτικοί.

Θέλω να πάρω το µέρος αυτών των ανθρώπων γιατί όπως είπε
και ο Αρχηγός του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, οι αποδο-
χές φτάνουν στις 4.000 ευρώ και ζήτησε να τονιστεί. Και πιο κάτω
να πέσουν. Αλλά µη µιλάµε εκ του ασφαλούς. Πολλοί εκ των συ-
ναδέλφων πένονται. Αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς ένας Βου-
λευτής να κάνει τη δουλειά του, κρατώντας ένα σπίτι και δυο
γραφεία, δεν µπορεί να αντεπεξέλθει µε τις 4.000 ευρώ. Και
µήπως ακριβώς φθάσουµε στο αντίθετο αποτέλεσµα. Αυτές οι
αλήθειες πρέπει να ακούγονται.

∆εν διαφωνώ µε τη µείωση. ∆εν έχω ανάγκη. Ακολούθησα µια
άλλη αρχή. Καταξιώθηκα επαγγελµατικά, έκανα αυτό που
έπρεπε να κάνω -αυτό έλεγε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής ο αεί-
µνηστος αυτός εθνάρχης- και µετά ασχολήθηκα µε την πολιτική.

Σήµερα τα πράγµατα αλλάξανε. Αλλά δεν µπορεί να είναι ο
Βουλευτής έρµαιο του κάθε λαϊκιστή, του κάθε διαµορφωτή κοι-
νής γνώµης, που πρέπει να ακολουθήσει κάποιους κανόνες, τους
οποίους δυστυχώς δεν έχουµε. Και έχετε ευθύνη, κύριε Πρόε-
δρε, να γνωστοποιηθεί και να επιβληθούν και καταγγελίες όταν
εν γνώσει τους λένε ανακρίβειες και αναλήθειες και δηλητηριά-
ζουν το λαό και τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ. Στα-

µάτης.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτή εδώ η συζή-

τηση σήµερα είναι µια από τις σηµαντικότερες συζητήσεις που
έχουν γίνει στη Βουλή των Ελλήνων, τουλάχιστον τα τελευταία
χρόνια από ό,τι εγώ είµαι σε θέση να σας θυµηθώ.

Πρέπει να σας πω ότι δεν είναι µόνο µία απλή συζήτηση, είναι
κατάθεση ψυχής εκ µέρους των συναδέλφων Βουλευτών, οι
οποίοι έχουν πάρει το λόγο. Και πρέπει, επίσης, να σας πω εγώ
προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, ότι διαφωνώ µε τη σηµερινή µείωση
της αποζηµίωσης των Βουλευτών.

Και πρώτα απ’ όλα πρέπει να εξηγήσουµε στο λαό ότι δεν
παίρνουµε µισθό, παίρνουµε µία αποζηµίωση για να µπορούµε
να ασκούµε τα καθήκοντά µας µε συνέπεια, µε συνείδηση, εξυ-
πηρετώντας το λαϊκό συµφέρον, εξυπηρετώντας τις ανάγκες της
δηµοκρατίας. Εάν ο Βουλευτής µε τη σηµερινή αυτή µείωση µπο-
ρεί να το κάνει αυτό, τότε ενδεχοµένως κάνω λάθος στην τοπο-
θέτησή µου.

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι πέραν της συµβολής µας στη γε-
νικότερη οικονοµική κατάσταση σήµερα, πρέπει να κοιτάξουµε
και µία άλλη παράµετρο, η οποία είναι εξίσου σηµαντική. Είναι η
παράµετρος της ανεξαρτησίας του λειτουργήµατός µας, εάν ο
Βουλευτής τελικά µπορεί να λειτουργήσει ανεξάρτητος από
όποιες σειρήνες ενδεχοµένως, µπορούν να υπάρχουν κατά δια-
στήµατα και να λειτουργήσει έχοντας αυτήν την αποζηµίωση.

Έτσι, λοιπόν, αναγκάστηκα να σας πω, κύριε Πρόεδρε, πραγ-
µατικά µε το θάρρος της άποψής µου και της γνώµη µου µε
αυτήν την κατάθεση ψυχής ότι εγώ προσωπικά διαφωνώ. Είστε
και εσείς, κύριε Πρόεδρε, Βουλευτής περιφέρειας, σκεφθείτε και
πείτε το µε δυνατή φωνή, εάν ένας Βουλευτής περιφέρειας µπο-
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ρεί µε αυτόν τον σηµερινό -όπως διαµορφώνεται- µισθό των
4.000 ευρώ να λειτουργήσει ανεξάρτητος, να συνεισφέρει στη
λειτουργία της δηµοκρατίας και να επιτελέσει το έργο του. Σκε-
φθείτε και πείτε το και εσείς και ας το πουν και όσοι συνάδελφοι
αυτήν τη στιγµή µε ακούνε.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι δεν είναι τυχαία,
κύριε Πρόεδρε, σύµφωνα µε τη δική µου εκτίµηση, αυτά τα οποία
συµβαίνουν σήµερα. ∆εν είναι τυχαία τα συνθήµατα κατά της
Βουλής και των πολιτικών, τα οποία σήµερα ακούµε στους δρό-
µους και το Σύνταγµα.

Εγώ έχω µια ηλικία, νοµίζω ότι είµαστε στην ίδια ηλικία και θα
θυµάστε και εσείς, θυµάµαι εγώ, θυµούνται και άλλοι συνάδελφοι
που έχουν την ηλικία αυτή ότι κάποτε τα ίδια συνθήµατα, το ίδιο
πολιτικό περιβάλλον το ζήσαµε. Ήταν το 1967 παραµονές της δι-
κτατορίας. Και τότε ήταν ένας πόλεµος, ο οποίος γινόταν κατά
των πολιτικών, κατά του πολιτικού συστήµατος, κατά των Βου-
λευτών, κατά της πολιτικής ζωής.

Είµαι πάρα πολύ υποψιασµένος και είµαι και πάρα πολύ ανή-
συχος γι’ αυτό το οποίο συµβαίνει. Όταν µάλιστα αυτό που συµ-
βαίνει, συµβαίνει από συγκεκριµένους, ορισµένους, προκλητικά
υψηλόµισθους ανθρώπους, οι οποίοι µέσω των Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης προκαλούν το λαό. Ουσιαστικά διεγείρουν το λαό
και τον κάνουν να ανησυχεί κατά των πολιτικών, των Βουλευτών
και του πολιτικού συστήµατος.

Είπα σε µία συνέντευξη σε εφηµερίδα του Αγρινίου προχθές
την άποψή µου, θα την επαναλάβω και τώρα. Θεωρώ ότι µόλις το
επιτρέψει ο χρόνος το Σύνταγµα και οι πολιτικές συνθήκες, για
να ξεκαθαρίσει µία και έξω αυτό το πρόβληµα, αυτή εδώ η Βουλή
πρέπει να πάει σε εκλογές, κύριε Πρόεδρε. Πρέπει να πάµε σε
εκλογές, οι οποίες δεν θα έχουν την έννοια της κρίσεως της Κυ-
βέρνησης, του έργου της Κυβέρνησης ή της συµπεριφοράς της
Αντιπολίτευσης.

Οι εκλογές αυτές θα έχουν την έννοια της επιβεβαίωσης του
πολιτικού µας και του δηµοκρατικού µας συστήµατος ή θα έχουν
την έννοια, επίσης, του να δούµε και εµείς πλέον, οι άµεσα εν-
διαφερόµενοι, όλοι µας, οι πολίτες, ποια είναι αυτή η νέα εποχή,
ποια είναι αυτή η νέα πολιτική την οποία επαγγέλλονται -εµµέ-
σως πλην σαφώς- αυτοί οι υψηλόµισθοι δηµοσιογράφοι, οι
οποίοι έχουν αναλάβει το δύσκολο και επικίνδυνο ρόλο της ενη-
µέρωσης του ελληνικού λαού.

Αυτή είναι η άποψή µου. Την καταθέτω. Και είναι µία άποψη
ψυχής, όπως είπα προηγουµένως, προκειµένου να ξεκαθαρίσει
µία και έξω αυτή η κατάσταση, την οποία σήµερα ζούµε όλοι
µαζί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κ.

Απόστολος Κακλαµάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η κρίση που

αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα είναι εκ πρώτης όψεως οικονοµική.
Βαθύτερα, όµως, είναι κρίση αξιών, είναι κρίση ηθική.

Εµείς εδώ, όπως είπα χθες το βράδυ, οι εκπρόσωποι του
έθνους κατά το Σύνταγµα, αφήσαµε τα «πρωτοτόκια» αυτής της
ιδιότητας αντί πινακίου φακής, σε εκείνους οι οποίοι κρίνουν σή-
µερα -αφού έχουν καταξευτελίσει τον πολιτικό κόσµο- τα κόµ-
µατα, αφού τα ίδια τα κόµµατα διευκόλυναν αυτήν την
ισοπέδωση µε την αντιδηµοκρατική τους λειτουργία.

Είπε ένας συνάδελφος ότι δεν αντιδράσαµε εγκαίρως Ήµουν
χθες στη Συνέλευση του Συνδέσµου Ελλήνων Επιχειρηµατιών.
Πήγα να ακούσω τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Οικονοµι-
κών. Εκεί, λοιπόν, δεν άκουσα από τον εκπρόσωπο της επιχει-
ρηµατικής τάξης ότι η οικονοµία µας υπολείπεται σε
ανταγωνιστικότητα, όχι ασφαλώς µόνο από αβελτηρία, από ευ-
θύνη της πολιτείας και των κυβερνήσεων, ή από οτιδήποτε άλλο,
αλλά και από το γεγονός –οι νεότεροι εδώ δικαιολογούνται να
µη γνωρίζουν- ότι από το 1951 µέχρι το 1983 τα αποθεµατικά των
ασφαλιστικών ταµείων ήταν δεσµευµένα ατόκως στην Τράπεζα
της Ελλάδος.

∆εν αναπτύχθηκε η βιοµηχανία και όπως έλεγε ο Γεώργιος Πα-
πανδρέου «οι µεν βιοµήχανοι ακµάζουν, οι δε βιοµηχανίες εξα-
φανίζονται». ∆εν θέλω να απευθύνω καµµία κατηγορία εναντίον
του συνόλου των ανθρώπων που ασχολούνται µε τη δηµιουρ-

γία. Είµαστε όλοι και µε τις καινοτοµίες για την επιχειρηµατικό-
τητα. Αλλά υπάρχουν επιχειρηµατίες που πιο πολύ χρόνο τρώνε
στους προθαλάµους των διαφόρων κοµµάτων και κυβερνήσεων,
στις δεξιώσεις των ξένων πρεσβειών, στις βεγγέρες και στις
κρουαζιέρες και δεν ασχολούνται µε τις επιχειρήσεις τους, διότι
οι επιχειρήσεις -όπως συµβαίνει µε αρκετές επιχειρήσεις των
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης- είναι το µέσον προς το σκοπό του
πλουτισµού.

Οι ίδιες αυτές καθ’ αυτές επιχειρήσεις δεν χρησιµοποιούνται
για την παραγωγή, για την ανάπτυξη της οικονοµίας και του
τόπου, αλλά για την ανάπτυξη των φιλοδοξιών τους, συχνά µα-
ταίων φιλοδοξιών αυτών των ελάχιστων χρυσοκανθάρων. ∆ιότι
στην πλειονότητά του ο κόσµος του επιχειρείν ασφαλώς έχει σο-
βαρά προβλήµατα σήµερα.

Εµείς, λοιπόν, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µιλάµε στο
λαό καθαρά και ξάστερα. Πρέπει να αναπτύξουµε ξανά το ση-
µείο εκείνο που έχει διακοπεί λόγω των παραµορφωτικών φακών.
Μην τα βάζετε µε τους δηµοσιογράφους, κύριοι συνάδελφοι. Την
παιδεία που έχει ο καθένας, την ευφυΐα που έχει ο καθένας, που-
λάει και αν δεν ακολουθήσει τη γραµµή του επιχειρηµατία, την
άλλη µέρα είναι κλειστά και όλα τα άλλα «µαγαζιά» γι’ αυτόν.
Αυτό να το καταλάβουµε.

Και βολεύει τους ίδιους τους υπεύθυνους, όταν εµείς λέµε «οι
δηµοσιογράφοι». Όπως βολεύει και όσους εξ ηµών δεν έχουν
καθαρή τη συνείδησή τους, όταν οι άλλοι λένε γενικώς και αορί-
στως «οι τριακόσιοι». Μέσα στο πλήθος χάνεται η ευθύνη και ιδι-
αίτερα µέσα στο πλήθος των άλλων χάνεται η ευθύνη των
πραγµατικά υπεύθυνων για το σηµερινό κατάντηµα της χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω περάσει στη ζωή µου ανάλογες επο-
χές καθόδου και ανόδου. Αναπολώ ξανά την ηµέρα που το Νο-
έµβριο του ’74 µπήκαµε εδώ µέσα τριάντα εκπρόσωποι του λαού,
άλλοι έκλαιγαν, άλλοι ανατρίχιαζαν βλέποντας στο χώρο αυτόν
να ξαναλειτουργεί η δηµοκρατία.

Εκείνη την ηµέρα εγώ οραµατίζοµαι, όταν, δηλαδή, το Κοινο-
βούλιο θα ανέβει ξανά τα σκαλιά, κοπιαστικά, αλλά ένα προς ένα,
θα ανέβει τα σκαλιά της περιωπής του θεσµού που εκπροσωπεί
το έθνος, του θεσµού που όσοι τον συναποτελούν δεν εκτελούν
εντολές οποιουδήποτε κονκλαβίου, οποιουδήποτε κόµµατος που
τους θέλει υπαλλήλους, που τους λέει «σήµερα θα παραιτηθείς,
σήµερα θα φέρεις στο κόµµα τις αποδοχές σου, θα πας αύριο
εκεί» ή εκείνων που λένε «µη σας νοιάζει για τις περικοπές, εδώ
είµαστε εµείς».

Και όταν, κύριε Πρόεδρε, µιλάµε εδώ -και ακούω συναδέλ-
φους- για το περίφηµο «πόθεν έσχες», θέλω να θυµίσω ότι πολ-
λές φορές µε έχετε ακούσει να λέω ότι ο νόµος αυτός έχει
καταντήσει φενάκη. ∆εν είµαστε στο 1964. Τότε για να βγάλεις
έξω 100 δολάρια, ήθελες άδεια της Τραπέζης της Ελλάδος.
Τώρα, µπορεί να έχεις βίλες στο Μονακό, στην Κυανή Ακτή, µπο-
ρεί να έχεις καταθέσεις σε τράπεζες παντού και σε δευτερόλε-
πτα µε το κοµπιούτερ να τις µεταφέρεις όπου θέλεις. Άρα το
ζήτηµα είναι όχι ο έλεγχος του πόθεν, αλλά ο έλεγχος του τι
έσχες και τι έχεις.

Αυτό κατασφαλίζεται, κύριε Υπουργέ, µε την πρόταση που έχω
καταθέσει. Κάνεις τη δήλωσή σου. Ωραία!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Κακλαµάνη, θα
έχετε την ευκαιρία να τα συζητήσετε µετά στο νοµοσχέδιο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ό,τι άλλο από εκεί και πέρα
υπάρχει, από αυτό παραιτείσαι. Το δηλώνεις και τελειώνει η ιστο-
ρία.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ πιστεύω ότι δεν είναι η τακτική µας
σωστή. Η υποχώρησις. Όταν µία οµάδα σκυλιών σου επιτεθεί,
εάν το βάλεις στα πόδια θα σε κατασπαράξουν. Εάν σταθείς όρ-
θιος και τους ατενίσεις, ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι σταµατούν
την επίθεση. Ας σταλεί επιτέλους αυτό το µήνυµα.

Τι ζητάµε εµείς κάθε βράδυ στα κανάλια, στα «παράθυρα»;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Πρόεδρε, πα-

ρακαλώ ολοκληρώστε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ο λόγος µας εκφέρεται, όπως

τον νοµίζουµε ως ελεύθεροι πολίτες, ως εκπρόσωποι του λαού ή
φαλκιδεύεται ή δηµιουργείται για να υπάρξει τηλεθέαση, «τζέρ-
τζελο», διαφηµίσεις και εξευτελισµός τελικά και της ιδιότητάς
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µας αλλά και του λαού που εκπροσωπούµε;
Γι’ αυτό ο λαός είναι άθυρµα τώρα στα χέρια αυτών των κυ-

ρίων. Γιατί είδε ότι αυτοί µας χρησιµοποιούν -κάποιους από
εµάς- αλλά σε βάρος αυτού του θεσµού που είναι η καρδιά της
δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ πολύ ολοκληρώστε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν λέω περιττά λόγια, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν λέτε περιττά λόγια
αλλά ο χρόνος έχει τελειώσει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Εσείς, κύριε Πρόεδρε, σας
ρωτώ. Έχετε στην Καστοριά την οικογένειά σας. Έχετε το παιδί
σας που σπουδάζει αλλού. Εσείς είστε εδώ. Μήπως σας επιβάλ-
λουν - κάτι για το οποίο δεν θα βρουν ανοικτή πόρτα, ασφαλώς,
γιατί σας ξέρω µία ολόκληρη ζωή- να περάσετε από την οδό Φι-
λελλήνων για να πάρετε στις εκλογές το «επίδοµά» σας, την ενί-
σχυσή σας, για να αναλάβετε την εκπροσώπησή τους καλύτερα
εδώ µέσα;

Πρέπει να καταλάβουµε ποια είναι η ευθύνη µας, να µη γίνει
αυτή η Βουλή «συµβουλευτική» -όπως είπε χθες ο κ. Παπουτσής
στη διάσκεψη- αλλά να αναβαθµιστεί και αυτό -όπως έχει πει
στην Κοινοβουλευτική µας Οµάδα ο σηµερινός Πρωθυπουργός-
είναι υπόθεση από εκεί και πέρα δική µας να το κάνουµε πράξη.

Εδώ, νοµοθετεί η Βουλή. Η Κυβέρνηση εισηγείται. Οι Βουλευ-
τές ψηφίζουν κατά βούληση, σύµφωνα µε αυτό που ορίζει το Σύ-
νταγµα. Αν όλοι σταθούµε στο µέτρο αυτών των ευθυνών µας, η
ανάκαµψη θα έρθει και των θεσµών και της οικονοµίας και της
κοινωνίας µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εγώ, κύριε Πρόεδρε -

µιας που αναφερθήκατε σε εµένα- στα είκοσι πέντε χρόνια που
ο λαός του Νοµού Καστοριάς µε στέλνει να τους εκπροσωπήσω
εδώ, τα ίδια είχα, τα ίδια έχω. ∆ηλαδή, αυτά που δεν είχα, δεν
έχω και τώρα. Γιατί για εµένα, η πολιτική –το έχω πει και άλλη
φορά- είναι η συµµετοχή σε µία πολύ συναρπαστική, δηµιουρ-
γική περιπέτεια, ας την πούµε έτσι. Αλλά, δηµιουργική! Και λέω
ότι πολλές φορές έχουµε την αίσθηση ότι προσφέρουµε, άλλοτε
την ψευδαίσθηση ότι προσφέρουµε. Εν πάση περιπτώσει, αυτό
ίσως είναι το µεγαλείο της συµµετοχής στα κοινά, περιουσία σχε-
δόν µηδέν. Μηδέν. Και όταν θα µας ρωτούν και τα παιδιά µας τι
θα τους αφήσουµε; Θα τους αφήσουµε τη διήγηση για τη συµ-
µετοχή σε αυτήν την περιπέτεια, για έναν κόσµο καλύτερο που
ονειρευτήκαµε και που εξακολουθούµε να ονειρευόµαστε, παρ’
όλα τα λάθη, τις αδυναµίες και τις ελλείψεις µας.

Ο κ. Κεγκέρογλου να λάβει το λόγο και να κλείσει µε το δίλε-
πτό του.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα αναφερθώ σε ζητήµατα που ήδη άλλοι συνάδελφοι

έχουν τοποθετηθεί και ιδιαίτερα σε αυτά που ο Πρόεδρος, ο κ.
Κακλαµάνης, αλλά και εσείς αναφέρατε.

Συµφωνώ µε την επισήµανση του συναδέλφου της Νέας ∆η-
µοκρατίας ότι πολλές από τις προτάσεις και τις απόψεις που
ακούγονται στο δηµόσιο διάλογο δεν έχουν ως κίνητρο την ανα-
ζωογόνηση της δηµοκρατίας και την θετική αλλαγή του πολιτι-
κού συστήµατος, αλλά γίνονται κάτω από την πίεση του
λαϊκισµού ή και µε την εκµετάλλευση του λαϊκισµού και των από-
ψεων που οικονοµικά κέντρα θέλουν να περάσουν.

Η άποψη που εκφράστηκε από τον κ. Σαµαρά για το 300-200
ακριβώς σε αυτή τη βάση εδράζεται και το τεκµηριώνω. ∆εν µί-
λησε για την αλλαγή του τρόπου παραγωγής του νοµοθετικού
έργου, για µία ολική αποκέντρωση στον τόπο µας, για µία αλ-
λαγή της παραγωγής του νοµοθετικού έργου. Αντίθετα, είπε ότι
το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» πρέπει να αποσυρθεί. Το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» τι κάνει; Αποκεντρώνει εξουσία, µειώνει το αθη-
νοκεντρικό κράτος και µεταφέρει εξουσία κοντά στον λαό στην
περιφερειακή αυτοδιοίκηση. ∆εν θέλει, λοιπόν, µεταφορά της
εξουσίας στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση, αφού λέει να απο-
συρθεί ο ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ και ταυτόχρονα, λέει µείωση των τρια-
κοσίων σε διακόσιους, αποδεχόµενος ότι έχουµε τριακόσια κακά,

να τα κάνουµε διακόσια. Αλλά, καµµία πρόταση δεν κάνει για την
αλλαγή.

Έτσι, λοιπόν, πιστεύω ότι εµείς δεν πρέπει να µπούµε σε αυτή
τη λογική. Θα πρέπει σοβαρά, ό,τι συζήτηση υπάρξει για την αλ-
λαγή του πολιτικού συστήµατος για την αναβάθµιση του Κοινο-
βουλίου, να εδράζεται στην πραγµατική βούληση, χωρίς
επιρροές από τις επιθέσεις που δεχόµαστε και που θα ενταθούν
το επόµενο διάστηµα. Θα ενταθούν γιατί αυτό είναι το σχέδιό
τους, να βάλλουν ανεξαρτήτως και ονοµατίζοντας τους τριακό-
σιους -όπως πολύ σωστά ειπώθηκε- να αθωώσουν τους ενόχους,
που αποτελούν και τα καρακόλια τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας ευχαριστώ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Επανερχόµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας, ο κ. Τζαβάρας.

Κύριε Τζαβάρα, σας αρκούν οκτώ λεπτά ή θέλετε περισσό-
τερο; Θεωρητικά, δικαιούστε δωδεκάλεπτο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα ήθελα κάτι παραπάνω, γιατί
δεν έχουµε µιλήσει καθόλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Να µιλήσουµε πρώτα εµείς οι τρεις
Βουλευτές που έχουµε αποµείνει;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρία Μερεντίτη, θα
έρθει η σειρά σας. ∆εν έχουµε πλέον άλλη καθυστέρηση σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε το λόγο για δέκα λεπτά. Η Έδρα
θα έχει κατανόηση σε σχέση µε το χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, για να συνδέσουµε την πολύ ενδιαφέρουσα συζή-

τηση, η οποία διεξήχθη µόλις προηγουµένως µε το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο, αρκεί να επικαλεστούµε τη διαφάνεια και µε
µία άλλη εκδοχή της, µε αυτήν την εκδοχή, η οποία ορίζει ότι
ζούµε σε έναν κόσµο, όπου κυριαρχεί το ολοκληρωτικό µήνυµα.
Αυτό, δηλαδή, που έχει µετατρέψει το βιωµένο κόσµο, τον πραγ-
µατικό κόσµο, τον κόσµο της καθηµερινής εµπειρίας, σε έναν
κόσµο που έχει γίνει το µέσο για να στέλνονται µηνύµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ )

Πάνω σε αυτόν τον πραγµατικό κόσµο έχει κάτσει ένα δίκτυο
σηµείων, τα οποία τα ιχνηλατούν ή τουλάχιστον υπάρχουν κά-
ποιοι ιεροφάντες καθηµερινά, που τους δίνεται ένα συγκεκριµένο
νοηµατικό περιεχόµενο και όλοι ξαφνικά συλλαµβάνουµε τους
εαυτούς µας να µην έχουµε επαφή µε την εµπειρία της πραγµα-
τικότητας, αλλά να βάζουµε στην εµπειρία µας το περιεχόµενο
που ακούµε κάθε ηµέρα να διαλαλείται από ποµπούς µηνυµά-
των.

Ποµπούς µηνυµάτων, οι οποίοι προσπαθούν και παραπέµπουν
σε µέσα άλλου τύπου. ∆ηλαδή, έχουµε δηµοσκοπήσεις που πα-
ραπέµπουν σε τηλεοπτικά κανάλια, έχουµε τηλεοπτικά κανάλια
που παραπέµπουν στο διαδίκτυο και όλα αυτά έχουν σύρει πάνω
από την πραγµατικότητα ένα πέπλο αδιαφανές.

Άρα λοιπόν, έχουµε το χρέος, αυτό το αδιαφανές πέπλο που
µας κρύβει τη θέα του κόσµου του πραγµατικού, του βιωµένου,
του ιστορικού, να το διασχίσουµε µε µία αγωνιστική διάθεση που
θα µας δώσει το δικαίωµα να λέµε, ότι και στο πολιτικό σύστηµα
υπάρχουν εκείνοι οι πυλώνες επάνω στους οποίους µπορεί να
στηριχθεί ένα εγχείρηµα αντίστασης, υπέρ του λαού και υπέρ
της δηµοκρατίας. Αυτήν την αντίσταση, πράγµατι, θα έπρεπε να
υπηρετεί το νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί και προσπαθεί, όπως είπε
ο κύριος Υπουργός, να αποκαταστήσει τη διαφάνεια ή όπως πιο
συγκεκριµένα είπε: «Να τοποθετήσει τη διαφάνεια στο επίκεντρο
της δηµόσιας ζωής».

Και όπως ορθά επισήµανε ο εισηγητής µας, χαιρετίζουµε το
γεγονός ότι στο πρώτο κεφάλαιο θεσπίζονται αδικήµατα, τα
οποία µέχρι στιγµής δεν υπήρχαν στον Ποινικό µας Κώδικα. Θε-
σπίζονται και τυποποιούνται πράξεις αξιόποινες, που έχουν
σχέση µε τη συσσώρευση αθέµιτου πλουτισµού σε κρατικούς
λειτουργούς, που έχουν σχέση µε την παράλειψη ή την ανακριβή
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υποβολή δήλωσης περιουσιακής κατάστασης, απ’ αυτούς που
υποχρεούνται να υποβάλουν τέτοια δήλωση. Επίσης, τυποποιεί-
ται σε συγκεκριµένο και αυτοτελές αδίκηµα η πράξη εκείνη της
προσφοράς, για άσκηση επιρροής που βεβαίως είναι δεδοµένο,
ότι στο σύστηµα νοµοθεσίας που ισχύει, υπάρχει από το έτος
1931 µε την µορφή του νόµου περί µεσαζόντων.

Πάνω απ’ όλα όµως, αυτή η διάταξη η οποία συγκέντρωσε τα
πυρά των εκπροσώπων της Αντιπολίτευσης, είναι η διάταξη του
άρθρου 15, αυτή η διάταξη µε την οποία τίθεται καινούργια διά-
ταξη στον Ποινικό Κώδικα, µε αρίθµηση 263β. Αυτήν ακριβώς τη
διάταξη, κύριε Υπουργέ, πράγµατι και εµείς, όπως πολύ ορθά
επεσηµάνθη από τους οµιλητές της παράταξης µας, δεν εννο-
ούµε να την ψηφίσουµε, τουλάχιστον µε βάση τα χαρακτηριστικά
τα οποία έχει.

Θα µου επιτρέψετε εδώ, να αναφερθώ σε µια ιστορική εξέλιξη
της ιδέας την έµπρακτης µετάνοιας ή της µεταµέλειας, η οποία
φαίνεται να αποτελεί το πρότυπο, επί τη βάσει του οποίου κατέ-
στη δυνατή µια τέτοια νοµοθέτηση. Πράγµατι, στο δικαιϊκό µας
σύστηµα, τουλάχιστον µέχρι το 1951, που λειτούργησε και
ίσχυσε ο Ποινικός Νόµος, υπήρχε ξεχωριστή διάταξη, η διάταξη
του άρθρου 113, η οποία αναγνώριζε την έµπρακτη µεταµέλεια
ως λόγο άρσεως του αξιοποίνου.

Στο γενικό µέρος, λοιπόν, του Ποινικού µας ∆ικαίου υπήρχε
τέτοια διάταξη. Το ∆ίκαιο όµως, του Ποινικού µας Κώδικα δεν
την υιοθέτησε αυτήν τη στάση και γι’ αυτό προτίµησε να έχει επι-
µέρους διατάξεις στο ειδικό τµήµα του Ποινικού Κώδικα και ανά-
λογα µε τις διατάξεις των αδικηµάτων που προβλέπονται να
ορίζει και περιπτώσεις, που εάν συντελεστεί µία συγκεκριµένη
συµπεριφορά που αίρει ουσιαστικά τις συνέπειες που έχουν
επέλθει από τη διάπραξη του συγκεκριµένου αδικήµατος, να
οδηγεί στην αναγνώριση ενός λόγου προσωπικού, για µη επι-
βολή ποινής ή για εξάλειψη του αξιοποίνου.

Αυτό συµβαίνει, παραδείγµατος χάριν στη διάταξη του άρ-
θρου 379 που εάν προτού κληθεί από κάποια αρχή ο δράστης
των αδικηµάτων της κλοπής ή της υπεξαίρεσης και αποκατα-
στήσει πλήρως τον παθόντα, εκεί δικαιούται να απολαύσει του
προνοµίου, της µη επιβολής οποιασδήποτε ποινής.

Αυτήν ακριβώς την αρχή, την είδαµε για πρώτη φορά σε ένα
νοµοθέτηµα της ∆ικτατορίας. Είναι ο αναγκαστικός ν.743/1970
περί ναρκωτικών. Εκεί στη διάταξη του άρθρου 8, για πρώτη
φορά ο Έλληνας νοµοθέτης ορίζει ότι: «Το δικαστήριο εάν πει-
στεί ότι ο υπαίτιος της πράξης παράβασης του νόµου περί ναρ-
κωτικών οικεία βουλήσει, συνετέλεσε ουσιωδώς, στο να
αποκαλυφθεί η δράση συµµορίας ή οργανώσεως ή εµπόρων
ναρκωτικών, τότε εάν πειστεί», επαναλαµβάνω, «το δικαστήριο
µπορεί να αναστείλει την εκτέλεση της ποινής.».

∆ηλαδή, είναι αξιόποινος ο υπαίτιος αυτής της συµπεριφοράς,
αλλά εάν συντρέξουν αυτές οι προϋποθέσεις που ορίζονται στο
νόµο τότε απολαµβάνει της αναστολής της ποινής.

Στη συνέχεια, χρονολογικά έχουµε τη διάταξη του άρθρου
187β, όπου εκεί για πρώτη φορά έχουµε την διατύπωση, την επι-
γραφή των τίτλων «µέτρα επιείκειας» και υπάρχει και η διάταξη
του άρθρου 27 του κωδικοποιηµένου νόµου περί ναρκωτικών,
όπου εκεί υπάρχει ο τίτλος «µεταµέλεια».

Θα πρέπει, λοιπόν, να τοποθετήσουµε οποιαδήποτε απόπειρα
του σηµερινού νοµοθέτη να φέρει στη Βουλή µία διάταξη, που θα
αντιµετωπίζει µε επιείκεια αυτόν που συµβάλει στην αποκάλυψη
άλλων εγκληµατικών, αξιόποινων πράξεων, θα πρέπει τουλάχι-
στον να τον αντιµετωπίσουµε µε βάση αυτές τις ιστορικές πα-
ρακαταθήκες που υπάρχουν και οι οποίες βεβαίως είναι
συνδεδεµένες µε τον πυρήνα της έννοµης τάξης, της καθ’ ηµάς,
αναφορικά µε τις αρχές που διέπουν την ποινική πολιτική, την
αντεγκληµατική πολιτική.

Θεωρώ λοιπόν, ότι απ’ αυτήν την άποψη δεν µπορεί να θεω-
ρηθεί επιτυχής η διάταξη του άρθρου 263β, σε όλες τις εκδοχές
της και θα µου επιτρέψετε να ασχοληθώ µε µία- µία εξ αυτών.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να µου επιτραπεί και µία παρέκβαση.
Αυτή η υποχρέωση του πολίτη να βοηθάει τις αρχές και να ανα-
κοινώνει προς τον εισαγγελέα ή τους αρµόδιους ανακριτικούς
υπαλλήλους τη διάπραξη αξιοποίνων πράξεων τις οποίες αντε-
λήφθη, οι οποίες διώκονται αυτεπαγγέλτως, την προβλέπει ο

ίδιος ο νόµος, ο Κώδικας της Ποινικής ∆ικονοµίας στο άρθρο 40.
Αποτελεί δηλαδή, υποχρέωση και για τον απλό πολίτη, τον

ιδιώτη όπως αναφέρεται, να αναφέρει στις αρχές αξιόποινες
πράξεις που αντιλαµβάνεται να διαπράττονται στον κοινωνικό
του χώρο.

Και αυτό, δεν είναι τυχαίο για την ελληνική έννοµη τάξη, δεν
είναι τυχαίο για τον ελληνικό πολιτισµό. Αποδίδει σαφώς, το
πνεύµα του αφορισµού που έχει διατυπώσει ο Θουκυδίδης «δει
δη τον πολίτην µάχεσθαι υπέρ του νόµου ώσπερ υπέρ τείχους».

Πράγµατι, στη νοµοθεσία µας, στον πολιτισµό µας, στην υπο-
στήριξη της δηµοκρατίας µας, ο πολίτης είναι υποχρεωµένος να
υπερασπίζεται το νόµο όπως ακριβώς θα υπερασπιζόταν τα τείχη
της πόλης του. Και αυτό είναι κάτι που δυστυχώς, έχει ξεθωριά-
σει και αυτό είναι κάτι που αποτελεί µία από τις πηγές της κακο-
δαιµονίας µας και είναι και αυτό µία από τις αιτίες που είµαστε
δυστυχισµένοι σαν κοινωνία και είµαστε εκτεθειµένοι σε όλους,
όσοι προηγουµένως αναφέρθηκαν ότι χρησιµοποιούν τα µέσα
της αδιαφάνειας για να συσσωρεύουν εξουσία, για να συσσω-
ρεύουν πολιτικό και κοινωνικό κεφάλαιο, που στην επόµενη φάση
της ιστορικής µας εξέλιξης θα τους δώσει το δικαίωµα να εµφα-
νιστούν ως σωτήρες.

Είναι λοιπόν, δεδοµένο ότι σ’ αυτές τις περιπτώσεις θα έπρεπε
τουλάχιστον, να τηρηθεί σαν ανταπόδοση από την πολιτεία της
προσπάθειας που κάνει ο πολίτης, ο υπαίτιος πολίτης για την
αποκάλυψη µιας περαιτέρω εγκληµατικής δράσης του συµµέτο-
χου του, να του έχει οπωσδήποτε µία µεταχείριση επιεική, αλλά
όχι µέχρι του σηµείου που να τον απαλλάσσει από οποιαδήποτε
ποινική δίωξη.

Και κυρίως, όµως, σωστά επισηµάνθηκε ότι αυτή ακριβώς η
µεταχείριση θα πρέπει να έχει ένα συγκεκριµένο χρονικό όριο,
να µην µπορεί δηλαδή να υπερβεί το χρονικό όριο του τέλους
της προδικασίας, να µην έχει πάρει τουλάχιστον -ακόµα καλύ-
τερα- την ιδιότητα του κατηγορούµενου αυτός ο οποίος οικεία
βουλήσει συµβάλλει ουσιωδώς στην αποκάλυψη κάποιας άλλης
εγκληµατικής πράξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως και για τις συγκεκριµένες περιπτώσεις που αναφέρο-
νται, υπάρχουν πλείστες αντιρρήσεις, γιατί αντί να εξυπηρετή-
σουν το σκοπό για τον οποίο, πράγµατι, εσείς ως Κυβέρνηση
έχετε την πρωτοβουλία να νοµοθετήσετε, φαίνεται ότι θα χρησι-
µοποιηθούν καθ’ υπερβολή από επιτηδείους για να επιτύχουν
την ανακούφισή τους από πιθανές διώξεις.

Όσον αφορά την πρώτη περίπτωση, αυτή δηλαδή στην οποία
ο οποιοσδήποτε καταγγείλει ή συντελέσει στην αποκάλυψη πρά-
ξεων που έχουν σχέση µε τη διάπραξη των αδικηµάτων 235 και
236 µε συγκεκριµένη αναφορά του, τότε αυτός δικαιούται να
απολαύσει της ατιµωρησίας, µε την έννοια ότι ο αρµόδιος ει-
σαγγελέας πρέπει να απέχει από την άσκηση ποινικής δίωξης.

Αυτό είναι ένα ζήτηµα πολύ σοβαρό, όπως επίσης συµβαίνει
και µε τις άλλες περιπτώσεις, όπου υπάλληλος καταγγέλλει ανώ-
τερό του, σηµαντικώς υπερέχοντα στη δηµοσιοϋπαλληλική ιε-
ραρχία, όπως επίσης και στην τελευταία περίπτωση της διάταξης
του άρθρου 263 Β’, όπου εκεί εάν υπάλληλος καταγγείλει άλλο
συνάδελφό του και εξ αυτής της καταγγελίας ασκηθεί ποινική
δίωξη, τότε έχει το δικαίωµα να λάβει ως αντάλλαγµα µετάταξη
σε υπηρεσία της επιλογής του.

Θεωρώ ότι ειδικά η τελευταία περίπτωση µάλλον αποτελεί µια
απευκταία δυνατότητα συναλλαγής µε αφορµή τη δίωξη εγκλη-
µατικών πράξεων. Και θεωρώ ότι τουλάχιστον αυτή έχετε υπο-
χρέωση να την αποσύρετε, αφού σε καµµία περίπτωση η
µετάταξη δεν µπορεί να είναι η ανταµοιβή για κάποιον που κα-
ταγγέλλει συνάδελφό του.

Και το σοβαρότερο και το χειρότερο είναι ότι γι’ αυτήν την
ανταλλαγή, γι’ αυτό το αντάλλαγµα της µετάταξης δεν αρκεί να
αποδειχθεί ότι είναι βάσιµη η καταγγελία, αλλά αρκεί να ασκηθεί
ποινική δίωξη.

Και ερωτάστε: Αν στη συνέχεια το δικαστήριο κρίνει µε αµε-
τάκλητη απόφασή του ότι είναι αθώος εκείνος κατά του οποίου
ασκήθηκε ποινική δίωξη και για χάρη της οποίας απήλαυσε
αυτής της αντιπαροχής ο καταγγέλλων, τι µέλλει γενέσθαι;
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Υπάρχει κενό και βεβαίως θεωρώ ότι σ’ αυτό το θέµα θα πρέπει
να συµφωνήσουµε όλοι ότι τέτοιου είδους διατάξεις δεν πρέπει
να υπάρχουν στον Ποινικό µας Κώδικα.

Έρχοµαι τώρα στην ακριβώς προηγούµενη περίπτωση, όπου
εκεί ευνοείται…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζαβάρα, θέ-
λετε ακόµα πολύ χρόνο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέ-
πετε, θα ήθελα ακόµα τρία, τέσσερα λεπτά. Θα ήθελα να πω δύο
περιπτώσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας δίνω τρία λεπτά,
κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έρχοµαι, λοιπόν, στην περίπτωση που ο πολίτης συντελεί στο

να αποκαλυφθεί εγκληµατική δραστηριότητα στην οποία συµµε-
τέχει Υπουργός ή Υφυπουργός.

Σ’ αυτήν την περίπτωση, πράγµατι, θεωρώ ότι είναι επίσης ατυ-
χής αυτή η ρύθµιση, γιατί προσπαθεί να χρησιµοποιήσει τα
µέτρα τα οποία -όπως είπα στην αρχή της οµιλίας µου- ο ιστορι-
κός νοµοθέτης τα χορηγεί σε περιπτώσεις όπου αποκαλύπτονται
συγκεκριµένα αδικήµατα για να τα θέσει στη διάθεση της Βου-
λής, προκειµένου να διώξει ποινικά, µέλη της κυβέρνησης ή υφυ-
πουργούς.

Και το πρώτο ερώτηµα που τίθεται, κύριε Υπουργέ, είναι στο
εξής σηµείο: Λέτε: «να προσφέρει αποδεικτικά στοιχεία». Τι ακρι-
βώς σηµαίνει αυτή η έκφραση; ∆ηλαδή, να προσφέρει αποδει-
κτικά στοιχεία, χωρίς να γίνεται καµµία αναφορά στην
αποτελεσµατικότητά τους για την αποκάλυψη της συγκεκριµέ-
νης πράξης; Να προσφέρει αποδεικτικά στοιχεία στα οποία συ-
µπεριλαµβάνεται και η µαρτυρία του;

Και αν µεν συµπεριλαµβάνεται και η µαρτυρία του, πώς συµ-
βιβάζεται αυτή η διάταξη µε τη βασική αρχή που έχει προέλθει
από την αρχαία ελληνική ποινική επιστήµη ότι «ένοχος ένοχον ου
ποιεί»; Και κατά ποια λογική, επίσης, µπορεί να συµβιβαστεί µε τη
διάταξη του άρθρου 211 Α’ της Ποινικής ∆ικονοµίας µε βάση την
οποία δεν µπορεί να καταδικαστεί κάποιος µε την µαρτυρία συ-
γκατηγορουµένου του;

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, υπάρχουν πολύ συγκεκριµένες
ατέλειες, οι οποίες γίνονται ακόµη πιο σοβαρές όταν οδηγή-
σουµε τη σκέψη µας στο να αντιληφθεί την πορεία της διαδικα-
σίας στη Βουλή. Και αν µεν θεωρηθούν ανεπαρκή τα στοιχεία, η
αναστολή, λέτε, της ποινικής δίωξης που έχει απαγγελθεί κατά
του συγκεκριµένου πολίτη, εξακολουθεί να συνεχίζεται.

Ερώτηµα που τίθεται: Γιατί να µη συµβαίνει το ίδιο και στις
άλλες περιπτώσεις; Και στις περιπτώσεις, δηλαδή, και της πα-
ραγράφου 1 και της παραγράφου 2 της συγκεκριµένης διατά-
ξεως;

Όµως και πέραν τούτου, θεωρώ –και το έχω επισηµάνει και
στην οµιλία µου στην επιτροπή- ότι δεν µπορεί ο νοµοθέτης να
χρησιµοποιεί άστοχες εκφράσεις, προκειµένου να ονοµάσει δια-
δικασίες και θεσµούς που ήδη από το Σύνταγµα έχουν διαφο-
ρετική ονοµασία.

Και αναφέροµαι κυρίως στο γεγονός ότι αναφέρεται στη συ-
γκεκριµένη διάταξη, ως παραγραφή του αδικήµατος, η πάροδος
απράκτου της αποσβεστικής προθεσµίας εντός της οποίας οφεί-
λει η Βουλή να ασκήσει το δικαίωµά της για να διώξει αδικήµατα
που έχουν τελεστεί από µέλη της κυβέρνησης ή υφυπουργούς.
Αυτό το λέει και το Επιστηµονικό Συµβούλιο. Θα πρέπει, δηλαδή,
αυτή η συγκεκριµένη αναφορά της παραγραφής του αδικήµα-
τος να γίνει εξάλειψη του αξιοποίνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισηµάνω επίσης το

γεγονός ότι σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να ονοµάζουµε
ως εξεταστική επιτροπή την Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή,
η οποία ασκεί προκαταρτική εξέταση για να διαπιστωθεί αν συ-
ντρέχουν οι προϋποθέσεις για να ασκηθεί ποινική δίωξη εναντίον
Υπουργών ή Υφυπουργών.

Θεωρώ ότι είναι υποχρέωση του κυρίου Υπουργού να κάνει
αυτή τη διόρθωση.

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Πα-
πουτσής Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ για δώδεκα
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο
από τη συζήτηση όσον αφορά το νοµοσχέδιο, όσο και από τη συ-
ζήτηση η οποία παρενεβλήθη µετά τις ανακοινώσεις του Προέ-
δρου της Βουλής, ένα είναι απολύτως σαφές, ότι τουλάχιστον
υπάρχει µια σύµπτωση απόψεων του πολιτικού κόσµου όσον
αφορά στην αναγκαιότητα να αντιµετωπίσουµε το φαύλο κύκλο
της διαφθοράς, της κατάχρησης εξουσίας, της διαπλοκής και
της προσβολής του δηµοσίου συµφέροντος.

Όµως, όσον αφορά εµάς, όσον αφορά το ΠΑΣΟΚ, θα ήθελα να
υπενθυµίσω σε όσους το έχουν ξεχάσει ότι το ΠΑΣΟΚ δεν είναι
σηµαία ευκαιρίας, και ότι η ένταξή µας στο ΠΑΣΟΚ ήταν επιλογή
ζωής, ιδεολογίας, κοσµοθεωρίας και δηµοκρατικών αξιών. Γι’
αυτό και ο αγώνας µας, ο αγώνας του Γιώργου Παπανδρέου, και
όλων µας, είναι ανένδοτος αγώνας για τη δηµοκρατία, για τη δια-
φάνεια και για την προάσπιση του κύρους του πολιτικού κόσµου
της χώρας.

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ανάγκη από µια
µεγάλη ανατροπή. Έχει ανάγκη από µια µεγάλη ανατροπή υπέρ
του δηµοσίου ήθους, υπέρ της διαφάνειας, υπέρ του δηµοκρα-
τικού και κοινωνικού ελέγχου.

Και είµαι απόλυτα βέβαιος πως συµφωνούµε όλοι ότι καµµία
µεγάλη µεταρρύθµιση δεν µπορεί να γίνει και δεν πρόκειται να
είναι αποτελεσµατική, καµµία µεγάλη αλλαγή όπου χρειάζεται η
συναίνεση του λαού δεν µπορεί να πραγµατοποιηθεί, εάν δεν
αποκαταστήσουµε παράλληλα, καθηµερινά και επίµονα την εµπι-
στοσύνη των πολιτών προς τους δηµοκρατικούς θεσµούς της
χώρας µας. ∆ιότι η δηµοκρατία χρειάζεται την αξιοπιστία και την
ουσιαστική λειτουργία των θεσµών.

Η αποκατάσταση, λοιπόν, της εµπιστοσύνης στους δηµοκρα-
τικούς θεσµούς της χώρας στην πραγµατικότητα στις µέρες µας
είναι όρος εθνικής επιβίωσης. Γι’ αυτό πιστεύω ακράδαντα ότι
ήρθε η ώρα να απαλλαγεί η δηµοκρατία από το Κυλώνειον Άγος»
που κάποιοι της φόρτωσαν. Ήρθε η ώρα για να λυτρωθούν οι
δηµοκρατικοί θεσµοί από την οµηρία ενός αδιαφανούς συστή-
µατος εξουσίας, που καθηλώνει τη χώρα και το µέλλον της. Γιατί
η αντιµετώπιση της διαφθοράς και της πελατειακής πολιτικής
δεν είναι και δεν πρέπει να είναι, σε καµµία περίπτωση, πεδίο
κοµµατικής αντιδικίας. Είναι αναγκαίος όρος, είναι υποχρέωση
όλων µας για να ανακτήσουµε το χαµένο ηθικό πλεονέκτηµα της
Ελλάδας.

Η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης στο-
χεύει ακριβώς σε αυτήν την κατεύθυνση. Στοχεύει στην αποκα-
τάσταση της διαταραχθείσης ισορροπίας στη σχέση
εµπιστοσύνης κράτους και πολιτών. Γι’ αυτό, όπως αναλυτικά πα-
ρουσίασε η εισηγήτρια της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, η κ.
Νάντια Γιαννακοπούλου, αλλά όπως αναλυτικά αναφέρθηκε
τόσο ο Υπουργός κ. Καστανίδης, όσο και ο Υφυπουργός κ. Κα-
τσιφάρας, το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει διατάξεις οι οποίες,
πρώτα απ’ όλα, στοχεύουν σε όλες τις µορφές του παράνοµου
πλουτισµού που αφορούν στα πρόσωπα που ασκούν δηµόσιες
εξουσίες, περιλαµβάνοντας τα παρένθετα πρόσωπα και τις off-
shore εταιρείες.

Αυτές είναι οι αναγκαιότητες της εποχής µας, γιατί οι σύγ-
χρονες µορφές παράκαµψης της νοµοθεσίας είναι αυτές οι
οποίες δηµιουργούν και διευρύνουν το πεδίο της διαφθοράς, όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε παγκόσµιο επίπεδο. Και επιπλέον,
µε το νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζεται ταυτόχρονα η δυνατότητα
των ελεγκτικών µηχανισµών να δράσουν στις περιπτώσεις µε
σύγχρονα µέσα αντίδρασης, όπως είναι η απαγόρευση κίνησης
των λογαριασµών, όπως επίσης δίνεται η δυνατότητα στην εξέ-
ταση των υποθέσεων της διαφθοράς ή ακόµα γιατί επεκτείνεται
η ποινή της δήµευσης.

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ στο σηµείο αυτό του νοµοσχεδίου
που έχει προκαλέσει τις περισσότερες τριβές και συζητήσεις,
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ανάµεσα στους συναδέλφους που πήραν το λόγο και µόλις
προηγουµένως, µάλιστα, και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τζαβάρας αναφέρθηκε και στάθηκε σε
αυτό το άρθρο το οποίο προβλέπει την ευνοϊκή µεταχείριση
όσων συµβάλλουν στην αποκάλυψη ευθυνών δηµοσίων λειτουρ-
γών.

Είναι εύλογο ένας τέτοιος θεσµός, εντελώς νέος θεσµός στην
ελληνική έννοµη τάξη, να προκαλεί καχυποψία. Κανείς, όµως, δεν
µπορεί να αρνηθεί την αποτελεσµατικότητα του θεσµού αυτού
στην προώθηση των ερευνών. Όλοι γνωρίζετε το πώς οι γερµα-
νικές αρχές προχώρησαν στην υπόθεση «SIEMENS». Χωρίς την
ευνοϊκή ποινική µεταχείριση ανθρώπων, όπως ο Σίκατσεκ, τα στό-
µατα θα έµεναν για πάντα κλειστά. Αντίθετα, εδώ στην Ελλάδα,
που δεν υπήρχε τέτοια δυνατότητα, όχι µόνο έµειναν κλειστά τα
στόµατα, αλλά οι γνωρίζοντες, από πρώτο χέρι την υπόθεση,
έκαναν «φτερά». Άνοιξαν τα φτερά τους και πέταξαν µακριά από
εδώ που αναζητείται η αλήθεια και επιζητούµε όλοι, ολόκληρος
ο ελληνικός λαός, την απόδοση δικαιοσύνης.

Όπως γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης στην
Αµερική, αλλά και σε άλλες χώρες, ο θεσµός του bargaining, δη-
λαδή της διαπραγµάτευσης, είναι βασικό εργαλείο των εισαγγε-
λικών αρχών και έχει αποδώσει τα µέγιστα στη διαλεύκανση
τεραστίων οικονοµικών σκανδάλων. Γι’ αυτό ας µην είµαστε τόσο
αρνητικοί. Ας δοκιµάσουµε τουλάχιστον και µετά, ανάλογα µε τα
αποτελέσµατα, µπορούµε πάντοτε είτε να προβούµε σε διορθώ-
σεις είτε να αναθεωρήσουµε τις απόψεις. Αλλά, προσωπικά, είµαι
απόλυτα πεπεισµένος, κυρίως λόγω της διεθνούς εµπειρίας, ότι
ο θεσµός αυτός θα αποδώσει.

Βέβαια, το πιο ουσιώδες σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η εξα-
σφάλιση της εφαρµογής του. Γιατί είναι γεγονός ότι, σε αυτή τη
χώρα, νόµους έχουµε, στην εφαρµογή τους πάσχουµε. Και για
να µην πω και κάτι άλλο, το βασίλειο της διαφθοράς είναι η πο-
λυνοµία, είναι η πολυπλοκότητα των νόµων, είναι η δυνατότητα
που δίνει στους επιτήδειους να εγκλωβίζουν το κράτος, τις
αρχές, τις δηµόσιες υπηρεσίες ακριβώς στην ίδια την εφαρµογή
και να βρίσκουν πεδίο δράσης και πεδίο δόξης λαµπρό. Γι’ αυτό
το Υπουργείο προέβλεψε εργαλεία τα οποία θα επιτρέψουν σε
αυτούς που ασκούν τον έλεγχο, να εντοπίσουν γρήγορα και απο-
τελεσµατικά τους επίορκους δηµόσιους λειτουργούς.

Και θέλω να σταθώ ιδιαίτερα στο µεγάλο έργο, κατά τη γνώµη
µου, της ψηφιοποίησης των µηχανισµών ελέγχου και θεωρώ ότι
είναι υψίστης σηµασίας και χαίροµαι ιδιαίτερα γιατί υπάγεται το
έργο αυτό στο ΕΣΠΑ, στο Εθνικό Σχέδιο της Περιφερειακής Ανά-
πτυξης, έτσι ώστε να µη βαλτώσει σε διαδικασίες διαγωνισµών
και καθυστερήσει η αξιοποίησή του, όπως τόσα άλλα έργα. Αλλά
θα ήθελα να τονίσω, επίσης, ότι η ψηφιοποίηση είναι το κλειδί
για τις περισσότερες περιπτώσεις φαινοµένων διαφθοράς και οι-
κονοµικής εγκληµατικότητας. Η ψηφιοποίηση είναι το µέσο που
µπορεί να οδηγήσει σε σύλληψη αυτών που κινούνται σε αυτό το
χώρο του οικονοµικού εγκλήµατος.

Γι’ αυτό, άλλωστε, το διεφθαρµένο σύστηµα που έχει αναπτυ-
χθεί στον τοµέα αυτό, σε διάφορους χώρους, έχει αντισταθεί
σθεναρά σε κάθε προσπάθεια ψηφιοποίησης, όταν και όποτε
αυτή ανελήφθη. ∆είτε για παράδειγµα το χώρο της υγείας. Όσοι
προσπάθησαν, και τώρα η Υπουργός Υγείας η κ. Ξενογιαννακο-
πούλου, η οποία προσπαθεί σε αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση,
αντιµετωπίζει τη σύγκρουση των συµφερόντων, τα οποία δεν θέ-
λουν σε καµµία περίπτωση την ψηφιοποίηση του συστήµατος
των προµηθειών. Γι’ αυτό πιστεύω ότι είναι αναγκαίες οι ριζικές
µεταβολές στη νοµοθεσία µας, οπουδήποτε έχουν υιοθετηθεί
διακριτικές µεταχειρίσεις συγκεκριµένων οµάδων είτε επαγγελ-
µατικών φορέων.

Αλλά στο πλαίσιο ακριβώς αυτό, στο πλαίσιο της νοµοθέτη-
σης ή µάλλον της απάλειψης όλων των διακριτικών µεταχειρί-
σεων στη νοµοθεσία µας, θα συµφωνήσω µε τον κύριο Υπουργό
στην εξαιρετική του οµιλία, ο οποίος τόνισε την ανάγκη να πρω-
τοστατήσουµε πρώτα εµείς, να δώσουµε εµείς το καθαρό, το
καλό παράδειγµα. Γι’ αυτό πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι υψί-
στης πολιτικής σηµασίας και χάρηκα γιατί, όπως ανακοινώσατε,
την επόµενη εβδοµάδα προτίθεστε να φέρετε τις νέες προτάσεις
του Υπουργείου, όσον αφορά τη στάση και το ρόλο και την πο-

λιτική δράση των Βουλευτών και ότι είναι η ώρα πραγµατικά να
δούµε ουσιαστικά τόσο το νόµο περί ευθύνης Υπουργών, αλλά
και το θεσµό της βουλευτικής ασυλίας.

Και εδώ υπάρχουν ήδη προτάσεις, υπάρχει –πιστεύω- κοινό αί-
τηµα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής, αλλά είναι παλλαϊκό το
αίτηµα, σε ολόκληρη την ελληνική κοινωνία, προκειµένου να προ-
χωρήσουµε σε αυτήν την κατεύθυνση. Πιστεύω ότι µε αυτόν τον
τρόπο µπορούµε να συµβάλουµε µέρα µε τη µέρα, αλλά κυρίως
µε τη στάση µας και την πολιτική µας δράση στην αποκατάσταση
της σχέσης της εµπιστοσύνης των πολιτών προς τους πολιτι-
κούς.

Επειδή βλέπω και τον αγαπητό συνάδελφο, τον κ. Σκυλλάκο, ο
οποίος επανήλθε στην Αίθουσα, θα ήθελα να επαναλάβω το σχό-
λιο το οποίο είχε κάνει στην προηγούµενη παρέµβασή του, σχε-
τικά µε το ρόλο της Βουλής και των Βουλευτών. Και σε κάθε
περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω αυτό
το οποίο είχα χθες να τονίσω στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων. Είναι
η ώρα της ευθύνης για όλους, για τα πολιτικά κόµµατα, αλλά και
για τους πολιτικούς, για τον καθένα από εµάς ξεχωριστά. ∆εν
µπορούµε να επιτρέψουµε οι διάφοροι, µέσα σε ένα απίστευτο
γαϊτανάκι λαϊκισµού, να ροκανίζουν το δέντρο της δηµοκρατίας,
να ροκανίζουν το δηµοκρατικό µας πολίτευµα, να υπονοµεύουν
τις διαδικασίες λειτουργίας της Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας.

Στο πλαίσιο αυτό, ο ρόλος του Βουλευτή είναι καθοριστικός,
όπως προβλέπεται από το Σύνταγµα της χώρας και το αξιακό
µας πλαίσιο. Εάν δεν λειτουργήσουµε µέσα σε αυτό το πλαίσιο,
εάν εµείς οι ίδιοι δεν εγγυηθούµε την ανεξαρτησία του πολιτικού
κόσµου, εάν εµείς οι ίδιοι δεν ανυψώσουµε το κύρος της Βου-
λής, εάν υιοθετήσουµε τις όποιες λαϊκιστικές απόψεις και τις
όποιες λαϊκιστικές προτάσεις, οι οποίες µπορεί να ακούγονται
καλά και εύκολα, ευχάριστα στη µεγάλη πλειοψηφία των πολι-
τών, που παραµένουν ανενηµέρωτοι ή βοµβαρδιζόµενοι από τα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης σε συγκεκριµένη κατεύθυνση, τότε
πολύ φοβάµαι ότι µε µαθηµατική ακρίβεια οδηγούµαστε σε
άλλου είδους Κοινοβούλιο, σε άλλη µορφή κοινοβουλευτισµού,
αντίστοιχη µε εκείνη που µπορεί να συναντήσει κανείς µόνο σε
ολοκληρωτικά καθεστώτα ή στο να µετατρέψουµε τη Βουλή σε
συµβουλευτική επιτροπή. Είµαι απόλυτα βέβαιος ότι κανείς εξ
ηµών δεν αποδέχεται αυτή τη λειτουργία.

Όµως, επειδή είναι διάχυτη αυτή η εντύπωση, επειδή δηµι-
ουργείται αυτή η συζήτηση, επειδή αναπαράγεται καθηµερινά
από άσχετους ή σχετικούς, από έχοντες καλή πρόθεση, αλλά και
από εκείνους οι οποίοι έχουν συγκεκριµένη πολιτική ή επιδίωξη
ή γιατί εξυπηρετούν πολιτικές στοχεύσεις συγκεκριµένων οικο-
νοµικών κέντρων, γι’ αυτό το λόγο επιµένω ότι είναι ανάγκη, για
όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, για όλο το Κοινοβούλιο, για
τη Βουλή, να συζητήσουµε ξανά, µε ανοιχτό πνεύµα, µε ελεύ-
θερη σκέψη για το ρόλο του Βουλευτή στη σηµερινή κοινωνία,
για το ρόλο του κοινοβουλευτισµού στη σηµερινή εποχή, για το
ρόλο της Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας, εάν θέλουµε η ∆ηµο-
κρατία µας να συνεχίσει να είναι Κοινοβουλευτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
εξήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και πέντε εκπαιδευτικοί
από το 1ο ∆ηµοτικό Σχολείο Σπάρτης Λακωνίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆ευτερολογία θέλετε;

Έχετε µιλήσει αρκετές φορές απ’ ό,τι βλέπω.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Σήµερα µίλησα µια φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ανάµεσα στις προτάσεις µας για να

αντιµετωπιστεί έστω και µερικώς το πρόβληµα της διαφάνειας
και της διαπλοκής, προτείνουµε και συγκεκριµένα µέτρα, για τα
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οποία δεν έχουµε πάρει απάντηση.
Πρώτα απ’ όλα κατάργηση των απορρήτων. Κάτι είπε ο Πρόε-

δρος της Βουλής για το φορολογικό απόρρητο των πολιτικών
προσώπων. Το πρότεινε προφορικά πριν από λίγη ώρα. Αν κα-
τάλαβα καλά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆εν υπάρχει απόρρητο
ούτε σήµερα.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Μπορεί να πάει ένας δηµοσιογρά-
φος στην εφορία και να ψάξει το φάκελο του καθενός;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆εν υπάρχει απόρρητο
ούτε σήµερα κατά τον έλεγχο των αρχών.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: ∆εν µιλάω γι’ αυτό. Αν µπορεί η κοι-
νωνία να γνωρίζει ότι ο Σκυλλάκος έχει αυτή τη φορολογική δή-
λωση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Ε, αναρτήστε το στο
διαδίκτυο! Έτσι θα το γνωρίζει.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Άλλο αν οικειοθελώς θέλει να το
κάνει κάποιος. Εγώ λέω σαν µέτρο να είναι µπροστά στην κοι-
νωνία, στο διαδίκτυο οι φορολογικές δηλώσεις των Βουλευτών.
Αν κατάλαβα καλά αυτό είπε και ο κύριος Πρόεδρος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Σκυλλάκο, το
αντίθετο είπε ο Πρόεδρος της Βουλής. Το είπε στη δήλωσή του,
όταν ανέλαβε τα καθήκοντά του και το επανέλαβε και σήµερα,
ότι πρόθεσή του είναι να υπάρχουν στο διαδίκτυο.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Μα, αυτό λέω και εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν είπε για απόρ-

ρητο…
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: ∆εν µε καταλάβατε. Εµείς προτεί-

νουµε να µην υπάρχει απόρρητο, να είναι στο διαδίκτυο. Αυτό
προτείνουµε! Το άκουσα και από τον κύριο Πρόεδρο σήµερα.
Αυτό προσπαθώ να εξηγήσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Άρα συµφωνείτε µε
τον κύριο Πρόεδρο.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ναι. Αυτή είναι η αρχική µου τοπο-
θέτηση. ∆εν είναι η πρώτη στιγµή που το λέµε.

Η δική µας η πρόταση είναι η άρση του οποιουδήποτε απορ-
ρήτου. Να είναι στο φως οι φορολογικές δηλώσεις όσων κάνουν
«πόθεν έσχες». Να είναι στο φως της ηµέρας οι καταθέσεις και
οι µετοχές που έχει ο καθένας. Να πατάµε το κουµπί και να ξέ-
ρουµε ότι ο Σκυλλάκος έχει τόσες µετοχές, αυτά τα ακίνητα και
αυτές τις καταθέσεις στην τράπεζα. Να φαίνονται όλα αυτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν κάνω ποτέ δια-
κοπή και δεν έχω τέτοιο δικαίωµα. Αλλά τώρα προκαλείτε. Είµα-
στε στην ίδια επιτροπή, εγώ προεδρεύω. Είστε στην επιτροπή
πιο παλιός από µένα. Μα, όλων των πολιτικών οι καταθέσεις είναι
γνωστές. Και εσείς το ξέρετε αυτό. Εµείς τα ελέγχουµε. Ο ορ-
κωτός λογιστής τα ελέγχει…

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Γιατί δεν µ’ αφήνετε να ολοκλη-
ρώσω; Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι έτσι.

Εµείς ελέγχουµε τι δήλωσε ο Βουλευτής. ∆εν κάνουµε έλεγχο
σε κάθε τράπεζα αν είναι αλήθεια ή δεν είναι αλήθεια.

Λέω, λοιπόν, στο φως της ηµέρας ώστε ο οποιοσδήποτε Έλ-
ληνας πολίτης να πατάει το κουµπί στο διαδίκτυο και να φαίνεται
η φορολογική δήλωση όσων κάνουν «πόθεν έσχες». Να φαίνο-
νται οι καταθέσεις στις τράπεζες. Να φαίνονται οι µετοχές ή
όπου είναι ονοµαστικοί τίτλοι του δηµοσίου. Όλα αυτά να είναι
καταγεγραµµένα στο διαδίκτυο, σε κοινή θέα.

Πέρα από τα άλλα που έχουµε προτείνει –και δεν ακούσαµε
καµµία απάντηση- προσθέτουµε και τα εξής: έλεγχος των κεφα-
λαίων που βγαίνουν στο εξωτερικό και µπαίνουν σε ξένες τρά-
πεζες ή τοποθετούνται σε offshore εταιρείες -και σ’ αυτό
περιµένω µια απάντηση- και ονοµαστικοποίηση των µετοχών και
των τίτλων του δηµοσίου.

Αυτές είναι µερικές από τις προτάσεις µας. Περιµένω µια απά-
ντηση. Όσες απαντήσεις έχω πάρει έως τώρα, έλεγαν ότι προ-
σκρούει στην ελευθερία της αγοράς και στην επιχειρηµατικότητα.

Τώρα θα αναφερθώ στην επιχειρηµατικότητα, επειδή είναι
πρόσφατη και η οµιλία του προέδρου των βιοµηχάνων, που την

παρακολούθησε και µέρος του πολιτικού κόσµου.
Εµείς προτείνουµε διαφάνεια και στην επιχειρηµατικότητα. ∆η-

λαδή «πόθεν έσχες» και στους επιχειρηµατίες: πού βρήκαν τα
λεφτά και έφτιαξαν τα κανάλια. Γι’ αυτό και δεν µπορούν να πά-
ρουν και άδειες. Έλεγχο στο Λάτση, στον Βαρδινογιάννη, στον
Κόκκαλη. Να υπάρχει «πόθεν έσχες» και να ερευνάται.

Ποιοι κάνουν διαπλοκή; Μόνοι τους οι πολιτικοί; ∆εν υπάρχει
και η άλλη πλευρά που δωροδοκεί, που δίνει χρήµατα για να
πάρει τα λεφτά; Να ξέρουµε και πώς ακριβώς κινείται το χρήµα
στη «SIEMENS». Αν τα ξέραµε αυτά, θα βρίσκαµε µε ποιους τρό-
πους θα κάναµε έλεγχο. Με έλεγχο κοινωνικό, εργατικό, θα µπο-
ρούσαµε να περιορίσουµε το κακό, όχι να το εξαλείψουµε.

Μας λένε κάποιοι ότι το ΚΚΕ τα παραπέµπει όλα στο µέλλον
και σε ένα άλλο σύστηµα. Ορίστε συγκεκριµένες προτάσεις
εντός του συστήµατος όµως, που θα βάλουν κάποιους περιορι-
σµούς. Όχι ασύδοτα οι επενδυτές να φέρνουν λεφτά από τη
µαφία, από το εξωτερικό ή από άλλες εγκληµατικές πράξεις, να
εµφανίζονται ως επενδυτές, να τους δίνονται κίνητρα, να λαδώ-
νουν και αξιωµατούχους και να µας κάνουν και τους τιµητές.

Θα ήθελα να προσθέσω το εξής. Εδώ ασκήθηκε κάποια κρι-
τική, κάποιος σχολιασµός για το τι είπε ο πρόεδρος των βιοµη-
χάνων.

Όσον αφορά τη δική µας πλευρά, ήταν φανερή η επίθεση που
έκανε στους εργατικούς αγώνες ο πρόεδρος των βιοµηχάνων,
αλλά έκανε και επίθεση στο κόµµα µας. Μίλησε για εξαλλοσύνη
και υπόθαλψη τυφλής βίας, συνδέοντάς τα µε το δικό µας κόµµα,
όταν ξέρουµε όλοι, ότι το ΚΚΕ δεν χρησιµοποιεί ούτε τυφλή βία,
ούτε έξαλλο είναι ως Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας. Το ξέ-
ρετε πολύ καλά. Γνωριζόµαστε σ’ αυτό τον τόπο. Έχουν γίνει ένα
σωρό κινητοποιήσεις και ξέρετε ποια είναι η στάση µας, εκεί του-
λάχιστον που ελέγχουµε εµείς την κατάσταση.

Θα επαναλάβω κάποια δηµοσιεύµατα εφηµερίδων, που πρό-
σκεινται στην Κυβέρνηση και µιλούν για κουκουλοφόρους του
ΠΑΜΕ. Αν όλα αυτά τα πάρω και προσθέσω αυτά που είπε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο οποίος ζήτησε ξανά
οµολογία -σε προηγούµενη οµιλία του- «ότι συµφωνούµε και θα
τηρούµε το Σύνταγµα και ότι δεν θα επιτρέψουµε λαϊκίστικες
απόψεις», η δική µας πολιτική είναι λαϊκίστικη, αν αναφέρεται σε
µας;

Εµείς πιστεύουµε ότι υπερασπιζόµαστε τα συµφέροντα του
λαού. Αλλά το «δεν θα επιτρέψουµε» τι σηµαίνει; Και ως προς τι
οι ερωτήσεις αν θα τηρήσουµε το Σύνταγµα; Σκέφτονται κάτι για
το ΚΚΕ; Ξέρω ότι ενοχλούνται από τους αγώνες, ενοχλούνται
από ορισµένες µορφές πάλης, ότι είναι παράνοµο το γεγονός ότι
κρεµάσαµε στην Ακρόπολη ένα πανό, διότι διασύρεται η χώρα.
Μήπως είναι δικαιολογίες όλα αυτά για να παρθούν και άλλου εί-
δους µέτρα; Αστυνοµικού χαρακτήρα εννοώ. Τι σηµαίνει ότι υπο-
νοµεύουν κάποιοι την Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία;

Πιστεύω ότι δεν απευθύνεται προς εµάς αυτή η τοποθέτηση.
∆ιότι φθάσαµε σε σηµεία για να µη γίνονται κοινοβουλευτικά
πραξικοπήµατα, για να προστατεύονται τα ατοµικά και τα κοινω-
νικά δικαιώµατα, τουλάχιστον κατά το γράµµα του Συντάγµατος,
πολλές φορές να υπερασπιζόµαστε εµείς το Αστικό Σύνταγµα µε
το οποίο έχουµε διαφωνήσει και να παραβιάζεται από την
πλευρά των κυβερνήσεων. Λοιπόν, όχι τέτοιες αιτιάσεις σε βάρος
µας.

Χρειάζεται, λοιπόν, προσοχή όταν κάποιος τοποθετείται, ώστε
η κριτική του να είναι καλοδεχούµενη αλλά να είναι ακριβής, να
είναι σύµφωνη µε την πραγµατικότητα. Για µας κριτήριο είναι τα
συµφέροντα του λαού και επαναλαµβάνω ότι δίκαιο είναι, το δί-
καιο του εργάτη.

Ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Παπου-

τσή, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι που ανα-

γκάζοµαι να πάρω ξανά το λόγο επί του ιδίου θέµατος, απλώς
θέλω να υπενθυµίσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ
ότι το ΠΑΣΟΚ ήταν εκείνο το οποίο πρωτοστάτησε µαζί µε όλες
τις δηµοκρατικές και προοδευτικές δυνάµεις του τόπου, τόσο για
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τη νοµιµοποίηση όλων των πολιτικών δυνάµεων της χώρας όσο
και για τη νοµιµοποίηση των αγώνων του Εργατικού Κινήµατος,
για τη µαζικοποίηση του Εργατικού Κινήµατος και κυρίως για την
αποκατάσταση της δηµοκρατικής του λειτουργίας.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Ήταν άλλο το ΠΑΣΟΚ τότε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: ∆εν υπάρχει κανένα άλλο ΠΑΣΟΚ.

∆εν υπάρχει καµµία άλλη πολιτική. Αυτή είναι η πολιτική και αυτό
είναι το αξιακό πλαίσιο το οποίο υπηρετούµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: ∆εν είναι άλλο το ΠΑΣΟΚ.
Κύριε Σκυλλάκο, δεν µε βλέπετε εδώ; Εγώ ο ίδιος είµαι!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρουσία του κ. Κα-
κλαµάνη δεν µπορείτε να τα λέτε αυτά!

ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Άλλαξε η πολιτική του και τα συνθή-
µατά του.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και την επιστροφή στη δουλειά
τους εκατοντάδων συνδικαλιστών που είχαν απολυθεί!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Βεβαίως. Περί αυτού πρόκειται.
Οι αγώνες του ΠΑΣΟΚ, οι αγώνες του Ανδρέα Παπανδρέου

ήταν αγώνες οι οποίοι δεν αµφισβητούνται από κανέναν Έλληνα
πολίτη, από κανέναν εργαζόµενο σε οποιονδήποτε πολιτικό χώρο
και αν ανήκει. Τελεία και παύλα επ’ αυτού.

Για το συγκεκριµένο για το οποίο αναφέροµαι –και αναφέρο-
µαι για τρίτη φορά- αναφέροµαι στις παρεµβάσεις και στις προ-
τάσεις, οι οποίες κατά τη γνώµη µου είναι λαϊκίστικες προτάσεις
σε µία περίοδο που ουσιαστικά θίγεται ο κοινοβουλευτισµός,
αντιµετωπίζει µία ολοµέτωπη επίθεση και κυρίως ο ρόλος και το
καθεστώς του Βουλευτή στο πλαίσιο της Κοινοβουλευτικής ∆η-
µοκρατίας. Και αυτή είναι η έννοια που έχει σχέση µε τη λει-
τουργία του Συντάγµατος.

Αν ορισµένοι επιδιώκουν διάφορες προτάσεις, µε τις οποίες
µάλιστα καλλιεργούν την κοινή γνώµη, -οι οποίες βρίσκονται σε
πλήρη αντίθεση µε το ρόλο του Βουλευτή, όπως αυτός περι-
γράφεται από το Σύνταγµα της χώρας στο πλαίσιο της Κοινο-
βουλευτικής ∆ηµοκρατίας- είναι δικό τους θέµα, είναι άποψη, τη
σεβόµαστε, πολύ ωραία, αλλά επειδή ακριβώς τη σεβόµαστε,
έχουµε και το δικαίωµα της άσκησης κριτικής και της αποκατά-
στασης της αλήθειας. Και ταυτόχρονα έχουµε και το δικαίωµα
της κινητοποίησης των υγειών και δηµοκρατικών δυνάµεων του
τόπου στην κατεύθυνση ακριβώς της προάσπισης της ανεξαρ-
τησίας του πολιτικού συστήµατος και κυρίως της αυτονοµίας του
πολιτικού κόσµου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριοι συνάδελφοι,

έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα εξής:
1. Οι Υπουργοί Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,

Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εργασίας, και Κοινωνικής Ασφάλισης,
∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρώπινων ∆ικαιωµάτων και Προ-
στασίας του Πολίτη κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για την Εµπορική
Ναυτιλία».

2. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Οι-
κονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, Εργα-
σίας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρώπινων ∆ικαιωµάτων,
Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Τουρισµού και Επικρά-
τειας κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας Σταθε-
ροποίησης και Σύνδεσης µεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
και των κρατών µελών τους αφ’ ενός και της Βοσνίας – Ερζεγο-
βίνης αφ’ ετέρου, µετά των Παραρτηµάτων, Πρωτοκόλλων της
τελικής Πράξης και ∆ηλώσεων αυτής».

Κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στον κατάλογο των οµι-
λητών.

Ο κ. Παναγιώτης Αντωνακόπουλος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ,
έχει το λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι γνωστό ότι ένα από
τα βασικά πολιτικά προτάγµατα, που ο σηµερινός Πρωθυπουρ-

γός θέτει εδώ και χρόνια υπ’ όψιν του πολιτικού λαού, είναι η
αποκατάσταση της ηθικής στην πολιτική. Και αυτό το πρόταγµα
δεν ετέθη µόνο στις τελευταίες εκλογές υπ’ όψιν των Ελλήνων
πολιτών αλλά τίθεται µε τον Γιώργο Παπανδρέου ευθύς εξ αρχής
µε την εµφάνισή του στο πολιτικό προσκήνιο της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ )

Νοµίζω ότι η πολιτική υπηρετείται κυρίως από τη διαφάνεια
στη διαδικασία λήψης αποφάσεων και από τη διαφάνεια στη δια-
χείριση του δηµοσίου χρήµατος. Και επίσης υπηρετείται από τη
δηµοκρατική διαδικασία. Έτσι, λοιπόν, ένας πολιτικός, που υπη-
ρετεί την ηθική στην πολιτική, δεν εγείρει υποψίες. Για να υπεν-
θυµίσω και το πολιτικό αξίωµα ότι στην πολιτική η υποψία είναι σε
βάρος του κατηγορουµένου, µπορεί βέβαια στα δικαστήρια µόνο
µε την υποψία να µην δικάζεσαι, αλλά δυστυχώς ως πολιτικός
εάν εγείρεις υποψίες, τότε στα µάτια των πολιτών έχεις µία µε-
γάλη φθορά.

Η διαφθορά λοιπόν είναι ένα µεγάλο εθνικό πρόβληµα, είναι
κοινωνικό µέγεθος δυστυχώς στις µέρες µας. Το µέγεθός της
έχει να κάνει µε το µέγεθος της παραοικονοµίας. Το 35% του
ΑΕΠ στη χώρα είναι στην παραοικονοµία. Εκεί επωάζεται η δια-
φθορά. Και βέβαια υπάρχουν λόγοι που στη χώρα µας είναι µε-
γάλο το ποσοστό της διαφθοράς. Βασικός λόγος είναι η
οικονοµία, η αυτονόµηση της οικονοµίας. Βεβαίως αυτό είναι ένα
χαρακτηριστικό του νεοφιλελεύθερου µοντέλου στο οποίο ζούµε
και µέσα από την παγκοσµιοποίηση έχει επιβληθεί. Αλλά η αυτο-
νόµηση της οικονοµίας σε σχέση µε την πολιτική δηµιουργεί κα-
τάλληλες συνθήκες διαφθοράς.

Η άυλη οικονοµία, τα σύνθετα τραπεζικά προϊόντα δίνουν την
ευκαιρία να ξεπλένεται συνεχώς χρήµα στην αγορά, το οποίο βε-
βαίως έχει σκοτεινή προέλευση. Και βεβαίως µπορεί να είναι
χρήµα που προέρχεται µέσα από διαφθορά. ∆ιότι η διαφθορά
βεβαίως θέλει την ιδιωτική οικονοµία, θέλει και το κράτος. Γιατί
αν µιλάµε σήµερα ότι µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης η οποία σαφέστατα ανταποκρίνεται στο αί-
τηµα για την αποκατάσταση της διαφάνειας στο δηµόσιο βίο της
χώρας, αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία χτυπά τη διαφθορά
στην ολοκλήρωσή της.

Πρέπει να γίνουν και άλλα βήµατα, ούτως ώστε να µην επι-
τρέπεται καν η αφετηρία ενός τέτοιου φαινοµένου. Και αυτό βε-
βαίως έχει να κάνει και µε άλλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που
πρέπει να έλθουν και να διέπουν το χώρο της οικονοµίας, για πα-
ράδειγµα το σύστηµα παραγωγής µελετών και δηµοσίων έργων,
διότι στη χώρα έχει γίνει βιοµηχανία η ανάθεση των δηµοσίων
έργων και η βιοµηχανία αυτή δεν χαρακτηρίζει κυβερνήσεις.

Βεβαίως, η σηµερινή Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι ουδεµία
σχέση έχει µε αυτό το φαινόµενο. Ας ψάξουµε στην προηγού-
µενη. Αλλά να δούµε και στο χώρο της αυτοδιοίκησης. Αυτή η
διαδικασία των εκτάκτων αναγκών και της ανάθεσης απευθείας
δηµοσίων έργων ύψους εκατοµµυρίων ευρώ σε όλη τη χώρα δεν
είναι µία µεγάλη παράµετρος της διαφθοράς; Κι εδώ βεβαίως
ήταν µε τη συγκάλυψη του διορισµένου περιφερειάρχη, γιατί δεν
έχει αυτονοµηθεί η Τοπική Αυτοδιοίκηση στη λειτουργία της, επι-
βλέπεται από το γενικό γραµµατέα της περιφέρειας που είναι το
µακρύ χέρι της Κεντρικής ∆ιοίκησης εκεί. Και άρα, λοιπόν, όπου
υπάρχει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση φαινόµενο διαφθοράς, είχε
γίνει µε τη συγκάλυψη του Κεντρικού Κράτους.

Να µιλήσουµε για το χώρο των συντεχνιών; Βεβαίως δεν είναι
µεγάλο πρόβληµα η συνδιαχείριση εξουσίας µε το συνδικαλι-
στικό κίνηµα στη χώρα, η συνδιοίκηση, η επιλογή στελεχών κυ-
ρίως στους ελεγκτικούς µηχανισµούς του κράτους όπου και εκεί
η συχνότητα της διαφθοράς είναι πολύ µεγάλη; ∆εν θα πρέπει
και εκεί να ξεκαθαρίσουν οι ρόλοι συνδικαλισµού, κινήµατος και
κράτους;

Και από την άλλη µεριά νοµίζω ότι πρέπει να γίνει συνταγµα-
τική κατοχύρωση της εσωκοµµατικής δηµοκρατικής λειτουργίας,
γιατί, πράγµατι, δεν µπορεί να επαφιόµαστε µόνο στην καλή πρό-
θεση των όποιων διοικήσεων των κοµµάτων ή των συνεδρίων.
Πρέπει αυτό να διασφαλιστεί, ούτως ώστε να έχουµε πραγµα-
τική δηµοκρατική λειτουργία σε όλα τα κόµµατα.

Ένας επίσης θεσµός, ο οποίος πάσχει, είναι ο χώρος της δι-
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καιοσύνης και έχει να κάνει µε το πώς αντιµετωπίζεται η δια-
φθορά. Υπάρχει ένα µεγάλο δηµοκρατικό έλλειµµα στο χώρο της
δικαιοσύνης. Εν ονόµατι του ελληνικού λαού απονέµεται η δι-
καιοσύνη, αλλά η ίδια δεν δέχεται αυτόν τον ελληνικό λαό να
ασκεί το δηµοκρατικό έλεγχο στο χώρο αυτό και το βλέπουµε το
τελευταίο χρονικό διάστηµα πως αντιδρούν σε αυτήν την πρω-
τοβουλία του Υπουργού της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
∆ικαιοσύνης, για να υπάρξει περισσότερη δηµοκρατία στο χώρο
αυτό. Πράγµατι, είναι λυπηρό το φαινόµενο, διότι νοµίζαµε ότι
είχαµε προχωρήσει πολύ µπροστά στο χώρο της δικαιοσύνης,
αλλά δυστυχώς υπάρχουν θύλακες, οι οποίοι δεν ξέρουµε τι αφε-
τηρία έχουν, και οι οποίοι µόνο τη δηµοκρατία, την υπηρέτηση
της δηµοκρατικής συνείδησης των πολιτών δεν έχουν στο χώρο
της δικαιοσύνης.

∆ιαφάνεια, λοιπόν, παντού για να περιορίσουµε τη διαφθορά,
διαφάνεια στη λειτουργία του κράτους. Και εδώ ένας µεγάλος
τοµέας που επωάζει τη διαφθορά είναι ο κατασκευαστικός
χώρος, είναι ο χώρος της υγείας µε τις προµήθειες, είναι οι Ένο-
πλες ∆υνάµεις και οι ελεγκτικοί µηχανισµοί. Σε όλα αυτά χρειά-
ζεται να γίνουν άµεσες, θα έλεγα και χειρουργικές παρεµβάσεις,
για να µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στο µεγάλο αίτηµα της
κοινωνίας. ∆εν είναι δυνατόν για παράδειγµα στα νοσοκοµεία
όλες οι παραγγελίες να αφορούν εξωσυµβατικά υλικά λες και
δεν υπάρχει µέσος όρος, όσον αφορά τα ανατοµικά χαρακτηρι-
στικά των Ελλήνων. Κάθε Έλληνας είναι κάτι το ξεχωριστό.

Αυτό λένε οι επιστήµονες στα ελληνικά νοσοκοµεία. Είναι δυ-
νατόν αυτό να το υιοθετούµε ότι είναι έτσι;

Όπως, επίσης για παράδειγµα στο χώρο των δηµοσίων έργων
είναι κυρίαρχο φαινόµενο οι αναθέσεις, οι κατατµήσεις των
έργων. Αυτό πρέπει να το δούµε. Και εδώ το «πόθεν έσχες» θα
πρέπει να επεκταθεί αναδροµικά και στους αιρετούς της αυτο-
διοίκησης. ∆ιότι τα βάζουνε όλοι µε το Βουλευτή, ο οποίος είναι
«ο αίρων τας αµαρτίας του κόσµου». Ο Βουλευτής δεν υπογρά-
φει αναθέσεις, δεν είναι εκτελεστική εξουσία, δεν επιβλέπει, δεν
παραλαµβάνει δηµόσια έργα, δεν κάνει προµήθειες. Εκεί θα πρέ-
πει να ψάξουµε, λοιπόν, να δούµε που είναι οι καταχρήσεις, που
έχει γίνει σπατάλη του δηµοσίου χρήµατος.

Ερχόµενοι, λοιπόν, στη συζήτηση που αφορά τους Βουλευτές,
νοµίζω ότι τελικά την πολιτική ατζέντα, δυστυχώς, συνεχίζουν να
τη διαµορφώνουν τα µέσα ενηµέρωσης, που είναι η κατ’ εξοχήν
µη δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένη εξουσία στη χώρα µας.

∆υστυχώς, υπάρχει µεγάλη ανεπάρκεια στο θεσµικό πλαίσιο
που χαρακτηρίζει τη λειτουργία των Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης: από το πώς διαχειρίζονται τις συχνότητες, που είναι δηµό-
σιο αγαθό, από το πώς το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο επιβλέπει
τη λειτουργία τους και τι παραβιάσεις κάνουν, από το πώς δια-
σφαλίζονται τα έσοδά τους. Νοµίζω ότι σε αυτόν τον τοµέα
πολλά µπορούµε να κάνουµε.

Αυτή η έλλειψη δηµοκρατίας σε αυτούς τους χώρους σε άλλες
εποχές χαρακτήριζε τις λεγόµενες χούντες. ∆εν είναι υπερβο-
λικό, λοιπόν, εκεί που κάποτε οι πολιτικοί φοβόντουσαν τη χού-
ντα των Συνταγµαταρχών, σήµερα δυστυχώς υπάρχει µία «νέα
χούντα των καναλαρχών», που προσπαθεί να τροµοκρατεί τους
πολιτικούς. Γιατί, για παράδειγµα δεν ασχολείται το επικοινω-
νιακό σύστηµα της χώρας σήµερα µε το ποιες είναι ή ήταν οι
αµοιβές διοικητών ή ποιες είναι οι αµοιβές άλλων αιρετών και
έχει βάλει στο καναβάτσο µόνο τους Βουλευτές;

Νοµίζω ότι για ν’ αποδείξουµε ποια είναι η οικονοµική δυνατό-
τητα του Βουλευτή σήµερα και σε ποια θέση έχει περιέλθει,
πλέον, λόγω των πολλαπλών απαιτήσεων, που τα ίδια τα µέσα
ενηµέρωσης επιβάλλουν αυτές τις απαιτήσεις, η ελληνική κοι-
νωνία, από το πολιτικό σύστηµα, από το Βουλευτή να καταργη-
θεί κάθε µορφή µισθού στο Βουλευτή και να αναλάβει το
Κοινοβούλιο τα έξοδα σε ένα πλαφόν µέσου όρου. Να δούµε,
λοιπόν, πόσα είναι τα έξοδα ενός Βουλευτή είτε του κέντρου είτε
της επαρχίας µε τα ενοίκια του γραφείου, µε τα καύσιµα των µε-
τακινήσεων, µε την επικοινωνία που πρέπει να έχει µε τους συ-
µπολίτες, µε τα έξοδα των εκλογικών δαπανών.

Εδώ είναι η µεγάλη υποκρισία, για άλλη µια φορά, του επικοι-
νωνιακού συστήµατος της χώρας ,που δήθεν αρκούνται σε αυτά
που προβλέπει ο εκλογικός νόµος για τις δαπάνες. Μα, ξέρουν

πολύ καλά οι ίδιοι, πριν από τον προεκλογικό χρόνο, πόσα παίρ-
νουν «µαύρα» γενικώς. ∆εν το ξέρουν πολύ καλά; Ή επίσης σε
ποιο σύστηµα πρέπει να είσαι, κυρίως στην Αθήνα, για να παί-
ξεις επικοινωνιακά, να έχεις τύχη να µπεις στο Κοινοβούλιο.

Πρέπει, λοιπόν, να στερήσουµε αυτή τη δυνατότητα που δη-
λητηριάζει το πολιτικό σύστηµα, γιατί εδώ δεν πρέπει να είµαστε
αµυνόµενοι, πρέπει να είµαστε επιτιθέµενοι σ’ αυτά τα συστή-
µατα. ∆ιότι είµαι σίγουρος ότι και σε αυτό το Κοινοβούλιο η κυ-
ρίαρχη άποψη είναι διαπαραταξιακή και εκφράζει αυτό που ο
λαός µας έχει στείλει να κάνουµε εδώ: Να τον υπηρετήσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κάτι σε σχέση µε τη
βουλευτική ασυλία. Πράγµατι, εδώ υπάρχει ένα θέµα. Πρέπει να
πάρουµε µία πολιτική απόφαση, γιατί, πράγµατι, εδώ ελεγχόµα-
στε για κάποιες καταστάσεις. ∆εν είναι δυνατόν να θεωρούµε ότι
οι πράξεις του κοινού Ποινικού ∆ικαίου ασκούνται κατά την τέ-
λεση των βουλευτικών καθηκόντων ενός Βουλευτή στην κοινω-
νία. Υπάρχουν πολλές περιπτώσεις, όπου η Επιτροπή
∆εοντολογίας εισηγείται άρση ασυλίας στην Ολοµέλεια, αλλά
δυστυχώς εδώ η Ολοµέλεια δεν δίνει άρση ασυλίας. Αυτό είναι
ένα πρόβληµα µεγάλο. Αν θέλουµε να αποδείξουµε ότι πιστεύ-
ουµε αυτά που λέµε µε µία πολιτική απόφαση της Ολοµέλειας,
µπορεί κάθε Βουλευτής, λοιπόν, να είναι υποχρεωµένος να έρθει
εδώ και να ζητά άρση ασυλίας για όποιο κατηγορητήριο έρχεται
στην ελληνική Βουλή. ∆ιαφορετικά αν περιµένουµε συνταγµα-
τική ρύθµιση, δεν νοµίζω ότι µπορούµε να τα κάνουµε αυτά.

Όπως και σήµερα µε πολιτική απόφαση είπαµε να µειωθούν
τα επιδόµατα, να µειωθούν οι αµοιβές. ∆εν χρειάζεται νοµοθε-
τική ρύθµιση, είναι πολιτική απόφαση. Έτσι µπορούµε να πά-
ρουµε πολλές πολιτικές αποφάσεις και να τις υλοποιήσουµε.
∆ιαφορετικά νοµίζω η µετάθεση του θέµατος στο µέλλον -όπως
ο πολιτικός χρόνος βεβαίως δεν ταυτίζεται µε τον καθηµερινό
χρόνο- θα αργήσει πολύ να µας δικαιώσει και µέχρι τότε δεν
ξέρω πόσοι θα αντέξουν αυτή τη συστηµατική επίθεση, που, επα-
ναλαµβάνω, χαρακτηρίζεται από έλλειψη δηµοκρατίας, ευαι-
σθησίας, υποκρισίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Αντωνακόπουλε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόε-
δρε.

Γιατί η οικονοµική κρίση στερεί τους πολλούς πόρους τους
που έπαιρναν αυτά τα κατεστηµένα και ψάχνονται τώρα να «δα-
γκώσουν». ∆εν µπορούν να «δαγκώσουν» αυτή την Κυβέρνηση,
η οποία είναι ταυτισµένη µε τη διαφάνεια, την εντιµότητα. Και µά-
λιστα πρώτος και καλύτερος σε αυτόν τον αγώνα είναι ο Γιώργος
Παπανδρέου, ο οποίος έδειξε, όταν ήταν σε πιο δύσκολες επο-
χές στην αντιπολίτευση, ότι δεν άκουγε καθόλου τέτοιες φωνές,
όταν όλοι τον χτυπούσαν, όπως αυτοί οι κύριοι που έχουν τη δε-
σπόζουσα θέση στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, σήµερα προ-
σπαθούν να χτυπήσουν όλο το πολιτικό σύστηµα για να
εκβιάσουν, να πάρουν αυτό που θέλουν.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι έχει έρθει η ώρα να δώσουµε ένα συνο-
λικό µήνυµα µέσα από δω, από το χώρο της δηµοκρατίας, ότι
δεν τα ακούµε αυτά και θα µας βρουν απέναντι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αντωνακόπουλο. Ο κ. Θεοδωρίδης, Βουλευτής Πέλλας του
ΠΑΣΟΚ να λάβει το λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΘΕΟ∆ΩΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να πω ότι τίθενται πολλά αξιακά ζητήµατα στη σηµε-

ρινή συζήτηση. Πρέπει να κάνω µία αρχική διαπίστωση ότι εξα-
ντλήθηκε η ιδεολογική, η πολιτική, η ηθική και η αξιακή ηγεµονία
του πολιτικού συστήµατος. Το κόµµα µου συνέβαλε αρκετά στη
δηµιουργία αυτής της ηγεµονίας, η οποία εξαντλήθηκε. Σήµερα
έχει το καθήκον και έλαχε και από την ιστορία να αναλάβει αυτή
την πρωτοβουλία της αξιακής, ηθικής και πολιτικής αναγέννησης
της χώρας. Τίποτα λιγότερο δεν είναι το καθήκον µας σε αυτή
την περίοδο.

Είναι, πράγµατι, γεγονός η αξιωµατική διαπίστωση του Προέ-

7072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δρου του ΠΑΣΟΚ που νοµίζω δεν έχει ερµηνευτεί στις διαστά-
σεις και τις επιπτώσεις της. Είναι, λοιπόν, γεγονός αυτή η αξιω-
µατική διαπίστωση ότι η κρίση στην Ελλάδα είναι κυρίως πολιτική
κρίση, είναι κρίση του πολιτικού συστήµατος διακυβέρνησης.
Αυτό είναι ένα ερµηνευτικό σχήµα, ένα αιτιακό ζήτηµα από το
οποίο πρέπει να ξεκινήσουµε για να διορθώσουµε τα πράγµατα
στην Ελλάδα.

Υπάρχει σήµερα και δέχεται ο πολιτικός κόσµος µία συνολική
αξιακή επίθεση, µία κριτική για τη διαφθορά, το κεντρικό ζήτηµα
της πολιτικής ηθικής. ∆εν πρέπει να κάνουµε το λάθος να κινη-
θούµε συντεχνιακά και αµυντικά ως πολιτικός κόσµος απέναντι
σε αυτό το κυρίαρχο λαϊκό αίτηµα. Εάν κάνουµε αυτό το λάθος,
τότε θα παίξουµε το παιχνίδι αυτό που εκφυλίζει αυτό το λαϊκό
ιστορικό αίτηµα.

Τι πρέπει να υποστεί ακόµα αυτός ο λαός για να βάλει επιτα-
κτικά επιτέλους κάθαρση; Τι άλλο πρέπει να υποστεί; Θα πω
πόσο η κάθαρση συµβάλλει και τι υποτίµηση υφίσταται από την
Αριστερά αυτό το ζήτηµα. ∆εν είµαστε όλοι ίδιοι στην αντιµετώ-
πιση αυτού του προβλήµατος σε αυτή την Αίθουσα.

Θα πω τις στρατηγικές που αναπτύσσονται γύρω από την αντι-
µετώπιση αυτού του ζητήµατος, κατά τη γνώµη µου, βεβαίως.
Υπάρχει, λοιπόν, ένα κύριο αίτηµα εξυγίανσης και κάθαρσης.
Πώς απαντά το πολιτικό σύστηµα; Με όλες τις µορφές εκδήλω-
σης ανοχής. Η ανοχή συντρίβει τη συνείδηση του ελληνικού
λαού. Πρέπει να καταργηθεί αυτό το σύστηµα ανοχής που µε πά-
µπολλους τρόπους εκφράζεται, εκφράστηκε και τα προηγούµενα
χρόνια, στην ελληνική κοινωνία και στην πολιτική σκηνή.

Ένα πράγµα που προκαλεί αγανάκτηση είναι το γεγονός ότι
ποτέ δεν φτάνουν στο σηµείο της προσωποποίησης των ευθυ-
νών. Ποτέ. Με ένα πολύπλοκο γραφειοκρατικό σύστηµα επικρα-
τεί πάντα µία διάχυση των ευθυνών. Αυτό προκαλεί αγανάκτηση,
αγαπητοί συνάδελφοι. Πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη. Αν το νο-
µικό πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί να το κάνει αυτό, να το αλλά-
ξουµε αυτό το σύστηµα.

Βλέπω πολλά εµπόδια ή δικολαβίστικες προσεγγίσεις, νοµικί-
στικες προσεγγίσεις από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας,
υπηρετεί αυτή τη συντεχνιακή γραµµή άµυνας του συστήµατος.
Εµένα δεν µ’ ενδιαφέρει αυτή η γραµµή άµυνας, δεν µε περι-
κλείει. Θέλω µία άλλη γραµµή άµυνας του πολιτικού κόσµου. ∆εν
µπορεί να φέρνουµε σαν επιχείρηµα την πιθανότητα σπίλωσης
κάποιου πολιτικού προσώπου εξαιτίας των έντονων διαδικασιών
κάθαρσης, εξυγίανσης, διαφάνειας, όταν ολόκληρη η εθνική συ-
νείδηση και η αξιοπρέπεια ενός λαού καταρρακώνεται.

Έχει καταρρακωθεί στο εξωτερικό, στην κοινωνία µας µέσα.
Στη ζυγαριά αυτά δεν ζυγίζουν όµοια. Στο κάτω-κάτω, αν κάποιος
σπιλωθεί άδικα, να αναλάβει η πολιτεία την επανακαταξίωσή του.

∆εν υπάρχει χειρότερη αντιµετώπιση µιας πολιτείας σ’ ένα τέ-
τοιο αίτηµα, ένα διευρυµένο αίτηµα ενός λαού, από το ότι δεν
µπορεί το σύστηµα να ανταποκριθεί. ∆υστυχώς δεν µπορούµε
να αλλάξουµε το σύστηµα. Αυτό γινόταν µέχρι σήµερα. Αυτή η
πολιτεία που δεν µπορεί να αντιµετωπίσει ένα τέτοιο αίτηµα
λαϊκό είναι µία ανάξια πολιτεία, µία πολιτεία που αποθαρρύνει το
λαϊκό αίτηµα της εξυγίανσης.

Αντίθετα, βλέπω ότι το νοµοσχέδιο επιβραβεύει αυτήν την προ-
ωθητική δύναµη αλλαγής της κοινωνίας µας. Να καταγγείλει ο
λαός, «ναι» να καταγγείλει τη διαφθορά, όπου τη βρίσκει.

Ο λαός λέει σήµερα ότι η επένδυση µε το µικρότερο ρίσκο
στην Ελλάδα είναι η χρήση της εξουσίας και η µετατροπή της σε
χρήµα. Υπάρχουν, πράγµατι, αυτά τα ζητήµατα.

Και θα ήθελα να κάνω µία µικρή αναφορά στα άρθρα του νο-
µοσχεδίου, ειδικά σε ένα κοµµάτι: Το «πόθεν έσχες» πρέπει να
ισχύσει αναδροµικά. Αυτό θα πει κάθαρση. Όχι από εδώ και
µπρος. Το «πόθεν έσχες» πρέπει να ισχύσει αναδροµικά. Πρέπει
να βάλουµε εκείνες τις διαδικασίες, ώστε να ισχύσει αποτελε-
σµατικά.

Και συµφωνώ µε την παρέµβαση του Πρόεδρου, του κ. Κα-
κλαµάνη που λέει: «Βεβαίως, πρώτα τί έσχες και κατόπιν επί
αυτού, «πόθεν έσχες». Αυτό είναι βασικό.

Η αναδροµική ισχύς του «πόθεν έσχες» θα είναι η απάντηση η
ουσιαστική στο λαϊκό αίτηµα.

Όσον αφορά τις προσεγγίσεις στο ζήτηµα της κάθαρσης,

υπάρχει µία προσέγγιση της κοµµουνιστικής Αριστεράς στο ζή-
τηµα της κάθαρσης, η οποία τί λέει; Βασίζεται σε µία παραδοχή,
ότι ο καπιταλισµός είναι σύµφυτος µε τη διαφθορά. Αυτή η πα-
ραδοχή, όµως, δεν ερµηνεύει την κατάσταση που βρέθηκε η
χώρα. Καπιταλισµός υπάρχει και στη Γερµανία, στην Αγγλία, στη
Γαλλία. Γιατί ο δικός µας καπιταλισµός εκφυλίστηκε έτσι; Γιατί
ουσιαστικά πρόκειται περί ενός συστήµατος κλεπτοκαπιταλι-
σµού. Αυτό είναι το σύστηµα στην Ελλάδα.

Εδώ, η διαφθορά έχει ένα τεράστιο ρόλο, δεν µπορούµε να
την υποβαθµίζουµε. Είδα συγκρούσεις της κ. Παπαρήγα µε τον
Πρωθυπουργό της χώρας τον Γιώργο Παπανδρέου που είχε
τάση να υποβαθµίζει το ζήτηµα της διαφθοράς.

Η διαφθορά, όµως, πρέπει να πω, ότι έχει αφήσει τη σφραγίδα
της, έχει επιβάλλει έναν τρόπο ανάπτυξης των οικονοµικών δυ-
νάµεων στην Ελλάδα. Για παράδειγµα, απαξιώνει τις πραγµατι-
κές παραγωγικές δυνάµεις της χώρας, προς όφελος των
µεταπρατικών, εισαγωγικών, εµπορικών δυνάµεων της χώρας.
Αυτό το έχει κάνει γιατί βρίσκουν εύφορο έδαφος. Πώς; Αφού
έχει τεράστια κέρδη η παραοικονοµία, γιατί να κάνει ουσιαστι-
κές παραγωγικές επενδύσεις ο άλλος; Γιατί; Έχει πολλαπλάσια
κέρδη, εύκολα κέρδη µε ελάχιστες επενδύσεις. Να ένας τρόπος
που η διαφθορά τροφοδοτεί την παραοικονοµία.

Επίσης, η διαφθορά τροφοδοτεί και τροφοδοτούσε το κρατι-
κοδίαιτο κεφάλαιο της χώρας, σε µία συναλλαγή και διαπλοκή
µόνιµη µαζί της.

Η άλλη προσέγγιση είναι η πιο ελεεινή προσέγγιση. Είναι η
προσέγγιση των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης. Καµµία σχέση το
λαϊκό αίτηµα, η λαϊκή απαίτηση για κάθαρση µ’ αυτό που πα-
ρουσιάζουν τα µέσα ενηµέρωσης.

Τα µέσα ενηµέρωσης παρουσιάζουν µια λαϊκίστικη, χυδαία,
εµπορευµατοποιηµένη µορφή διεκδίκησης της κάθαρσης. ∆εν
είναι µόνο αυτή η πλευρά, ότι πουλάνε στην τηλεόραση. Είναι και
η άλλη πλευρά, ότι δεν τους αρέσει αυτό το σύστηµα, γιατί δεν
εκπροσωπούνται επαρκώς µέσα σε αυτό οι καναλάρχες και θέ-
λουν άλλο σύστηµα, άλλη διαµόρφωση κυβερνητική. Και γι’ αυτό
µετατρέπουν αυτό το αίτηµα το λαϊκό, το ουσιαστικό αίτηµα, το
δίκαιο αίτηµα για κάθαρση, κατά το δοκούν.

∆εν πρέπει να µπερδέψουµε αυτές τις δύο διεκδικήσεις. Πρέ-
πει να καταδικάσουµε τη δεύτερη µε τη στάση µας, µε το λόγο
µας, µε την πολιτική µας, µε το ήθος µας. Πρέπει, όµως, να ενι-
σχύσουµε την πρώτη και να δώσουµε µία ριζική απάντηση σ’
αυτό το αίτηµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε πολύ τον
κ. Θεοδωρίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. Αθα-
νάσιος Νάκος µε αίτησή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ.
Πετσάλνικο ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό,
συγκεκριµένα από Πέµπτη 3 Μαΐου έως Κυριακή 16 Μαΐου. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Τρικάλων κ.

Αθανασία Μερεντίτη.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, οι ιδιαιτέρως δύσκολες στιγµές

που βιώνει η ελληνική κοινωνία, πέρα και έξω από κάθε προη-
γούµενο, δεν αφήνουν περιθώρια σε κανένα µας για ευχολόγια
και βερµπαλισµούς και ιδιαίτερα, όταν συζητάµε θέµατα διαφά-
νειας και χρηστής διαχείρισης του δηµοσίου χρήµατος.

Αντιθέτως, πρέπει να πούµε αλήθειες, δύσκολες αλήθειες,
αλλά πρέπει να τις πούµε. Πρέπει να αρθούµε στο ύψος των γε-
γονότων, να κοιταχτούµε στα µάτια και να παραδεχθούµε ότι ο
βασικότερος λόγος που η Ελλάδα σήµερα σκύβει το κεφάλι, είναι
–κατά τη γνώµη µου- το γεγονός ότι υπήρξαν επίορκοι κρατικοί
λειτουργοί, πολιτικοί που επέδειξαν ελαστικές συµπεριφορές,
πολίτες που τις ανέχτηκαν και τις εκµεταλλεύτηκαν και πολιτικοί
που σώπησαν. Όλα αυτά µαζί µας έφεραν εδώ.

Η κατάσταση, όµως, σήµερα έχει αλλάξει. Οι πολίτες που µε
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µεγάλη καρτερία δέχονται να βάλουν πλάτη για να σωθεί ο
τόπος, ζητούν, αλλά και δικαιούνται µία εξήγηση, αξιώνουν την
αλήθεια, ζητούν να καταλογιστούν επιτέλους κάποιες ευθύνες
κάπου, γιατί ο λαός κουράστηκε να µας ακούει να µιλάµε γενικώς
και αορίστως για διόγκωση του χρέους και των ελλειµµάτων. Ο
λαός θέλει να µάθει ποιος και πού έφταιξε.

∆υστυχώς, εµείς οι εκπρόσωποι του ελληνικού Κοινοβουλίου
δεν διαθέτουµε πλέον την έξωθεν καλή µαρτυρία. Εµείς που βρι-
σκόµαστε εδώ για να νοµοθετούµε, που βρισκόµαστε εδώ για τη
διαφύλαξη του δηµοσίου συµφέροντος, εµείς που έχουµε επι-
φορτιστεί µε το χρέος του ελέγχου της εκτελεστικής εξουσίας,
είµαστε πλέον έκθετοι, ενώπιον του ελληνικού λαού, ο οποίος
µας αντιµετωπίζει µε σκεπτικισµό, για να µην πω µε καχυποψία.

∆υστυχώς, ενώπιον της κοινής γνώµης είµαστε όλοι συνυπεύ-
θυνοι, γιατί κατά την εκτίµηση της πλειοψηφίας ανεχθήκαµε όλα
αυτά τα νοσηρά φαινόµενα που έφεραν τη χώρα σ’ αυτό το ση-
µείο.

∆εν θα πω κάτι καινούργιο. Κανείς δεν διαφωνεί ότι η δια-
φθορά έχει παρεισφρήσει σε κάθε πτυχή της κοινωνικής και πο-
λιτικής ζωής του τόπου και δυστυχώς κατέστη, εν µέρει ή
απολύτως, συνδιαµορφωτής των πολιτικών εξελίξεων των τε-
λευταίων ετών.

Σήµερα, όµως, πρέπει, επιβάλλεται, να αντιµετωπίσουµε τα γε-
γονότα. Και γι’ αυτό, όσοι νόµοι και αν γίνουν, αν όλοι εµείς δεν
αποφασίσουµε ότι πρέπει να κάνουµε τα πάντα, για να ανασχέ-
σουµε τον τυφώνα της διαφθοράς που µας έφερε σε αυτήν την
κατάσταση, όσο αυστηρός και εάν προβλέπεται ο νόµος, κανένα
ουσιαστικό αποτέλεσµα δεν θα έχουµε.

Είναι αναµφίβολα σωστή η λογική του νέου νόµου και πρέπει
να υπερψηφιστεί απ’ όλες τις πλευρές του Κοινοβουλίου, ανε-
ξαρτήτως πεποιθήσεων. Όµως, είναι σηµαντικές και ιδιαίτερα
χρήσιµες οι διατάξεις που προβλέπουν την ειδική και αυξηµένη
ευθύνη και τη διαφορετική ποινική µεταχείριση σε πρόσωπα που
στελεχώνουν καίριες θέσεις του δηµόσιου τοµέα.

Πολύ χρήσιµο επίσης, είναι το ότι εισάγεται υποχρεωτική δέ-
σµευση των περιουσιακών στοιχείων, όπως και η παρεπόµενη
ποινή της αποστέρησης των πολιτικών δικαιωµάτων.

Όµως, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να πω, ότι ο βασικός
λόγος που µέχρι σήµερα χάνονταν οι µάχες για την αντιµετώπιση
της διαφθοράς δεν ήταν το έλλειµµα των νόµων.

Ήταν, ότι ενώ και κατά το παρελθόν ασκούνταν διώξεις, απαγ-
γέλλονταν κατηγορίες, στη συνέχεια όσοι κατηγορήθηκαν είτε
δεν τιµωρήθηκαν είτε έπεφταν στα «µαλακά», για να χρησιµο-
ποιήσω µία λαϊκή έκφραση. Την γλίτωναν φτηνά όσοι και εάν κα-
τηγορήθηκαν, αυτή είναι η αλήθεια όσοι, όποτε κι αν κατηγορή-
θηκαν. Και αυτό βαραίνει στην κοινή γνώµη, βαραίνει όλους
εµάς.

Ο προηγούµενος νόµος περί «πόθεν έσχες» ίσχυσε τόσα χρό-
νια και δεν έχει κατηγορηθεί κανείς. Σηµαίνει αυτό κατ’ ανάγκη
ότι ο νόµος είχε προβλήµατα; Όχι βέβαια. Σαφώς είχε µειονε-
κτήµατα, σαφώς άφηνε παραθυράκια, που θεραπεύονται σήµερα
µε την καινοτόµο πρωτοβουλία της Κυβέρνησής µας. Αλλά δεν
ήταν µόνο αυτός ο λόγος, που δεν τιµωρούνταν κανείς. Απλά δεν
υπήρξε ποτέ η βούληση να εφαρµοσθεί απόλυτα.

Ποτέ δεν ίσχυσε το «πόθεν έσχες». Καταθέσαµε τα χαρτιά µας
και ειπώθηκε σήµερα εδώ από συνάδελφο ότι πληρώνουµε και
κόστος για να ελεγχθούν –υποτίθεται- τα «πόθεν έσχες». Ταλαι-
πωρούµαστε και ταλαιπωρούµε και τις υπηρεσίες για λεπτοµέ-
ρειες συµβολαίων χωρίς να µπαίνουµε στην ουσία του θέµατος.
Γι’ αυτό ο ευτελισµός του θεσµού είναι τόσο µεγάλος, που όποτε
εµείς οι πολιτικοί τον επικαλούµαστε δηµόσια -εγώ το έχω ζήσει,
φαντάζοµαι όλοι µας- οι πολίτες αισθάνονται ότι τους εµπαίζουµε
και εν µέρει έχουν δίκιο.

Το ζήτηµα, λοιπόν, σήµερα δεν πρέπει να εξαντληθεί στο να
προσθέσουµε άλλα δύο κακουργήµατα στον Ποινικό Κώδικα,
που ορθώς προστίθενται, αλλά να πάρουµε µία απόφαση όλοι
µαζί, εδώ και τώρα και να την τηρήσουµε. Να πάρουµε την από-
φαση ότι από εδώ και πέρα δεν θα ξεφεύγει κανείς, όσες άκρες
και εάν έχει στο σύστηµα όποιος και εάν είναι. Έτσι µόνον θα ση-
µειώσουµε πρόοδο στο ζήτηµα της αντιµετώπισης της διαφθο-
ράς. Έτσι θα αρχίσουµε να ανεβαίνουµε στην εκτίµηση του λαού.

Έτσι θα µπορέσουµε να εκτελέσουµε το ρόλο, για τον οποίο εί-
µαστε εδώ µέσα και όχι να φθάνουµε στα φαινόµενα που είχαµε
φθάσει την προηγούµενη Τετάρτη που εµένα, το είπα και πριν, µε
ακολουθούν ακόµη και µε τροµάζουν. Είναι ο εφιάλτης µου τα
συνθήµατα που ακούστηκαν την προηγούµενη Τετάρτη.

Χρειαζόµαστε ∆ηµόσια ∆ιοίκηση µε ισχυρούς µηχανισµούς
ελέγχου, που θα ελέγχουν το «πόθεν έσχες» και θα διαπιστώνουν
εν τη γενέσει τους τα νοσηρά περιστατικά. Χρειαζόµαστε διαδι-
κασίες που θα τα αποτρέπουν γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είµαστε σ’ ένα κρίσιµο σταυροδρόµι για την πολιτική και το
πολιτικό σύστηµα. Κι έτσι πρέπει να σκεφθούµε, να συζητήσουµε
και να αποφασίσουµε.

Θέλω να κλείσω µε µία παράκληση προς όλους µας. Σήµερα,
που η Ελλάδα δοκιµάζεται, εµείς οι πολιτικοί έχουµε µία ευκαιρία
και ταυτόχρονα υποχρέωση. Την ευκαιρία να αποδείξουµε στην
ελληνική κοινωνία ότι είµαστε άξιοι να την εκπροσωπούµε. Αν το
αποδείξουµε αυτό, οι φωνές για τη µείωση ή όχι του αριθµού των
Βουλευτών δεν θα έχουν καµµία απήχηση.

Έχουµε µία και µόνο ευκαιρία να αποκαταστήσουµε το κύρος
του Κοινοβουλίου, το κύρος του πολιτικού συστήµατος, επιλέ-
γοντας να µην αφήσουµε κανέναν να θέτει σε κίνδυνο το µέλλον
των παιδιών µας. Γιατί αυτό κάνουµε όταν κλείνουµε τα µάτια
µας ή όταν δεν ακούµε αυτά που πρέπει. Πρέπει να τιµωρήσουµε
άµεσα και δίκαια, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να στεκόµαστε όλοι
στο ύψος των περιστάσεων.

Θέλω κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, να κάνω µία τελευταία
επισήµανση. Παρακολουθώ και µε θλίβει, υπάρχει µία εκποµπή η
οποία έχει σαν τίτλο µέρες τώρα: «φέρτε πίσω τα κλεµµένα». Και
αναρωτιέµαι πώς υπάρχουν συνάδελφοι που επιτρέπουν στον
εαυτό τους να είναι συνοµιλητές µε αυτήν την εκποµπή; Όποιος
συνάδελφος το κάνει, για εµένα έπρεπε πρώτα και κύρια να απο-
δεικνύει πού είναι τα κλεµµένα ή να τρέχει να φέρουµε πίσω τα
κλεµµένα. Όταν ανεχόµαστε κάτι τέτοιο, έχει δίκιο ο λαός να µας
φωνάζει ό,τι φώναζε την προηγούµενη Τετάρτη και έχει δίκιο ως
εκ τούτου, να τίθεται το µεγάλο ερώτηµα εάν παίρνουµε πολλά,
γιατί παίρνουµε, πώς ζούµε και πώς δεν ζούµε. Πρέπει πρώτα
εµείς εδώ να τιµούµε αυτό που ήλθαµε να κάνουµε και µετά να
ζητάµε από τους πολίτες να τιµούν το έργο µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Μπράβο, πολύ καλά τα λέτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Μερεντίτη.
Παρακαλείται ο συνάδελφος Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό

Ηλείας κ. Γιάννης Κουτσούκος να προσέλθει στο Βήµα.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο συζητείται σή-

µερα σ’ ένα κλίµα µιας βαθιάς κρίσης και απαξίωσης του πολιτι-
κού συστήµατος, που προκύπτει από την όξυνση των
οικονοµικών προβληµάτων και τα κοινωνικά αδιέξοδα.

Τι ακριβώς συµβαίνει σήµερα στον τόπο µας; Συµβαίνει ότι
όσοι κατά την περίοδο των «παχιών αγελάδων», κατά την πε-
ρίοδο που η Ελλάδα είχε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και έδινε
τη δυνατότητα να αυξάνονται τα εισοδήµατα, εκµεταλλεύτηκαν
τα προβλήµατα, τις δυσλειτουργίες και τις παθογένειες του πο-
λιτικού συστήµατος για να αναβαθµίσουν τη θέση τους στον κα-
ταµερισµό του πλούτου, αυτοί τώρα, στην περίοδο της κρίσης
που ο λαός δοκιµάζεται αξιοποιώντας την οργή του, γιατί ο λαός
καλείται να πληρώσει και η κατανοµή των βαρών δεν είναι ίση,
επιχειρούν να στρέψουν την οργή του λαού εναντίον του πολιτι-
κού συστήµατος, αυτού δηλαδή που εκµεταλλεύτηκαν όλα τα
προηγούµενα χρόνια.

Η περίπτωση του πρόεδρου του ΣΕΒ και η οµιλία του στη χθε-
σινή γενική συνέλευση, είναι χαρακτηριστική αυτού του κλίµα-
τος και της γραµµής των επιχειρηµατικών συµφερόντων. Τι είπε
ο κύριος πρόεδρος του ΣΕΒ; Μίλησε για το κρατικοδίαιτο πολι-
τικό σύστηµα, που δεν µπορεί να κάνει αλλαγές, αποσιωπώντας
ότι αυτούς που εκπροσωπεί είναι κατά κύριο λόγο κρατικοδίαιτοι
επιχειρηµατίες που τα προηγούµενα χρόνια εκµεταλλεύτηκαν
επιδοτήσεις, επιχορηγήσεις, ρυθµίσεις χρεών, φορολογικούς νό-
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µους, διασυνδέσεις και ό,τι µπορούσαν να εκµεταλλευτούν.
Τί είπε ο κύριος πρόεδρος του ΣΕΒ; Είπε για το µαύρο πολιτικό

χρήµα, αποσιωπώντας, αποκρύπτοντας ή ξεχνώντας ότι το πο-
λιτικό χρήµα δεν φυτρώνει για να το θερίσουν ή για να το αρπά-
ξουν οι πολιτικοί. Το πολιτικό χρήµα είναι ένα µέσον που
χρησιµοποιεί ο επιχειρηµατικός κόσµος και όσοι θέλουν να απο-
κοµίσουν οφέλη εκµεταλλευόµενοι τις αδυναµίες της λειτουρ-
γίας της ίδιας της δηµοκρατίας και της πολιτικής και να βρεθούν
σε καλύτερη θέση και βρίσκουν βέβαια επίορκους πολιτικούς ή
κρατικούς αξιωµατούχους. Η πηγή του µαύρου πολιτικού χρή-
µατος είναι ακριβώς η ίδια η επιχειρηµατική δραστηριότητα και
ο αθέµιτος ανταγωνισµός.

Τί είπε ο κύριος πρόεδρος του ΣΕΒ; Κατηγόρησε τους διαδη-
λωτές και όσους µε τον αγώνα τους απαιτούν να έχουν µία κα-
λύτερη µοίρα σ’ αυτόν τον τόπο ή υπερασπίζονται τα δικαιώµατά
τους. Κατηγόρησε αυτούς που µε τους αγώνες τους κατοχύρω-
σαν τη δηµοκρατία, αυτούς που αντιστάθηκαν σε δικτατορίες και
σε αυταρχικά καθεστώτα την ώρα που οι επιχειρηµατίες συνα-
γελάζονταν και έκλειναν συµφωνίες.

Αυτή είναι µία καθαρή πολιτική γραµµή µίας συγκεκριµένης
οµάδας συµφερόντων που θέλει να ανατρέψει το πολιτικό σκη-
νικό στη χώρα και το κάνει διότι εκτιµά και πιστεύει ότι τελείωσε,
όπως λέει ευθαρσώς, η περίοδος της Μεταπολίτευσης και πρέ-
πει να πάµε σε µία νέα µεταπολίτευση. Μόνο που τους όρους της
νέας µεταπολίτευσης δεν θα τους καθορίσουν οι πολιτικές και
κοινωνικές συνθήκες και δυνάµεις, αλλά θα τους καθορίζουν τα
συµφέροντα αυτών που εκπροσωπεί ο κύριος πρόεδρος του
ΣΕΒ.

Εγώ λυπούµαι όταν βλέπω ότι σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία,
σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες, περισσεύει ο λαϊκισµός και η
υποκρισία και µεταξύ του πολιτικού προσωπικού της χώρας και
στενοχωριέµαι, γιατί είµαι και Βουλευτής. Έχει ξεκινήσει µία κο-
λοκυθιά µε τον αριθµό των Βουλευτών: διακόσιοι, διακόσιοι πε-
νήντα, εκατόν πενήντα. Εγώ θα πω µεθαύριο εκατό ή και
λιγότερους. Έχει ξεκινήσει ένας λαϊκισµός µε το κόστος συντή-
ρησης του κοινοβουλευτικού λειτουργήµατος. Αρχηγός πολιτι-
κού κόµµατος, παρέδωσε το υπηρεσιακό αυτοκίνητο. Αυτό,
δηλαδή που µας έχει δώσει η Βουλή για να πηγαίνουµε στις
επαρχίες µας. Προφανώς έχει πολλά περισσότερα, διότι εάν το
παραδώσω εγώ, είναι βέβαιον ότι δεν έχω αυτοκίνητο να κάνω
τη δουλειά µου. Άλλοι λαϊκίζουν µε τις αποδοχές των Βουλευ-
τών.

Σε λίγο το θέµα θα γελοιοποιηθεί. Θα φθάσουµε σε προτάσεις
να πληρώνουν οι Βουλευτές για να µπουν στο Κοινοβούλιο. ∆ιότι
αφού είναι εξ ορισµού κλέφτες και απατεώνες, γιατί να µην δί-
νουν το κάτι τι τους;

Εκεί θα φθάσει, αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση. Και χά-
ρηκα, πρέπει να σας το πω σήµερα ιδιαίτερα, που ο Πρόεδρος
της Βουλής, ο Φίλιππος Πετσάλνικος, πήρε το λόγο εδώ στο
Σώµα για να βάλει τα πράγµατα στη θέση τους, για να αποδείξει
ότι ελάχιστα κοστίζει στη δηµοκρατία µας το Εθνικό Κοινοβούλιο
και να προτείνει µέτρα που θα βάλουν τα πράγµατα στη θέση
τους.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτήν την κρίση εµείς
πρέπει να απαντήσουµε µε ειλικρίνεια και θάρρος. Πρώτα-πρώτα
πρέπει να υπερασπίσουµε τη δηµοκρατία, ως διαδικασία συµµε-
τοχής και εκπροσώπησης του λαού. Η δηµοκρατία δεν είναι για
εµάς, δεν είναι για τους Βουλευτές Είναι το σύστηµα που ο λαός
αντιπροσωπεύεται και εκπροσωπείται στον κοινοβουλευτισµό.

∆εύτερον, πρέπει να υπερασπίσουµε τη δηµοκρατία ως µέσο
αντιµετώπισης των προβληµάτων και επίλυσης των προβληµά-
των. ∆ιότι εγώ δεν γνωρίζω κανένα καλύτερο σύστηµα, όταν η
πολιτική καλείται να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα µέσω των
αντιπροσωπευτικών θεσµών.

Εκείνο επίσης που πρέπει να κάνουµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι ότι πρέπει να αλλάξουµε τα πάντα, να τα δώσουµε όλα στο
φως. ∆εν φοβόµαστε τίποτα, δεν έχουµε τίποτα να κρύψουµε.
Μία λαϊκή παροιµία λέει ότι η γυναίκα του Καίσαρα δεν φθάνει να
είναι τίµια, πρέπει και να φαίνεται. Γι’ αυτό, λοιπόν, οι προτάσεις
που έχουν ακουστεί πρέπει να τύχουν άµεσης εφαρµογής.

∆εν δέχοµαι εγώ να εγκαλούν οι πολίτες τους Βουλευτές και

να αναζητούν το «πόθεν έσχες» τους. Το «πόθεν έσχες», σήµερα
η τεχνολογία µας δίνει τη δυνατότητα να είναι στο διαδίκτυο και
να µπορούν οι πολίτες να συγκρίνουν.

Επίσης να δώσουµε στη δηµοσιότητα ό,τι αφορά αυτούς που
σήµερα µας κατηγορούν. Όχι ως αντίποινα, αλλά για να δούµε
πώς έχουν αξιοποιήσει αυτά που λέγαµε νωρίτερα, τις παθογέ-
νειες και τις ελλείψεις του πολιτικού συστήµατος: δάνεια, επιχο-
ρηγήσεις, χρέη στα ασφαλιστικά ταµεία. Άκουσα τη συναδέλ-
φισσα νωρίτερα που µιλούσε για µία τηλεοπτική εκποµπή, που
έχει ως προµετωπίδα «δώστε πίσω τα κλεµµένα».

Να ρωτήσουµε, λοιπόν, αυτοί δεν χρωστάνε τίποτα στο έρηµο
το δηµόσιο, στα ασφαλιστικά ταµεία; Είναι συνεπείς φορολο-
γούµενοι; Αυτοί να έχουν το δικαίωµα να εγκαλούν τους υπόλοι-
πους;

∆ειγµατοληπτικοί έλεγχοι, κύριε Αντιπρόεδρε της Βουλής, που
είστε επιφορτισµένος µε τον έλεγχο του «πόθεν έσχες». Ξέρω
ότι στον Άρειο Πάγο ο αρµόδιος αντιεισαγγελέας έχει σε δωµά-
τια τα «πόθεν έσχες» των κρατικών λειτουργών, χωρίς να µπορεί
να κάνει κανέναν έλεγχο. Και επειδή, λοιπόν, δεν µπορεί να κάνει
κανέναν έλεγχο, γιατί δεν επαρκεί ο µηχανισµός, ας κάνει ένα
δειγµατοληπτικό έλεγχο, 10% στους δικαστικούς, 10% στους
κρατικούς λειτουργούς, αλλά ουσιαστικό δειγµατοληπτικό
έλεγχο. Το ίδιο να γίνει και στους Βουλευτές, για να υπάρχει και
ο φόβος για να δηλώνονται, το επόµενο διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω -κύριε Πρόε-
δρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας- µε το εξής: Το µή-
νυµα πρέπει να είναι σαφές και ξεκάθαρο. Υπάρχει πολιτική
βούληση, δεν είµαστε όλοι ίδιοι, δεν χρωστάµε σε κανέναν. Γι’
αυτό τώρα που ο λαός δοκιµάζεται και καλείται να πληρώσει την
κρίση, εµείς πρέπει να το αποδείξουµε ότι η πολιτική διαχείριση
είναι «τζάµι», ότι δεν έχουµε να κρύψουµε τίποτα και άρα πρέπει
να περάσουµε από τις διακηρύξεις και από τις εξαγγελίες στις
πράξεις. Πρέπει όλα αυτά που λέµε να τα δει ο λαός και να είναι
χειροπιαστά.

Έτσι θα υπερασπίσουµε τη δηµοκρατία, έτσι θα υπερασπί-
σουµε τον ίδιο το λαό, γιατί η δηµοκρατία είναι κατάκτηση του
λαού µας. Αυτό είναι το καθήκον µας, δεν έχουµε δικαίωµα σε
αυτήν τη δύσκολη στιγµή να κάνουµε πίσω και να µην ορθώ-
σουµε το ανάστηµά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουτσούκο.

Επερατώθη, ο κατάλογος των οµιλητών επί των άρθρων και
των τροπολογιών.

Βλέπω τους εισηγητές στις θέσεις τους προφανώς µε διάθεση
για δευτερολογία. Ποιοι θα ήθελαν το λόγο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ, θα δευτερολο-
γήσω, κύριε Πρόεδρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Βλέπω την κ. Γιαννακο-

πούλου και τον κ. Πλεύρη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Θα πρότεινα να παραιτηθούµε

εµείς, κύριε Πρόεδρε, από τις δευτερολογίες µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν πειράζει. ∆ι’ ολίγον,

µία δευτερολογία ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: ∆ι’ ελάχιστον.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Εµείς παραιτούµαστε από τη δευ-

τερολογία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ. Παραιτεί-

στε εσείς και ο κ. Τσούκαλης. Τιµής ένεκεν η κ. Γιαννακοπούλου
ας έχει µία προνοµία να δευτερολογήσει για συµπερασµατικό
λόγο και ο επιµένων κ. Πλεύρης δι’ ελαχίστων.

Ευχαριστώ.
Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµη.
Θα ήθελα να προσπαθήσω να κωδικοποιήσω και να απαντήσω

στα βασικά σηµεία κριτικής, τα οποία ειπώθηκαν από τους εκ-
προσώπους εκ των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Επιτρέψτε
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µου, λοιπόν, παρακαλώ.
Ειπώθηκε ότι το σχέδιο νόµου αυτό έρχεται εν θερµώ µέσα

στο πλαίσιο της κρίσιµης, της πολύ δύσκολης συγκυρίας στην
οποία βρισκόµαστε αυτήν τη στιγµή, ότι δεν είναι ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο και άλλα πολλά.

Λάθος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κατ’ αρχάς το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο και στο πλαίσιο της διαφάνειας την οποία
θέλει να εγκαθιδρύσει περαιτέρω στο δηµόσιο βίο ήταν απόλυτη,
ξεκάθαρη και αταλάντευτη προεκλογική µας δέσµευση. Να µην
ξεχνάµε, βεβαίως, ότι αυτό το σχέδιο νόµου είχε έρθει σε δια-
βούλευση, αρκετό καιρό πριν από όλα τα γεγονότα του τελευ-
ταίου καιρού.

Βεβαίως ειπώθηκε και το γεγονός ότι τα µέτρα επιείκειας είναι
πάρα πολύ επικίνδυνα, ότι µε οποιαδήποτε καταγγελία ο πολιτι-
κός θα είναι σε οµηρία, ότι ένοχος ένοχον ου ποιεί και άλλα
πολλά.

Εγώ θα παρακαλούσα πάρα πολύ τους κυρίους συναδέλφους
να ξαναδιαβάσουν προσεκτικά το συγκεκριµένο άρθρο 13, το
οποίο δεν οµιλεί για καταγγελίες απλές, τις οποίες τις ρίχνει κά-
ποιος ένοχος, προκειµένου να διευκολύνει τη θέση του, αλλά
λέει ξεκάθαρα ότι πρέπει να καταθέτει αποδεικτικά στοιχεία. Και
ειδικά για τους συναδέλφους µε τους οποίους βρισκόµαστε µαζί
στην Εξεταστική Επιτροπή του Βατοπεδίου, σας λέω, λοιπόν, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν θα βρισκόµασταν στην πολύ
δύσκολη θέση που έχουµε βρεθεί πάρα πολλές φορές στο πλαί-
σιο της λειτουργίας της εξεταστικής επιτροπής, αν αυτός ο
νόµος ίσχυε από τότε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα να κλείσω απαντώντας στην κριτική η οποία ασκή-
θηκε ότι αυτό το σχέδιο νόµου, αντί να προστατεύσει τον πολι-
τικό κόσµο, τον θέτει στην αρένα, ότι είναι αίµα στην αρένα, ότι
θέτουµε τον πολιτικό κόσµο σε διαρκή απολογία.

Μα, δεν βρισκόµαστε ήδη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
µία αρένα; Αυτήν τη στιγµή δεν δεχόµαστε την πιο βάναυση, την
πιο χυδαία επίθεση, η οποία ακούει στο όνοµα της συλλογικής
ευθύνης; ∆εν καλούµαστε όλοι ανεξαίρετα, συλλήβδην, µαζικά,
συλλογικά, ισοπεδωτικά;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -τέσ-
σερα λεπτά νόµιζα ότι ήταν η δευτερολογία …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Είπαµε για λόγους προ-
νοµίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό, λοιπόν, το σχέδιο
νόµου κάνει ακριβώς το αντίθετο. Ουσιαστικά προστατεύει, ου-
σιαστικά θωρακίζει την πολιτική και τους πολιτικούς. Με την αυ-
στηροποίηση του ουσιαστικού ελέγχου του «πόθεν έσχες»
κάνουµε ένα εξαιρετικά σηµαντικό βήµα προς την απόλυτη δια-
φάνεια η οποία δεν αφήνει κανένα απολύτως περιθώριο για την
παραµικρή υπόνοια, για την παραµικρή κατηγορία, για την πα-
ραµικρή σκιά.

Η προστασία, λοιπόν, του πολιτικού συστήµατος έρχεται µόνο
µέσα από αυτές τις συνθήκες, του κρυστάλλινου, του διαφανούς
βίου.

Και επιτρέψτε µου να κάνω µία τελευταία παρατήρηση όσον
αφορά αυτά τα οποία ακούσαµε χθες και µείναµε όλοι εµβρό-
ντητοι από τον πρόεδρο του ΣΕΒ, γιατί ζούµε σε πολύ περίερ-
γους καιρούς, κύριε Πρόεδρε, σε πονηρούς καιρούς, δυστυχώς.
Είναι ιστορικό µας χρέος και ευθύνη να προστατεύσουµε το δη-
µοκρατικό µας πολίτευµα. Αλλά βλέπουµε κάποιους εξωθεσµι-
κούς παράγοντες να έχουν ήδη αρχίσει να εκδηλώνουν τις
πραγµατικές τους προθέσεις. Γιατί ο λύκος, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στην αναµπουµπούλα φαίνεται. Όλοι, λοιπόν, ακού-
σαµε το πολιτικό µανιφέστο του προέδρου του ΣΕΒ εχθές το
βράδυ και µείναµε εµβρόντητοι.

Μήπως, λοιπόν, θυµάστε -εγώ µόνο αυτό θέλω να πω και θα
κλείσω µε αυτό- κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποια ήταν η κοι-
νωνική και η πολιτική συγκυρία, ποια ήταν η βαθιά θεσµική, κοι-
νωνική, πολιτική απαξίωση, ειδικά και µετά την υπόθεση «καθαρά
χέρια» στην Ιταλία, η οποία οδήγησε µε µαθηµατική ακρίβεια στα

φαινόµενα του µπερλουσκονισµού; Μήπως, λοιπόν, κάποιοι εν
τέλει ονειρεύονται αντίστοιχα φαινόµενα και εδώ πέρα στην πα-
τρίδα µας και εν τέλει τους εξυπηρετεί πάρα-πάρα πολύ αυτή η
κατάσταση, την οποία όλοι βιώνουµε και πολύ πιθανόν και οι ίδιοι
-εγώ το θεωρώ ότι είναι σίγουρο- την εξυπηρετούν;

Ε, όχι, λοιπόν, δεν θα περάσει. Τέτοιες στοχεύσεις δεν πρό-
κειται να αφήσουµε να περάσουν σύσσωµος ο πολιτικός κόσµος.
Γιατί µε τη διαφάνεια την οποία υπηρετεί απόλυτα το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, το οποίο είναι ένα πρώτο πολύ σηµαντικό βήµα
και θα ακολουθήσουν και άλλα, θα µπορέσουµε να υπηρετή-
σουµε αυτόν τον σκοπό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ και για

την ανοχή σας.
Ευχαριστώ.

(Χειροκρότηµα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την ει-

σηγήτρια την κ. Γιαννακοπούλου.
Έχουµε κάνει συµφωνία, κύριε Πλεύρη, δι’ ελαχίστων.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αν δεν τηρήσετε τη

συµφωνία, δεν θα σας δώσω το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επειδή όλα εδώ πέρα είναι θέµατα

πραγµατικής πολιτικής βούλησης, θέλω προς τους συναδέλφους
του ΠΑΣΟΚ να πω το παράδειγµα και για ποιο λόγο πέρα από τα
νοµοθετήµατα δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη.

Προ δεκαπέντε ηµερών, κύριε Υπουργέ, όλοι γνώριζαν ότι
υπάρχουν είκοσι επτά ύποπτα παιχνίδια, κύριε Πρόεδρε, στο ελ-
ληνικό πρωτάθληµα στην Σούπερ Λίγκα και στη Β’ Εθνική. Αυτά
τα παιχνίδια τα είχε στείλει η ΟΥΕΦΑ στην ΕΠΟ, διότι ήταν ύπο-
πτα.

Και η ελληνική πολιτεία, τι έκανε τώρα; Τα έστειλε στην δικαι-
οσύνη -κατά την ακριβή πρακτική των κυβερνήσεων την Νέας ∆η-
µοκρατίας- και είπε ότι από τη στιγµή που έχει επιληφθεί η
δικαιοσύνη, δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα.

Εγώ έκανα ερώτηση προς τον αξιότιµο κύριο Υπουργό και
προς το αρµόδιο Υπουργείο Πολιτισµού. Αρχικά µου απάντησαν
ότι δεν µπορούµε να σας δώσουµε τα παιχνίδια, γιατί υπάρχει
τεκµήριο αθωότητας. Ακούστε, οι νοµικοί τώρα, σκεπτικό! ∆εν το
είπε αυτό, βέβαια, ο κύριος Υπουργός. Αυτό ειπώθηκε από το
Υπουργείο Πολιτισµού.

Μιλάµε για τεκµήριο αθωότητας σε ανώνυµες εταιρείες. ∆η-
λαδή, το αν η «χ» οµάδα έπαιζε µε την «ψ» και το αποτέλεσµα ερ-
χόταν (0-1) και το έλεγχε η ΟΥΕΦΑ, αυτό δεν πρέπει να το µάθει
ο πολίτης; Έκανα επίκαιρη ερώτηση εδώ και ήρθε η κ. Γκερέ-
κου…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι αυτό. Παρακαλώ,
καταλήξτε µε ένα επίλογο εκ της συζητήσεως και όχι αυτό το
ολοκαίνουργιο θέµα. Καταλήξτε µε επίλογο επί της συζητήσεως.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επί της συζητήσεως είναι.
Αλλά εδώ βλέπω να παρελαύνουν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ

και να λένε «πόσο αυτή η Κυβέρνηση θέλει τη διαφάνεια». Σας
πληροφορώ, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η Κυβέρνηση τα είκοσι
επτά παιχνίδια, δεν τα είπε πουθενά. Τα είπαµε εµείς από αυτό
εδώ το Βήµα και δεχθήκαµε την επίθεση της Κυβερνήσεως, ότι
δεν λειτουργούµε σύµφωνα µε τους θεσµούς.

Συνεπώς εκεί που θέλω να καταλήξω, κύριε Πρόεδρε, είναι το
εξής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Καταλήξτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τα νοµικά πλαίσια είναι πάρα πολύ

ωραία, όταν όµως φθάνουµε στο διά ταύτα είτε είναι πολιτικά
πρόσωπα είτε είναι άλλοι παράγοντες και εκεί χρειάζεται να σπά-
σουµε τα αυγά, βρίσκουµε τα διάφορα νοµικά θέµατα και µένουν
και χρονίζουν οι φάκελοι στις εισαγγελίες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σύστηµα και θέληση
εφαρµογής.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είναι θέµα πολιτική βούλησης και όχι
νοµοθετικού κενού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον κ.
Πλεύρη.

Τον συµπερασµατικό λόγο έχει ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης ∆ια-
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φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων κ. Καστανίδης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Μπορεί να είναι και δηµιουργικός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και πάντα εποικοδοµη-

τικός.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι για κάθε
ρυθµιζόµενο θέµα, πολύ περισσότερο για τα θέµατα της διαφά-
νειας, δεν αρκεί ένα καλό νοµοθετικό πλαίσιο. Είναι προφανές
ότι τους νόµους τους δικαιώνουν οι εφαρµοστές τους.

Συνεπώς έχει πολύ µεγάλη σηµασία να επιδεικνύουµε την από-
λυτη αποφασιστικότητά µας να τηρούνται οι νόµοι, ώστε να
έχουµε ως πρακτικό αποτέλεσµα τον επιδιωκόµενο σκοπό.

Σε ό,τι αφορά τις παρατηρήσεις συναδέλφων, τους οποίους
όλους ευχαριστώ, οι οποίες διατυπώθηκαν στη συζήτησή µας
τόσο επί της αρχής όσο και επί των άρθρων, θα ήθελα, κύριε
Πρόεδρε, να πω πως επιθυµώ µε βάση αυτές τις παρατηρήσεις
να επιφέρω ορισµένες µεταβολές, ορισµένες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τις έχετε και γραπτώς;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εφιστώ την προσοχή

στα Πρακτικά να προσέξουν τις προσθήκες, τροποποιήσεις του
Υπουργού.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα τις διατυπώσω,
όµως, έτσι ώστε να είναι απολύτως κατανοητές και στους συ-
νεργάτες µας.

Πρώτον. Αναφέροµαι στην παράγραφο 3 του άρθρου 6 όπως
εισάγεται µε το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου. Αναφέροµαι συνεπώς
στο άρθρο 4 του νοµοσχεδίου µε το οποίο εισάγεται το άρθρο 6
και ειδικότερα αναφέροµαι στην παράγραφο 3. Η τωρινή ρύθ-
µιση είναι «εάν οι πράξεις της παραγράφου 1 τελέστηκαν από
αµέλεια, επιβάλλεται φυλάκιση έξι (6) µηνών έως δύο (2) ετών».
Την παράγραφο 3 την αντικαθιστώ µε τη φράση «Αν οι πράξεις
της παραγράφου 1 τελέστηκαν από αµέλεια, επιβάλλεται χρη-
µατική ποινή από δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ έως εκατό χιλιά-
δες (100.000) ευρώ.».

Η δεύτερη πρότασή µου για νοµοτεχνική βελτίωση αφορά το
άρθρο για το οποίο έγινε και η περισσότερη συζήτηση. Μιλώ για
το άρθρο για την ευνοϊκή ποινική µεταχείριση όσων συνεργάζο-
νται µε τη δικαιοσύνη για την αποκάλυψη πράξεων διαφθοράς.
Επαναλαµβάνω, για τις ανάγκες όχι µόνο των συναδέλφων, αλλά
και των υπηρεσιών µας, ότι αναφέροµαι στο άρθρο 15 του νο-
µοσχεδίου µε το οποίο εισάγεται νέο άρθρο 263 β’ στον Ποινικό
Κώδικα.

Θα αναγνώσω το πλήρες κείµενο συµπεριλαµβάνοντας στην
ανάγνωση, κύριε Πρόεδρε, τις βελτιώσεις -που διένειµα χθες
κατά την έναρξη της συζητήσεως- και είναι σχετικές µε το άρθρο
15.

Άρθρο 15.
1. Στον Ποινικό Κώδικα προστίθεται άρθρο 263β’ ως εξής:

«Άρθρο 263β’.
Μέτρα προστασίας και επιείκειας για όσους συµβάλλουν στην

αποκάλυψη πράξεων διαφθοράς».
Αυτός είναι ο τίτλος του προστιθέµενου άρθρου 263β’.
Αναγιγνώσκω. «1.Αν ο υπαίτιος των πράξεων των άρθρων 236

παράγραφοι 1 και 2 και 237 παράγραφος 3 ή ο συµµέτοχος στις
πράξεις των άρθρων 235,237 παράγραφοι 1 και 2 και 239 έως
261 καθώς και του άρθρου 390, όταν τελείται από υπάλληλο,
συµβάλλει ουσιωδώς µε αναγγελία στην αρχή στην αποκάλυψη
της συµµετοχής στις πράξεις αυτές υπαλλήλου ή δικαστικού λει-
τουργού, τιµωρείται µε ποινή µειωµένη στο µέτρο του άρθρου
44 παράγραφος 2 του Ποινικού Κώδικα. Το δικαστήριο µπορεί
να διατάξει την αναστολή εκτέλεσης της ποινής αυτής ανεξάρ-
τητα αν συντρέχουν οι όροι των άρθρων 99 επόµενα. Το συµ-
βούλιο πληµµελειοδικών µε βούλευµα που εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του εισαγγελέα πληµµελειοδικών διατάσσει την ανα-
στολή της ασκηθείσης ποινικής δίωξης κατά του υπαιτίου για ορι-

σµένο χρονικό διάστηµα, προκειµένου να επιβεβαιωθεί η αλή-
θεια των προσφεροµένων στοιχείων. Την αναστολή της δίωξης
µπορεί να διατάξει και το δικαστήριο εφόσον τα στοιχεία προ-
σφέρονται µέχρι την έκδοση απόφασης σε δεύτερο βαθµό. Αν
µετά την αναστολή της ποινικής δίωξης προκύψει ότι τα προ-
σφερθέντα από τον υπαίτιο στοιχεία δεν ήταν επαρκή για την
άσκηση ποινικής δίωξης κατά του υπαλλήλου ή του δικαστικού
λειτουργού, το σχετικό βούλευµα ή απόφαση ανακαλείται και συ-
νεχίζεται κατά του υπαιτίου η ανασταλείσα ποινική δίωξη.

2.Υπάλληλος, υπαίτιος για την τέλεση των πράξεων των άρ-
θρων 235 έως 261 καθώς και του άρθρου 390 ή συµµέτοχος στις
πράξεις αυτές, ο οποίος συµβάλλει ουσιωδώς µε αναγγελία στην
αρχή, στην αποκάλυψη της συµµετοχής στις πράξεις αυτές
άλλων υπαλλήλων, τιµωρείται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην
προηγούµενη παράγραφο, εφόσον το πρόσωπο που καταγγέλ-
λεται κατέχει θέση σηµαντικά υπερέχουσα της δικής του και ο
ίδιος µεταβιβάζει στο δηµόσιο όλα τα περιουσιακά στοιχεία που
έχει αποκτήσει, αµέσως ή εµµέσως, από την τέλεση ή τη συµµε-
τοχή στην τέλεση των πιο πάνω εγκληµάτων.

3. Αν κάποιος από τους υπαιτίους των εγκληµάτων των άρ-
θρων 235 έως 261 και 390 ή πράξεων νοµιµοποίησης εσόδων
που προέρχονται άµεσα από τις συγκεκριµένες εγκληµατικές
δραστηριότητες, προσφέρει αποδεικτικά στοιχεία για τη συµµε-
τοχή στις πράξεις αυτές ατόµων που διατελούν ή διατέλεσαν
µέλη της Κυβέρνησης ή Υφυπουργοί, το δικαστικό συµβούλιο,
µε βούλευµα που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του εισαγγε-
λέα, διατάσσει την αναστολή της ασκηθείσας σε βάρος του ποι-
νικής δίωξης και την αµελλητί παραποµπή της δικογραφίας στη
Βουλή.

Την παραπάνω αναστολή µπορεί να διατάξει και το δικαστή-
ριο, εφόσον τα στοιχεία προσφέρονται µέχρι την έκδοση από-
φασης σε δεύτερο βαθµό. Με το ίδιο βούλευµα ή απόφαση
µπορεί να διαταχθεί και η άρση ή η αντικατάσταση των µέτρων
δικονοµικού καταναγκασµού που έχουν ταχθεί.

Εάν η Βουλή κρίνει, σύµφωνα µε τη διάταξη της παραγράφου
3 του άρθρου 86 του Συντάγµατος, ότι τα στοιχεία δεν είναι
επαρκή για την άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος Υπουργού ή
Υφυπουργού, το βούλευµα ή η απόφαση ανακαλείται και η ανα-
σταλείσα ποινική δίωξη συνεχίζεται. Εάν η Βουλή αποφασίσει την
άσκηση ποινικής δίωξης σε βάρος Υπουργού ή Υφυπουργού
κατά το άρθρο 86 του Συντάγµατος, σε περίπτωση καταδίκης
από το Ειδικό ∆ικαστήριο, ο κατά το προηγούµενο εδάφιο συµ-
µέτοχος που προσέφερε τα αποδεικτικά στοιχεία τιµωρείται µε
ποινή µειωµένη στο µέτρο του άρθρου 44 παράγραφος 2 του
Ποινικού Κώδικα. Το δικαστήριο µπορεί να διατάξει την αναστολή
εκτέλεσης της ποινής αυτής κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο
1.»

Στην προηγούµενη διάταξη του άρθρου δεν υπήρχε παρά-
γραφος 4, αλλά προτιµώ να υπάρχει παράγραφος 4.

«4. Εάν η κίνηση της ποινικής διαδικασίας δεν είναι δυνατή
λόγω παραγραφής του αδικήµατος, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο εδάφιο β’ της παραγράφου 3 του άρθρου 86 του Συντάγµα-
τος, στον κατηγορούµενο επιβάλλεται ποινή µειωµένη στο µέτρο
του άρθρου 44 παράγραφος 2 του Ποινικού Κώδικα, ενώ το δι-
καστήριο µπορεί να διατάξει και την αναστολή εκτέλεσης της
ποινής αυτής, ανεξάρτητα αν συντρέχουν οι όροι των άρθρων
99 επόµενα, εφόσον:

α) Στην ίδια βουλευτική περίοδο κατά τη διάρκεια της οποίας
επήλθε η παραγραφή και το αργότερο έως το πέρας της πρώτης
τακτικής συνόδου της επόµενης βουλευτικής περιόδου, συστα-
θεί εξεταστική επιτροπή, και

β) Η επιτροπή κρίνει τα προσφερόµενα στοιχεία επαρκή.
Η εξεταστική επιτροπή αποφασίζει, αφού λάβει υπ’ όψιν της

εισήγηση εφέτη, στον οποίο ανατέθηκε έρευνα για τη διαπί-
στωση της επάρκειας των στοιχείων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παράγραφο 6 του άρθρου 147 του Κανονισµού της Βου-
λής».

Συνεχίζω µε την παράγραφο 2 για το άρθρο 15.
«2.Υπάλληλος ο οποίος καταγγέλλει την τέλεση κάποιου από

τα εγκλήµατα των άρθρων 235 έως 261 του Ποινικού Κώδικα και
µε βάση την καταγγελία του ασκείται ποινική δίωξη σε βάρος
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ενός ή περισσότερων υπαλλήλων, µπορεί, µετά από αίτηµά του
να µεταταχθεί, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων µε
απόφαση του οικείου Υπουργού και του Υπουργού Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σε οποιαδή-
ποτε άλλη υπηρεσία, εφόσον υπάρχουν σε αυτήν κενές οργανι-
κές θέσεις.»

Αυτή είναι πλέον η πλήρης κατάστρωση του άρθρου 15.
Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να εξηγήσω µε δύο γραµµές, ποιες

είναι ουσιαστικά οι αλλαγές που επιφέρονται.
Πρώτα απ’ όλα, τίθεται κανόνας ότι η προσφορά των αποδει-

κτικών στοιχείων πρέπει να γίνεται µέχρι την έκδοση αποφάσεως
σε δεύτερο βαθµό. Άκουσα το επιχείρηµα, µήπως αυτό πρέπει
να γίνεται µέχρι την αµετάκλητη παραποµπή, δηλαδή, προ της
επ’ ακροατηρίου συζήτησης σε πρώτο βαθµό. ∆εν το δέχοµαι
αυτό το επιχείρηµα, για τον απλούστατο λόγο ότι ιδιαίτερα
όποιος βρίσκεται υπό τον καταναγκασµό µιας πιθανής ποινής
κατά την πρώτη δίκη, µπορεί να επανεκτιµήσει τα πράγµατα. Η
αρχική διατύπωση άφηνε ελεύθερο το χρόνο µέσα στον οποίο
παρέµεναν οι δυνατότητες προσφοράς στοιχείων. Τώρα, τίθεται
ο περιορισµός της εκδόσεως αποφάσεως σε δεύτερο βαθµό.

Η δεύτερη ουσιαστικά αλλαγή που επιφέρεται είναι ότι τίθεται
ενιαίος κανόνας για όσους, πραγµατικά, συνεργάζονται µε τη δι-
καιοσύνη στην αποκάλυψη πράξεων διαφθοράς: η µειωµένη
ποινή στο µέτρο του άρθρου 44 παράγραφος 2 του Ποινικού Κώ-
δικα. ∆εν υπάρχει, δηλαδή, πλήρης απαλλαγή. Υπάρχει δραστικά
µειωµένη ποινή στο µέτρο του άρθρου 44 παράγραφος 2, ποινή
µάλιστα, που το δικαστήριο έχει τη δυνατότητα να την αναστεί-
λει. Αλλά, πάντως πλήρης απαλλαγή δεν υπάρχει.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω το σύνολο των συναδέλφων που µί-
λησαν για τη συµβολή τους. Και να τους ευχαριστήσω, επίσης,
διότι κατά τη διάρκεια της συζητήσεως γενικεύθηκε η συζήτηση
για την προστασία του πολιτικού κόσµου και του δηµοκρατικού
πολιτεύµατος.

Επίσης δε, επισηµαίνω, κύριε Πρόεδρε, ότι µε µεγάλη ικανο-
ποίηση είδα ότι πολλοί οµιλητές χειροκροτήθηκαν από το σύνολο
της Αιθούσης, ανεξαρτήτως κοµµατικής δεσµεύσεως και αυτό
είναι µία τεράστια συµβολή των ίδιων των συναδέλφων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας
των άρθρων 1 έως και 23 και των τροπολογιών και θα γίνει η ψή-
φιση τους χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 76 και ειδικό 6 η οποία θα αποτελέσει το άρθρο 17 του
νοµοσχεδίου;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς έγινε δεκτή η

τροπολογία µε γενικό αριθµό 76 και ειδικό 6 η οποία θα αποτε-
λέσει το άρθρο 17 του νοµοσχεδίου οµοφώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 18
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έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει, οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, οµο-
φώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του

νοµοσχεδίου;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεπώς το ακροτε-
λεύτιο άρθρο του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.

Εποµένως το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: «Τροποποίηση του ν.
3213/2003, διατάξεων του Ποινικού Κώδικα που αφορούν εγκλή-
µατα σχετικά µε την Υπηρεσία και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής και επί των άρθρων και η ψήφισή του στο σύνολο
αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.12’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 13 Μαΐου 2010 και ώρα 9.30’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική ερ-
γασία, µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής «Επιτάχυνση της ανάπτυξης
των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής αλλαγής και άλλες διατάξεις σε θέµατα αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.
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